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1. Bemærkninger til dagsordenen

Sagsnr.: 

Punkttype -

Tema -

Bilag Nej

_________________________________________________________
Beslutning Allerød 
Byråd 2014 - 2017 
den 25-02-2016

Stig Grevy (C) indkaldt som suppleant for Marie Kirk Andersen (C).
Esben Buchwald (V) indkaldt som suppleant for John Køhler (UP).
 
2 nye punkter optaget på dagsorden:

·         Godkendelse af udbud for almene boliger på areal ved 
Teglværkskvarteret

·         Evt. salg af yderligere 3 byggeretter til NCC i nyt boligområde 
i Blovstrød

 
I Punkt 5 stilles endvidere forslag om at Erling Petersen i 2016 er 
suppleant for Miki Dam Larsen.
 
Lea Herdal stiller forslag om at forslag 11 tilbagesendes til behandling 
i Kultur- og Idrætsudvalget.
For stemte 12 (A, V, O, R, B, Ø og Lea Herdal) 
Imod stemte 9 (C, F og DNA)
Forslag 11 tilbagesendes til behandling i Kultur- og Idrætsudvalget.

 
Fraværende

John Køhler 
Marie Kirk Andersen
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2. Meddelelser

Sagsnr.: 

Punkttype Orientering

Tema -

Sagsbeskrivelse -

Bilag Nej

_________________________________________________________
Beslutning Allerød 
Byråd 2014 - 2017 
den 25-02-2016

Ingen.

 
Fraværende

John Køhler 
Marie Kirk Andersen
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3. Valg af nyt medlemmer til beredskabskommissionen

Sagsnr.: 13/14418

Punkttype Beslutning.

Tema Byrådet skal udpege nyt medlem til den fælles beredskabskommission 
for Nordsjællands Brandvæsen.

Sagsbeskrivelse Allerød Kommune har 3 medlemmer i den fælles 
beredskabskommission for Nordsjællands Brandvæsen - Borgmesteren 
og 2 byrådsmedlemmer.
 
Valgruppe 2 har meddelt, at Niels Kirkegaard overtager Olav B. 
Christensen plads i beredskabskommissionen.

Administrationens 
forslag

Forvaltningen anbefaler, at byrådet på baggrund af indstilling fra 
valggruppe 2 udpeger Niels Kirkegaard som medlem af den fælles 
beredskabskommission i stedet for Olav B. Christensen.

Bilag Nej

_________________________________________________________
Beslutning Allerød 
Byråd 2014 - 2017 
den 25-02-2016

Niels Kirkegaard godkendt som medlem af den fælles 
beredskabskommission.

 
Fraværende

John Køhler 
Marie Kirk Andersen
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4. Valg af medlem til brugerråd for skovdistrikt Østsjælland

Sagsnr.: 13/14418

Punkttype Beslutning.

Tema Allerød Kommune skal udpege et medlem til et brugerråd for 
Skovdistrikt Østsjælland.

Sagsbeskrivelse På hver af Naturstyrelsens lokale enheder er det nedsat minimum et 
brugerråd. Formålet med brugerrådene er den enkle, at de der bruger 
skoven også skal have indflydelse - ikke blot på friluftslivets 
muligheder, men også på driften af statsskovene. Brugerrådene skal 
styrke de lokale brugeres engagement i driften og benyttelsen af 
befolkningens skove, og har mulighed for at diskutere alle sider af 
statsskovenes drift. Brugerrådene kan fremsætte forslag, spørgsmål og 
kritik.
 
Af retningslinjer for nedsættelse af brugerråd fremgår, at rådet højest 
bør have 14 medlemmer foruden distriktets repræsentation og ad-
hocdeltagere.
De enkelte medlemmer kan samtidig sidde i flere brugerråd. 
Medlemmer af brugerråd skal have lokal tilknytning.
 
Den faste repræsentation i rådet udgøres af:
Skovrideren (fungerer som formand og distriktet er sekretariat for 
brugerrådet)
Følgende organisationer og myndigheder skal tilbydes repræsentation 
med hver ét medlem:
 
- Friluftsrådet.
- Danmarks Naturfredningsforening.
- Danmarks Idræts- Forbund.
- Kommuner.
 
I indeværende periode har Flemming Villadsen været Allerød 
Kommunens repræsentant i brugerrådet. Idet Flemming Villadsen er 
fraflyttet kommunen skal der udpeges et nyt medlem. Valggruppe 1 
har udpeget til posten.
 
Valggruppe 1 har oplyst, at man indstiller at Per Egeberg bliver 
udpeget til brugerrådet.

Administrationens 
forslag

Forvaltningen anbefaler, at der udpeges et medlem til brugerrådet for 
Skovdistrikt Østsjælland.

Bilag Nej
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_________________________________________________________
Beslutning Allerød 
Byråd 2014 - 2017 
den 25-02-2016

Per Egeberg udpeget som medlem til brugerrådet for Skovdistrikt 
Østsjælland.

 
Fraværende

John Køhler 
Marie Kirk Andersen



Allerød Byråd 2014 - 2017 torsdag den 25. februar 2016 6

ALLERØD BYRÅD 2014 - 2017

5. Udpegning af suppleanter til KLs delegeretmøde

Sagsnr.: 13/14418

Punkttype Beslutning

Tema I henhold til § 4 stk. 1 i KLs love skal hver af foreningens 
medlemskommuner vælge én stemmeberettiget delegeret for hver 
påbegyndt 8.000 indbyggere i kommunen.
 
Birgitta A Rasmussen har været suppleant for John Køhler.
Thomas Kirkegaard har været suppleant for Jørgen Johansen.
 
I forbindelse med deres udtræden af byrådet er der ikke valgt nye 
suppleanter.
På denne baggrund anmodes byrådet om at udpege nye suppleanter.

Sagsbeskrivelse Allerød Kommune har 4 delegerede til KL.
 
Der skal i forbindelse med valg af delegerede udpeges personlige 
stedfortrædere. Som delegerede og stedfortrædere kan kun vælges 
medlemmer af byrådet.
 
Valggruppe 1 skal på denne baggrund indstille ny suppleant for Jørgen 
Johansen, og valggruppe 2 skal indstille ny suppleant for John Køhler. 

Administrationens 
forslag

Forvaltningen anbefaler, at byrådet udpeger 2 nye personlige 
suppleanter til KL´s delegeretmøde.

Bilag Nej

_________________________________________________________
Beslutning Allerød 
Byråd 2014 - 2017 
den 25-02-2016

Gurli Nielsen valgt som suppleant for Jørgen Johansen
Lone Hansen valgt som suppleant for John Køhler
 
Erling Petersen valgt som suppleant for Miki Dam Larsen i 2016.

 
Fraværende

John Køhler 
Marie Kirk Andersen
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6. Beslutning om ændring af skolestruktur

Sagsnr.: 15/14803

Punkttype Beslutning

Tema I forbindelse med vedtagelsen af budget 2016 – 2019 blev det 
besluttet, at igangsætte en ledelsesmæssig og administrativ 
sammenlægning af Lillerød Skole/Skovvangsskolen samt
Engholmskolen/Ravnsholtskolen med virkning fra skoleåret 2016/17.
 
 
Børn- og Skoleudvalget anmodes om at indstille forslag til ændret 
skolestruktur godkendt i Økonomiudvalg og byråd

Sagsbeskrivelse Byrådet besluttede d.26. november 2015 at sende forslag om ændring 
af skolestruktur i høring med henblik på endelig beslutning på mødet 
d.25.februar 2016.
 
Forslaget til ny skolestruktur indebærer, at de fire midtbyskoler, 
Skovvangskolen, Lillerød Skole, Engholmskolen og Ravnsholtskolen 
nedlægges.
Samtidigt oprettes to nye skoler, én skole med én skoleledelse og 
administration på matriklerne for nuværende Skovvangsskolen og 
Lillerød Skole, samt én skole med én skoleledelse og administration 
for matriklerne for nuværende Engholmskolen og Ravnsholtskolen. 
 
Ændringen medfører, at Skovvangsskolens og Lillerød Skoles 
skoledistrikter bliver samlet til ét distrikt, ligesom Engholmskolens og 
Ravnsholtskolens skoledistrikter samles til ét distrikt. Ændringen får 
virkning fra skoleåret 2016/2017.
 
Såfremt forslaget vedtages vil den videre proces for den fremtidig 
udvikling af skolestrukturen følge proces planen der bliver behandlet 
som punkt 7 på byrådets dagsorden.
 
Såfremt forslaget til ny skolestruktur ikke vedtages, vil sagen blive 
tilbagekald, og der sker ikke ændring i skolestrukturen.
 
Der er indkommet 44 høringssvar, som er vedlagt som bilag.
 
Forslag 1: Skovvangskolen, Lillerød Skole, Engholmskolen og 
Ravnsholtskolen nedlægges som selvstændige skoler. 
Herefter sammenlægges Skovvangsskolens og Lillerød Skoles 
skoledistrikter til ét distrikt på 2 matrikler og Engholmskolens og 
Ravnsholtskolen skoledistrikter sammenlægges til ét distrikt på 2 
matrikler.
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Forslag 2: Nuværende skolestruktur bevares.

Administrationens 
forslag

Forvaltningen anbefaler, at udvalget indstiller forslag 1 godkendt. 

Afledte 
konsekvenser

Hvis forslag 1 vedtages skal Byrådet efterfølgende tage stilling til 
rammevilkårene for de nye skoler med hensyn til søskendegaranti, 
matrikelgaranti, klassedannelse og skolebestyrelse.   
Dette vil indgå i projektet ”Fælles afsæt – fælles udvikling”

Økonomi og 
finansiering

Hvis forslaget 1 vedtages, vil det ikke have økonomiske konsekvenser.
 
Hvis forslag 2 vedtages, skal der meddeles en tillægsbevilling til 
skoleområdet på 1,125 mio. i 2016, idet forslaget er udmøntet i 
budgetforliget for 2016-2019. Tillægsbevillingen finansieres af 
kassebeholdningen. I 2017 og årene herefter tilføres budgettet 2,7 mio. 
kr. årligt.

Dialog/høring Forslag har været i høring og høringssvar er vedlagt som bilag.

Bilag Samlede høringssvar

_________________________________________________________
Beslutning Børn- 
og Skoleudvalget 
2014-2017 den 25-
02-2016

Formanden satte forslag 1 til afstemning. Imod stemte Miki Dam 
Larsen, Jesper Hammer og Klaus Fisker. For stemte Lars Bacher og 
Lone Hansen.

Beslutning 
Økonomiudvalget 
2014-2017 den 25-
02-2016

Borgmesteren satte forslag 1 til afstemning.
For stemte Jørgen Johansen, Erik Lund, Erling Petersen og Poul 
Albrechtsen.
Imod stemte Miki Dam Larsen, Jesper Hammer, Susan Lund Andersen 
og Klaus Fisker.

Beslutning Allerød 
Byråd 2014 - 2017 
den 25-02-2016

Borgmesteren satte forslag 1 til afstemning.
For stemte 13 (K, V O, R og Lea Herdal)
Imod stemte 8 (A D, F, B og Ø).

 
Fraværende

John Køhler 
Marie Kirk Andersen
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7. Revideret projektplan Fælles afsæt - fælles udvikling

Sagsnr.: 15/17116

Punkttype Beslutning

Tema Udvalget anmodes om at godkende den reviderede projektplan

Sagsbeskrivelse På mødet den 26. november 2015 godkendte byrådet formål for 
projektplanen ”Fælles afsæt – fælles udvikling”, emner og proces, som 
en principiel ramme for den videre udmøntning af beslutningerne i 
budgetforliget om skolestruktur og den strategiske udviklingsproces på 
skole- og dagtilbudsområdet.
 
Den 30. november 2015 blev der afholdt indledende opstarts-
temamøde med deltagelse af bl.a. bestyrelsesmedlemmer, byråd, 
faglige organisationer, ledere og medarbejdere om projektplanen 
”Fælles afsæt – fælles udvikling”. 
 
På byrådsmødet den 17. december 2015 blev der truffet beslutning om, 
at input fra dette møde indgår i en revideret projektplan.
 
Den oprindelige projektplan er på baggrund af temamødet revideret på 
følgende punkter:
 

 De syv overordnede temaer er samlet i fire 
temaer; 1) Faglig udvikling 2) 2:2 
modellen 3) Fysiske rammer og 4) 
Specialområdet.

 Hver enkelt kvartalsmøde indeholder som 
udgangspunkt kun et tema, for at sikre tid 
nok til behandling af temaet. (jf. input fra 
bestyrelserne den 30. november 2015)

 2:2 modellen og konsekvenserne for 
skoler, dagtilbud og klubber er planlagt til 
det første kvartalsmøde den 9. marts 2016, 
da det er vigtigt at rammerne kommer på 
plads hurtigt-særligt af hensyn til skolernes 
planlægning.

 Temaet om ”Faglig udvikling” er 
projektplanens hovedspor. Temaet 
strækker sig over flere kvartalsmøder, bl.a. 
for at afsætte den nødvendige tid til, at 
medarbejdere og ledere kan komme med 
faglige input til de eksisterende politikker.

 Emnerne; Skolens bygninger, prognoser, 
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skolevejsanalyse og mulighed for 
bygningskomprimering er samlet under et 
fælles overordnet emne ”Fysiske rammer”. 

 Input fra deltagerne fra Opstartsmødet den 
30. november 2015 er så vidt muligt 
indarbejdet i den reviderede projektplan. 

 Emne og leverance oversigten der 
understøtter projektplanen er ligeledes 
justeret i forhold til den nye reviderede 
projektplan.

 
Børn- og Skoleudvalget anmodes om, at:
 
Forslag 1: Godkende forlag til revideret projektplan 
 
Eller 
 
Forslag 2: Præcisere hvilke ændringer der skal indarbejdes i forslag til 
revideret projektplan.

Administrationens 
forslag

Forvaltningen anbefaler af udvalget godkender forslag 1.

Bilag Bilag 1. Revideret Projektplan - 110116 2.pdf
Bilag 2. Emne og leverance oversigt - Revideret projektplan 
110116.pdf
Bilag 3. Notat med opsamling fra 301115 - input indarbejdet i 
projektplanen.pdf

_________________________________________________________
Beslutning Børn- 
og Skoleudvalget 
2014-2017 den 26-
01-2016

John Køhler fremsatte følgende forslag: 
”At behandling af projektplanen afventer byrådets behandling af sagen 
vedrørende skolelukning på mødet den 25. februar 2016”.
 
Formanden satte forslaget til afstemning
4 stemte for, Klaus Fisker, Nikolaj Bührmann, Miki Dam Larsen og 
John Køhler
1 stemte imod: Lars Bacher
 
Herefter begærede Lars Bacher sagen i byrådet.

Beslutning 
Økonomiudvalget 
2014-2017 den 09-
02-2016

Forslag fra Børne- og Skoleudvalget sættes til afstemning.
 
For stemte John Køhler, Miki Dam Larsen, Susan Lund Andersen og 
Klaus Fisker.
 
Imod stemt Jørgen Johansen, Erik Lund, Poul Albrechtsen og Erling 
Petersen. 
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Beslutning Allerød 
Byråd 2014 - 2017 
den 25-02-2016

Forslag 1 blev sat til afstemning.
20 stemte for.
1 undlod at stemme (Ø).

 
Fraværende

John Køhler 
Marie Kirk Andersen



Allerød Byråd 2014 - 2017 torsdag den 25. februar 2016 12

ALLERØD BYRÅD 2014 - 2017

8. Allerød Kommunes deltagelse i Ankestyrelsens Praksisundersøgelse af kommunernes 
implementering af Overgrebspakken

Sagsnr.: 16/190

Punkttype Orientering.

Tema Allerød Kommune har deltaget i Ankestyrelsens Praksisundersøgelse 
om kommunernes implementering af Overgrebspakken.
 
Kommuner der deltager i Praksisundersøgelser er i henhold til 
Retssikkerhedslovens § 79a forpligtet til at forelægge 
Praksisundersøgelsen for kommunalbestyrelsen.
 
Der gives på denne baggrund en orientering om praksisundersøgelsen.

Sagsbeskrivelse Folketinget vedtog i 2013 Overgrebspakken, hvis formål er et øget 
fagligt fokus på særlige udsatte børn, der udsættes for seksuelle 
overgreb og vold. I den forbindelse blev der i hver af de fem regioner 
oprettet Børnehuse, der har til formål at samle ekspertise og 
behandling til børn, der udsættes for overgreb. Kommunerne er 
forpligtet til at anvende Børnehusenes ekspertise i sager om vold og 
seksuelle overgreb, til at oprette central registrering af alle 
underretninger og at foretage vurdering af alle underretninger indenfor 
24 timer.
 
Som opfølgning på kommunernes implementering af Overgrebspakken 
har Ankestyrelsen i januar 2015 iværksat Praksisundersøgelse, der har 
til formål at undersøge og analysere kommunernes praksis ift. 
anvendelse af Overgrebspakken. Ankestyrelsens dataindsamling 
omfatter en spørgeskemaundersøgelse blandt alle landets kommuner 
og en gennemgang af 103 sager fra 25 kommuner.
 
Allerød Kommune har været udtaget blandt de 25 kommuner, hvis 
sager er gennemgået. Der er indsendt fem vilkårligt udsøgte sager, 
hvor der har været mistanke om overgreb af seksuel eller voldelig 
karakter. Tre af disse sager måtte udgå, da de ikke opfyldte kriterierne 
for at indgå i undersøgelsen. Allerød Kommune har således bidraget til 
undersøgelsen med to sager.
 
På baggrund af Praksisundersøgelsen konkluderer Ankestyrelsen 
generelt, at kommunerne skal:

 huske at behandle en underretning i løbet 
af 24 timer fra det tidspunkt, hvor 
kommunen første gang får kendskab til 
underretningens indhold – uanset, at 
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underretningen modtages mundtligt eller 
skriftligt.

 være ekstra opmærksom på at lave en 
børnefaglig undersøgelse i sager med en 
underretning om mistanke eller viden om 
overgreb mod et barn eller en ung. Sager 
om viden eller mistanke om overgreb vil 
som udgangspunkt ikke være omfattet af 
målgruppen for serviceloven § 11.

 benytte børnehusets bistand til den 
børnefaglige undersøgelse i sager, hvor der 
er mistanke eller viden om, at et barn eller 
ung under 18 år har været udsat for 
overgreb, og hvor det er relevant at 
inddrage og samarbejde med politiet eller 
sundhedsvæsenet.

Allerød Kommune modtager ca. to underretninger om måneden, hvor 
der er mistanke eller viden om seksuelle overgreb og/eller vold.
Som udgangspunkt udarbejdes der Børnefaglig Undersøgelse i sager, 
hvor der er mistanke eller viden om seksuelle overgreb og/eller vold. 
Der kan være undtagelse såfremt en underretning efter nærmere faglig 
indledende analyse og vurdering viser sig ikke at være af en sådan 
karakter, at der antages at være behov for særlig støtte til barnet. Det 
kan fx være sager, hvor der underrettes som chikane mod eller mellem 
forældrene.

Allerød Kommune anvender Børnehuset Hovedstanden i de konkrete 
sager, der falder inden for Børnehusets målgruppe. Endvidere er der 
udarbejdet en arbejdsgang ved underretning om vold og overgreb i 
forhold til samarbejde med Børnehusene og udarbejdelse af § 50 
undersøgelse, til sikring af koret og ensarbet behandling af disse sager.

I Familieafdelingen har man fokus på området, og arbejder aktivt med 
Ankestyrelsen anbefalinger.

Administrationens 
forslag

Forvaltningen anbefaler at orienteringen tages til efterretning.

Bilag Ankestyrelsens evaluering af Overgrebspakken.pdf

_________________________________________________________
Beslutning Børn- 
og Skoleudvalget 
2014-2017 den 26-
01-2016

Udvalget tog orienteringen til efterretning.

Beslutning Orientering taget til efterretning. 
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Økonomiudvalget 
2014-2017 den 09-
02-2016

Beslutning Allerød 
Byråd 2014 - 2017 
den 25-02-2016

Orientering taget til efterretning.

 
Fraværende

John Køhler 
Marie Kirk Andersen
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9. Kvalitetsrapport

Sagsnr.: 16/191

Punkttype Beslutning

Tema I henhold til den gældende lovgivning skal der udarbejdes en 
kvalitetsrapport for kommunens folkeskoler hvert andet år (i lige år). 
 
Skolekonsulent Jesper Holtoug og chefkonsulent Finn Johansen 
fremlægger rapporten for Børn- og Skoleudvalget og er inviteret til kl. 
09:30
 
Udvalget anmodes om at indstille kvalitetsrapporten godkendt i 
Økonomiudvalg og byråd.

Sagsbeskrivelse Baggrund
Kvalitetsrapporten er et kommunalt redskab til mål- og resultatstyring, 
som skal understøtte evaluering og resultatopfølgning på kommunalt 
niveau og fungere som grundlag for lokal dialog og kvalitetsudvikling.
 
Kravene for udarbejdelsen af kvalitetsrapporten fremgår af 
Bekendtgørelse nr. 698 af 23. juni 2014 om kvalitetsrapporter samt 
bemærkningerne til L150.
 
Kvalitetsrapporten er bygget op efter Ministeriets skabelon tilpasset 
lokale forhold. Rapporten er opbygget på samme måde som sidste års 
kvalitetsrapport. Denne gang er der særlig vægt på igangværende 
pædagogiske udviklingsprojekter. Denne udgave af kvalitetsrapporten 
er den første, som er udarbejdet på baggrund af resultater, som er 
opnået efter skolereformens indførelse.
 
Kvalitetsrapporten for skolerne i Allerød Kommune er vedlagt som 
bilag 1 og de obligatoriske indikatorer er beskrevet i bilag 2.
 
Sammenfattende helhedsvurdering
Forvaltningen konkluderer, at skolerne i Allerød Kommune overordnet 
set præsterer meget tilfredsstillende. Konklusionen sker på de 
indhentede data fra Undervisningsministeriets 
ledelsesinformationssystem (LIS) og fra skolernes tilbagemeldinger til 
Forvaltningen.
 
På stort set alle parametre ligger kommunens skoler over 
landsgennemsnit, og fremviser stigende resultater fra år til år. Således 
også denne gang. 
 
Der er enkelte opmærksomhedspunkter i forhold til elevtrivsel, hvor 
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skolerne bør have fokus fremadrettet. Det er forskelligt fra skole til 
skole, men de er ikke desto mindre vigtige opmærksomhedspunkter. 
 
Høringsvar
I henhold til lovgivningen skal kvalitetsrapporten sendes i høring til 
kommunens skolebestyrelser inden denne kan godkendes af byrådet. 
For at kunne indarbejde eventuelle rettelser og kommentarer til 
kvalitetsrapporten, har den i år været sendt til høring inden rapporten 
fremlæges for Børn- og Skoleudvalget. 
 
Fasen været komprimeret med en kort høringsperiode på grund af sent 
indkommet datagrundlag.
 
Høringssvarene er vedlagt som bilag 3. 
 
På baggrund af høringssvarene er der foretaget enkelte justeringer af 
teksten i kvalitetsrapporten. I bilag 4 et det beskrevet, hvilke 
korrektioner høringssvarene har givet anledning til og hvilke 
forslag/emner, som ikke er indarbejdet i kvalitetsrapporten.

Administrationens 
forslag

Forvaltningen anbefaler, at udvalget indstiller forslag til 
kvalitetsrapport godkendt i Økonomiudvalg og byråd.

Dialog/høring Kvalitetsrapporten har været i høring i skolebestyrelserne i perioden 
21 december 2015 til 9.januar 2016. 

Bilag Bilag 1. Kvalitetsrapport 2014-2015 med tilhørende bilag
Bilag 2. Obligatoriske indikatorer - udvalgte figurer.pdf
Bilag 3. Høringssvar.pdf
Bilag 4. Forvaltningens notat om høringssvar

_________________________________________________________
Beslutning Børn- 
og Skoleudvalget 
2014-2017 den 26-
01-2016

Udvalget indstiller kvalitetsrapporten godkendt. 
 
Børn- og Skoleudvalget ønsker derudover, at der fremadrettet 
fokuseres på de forskelle mellem drenge og piger som 
kvalitetsrapporten afdækker. Udvalget anmoder om, at skolerne 
udarbejder strategi for, hvorledes skolerne vil arbejde med de 
forskelle, der er på drenge og piger i forhold til trivsel og 
afgangsprøvekarakterer.

Beslutning 
Økonomiudvalget 
2014-2017 den 09-
02-2016

Beslutning fra Børn- og Skoleudvalget indstilles godkendt. 

Beslutning Allerød 
Byråd 2014 - 2017 
den 25-02-2016

Indstilling godkendt.
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Fraværende

John Køhler 
Marie Kirk Andersen
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ALLERØD BYRÅD 2014 - 2017

10. Evt. overtagelse af matr.nr. 1 n Blovstrød, Blovstrød fra Forsyningen 

Sagsnr.: 15/583

Punkttype Beslutning

Tema Forsyningen har som led i gennemførelse af spildevandsplanen og 
byggemodning af nyt boligområde i Blovstrød etableret 
regnvandsbassiner på del af matr.nr. 1n Blovstrød, Blovstrød. 
 
Ejendommen matr.nr. 1 n Blovstrød, Blovstrød er omfattet af lokalplan 
1-134 og indgår i lokalplanens område A3 udlagt til rekreativt formål.
 
Det til overs blevne areal tilbyder Forsyningen at tilskøde kommunen 
vederlagsfrit og uden omkostninger til sammenlægning med 
kommunes ejendom matr.nr. 11 a Blovstrød, Blovstrød.
 
Økonomiudvalget anmodes om at foretage indstilling til byrådet om at 
arealet overtages.

Sagsbeskrivelse Forsyningen har i forbindelse med håndtering af overfladevand fra 
nybyggeri ved Blovstrød Kro, Kongevejen og til forberedelse af 
byggemodning af 1. etape af udbygningen af nyt boligområde i 
Blovstrød etableret regnvandsbassiner på et areal, som delvis tidligere 
var ejet af Blovstrød Kirkes Menighedsråd. Arealet udgør 
ejendommen matr.nr. 1 n Blovstrød, Blovstrød og har et samlet areal 
på 5.862 m2.
 
Forsyningen har overtaget arealet fra menighedsrådet og tilbyder nu, at 
Allerød kommune kan overtage matr.nr. 1n Blovstrød, Blovstrød. 
Arealet vil i forbindelse med overdragelsen blive sammenlagt med 
kommunens ejendom matr.nr. 10 a Blovstrød, Blovstrød og dermed 
indgå i Lokalplan 1-134 område A2 udlagt til rekreativt formål m.v.  I 
forbindelse med overdragelsen sikres Forsyningens rettigheder til 
bassinet ved en deklaration.
 
Forslag 1
Forvaltningens anbefaler, at arealet overdrages til kommunen og at 
Forsyningens rettigheder til bassinet samtidig sikres ved deklaration. 

Administrationens 
forslag

Forvaltningen anbefaler Forslag 1

Økonomi og 
finansiering

Ingen udgifter for Allerød Kommune.

Bilag Kortbilag
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_________________________________________________________
Beslutning 
Økonomiudvalget 
2014-2017 den 08-
12-2015

Udgår af dagsorden, jf. bemærkninger.

Beslutning 
Økonomiudvalget 
2014-2017 den 09-
02-2016

Forvaltningens forslag indstilles godkendt.

Beslutning Allerød 
Byråd 2014 - 2017 
den 25-02-2016

Indstilling godkendt.

 
Fraværende

John Køhler 
Marie Kirk Andersen
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ALLERØD BYRÅD 2014 - 2017

11. Mungo Park egnsteateraftale 2017-2021

Sagsnr.: 15/16748

Punkttype Beslutning.

Tema Den nuværende egnsteateraftale med Teater Mungo Park er gældende 
frem til den 30. juni 2017.
 
Jf. bekendtgørelsen om egnsteatre, skal forslag til egnsteateraftale 
indsendes til Kulturstyrelsen senest 1. april året før en ny 
egnsteateraftale forventes at træde i kraft. 
 
Allerød Kommunes driftstilskud til Mungo Park skal fremgå af det 
forslag til ny egnsteateraftale, som skal fremsendes til Kulturstyrelsen 
senest den 1. april 2016.
 
Med henblik på, at der inden den 1. april 2016 udarbejdes forslag til ny 
egnsteateraftale for perioden 1. januar 2017 til 31.december 2020 
bedes udvalget indstille til Økonomiudvalget og byrådet, hvilke 
kommunale tilskud der skal indarbejdes i aftalen.

Sagsbeskrivelse Udkast til ny egnsteateraftale skal jf. bekendtgørelsen indsendes til 
Kulturstyrelsen senest 1. april året før aftalen forventes at træde i kraft. 
Det vil sige 1. april 2016, hvis aftalen forventes at træde i kraft i 2017.
 
Kulturstyrelsen ønsker at synkronisere alle egnsteateraftalerne således, 
at de alle skal fornyes på samme tidspunkt. På den måde kan 
refusionsprocenten fastlægges 4 år af gangen, og ikke som nu, hvor 
refusionsprocenten svinger fra år til år. Egnsteateraftalen mellem 
Mungo Park og Allerød Kommune skal derfor fornyes et halvt år før, 
den egentlig udløber. Den nuværende aftale løber til og med 31. juni 
2017, men den afløses af den nye aftale, der forventes at træde i kraft 
den 1. januar 2017.
 
Allerød Kommunes driftstilskud til Mungo Park skal fremgå af det 
forslag til ny egnsteater-aftale, som skal fremsendes til Kulturstyrelsen 
senest den 1. april 2016. Tilskudsbeløbene for hele aftaleperioden (fire 
år) angives i forslaget inklusiv eventuelle pris- og lønfremskrivninger. 
De angivne tilskudsbeløb kan ikke ændres i den endelige underskrevne 
aftale, som fremsendes til Kulturstyrelsen seneste december 2016.
 
Der ydes statsrefusion på maksimalt 50% af det kommunale 
driftstilskud. Refusions-procenten udmeldes hvert år i januar og har i 
de sidste 4 år svinget en del fra 41,5% i 2013 til 37,7 % i 2016. Den 
gennemsnitlig refusion for den nuværende 4 årige egnsteateraftale har 
været 39,4 %. Statsrefusionen af den kommunal driftstilskud ydes 



Allerød Byråd 2014 - 2017 torsdag den 25. februar 2016 21

inden for en beløbsramme, der fastlægges på de årlige finanslove. Ud 
over det kommunale tilskud modtager Mungo Park et særligt 
statstilskud (det tidligere amtstilskud) Ifølge Kulturstyrelsen forventes 
dette tilskud at fortsætte på det nuværende niveau i en ny 
aftaleperiode. I både 2015 og 2016 modtager Mungo Park således 
3.163.203 kr. om året i særligt statstilskud.
 
Husleje
Mungo Park betaler en årlig husleje til Allerød Kommune på 800.000 
kr. Huslejen må maksimalt udgøre 15 % af det samlede offentlige 
driftstilskud = det kommunale driftstilskud + det særlige statstilskud. 
Huslejen er ikke blevet ændret de sidste 8 år, så det foreslås, at 
huslejen forhøjes med 150.000 kr. til i alt 950.000 kr. i den nye 
aftaleperiode. Husleje-niveauet bringes dermed op på niveau med 
centralt beliggende erhvervslejemål i Lillerød bymidte. En husleje på 
950.000 kr. vil udgøre knap 11% af det samlede offentlige tilskud og 
dermed stadig et stykke under de 15%. For ikke at udhule 
driftstilskuddet ved en huslejeforhøjelse, kan tilskuddet sættes 
tilsvarende op. Driftstilskuddet er som tidligere nævnt 
tilskudsberettiget. 
 
Forslag 1: fastholdelse af nuværende husleje
Det kommunale tilskud fastholdes på samme niveau som i den 
nuværende aftale, og huslejen fasholdes på det nuværende niveau. 
Med en statsrefusion på 39% og en prisregulering på 1,67% giver det 
følgende resultat:
 
Nuværende budget (årets priser dvs. inkl. prisfremskrivning 2016-
2019)
 2017 2018 2019 2020
Driftstilskud 5.396.362 5.486.481 5.578.106 5.671.260

Refusion -2.050.617 -2.084.863 -2.119.679 -2.155.078
Husleje -800.000 -800.000 -800.000 -800.000
I alt netto 
udgift

2.545.745 2.601.618 2.658.427 2.716.183

 
Forslag 2: øget husleje og øget driftstilskud
Huslejen forhøjes med 150.000 kr. og driftstilskuddet sættes 
tilsvarende op.
Med en statsrefusion på 39% og en prisregulering på 1,67% giver det 
følgende resultat:
 
Nuværende budget (årets priser dvs. inkl. prisfremskrivning 2016-
2019)
 2017 2018 2019 2020
Tilskud til teatret 5.546.362 5.636.481 5.728.106 5.821.260
Refusion -

2.163.081
-

2.198.228
-

2.233.961
-

2.270.291
Husleje -950.000 -950.000 -950.000 -950.000
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I alt netto udgift 2.433.281 2.488.253 2.544.145 2.600.969
     
Mindre/merudgift 
ved ny aftale

 
-112.464

 
-113.365

 
-114.282

 
-115.214

 
 
Samarbejde med Gladsaxe Kommune 
I forslaget til egnsteater aftalen skal der ligeledes fremgå oplysninger 
om teaterets formål, strategi- og delmål for aftaleperioden. 
Kulturstyrelsen har udarbejdet en skabelon for egnsteateraftaler. 
Mungo Park har udfyldt skabelonen med forslag/udkast til teksten 
omkring teatrets mål for aftaleperiode. Skabelonen med Mungo Parks 
forslag til tekst er vedlagt som bilag. Mungo Parks forslag er tilføjet 
med grøn skrift. 
 
Mungo Park har haft drøftelser med Gladsaxe Kommune om en mulig 
deltagelse i egnsteateraftalen, og der er i udkastet til teksten 
indarbejdet forslag til, hvordan en sådan aftale vil kunne se ud. 
Såfremt Gladsaxe Kommune indgår i en ny egnsteateraftale med 
Mungo Park og Allerød Kommune, vil dette styrke og sikre teaterets 
økonomi i fire år. Teateret har i forvejen en stor turnevirksomhed, med 
en fast aftale forankret i egnsteateraftalen vil teateret opnå større 
sikkerhed og bedre muligheder for at planlægge langsigtet.
 
Mungo Park vil stadig være hjemmehørende i Allerød Kommune. 
Gladsaxe Kommune vil indgå i egnsteateraftalen med et mindre beløb, 
og Mungo Park vil forpligte sig til at afvikle forestillinger også i 
Gladsaxe Kommune. Antallet af forestillinger i Gladsaxe vil være 
afhængig af størrelsen på driftstilskuddet. Gladsaxe Kommune har 
endnu ikke behandlet en eventuel indtrædelse i egnsteateraftalen 
politisk.

Administrationens 
forslag

 
Forvaltningen foreslår, at udvalget indstiller til Økonomiudvalg og 
byråd
 

 At det kommunale tilskud til Mungo Park 
baseres på forslag 2.

 At Forvaltningen på baggrund at det 
vedtagne kommunale tilskud udarbejder 
udkast til egnsteateraftale for 2017 - 2020 i 
samarbejde med Mungo Park og med 
udgangspunkt i Kulturstyrelsens skabelon 
for egnsteateraftaler.

 At Allerød Kommune indgår i et 
samarbejde med Gladsaxe Kommune om 
egnsteateraftalen 2017 - 2020, såfremt det 
bliver godkendt af Gladsaxe Kommunes 
politiske udvalg.
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 Sagen forelægges KIU, ØU og BY inden 
underskrift.



Bilag Skabelon. Mungo Parks forslag markeret med grøn
Notat: Fornyelse af egnsteateraftalen 2017-2020

_________________________________________________________
Beslutning Kultur- 
og Idrætsudvalget 
2014-2017 den 01-
02-2016

Forvaltningens forslag blev godkendt.

Beslutning 
Økonomiudvalget 
2014-2017 den 09-
02-2016

Forslag fra Kultur- og Idrætsudvalget indstilles godkendt.
 
Klaus Fisker stemte imod. 

Beslutning Allerød 
Byråd 2014 - 2017 
den 25-02-2016

Tilbagesendes til behandling i Kultur- og Idrætsudvalget, jf. 
bemærkninger til dagsorden.

 
Fraværende

John Køhler 
Marie Kirk Andersen
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ALLERØD BYRÅD 2014 - 2017

12. Ansøgning om anlægsbevilling til afværgeforanstaltninger vedr. olieforurening 

Sagsnr.: 12/190

Punkttype Beslutning.

Tema Klima- og Miljøudvalget blev den 2. marts 2015 orienteret om en 
potentiel udgift for Allerød Kommune i forbindelse med 
jordforurening fra privat villaolietank.
 
Udvalget tog orienteringen til efterretning, med henblik på sagen 
genoptages, når der foreligger en nærmere økonomisk afklaring.
 
Klima- og Miljøudvalget anmodes om at indstille til Økonomiudvalg 
og byråd, at der arbejdes videre med et oprensningsscenarie med 
opgravning af forureningen, samt at der meddeles en anlægsbevilling 
hertil. 

Sagsbeskrivelse På en ejendom i Kirkelte blev der i 2012 konstateret olieforurening fra 
en privat villaolietank. Der er tale om fyringsolie fra en utæt nedgravet 
tank.
 
Forureningen er omfattet af forsikringsdækning hos Topdanmark 
Forsikring/Oliebranchens Miljøpulje (OM). I henhold til 
Jordforureningsloven udgør loftet for forsikringsdækning 4,2 mio. kr. 
inkl. moms (svarende til 3,4 ekskl. moms). Hvis oprensningen bliver 
dyrere hæfter kommunen for differencen.
 
På vegne af Topdanmark Forsikring og Oliebranchens Miljøpulje har 
Niras gennemført og afsluttet forureningsundersøgelserne på 
ejendommen, således at der nu foreligger et skønsmæssigt grundlag for 
et kommunalt påbud om afværgeforanstaltninger.
 
Niras har udarbejdet et skønnet prisoverslag på afværgeløsninger 
(bilag 1): 

1. Total oprensning ved opgravning (ca. 6,4 
mio. kr. ekskl. moms)       

2. Total oprensning ved GTR (termisk 
oprensning) (ca. 8,8 mio. kr. ekskl. moms)

3. Opsamling af fri fase olie og monitering i 3 
år (ca. 2,6 mio. kr. ekskl. moms) 
Løsningen er en afvigelse fra gældende 
vejledning fra Miljøstyrelsen, og vil kunne 
påklages til Natur- og Miljøklagenævnet. 
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Endelig oprensning udføres på baggrund af konkrete tilbud, som 
indhentes efterfølgende.
 
Af Niras opgørelse fremgår det, at der pt. er brugt 1.800.000 kr. ekskl. 
moms på undersøgelser og indledende fjernelse af olie i jorden, hvilket 
er dækket af forsikringen.  Beløbet er indeholdt i prisoverslagene 
ovenfor.
 
Den termiske oprensning vurderes nu markant dyrere end tidligere 
antaget. Resultatet af den supplerende undersøgelse har vist, at 
udbredelsen er større, både horisontalt og vertikalt og fremtræder med 
et mere inhomogent spredningsmønster. Det er således skønnet, at den 
samlede mængde af jord, som skal opvarmes er steget i forhold til 
tidligere antagelser. 
 
Forvaltningen vurderer hermed, at der nu er tilstrækkelig med 
oplysninger til valg af afværgeløsning samt indhentning af konkrete 
tilbud fra et antal entreprenører. 
 
Ifølge den gældende økonomiske politik skal alle tillægsbevillinger 
følges af finansieringsforslag, der ikke er kassebeholdningen. 
Forvaltningen kan imidlertid ikke pege på finansieringsforslag til 
afværgeforanstaltningerne, da der ikke er afsat anlægsmidler på 
Klima- og Miljøudvalgets område. 

Administrationens 
forslag

Forvaltningen foreslår at udvalget indstiller til Økonomiudvalget og 
byrådet:

 At der vælges forslag 1: Total oprensning 
ved opgravning samt at der indhentes 
konkrete tilbud på graveløsningen.

 At der afsættes et rådighedsbeløb i 2016 på 
3,0 mio. kr. til oprensningen på 
Kirkeltevej. Rådighedsbeløbet finansieres 
af kassebeholdningen. 

 At der gives en anlægsbevilling på 3,0 
mio. kr. til oprensning af olieforureningen. 
Anlægsbevillingen finansieres af det 
afsatte rådighedsbeløb. 



Økonomi og 
finansiering

Natur og Miljø vurderer, at kommunen får en udgift på anslået 3,0 
mio. kr. formodentlig ultimo 2016 (evt. først i 2017). Såfremt de 
indhentede tilbud afviger væsentligt fra den afgivne anlægsbevilling, 
vil udvalget blive forelagt sagen på ny. 

Bilag Bilag 1 - Opdatering af økonomi på afværgeløsninger

_________________________________________________________
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Beslutning Klima- 
og Miljøudvalget 
2014-2017 den 25-
01-2016

Udvalget indstiller Forvaltningens forslag godkendt i 
Økonomiudvalget og byrådet.

Beslutning 
Økonomiudvalget 
2014-2017 den 09-
02-2016

Forslag fra Klima- og Miljøudvalget indstilles godkendt.

Beslutning Allerød 
Byråd 2014 - 2017 
den 25-02-2016

Indstilling godkendt.

 
Fraværende

John Køhler 
Marie Kirk Andersen
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ALLERØD BYRÅD 2014 - 2017

13. Naboorientering vedr. lokalplanforslag 2-314 Boligområde ved Enhøjsvej

Sagsnr.: 14/18286

Punkttype Beslutning.

Tema Teknik- og Planudvalget behandlede på mødet den 12. januar 2016 
indsigelser til lokalplanforslag 2-314 Boligområde ved Enhøjsvej.  
Udvalget besluttede, at placeringen af byggefeltet ændres, således at 
byggefeltet trækkes ud mod Enhøjsvej, og at der gennemføres en 
høring af de berørte naboer.
 
Teknik- og Planudvalget anmodes om at foretage indstilling til 
Økonomiudvalg og byråd om endelig vedtagelse af lokalplanen.

Sagsbeskrivelse Lokalplanforslaget var i høring fra den 20. oktober 2015 til den 15. 
december 2015. Ved indsigelsesfristens udløb var der indsendt 7 
indsigelser. På baggrund af indsigelserne besluttede Teknik- og 
Planudvalget, at placeringen af byggefeltet ændres, således at 
byggefeltet trækkes ud mod Enhøjsvej, og at der gennemføres en 
høring af de berørte naboer.
 
Høring vedrørende ændring af byggefelt (bilag) er foretaget fra den 14. 
– 28. januar 2016. 
 
Bilag vedrørende eventuelle indsigelser lægges på sagen og 
fremsendes til udvalget forud for mødet. Af bilaget vil også 
Forvaltningens eventuelle forslag til ændringer af lokalplanforslaget 
fremgå.

Administrationens 
forslag

Forvaltningen anbefaler at, at udvalget indstiller lokalplanforslaget 
godkendt i Økonomiudvalget og byrådet med de ændringer, som 
fremgår af det til udvalget eftersendte bilag.

Afledte 
konsekvenser

Ingen.

Økonomi og 
finansiering

Ingen.

Dialog/høring Lokalplanforslaget har været offentligt fremlagt i henhold til 
planlovens bestemmelser fra den 20. oktober 2015 til den 15. 
december 2015. Derefter har lokalplansforslaget været i 
naboorientering fra den 14. januar 2016 til den 28. januar 2016.

Bilag Ændret illustrationsplan.pdf
Forslag Lokalplan 2-314
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Snit og facader.pdf
Notat af 29 januar 2016 om høringsvar og forslag.pdf

_________________________________________________________
Beslutning Teknik- 
og Planudvalget 
2014-2017 den 02-
02-2016

Jesper Hammer rejste spørgsmålet om sin habilitet.
 
Udvalget fandt, at der forelå inhabilitet, og Jesper Hammer forlod 
mødet under sagens behandling.
 
Udvalget indstiller til Økonomiudvalget og byrådet, at lokalplanforslag 
2-314 vedtages endeligt med følgende ændringer:
 
Bebyggelsen placereres i overensstemmelse med vedlagte ændret 
illustrationsplan (bilag).
 
2. 
”§ 9.2. Hegn i skel skal etableres enten som levende hegn eller fast 
hegn med træbeklædning med en maks. højde af 2 m …”
 
3. 
I forbindelse med byggemodningen af området kan der foretages de 
nødvendige terrænreguleringer i forhold til etablering af bebyggelse, 
veje og kloakker. Eksisterende terræn skal så vidt muligt bevares, 
hvorfor der kun må terrænreguleres med +0,1/-0,5 m i forhold til det 
eksisterende terræn.”
 
5. 
”§ 5.3. Der skal som minimum anlægges 2 parkeringspladser til hver 
bolig.”

Beslutning 
Økonomiudvalget 
2014-2017 den 09-
02-2016

Forslag fra Teknik- og Planudvalget indstilles godkendt.
 
John Køhler undlod at stemme.

Beslutning Allerød 
Byråd 2014 - 2017 
den 25-02-2016

Jesper Hammer spurgte til sin habilitet i sagen, da han er nabo og har 
afgivet høringssvar.
 
Et enig byråd fandt, at Jesper Hammer var inhabil i forbindelse med 
sagens behandling.
 
John Jensen stillede forslag om at sagen tilbagesendes til TPU.
For stemte 2 (Ø og D)
Imod stemte 18 (C, V, A, O, F, R, B og Lea Herdal).
 
18 stemte for indstilling fra Teknik- og Planudvalget (C, V, A, O, F, R, 
B og Lea Herdal).
 
1 stemte imod (D)
1 undlod at stemme (Ø) 
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Fraværende

John Køhler 
Marie Kirk Andersen
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ALLERØD BYRÅD 2014 - 2017

14. Anlægsregnskab for indretning af arbejdspladser på skolerne

Sagsnr.: 14/3819

Punkttype Beslutning

Tema Udvalget anmodes om at indstille anlægsregnskab for indretning af 
arbejdspladser på skolerne i forbindelse med skolereformen godkendt i 
Økonomiudvalget.

Sagsbeskrivelse Byrådet meddelte den 27. marts 2014 en anlægsbevilling på 3 mio. kr. 
kr. til brug for indretning af arbejdspladser på skolerne i forbindelse 
med folkeskolereformen, jf. budget 20014-17. 
 
Byrådet besluttede den 20. maj 2014 at fremrykke 2 mio. kr. fra 
investeringsoversigten for 2015, så der i alt var 5 mio. kr. til rådighed 
for projektet i 2014. 
            
I projektet er der på otte skoler:

 Udført mindre ombygninger og 
istandsættelser af bygninger og lokaler, 
som er indrettet til brug for arbejdspladser/ 
mødefaciliteter eller har fået ny anvendelse 
i skolerne som følge af de nye 
arbejdspladser. Det gælder fx de 
forhenværende tandlægeklinikker. 

 Installeret el, internetforbindelser og wi-fi i 
et stort antal lokaler, så underviserne kan 
anvende deres pc’er mv. fleksibelt

 Indkøbt arbejdsborde, stole, mødeborde og 
stole samt reoler og lamper. Der er 
indrettet ca. 300 nye enkeltarbejdspladser.

 Gennemført analyse- og dialogproces 
omkring undervisernes ønsker og mål for 
indretning og brug af deres kommende 
arbejdspladser.

 
Projektet er udført og der er afholdt udgifter på i alt 4.724.081 kr., 
hvilket svarer til en mindreudgift på 248.488 kr.  Mindreudgiften 
skyldes hovedsageligt, at udgiften til håndværkere blev mindre end 
budgetteret.

Administrationens 
forslag

Forvaltningen foreslår, at anlægsregnskabet indstilles godkendt i 
Økonomiudvalget.
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Økonomi og 
finansiering

Anlægsbevilling: 5.000.000 kr.
Anlægsudgift:  4.724.081 kr. 
 
Anlægsregnskabet afsluttes således med et mindreforbrug på 248.488 
kr. 

Bilag Bilag1. Anlægsregnskab

_________________________________________________________
Beslutning Børn- 
og Skoleudvalget 
2014-2017 den 26-
01-2016

Formanden stiller forslag om, at anlægsregnskabet indstilles godkendt, 
idet det samtidig indstilles, at mindreforbruget anvendes til renovering 
af legepladser.
 
Fire stemte for: Miki Dam Larsen, Klaus Fisker, Nikolaj Bührmann og 
John Køhler
En stemte mod: Lars Bacher

Beslutning 
Økonomiudvalget 
2014-2017 den 09-
02-2016

Forslaget fra Børne- og Skoleudvalget sættes til afstemning.
 
For stemte John Køhler, Miki Dam Larsen, Susan Lund Andersen og 
Klaus Fisker.
 
Imod stemt Jørgen Johansen, Erik Lund, Poul Albrechtsen og Erling 
Petersen. 
 
John Køhler begærer sagen i byrådet.

Beslutning Allerød 
Byråd 2014 - 2017 
den 25-02-2016

Forslag om at anlægsregnskabet godkendes sættes til afstemning.
 
15 stemte for (C, V, D, O, R og Lea Herdal)
6 Imod stemte (A, Ø, B og F).

 
Fraværende

John Køhler 
Marie Kirk Andersen
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ALLERØD BYRÅD 2014 - 2017

15. Godkendelse af udbud for almene boliger på areal ved Teglværkskvarteret

Sagsnr.: 15/15498

Punkttype Beslutning

Tema Økonomiudvalget anmodes om at godkende vilkår for udbud af areal 
til alment boligbyggeri herunder træffe beslutning om 
tildelingskriterier ved valg af bygherre. Udvalget anmodes endvidere 
om at meddele anlægsbevilling til afholdelse af udgifter i forbindelse 
med udbud og salg og foretage indstilling til byrådet om samme.

Sagsbeskrivelse Økonomiudvalget besluttede på møde den 17. december 2015 at 
igangsætte udbud af areal ved Teglværksvænget til almene boliger. 
Arealet er i lokalplan 1-135 benævnt B.2.  Rammelokalplanen blev 
endeligt vedtaget på byrådets møde den 28. januar 2016. 
På arealet som udgør ca. 20.000 m2 kan der jfr. bestemmelserne i 
lokalplanen opføres ca. 100 boliger.
 
Forvaltningen har på denne baggrund udarbejdet forslag til 
udbudsvilkår. Forslaget vedlægges som bilag.
 
Som tildelingskriterier er foreslået følgende:

 Grundpris
 Bebyggelsesplanens udformning
 Arkitektur herunder materialer m.v. 
 Bebyggelsens bæredygtighed

 
Det foreslås, at tildelingskriterierne vægtes ligeligt samt at 
grundkøbesummen som minimum skal udgøre det kommunale 
grundkapitalindskud. 
 
Vinderen af udbuddet skal deltage i udarbejdelse af lokalplan for det 
specifikke område.
 
Frist for afgivelse af tilbud foreslås fastsat til 31. maj 2016. De 
modtagne købstilbud forelægges økonomiudvalget på møde den 14. 
juni 2016 og byrådet den 22. juni 2016 med henblik på, at der træffes 
beslutning om valg af projekt herunder 
bygherre/driftsherre/boligorganisation samt salg af arealet.
 
Det forventes at byggestart herefter kan ske i foråret 2017 og byggeriet 
stå klar til indflytning inden sommeren 2018.
 
De generelle regler for 25% anvisningsret til boligerne følges, idet der 
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samtidigt i udbudsmaterialet lægges op til, at det forventes, at der 
eventuelt kan indgås aftale om yderligere anvisningsret. 
 
Forvaltningen foreslår endvidere, at Økonomiudvalget indstiller model 
for, hvilke boligorganisationer der som skal inviteres til at afgive 
tilbud:
 

A)    Alle boligorganisationer som har en interesse inviteres til at 
afgive tilbud

B)    Alle boligorganisationer som i forvejen er repræsenteret i 
kommunen inviteres til at afgive bud.

 
Udgifter
I forbindelse med udbud og salg vil der være udgifter til arkæologiske 
forundersøgelser, geotekniske- og miljømæssige undersøgelser, 
landinspektør, honorar til rådgiver, annoncering m.m. i alt 300.000 kr.  
Udgifterne foreslås finansieret af kassebeholdningen.
 
På baggrund af ovenstående har Forvaltningen følgende forslag:
 
Forslag 1

 At forslag til udbudsvilkår godkendes – 
herunder forslag til tildelingskriterier

 At alle boligorganisationer som har en 
interesse invitereres til at afgive tilbud

 At der meddeles en anlægsbevilling i 
udgift på 300.000 kr. til udgifter forbundet 
med udbuddet.

 At anlægsbevillingen finansieres af 
kassebeholdningen

 At udgifter forbundet med vejforbindelsen 
fra område B2 og vejtilslutning til 
Sortemosevej medtages i salgssagen.

 
Forslag 2

 At forslag til udbudsvilkår godkendes – 
herunder forslag til tildelingskriterier

 At boligorganisationer som i forvejen er 
repræsenteret i kommunen inviteres til at 
afgive bud

 At der meddeles en anlægsbevilling i 
udgift på 300.000 kr. til udgifter forbundet 
med udbuddet.

 At anlægsbevillingen finansieres af 
kassebeholdningen

 At udgifter forbundet med vejforbindelsen 
fra område B2 og vejtilslutning til 
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Sortemosevej medtages i salgssagen.



Administrationens 
forslag

Forvaltningen anbefaler, at udvalget tager stilling til, hvorvidt man 
ønsker Forslag 1 eller Forslag 2.

Økonomi og 
finansiering

Forslag 1
Der skal meddeles en anlægsbevilling i udgift på 300.000 kr. til 
udgifter forbundet ved udbud og salg.
Beløbet finansieres af kassebeholdningen.
 
Forslag 2
Der skal meddeles en anlægsbevilling i udgift på 300.000 kr. til 
udgifter forbundet ved udbud og salg.
Beløbet finansieres af kassebeholdningen.

Bilag Bilag Udkast til udbudsmateriale.pdf

_________________________________________________________
Beslutning 
Økonomiudvalget 
2014-2017 den 09-
02-2016

Sagen genoptages på ekstraordinær møde i Økonomiudvalget den 25. 
februar 2016.

Beslutning 
Økonomiudvalget 
2014-2017 den 25-
02-2016

Et enigt udvalg indstiller forslag 2 godkendt i byrådet.

Beslutning Allerød 
Byråd 2014 - 2017 
den 25-02-2016

Indstilling godkendt.

 
Fraværende

John Køhler 
Marie Kirk Andersen
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16. Evt. salg af yderligere 3 byggeretter til NCC i nyt boligområde i Blovstrød

Sagsnr.: 15/14670

Punkttype Beslutning

Tema Økonomiudvalget anmodes om at træffe beslutning om salg af 
yderligere 3 byggeretter til NCC og meddele anlægsbevilling til 
modtagelse af den yderligere købesum samt foretage indstilling om 
samme til byrådet.

Sagsbeskrivelse Byrådet besluttede på møde den 8. oktober 2015 at modtage tilbud fra 
NCC om køb af areal i Blovstrød til opførelse af 75 boliger. Forslaget 
indeholdt en option på 80 boliger.
 
I forbindelse med behandling af forslag til lokalplan 1-137 for Drabæk 
Huse har bygherren meddelt, at man ikke ønskede at udvide boligtallet 
i forhold til hovedtilbuddet. 
 
Baggrunden var, at man var af den opfattelse, at bebyggelsesplanen 
hermed ville miste nogle af de overordnede kvaliteter, herunder i 
særlig grad forbindelsen mellem de indre grønne rum og det store 
omgivende landskab.
 
Bygherren er imidlertid efterfølgende – i forbindelse med den videre 
bearbejdning af bebyggelsesplanen - kommet frem til, at der kan 
indpasses 78 boliger samtidig med, at de overordnede kvaliteter 
fastholdes. 
 
På ovennævnte baggrund ønsker NCC at udnytte en byggemulighed på 
78 boliger på arealet. 
 
Byggemuligheden på 78 boliger ligger inden for lokalplanforslagets 
principper.
 
Købesummen for 75 byggeretter udgør 19.147.800 kr. + moms 
svarende til 255.304 kr. + moms pr. byggeret.
 
Forslag 1
Forvaltningen foreslår, at købesummen reguleres forholdsmæssigt med 
prisen for 3 byggeretter svarende til i alt 765.812 kr. + moms. Den 
samlede købesum for arealet udgør herefter 19.913.712 kr. + moms.  
Det foreslås samtidig, at beløbet tilgår kassebeholdningen.
Der udarbejdes tillæg til oprindelig købsaftale.
 
Forslag 2
Antallet af byggeretter hæves ikke og der sker ikke regulering i 
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købesummen.

Administrationens 
forslag

Forvaltningen anbefaler Forslag 1

Økonomi og 
finansiering

Forslag 1
Der meddeles en anlægsbevilling i indtægt på 765.912 kr. + moms. 
Indtægten tilføres kassebeholdningen.

Bilag Nej

_________________________________________________________
Beslutning 
Økonomiudvalget 
2014-2017 den 25-
02-2016

Et enigt udvalg indstiller forslag 1 godkendt i byrådet.

Beslutning Allerød 
Byråd 2014 - 2017 
den 25-02-2016

Indstilling godkendt.

 
Fraværende

John Køhler 
Marie Kirk Andersen
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17. Parceller ved Lyngsvinget - udbudsvilkår og anlægsbevilling i indtægt - Åben version

Sagsnr.: 11/4386

Punkttype Beslutning

Tema Økonomiudvalget anmodes om at tage stilling til vilkår for salg af 11 
parcelhusgrunden ved Lyngsvinget, meddele anlægsbevilling i indtægt 
samt foretage indstilling om samme til byrådet.

Sagsbeskrivelse Byrådet besluttede på møde den 26. november 2015 at udbyde 11 
parceller på Lyngsvinget som enkeltparceller og i fuldt byggemodnet 
stand. Parcellerne udbydes gennem lokal ejendomsmægler.
 
Forvaltningen har i samarbejde med ejendomsmægleren udarbejdet 
forslag til salgsvilkår som skal udgøre tillæg til 
standardbestemmelserne i Dansk Ejendomsmæglerforenings 
købsaftale. Vilkårene fremgår af vedlagte notat dateret 26. januar 
2016.
 
Forvaltningen anbefaler – ud over de særlige vilkår – at der ikke som 
udgangspunkt sælges parceller til byggeselskaber.

Bilag Notat 26.1.2016 Betingelser ved salg 
Kort med nedrevne bygninger Lyngsvinget - 

_________________________________________________________
Beslutning 
Økonomiudvalget 
2014-2017 den 09-
02-2016

Forslag fra Forvaltningen indstilles godkendt.

Beslutning Allerød 
Byråd 2014 - 2017 
den 25-02-2016

Indstilling fra Økonomiudvalget godkendt.

 
Fraværende

Marie Kirk Andersen 
John Køhler
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Signeret af: 

_______________________________ 
Jørgen Johansen
Borgmester

_______________________________ 
Erling Petersen
Medlem

_______________________________ 
Henriette Gedde
Medlem

_______________________________ 
John Jensen
Medlem

_______________________________ 
Lars Bacher
Medlem

_______________________________ 
Lone Hansen
Medlem

_______________________________ 
Miki Dam Larsen
Medlem

_______________________________ 
Olav B. Christensen
Medlem

_______________________________ 
Rasmus Keis Neerbek
Medlem

_______________________________ 
Erik Lund
Medlem

_______________________________ 
Gurli Nielsen
Medlem

_______________________________ 
Jesper Hammer
Medlem

_______________________________ 
Klaus Fisker
Medlem

_______________________________ 
Lea Herdal
Medlem

_______________________________ 
Martin H. Wolffbrandt
Medlem

_______________________________ 
Niels Kirkegaard
Medlem

_______________________________ 
Poul Albrechtsen
Medlem

_______________________________ 
Susan Lund Andersen
Medlem
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_______________________________ 
Theodore Gbouable
Medlem



Bilag: 6.1. Samlede høringssvar

Udvalg: Allerød Byråd 2014 - 2017
Mødedato: 25. februar 2016 - Kl. 18:30

Adgang: Åben
Bilagsnr: 6847/16







































































































































































Bilag: 7.1. Bilag 1. Revideret Projektplan - 110116 2.pdf

Udvalg: Allerød Byråd 2014 - 2017
Mødedato: 25. februar 2016 - Kl. 18:30

Adgang: Åben
Bilagsnr: 2404/16



SPOR 1 SPOR 2 SPOR 4

Nov/Dec 

2015

Opstartsmøde  

30. nov. 2015

1. kvartal 

2016

1. Kvartalsmøde     

9. marts 2016

Kvartalsmøde.              

Tema: 2:2 modellen.      
Midtbyskolerne og           

konsekvenser for Dagtilbud          

og Klubområdet 

Kommissorium for 

analyse på 

specialområdet

2. kvartal 

2016

2. Kvartalsmøde 

13. juni 2016

BSU: Status på 

eksisterende politikker
Politisk beslutning

Kvartalsmøde.              

Tema: Specialområdet.              
I forhold til analysen på 

specialområdet.

3. kvartal 

2016

3. Kvartalsmøde 

29. sept. 2016

Kvartalsmøde.              

Tema: Faglig udvikling.  
Eksisterende politikker på Skole 

og Dagtilbudsområdet

Proces i Virksomhederne Proces i Virksomhederne

4. kvartal 

2016

4. Kvartalsmøde 

7. dec. 2016

BSU: Kommisorium for 

revidering af politikker
Proces i Virksomhederne Politisk beslutning 

1. kvartal 

2017

1. Kvartalsmøde 

Marts 2017
Proces i Virksomhederne

Kvartalsmøde.                    

Status 2:2                  
Proces i Virksomhederne

2. kvartal 

2017

2. Kvartalsmøde 

Juni 2017
Proces i Virksomhederne Proces i Virksomhederne

3. kvartal 

2017

3. Kvartalsmøde 

September 2017
Politisk beslutning Status BSU

4. kvartal 

2017

4. Kvartalsmøde 

December 2017

Specialområdet

SPOR 3

Revideret 

Projektplan 

11.01.2016

Kvartalsmøde.                      

Tema: Fysiske rammer.         
Principper for kapacitets-

tilpasning, herunder status på 

prognoser, og analyser og 

beslutning omkring bygninger 

 Faglig udvikling                                  

0-18 år
2:2 model

Bestilling            

Læringsmiljø og             

faglokale-analyse

Status på børne- og 

elevprognoser.              

Politisk behandling    

Bestilling byggeteknisk 

undersøgelse

Fysiske rammer

Status på prognoser og 

politisk behandling    

Status BSU

Politisk beslutning



Bilag: 7.2. Bilag 2. Emne og leverance oversigt - Revideret projektplan
110116.pdf

Udvalg: Allerød Byråd 2014 - 2017
Mødedato: 25. februar 2016 - Kl. 18:30

Adgang: Åben
Bilagsnr: 2405/16



11. januar 2016 
 
Emne- og leveranceliste i forbindelse med strategisk udviklingsproces på skole- dagtilbudsområdet.  
(Revideret udgave 1101-2016 hvor de tidligere 7 spor er samlet til 4 spor/temaer). 
 

Spor Beskrivelse Tidsplan 

1. Faglig Udvikling 
 
a) Skole 
b) Dagtilbud 
c) Klub 

Faglig udvikling er ”hovedsporet” i projektplanen ”Fælles afsæt 
– fælles udvikling” og derfor udgør dette spor den største del af 
processen. I behandlingen af dette spor er der afsat tid til både 
den politiske proces og den decentrale proces i virksomhederne. 
Det skal være ejerskab hele vejen rundt. 
 
Hovedopgaven i dette spor er, at væsentlige kommunale politik-
ker på 0-18 års området skal revideres og fornyes. Det drejer sig 
om skolepolitikken fra 2011, dagtilbudspolitikken fra 1999 og 
det fælles visionsgrundlag ”Fælles afsæt” fra 2013. Andre poli-
tikker kan også indgå og nye politikker kan opstå i denne læn-
gere proces. 
 
Input, notater og dokumenter fra ”Lang proces” og fra tidligere 
processer vil naturligvis indgå. Derudover har Forvaltningen en 
større mængde af nøgletal, notater, dokumenter og rapporter, 
som hver især fortæller noget om den faglige kvalitet på 0-18 
års området. Dele af dette materiale vil indgå som baggrunds-
materiale. 
 
Allerførst sker der en politisk behandling i Børn- og skoleudval-
get, hvor der gives en status på de eksisterende politikker. 
Samme status indgår i drøftelserne på 3. kvartalsmøde 2016, 
hvor bestyrelserne giver input til den videre politiske behand-
ling. Børn- og skoleudvalget udarbejder ”Kommissorium for revi-
dering af politikker”, som bliver grundlaget for de faglige drøftel-
ser i hver enkelt virksomhed og bestyrelse.  
Alle input samles af Forvaltningen og Forvaltningen udarbejder 
forslag til nye reviderede politikker på 0- 18 års området – som 
politisk besluttes. 

På Børn- og Skoleudvalgets møde den 21. juni 2016 giver Forvalt-
ningen status på følgende eksisterende politikker: 

 Skolepolitikken fra 2011. 

 Dagtilbudspolitikken fra 1999. 

 Vision på 0- 18 års området ”Fælles afsæt” fra 2013. 
 
På 3. kvartalsmøde den 29/9 2016 gives en tilsvarende kort status 
på de tre eksisterende politikker for bestyrelser, byrådspolitik-
kere, forvaltning, ledere og medarbejdere. Fremlæggelsen drøf-
tes i mindre grupperinger og deltagernes input fra disse drøftel-
ser opsamles af Forvaltningen. Forvaltningen udarbejder et op-
samlende notat, som indgår i den politiske behandling.  
 
På et Børn- og Skoleudvalgsmøde i 4. kvartal udarbejder Børn- og 
skoleudvalget ”Kommissorie for revidering af eksisterende poli-
tikker”. Dette kommissorium overgår herefter til faglig behand-
ling på skolerne, i daginstitutionerne og i klubberne. De faglige 
organisationer involveres ligeledes i dette arbejde. 
 
Der afsættes den nødvendige tid til dette arbejde (1. og 2. kvartal 
2017), da de reviderede og nye politikker skal være gældende i 
flere år herefter. 
 
3. kvartal 2017: De nye og reviderede politikker på 0-18 års områ-
det besluttes i Børn- og Skoleudvalget og i byrådet. 
 
Arbejdet med at samle, opdatere, skrive og formulere nye revide-
rede politikker på skole- og dagtilbudsområdet ligger i Forvaltnin-
gen. 



11. januar 2016 
 

2. Principper for 2:2 
modellen i midtbyen.  
 
a) Afledte konsekven-
ser for Klubområdet. 
 
b) Afledte konsekven-
ser for Dagtilbud. 

2:2 modellen er det første tema i projektplanen.  
 
Der er brug for politisk stillingtagen til en række helt konkrete 
emner i forbindelse med udmøntningen af 2:2 modellen.  
Skolerne har brug for en afklaring af hensyn til deres planlæg-
ning af skoleåret. Nogle politiske beslutninger er ikke under tids-
pres, da planlægningen af skoleåret for 2016/2017 på nogle om-
råder allerede ”er kørt”. (Fx klassedannelser/skoledistrikter og 
søskenderegel) 
 
Der skal tages stilling til om en række af de nuværende princip-
per fortsat skal være gældende eller om der er behov for nye 
politiske beslutninger. Helt konkret handler det om følgende by-
rådsbeslutninger: 
1) Søskenderegel. 
2) Regler og vilkår for klassedannelser/Skoledistrikter i midt-
byen. 
3) Regler og vilkår for klassesammenlægninger. 
4) Regler for bestyrelsessammensætning i overgangsperioden – 
indtil den nye valgperiode for bestyrelser. 
5) Økonomi til implementering af 2:2 modellen. (På ledelses- be-
styrelses- og medarbejderniveau – og i forhold til sammenlæg-
ning af to skoler og to skolekulturer). 
 
Dertil kan komme drøftelser og evt. politisk beslutning i forhold 
til: 

 Ledelsesstruktur. 

 MED, TR og AMR struktur. 
 
På samme møde skal der også drøftes hvilke afledte konsekven-
ser 2-2 modellen kan have for: 
 
a) Dagtilbudsområdet  
b) Fritids- og ungdomsklubområdet.  
- herunder kapacitet, fysisk udviklingsplan m.v.  

1. kvartalsmøde den 9. marts 2016 vil handle om 2:2 modellen og 
konsekvenserne for skolerne, dagtilbud og klubberne.  
Mødet opdeles i tre ”under-temamøder” på samme møde: 
 
2:2 modellen: 
a) Konsekvenser for skolerne (Skolebestyrelser) 
b) Konsekvenser for dagtilbud (Forældrebestyrelser) 
c) Konsekvenser for fritids- og ungdomsklubber og Allerød Ung-
domsskole. (Klubbestyrelser og AU bestyrelse) 
Politikkere og Forvaltning indgår i de tre grupper. 
 
Forvaltningen udarbejder de nødvendige arbejdsspørgsmål der 
skal drøftes i dette kvartalsmøde. Spørgsmålene udsendes til be-
styrelser og politikkere inden mødet. 
 
Input fra dette kvartalsmøde indgår i de efterfølgende politiske 
udvalgsmøder i 2. kvartal 2016, med forventede politiske beslut-
ninger i 2. kvartal 2016. 
 
På 1. kvartalsmøde i 2017 evalueres de første 9 mdr. med 2:2 
modellen, - er der behov for ændringer/justeringer? 
 
Forvaltningen udarbejder konkrete sager til politisk behandling 
hvis der bliver behov for dette. 



11. januar 2016 
 

3. Fysiske rammer. 
Prognoser, kapacitet, 
bygninger og skole-
veje. 

Spor 3 i Projektplanen omhandler alle de områder der kan sam-
les under ”Fysiske rammer”. Det er Befolkningsprognoser og ka-
pacitetstilpasningerne i forhold til det. Det omhandler bygnin-
ger, faglokaler, læringsmiljø, bygningskomprimeringsmuligheder 
og skoleveje. 
 
Der igangsættes i første omgang en række analyser og undersø-
gelser af bl.a. bygninger, læringsmiljøer, faglokaler på skolerne, 
samt analyse af skoleveje. Den nye befolkningsprognose forven-
tes klar i 2. kvartal 2016 – måske allerede i 1. kvartal 2016.  
 
I slutningen af 2. kvartal ved vi også mere om privatskolens kon-
sekvenser for skolerne i forhold til elevantal og fordeling af ele-
verne på klassetrin.  
 
 
 

Den 17/12 2015 besluttede Byrådet at afsætte 1 mio. kr. til byg-
ningsteknisk gennemgang af alle skolerne i kommunen.  
 
Skolevejsanalysen og den tilhørende rapport er færdig og klar til 
politisk behandling på førstkommende BSU og ØU møde i 2016. 
Herefter følger konkret høringsperiode i skolebestyrelserne. Sko-
levejsanalysen indgår i processen, men vil ikke indgå som tema 
på et kvartalsmøde, da den er meget lokalområde specifik og der-
for bedst behandles i de enkelte skolebestyrelser. 
 
Befolkningsprognosen foreligger sædvanligvis i marts/april 2016 
– dvs. 2. kvartal. Der er en chance for at den evt. kan indgå i 
Børn- og Skoleudvalgets møde d. 1. marts 2016. 
 
I slutningen af 2. kvartal 2016 ved vi mere om der starter en pri-
vatskole i Allerød den 1. august 2016 eller ej og hvis den starter – 
hvor mange elever den optager og hvor fra de kommer. 
 
Alle disse tal, prognoser, rapporter og viden om skolernes bygnin-
ger indgår i drøftelserne på kvartalsmødet i 4. kvartal 2016. På 
dette kvartalsmøde skal principperne for kapacitetstilpasning 
drøftes. Prognoser og faktiske børne- og elevtal skal indgå og evt. 
forslag og idéer til bygningskomprimering indgår desuden også.  
 
Input fra 4. kvartalsdrøftelserne indgår i den videre politiske be-
handling i de respektive udvalg. 
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4. Specialområdet Spor 4 i projektplanen handler om det samlede specialområde 
på 0-18 års området.  
 
Der er i budget 2016 vedtaget, at specialområdet skal analyseres 
med en forventet og et allerede budgetlagt mindreforbrug på 
2,5 mio. kr. fuldt udmøntet start januar 2018. 
 
Analysen vil omfatte daginstitutionerne, klubberne, skolerne og 
Skole og Dagtilbud afdelingen. 
 
Analysen vil bl.a. sætte fokus på skolernes gruppeordninger, ba-
sispladserne i dagtilbud, specialskoler og specialtilbud. 
 
Allerførst skal der udarbejdes et kommissorium for analysen. 
Dette kommissorium behandles og vedtages politisk i Børn- og 
Skoleudvalget d. 1. marts 2016.  
 
Kommissoriet indgår dernæst i 2. kvartalsmøde den 13/6, hvor 
temaet for hele kvartalsmødet er ”specialområdet”. 
 
Efter dette kvartalsmøde involveres alle virksomhederne, de fag-
lige organisationer og MED udvalg. Forvaltningen kører proces-
sen og samler input, idéer og ændringer og udarbejder det poli-
tiske materiale der skal behandles. 
 
Afrapportering og endelig politisk behandling er sat til 4. kvartal 
2016 

1. marts 2016: Kommissorium med principper for analysen frem-
lægges for Børn- og Skoleudvalget til politisk behandling.  
 
Kommissoriet indgår i 2. kvartalstemamødet 2016 den 13. juni 
2016, hvor det drøftes og der kommer input. 
 
Ændringer på specialområdet besluttes politisk i 4. kvartal 2016 
og implementeres herefter når de er mulige. 
 
Forvaltningen udarbejder materiale og dagsorden til kvartalsmø-
det den 13/6 og udsender dette til deltagerne inden mødet. 
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”Fælles afsæt – fælles udvikling” 
 
Opsamling fra gruppedrøftelserne på opstartsmødet d. 30.11. 2015. 
 
Deltagerkreds på mødet: byråd, forældrerepræsentanter i skole- og forældrebestyrelser, 
medarbejderrepræsentanter i skole- og forældrebestyrelser, faglige organisationer og 
interesseorganisationer. 
 
Følgende spørgsmål blev behandlet i gruppedrøftelserne: 
 

A. Er der den rigtige deltagerkreds til temamøderne? 
 

B. Er der emner du helt savner i projektplanen? 
 

C. Er antallet af kvartalsmøder passende? 
 

D. Hvordan kan kvartalsmøderne med fordel afvikles? 
 

E. Nye strukturændringer står ikke for døren – så der er tid til at arbejde med 
kvalitet og optimering. Hvordan ser du på den samlede længde af tidsplanen? 

 
F. Udmøntningen af 2:2 modellen skal drøftes konkret på det første kvartalsmøde i 

marts. Er der behov for undersøgelser til brug for mødet? 
 

G.  Andet 
 
Følgende blev noteret fra drøftelserne i de seks grupper: 
 
Ad A) Er der den rigtige deltagerkreds til temamøderne? 
Flere grupper udtrykte et ønske om, at gruppesammensætningen veksler fra møde til 
møde. Det kunne være på tværs af fag- og lokalområder, eller man kan sammensætte 
deltagerkredsen efter tema og behov. Måske er det ikke relevant for hele deltagerkredsen 
at deltage i alle kvartalsmøder. (1) 
Medtages i planlægningen 
 
Det blev nævnt, at der er behov for en rolleafklaring i forhold til deltagelsen på 
kvartalsmøderne, - særligt i forhold til bestyrelsernes beslutningskompetence. Det drejer 
sig om at det skal være tydeligt på hvert emne der drøftes på temamødet, hvad der kan 
besluttes af hvem. (2) 
Vil fremgå af det materiale, som udsendes til forberedelse til kvartalsmøderne. 
 
Det blev nævnt af en eller to grupper, at med den nuværende repræsentation i 
deltagerkredsen for temamøderne, så prioriteres medarbejdersiden. Man kunne overveje 
at afholde et dialogmøde for bestyrelserne/brugerne og et andet for 
medarbejderrepræsentanter. En anden gruppe anførte, at det også er vigtigt, at meninger 
og viden fra alle involverede bør høres. (3) 

Dato: 11. januar 2016 
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Ifølge lovgivningen består skole- og forældrebestyrelser af repræsentanter fra både 
forældre og medarbejdere. Deltagerkredsen på kvartalsmøderne afspejler dette 
lovmæssige krav. 
 
Ad B) Er der emner du helt savner i projektplanen? 
 
Der var ikke tilbagemeldinger om emner der helt manglede i projektplanen. 
 
Det er anført, at det vigtigt at arbejdet med visionerne for de enkelte emner indgår i 
drøftelserne. (4) 
Udarbejdelse af visioner for det samlede 0-18 års område indgår i dialogprocessen som 
tema på et selvstændigt møde. 
 
Nogle gav udtryk for en bekymring for om planen var for presset i forhold til at der var 
mange store emner på samme temamøde – fx kvartals-temamøde 1. (5) 
Drøftelserne på kvartalsmøderne opdeles, således at forskellige temaer kan behandles af 
den relevante deltagergruppe på samme møde. 
 
Ad C) Er antallet af kvartalsmøder passende? 
Der var ikke umiddelbare bemærkninger til antallet af kvartalsmøder. 
 
Ad D) Hvordan kan kvartalsmøderne med fordel afvikles? 
Det blev i nogle grupper nævnt, at temaerne bør prioriteres, så der afsættes mere tid til 
nogle temaer, mens andre kan behandles forholdsvis hurtigt. Der er fx forskel på at drøfte 
faglig udvikling på hele 0-18 års området og blive orienteret om skolevejsanalysen. (6) 
Medtages i planlægningen. 
 
Flere grupper påpegede, at oplæggene i plenum gerne må gøres korte. Over for dette stod 
et modsatrettet ønske fra andre grupper om, at man gerne ville have ”eksperter” til at stå 
for faglige oplæg inden for de temaer der skal drøftes. (7) 
Medtages i planlægningen. 
 
Nogle deltagere pegede på, at der er behov for mere tid til gruppedrøftelser på 
kvartalsmøderne. Det blev nævnt, at det er svært at fremkomme med konkrete 
anbefalinger på komplekse emner i gruppearbejder på 45-60 min. (8) 
Medtages i planlægningen. 
 
Deltagerkredsen ønsker at kunne forberede sig til kvartalsmøderne. Dette kræver blandt 
andet, at alle datoer for kvartalsmøderne er kendt i god tid. Desuden bør alt materiale, 
som skal indgå i drøftelserne, udsendes til deltagerkredsen i god tid inden møderne, så 
bestyrelserne kan forberede sig til møderne på deres egne bestyrelsesmøder. (9) 
Den overordnede tidsplan for processen udsendes til bestyrelserne umiddelbart efter, at 
den er politisk godkendt. 
Program og materiale, som er relevant til forberedelse af kvartalsmøderne vil blive 
udsendt til bestyrelserne i god tid før møderne. 
 
Det blev nævnt i flere grupper, at materialet fra ”Lang Proces” bør indgå aktivt i denne 
proces. Det er vigtigt, at der kan ses en klar rød tråd i arbejdet fra ”Lang Proces” og 
gennem de planlagte kvartalsmøder. (10) 
Alt materiale fra ”Lang Proces” er inddraget i tilrettelæggelse af processen ”Fælles afsæt – 
fælles udvikling”. 
 

Deltagerkredsen ønsker tydelighed i hvilke materialer, der skal udarbejdes, hvilken viden, 
der skal deles, og hvilke løsningsforslag, der skal udvikles for at kunne gavne den politiske 
proces. (11) 
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Fremgår af programmet samt det materiale, som udsendes til forberedelsen af de enkelte 
kvartalsmøder. 
 
Lokalområderne, som ikke indgår direkte i 2:2 modellen, har en vis usikkerhed på, hvilke 
forventninger, der er til deres deltagelse og bidrag. (12) 
Vil indgå i planlægningen af kvartalsmøderne 
 
Endelig påpeges der en vigtig forpligtelse til, at det materiale og de beslutninger, som 
fremkommer på kvartalsmøder formidles til de øvrige forældre, brugere og medarbejdere 
på området. (13) 
Det forventes, at beslutninger og materiale fra kvartalsmøderne formidles i en bred kreds 
af forældre og medarbejdere via bestyrelser og MED-udvalg. 
 
Ad E) Nye strukturændringer står ikke for døren – så der er tid til at arbejde med kvalitet 
og optimering. Hvordan ser du på den samlede længde af tidsplanen? 
 
Der bør gives tid og plads til at gennemføre de analyser og beregninger, som 
kvartalsmøderne rejser behov for. (14) 
Beslutning om, hvilke analyser og beregninger, som er relevante, medtages i Børn & 
Skoleudvalgets opfølgning på kvartalsmøderne. 
 
Nogle udtrykker bekymring for om emnerne i planen kan nås i forhold til tidsplanen og at 
tidsplanen derfor måske er for kort, mens andre giver udtryk for at to år er lang tid. (15) 
Indgår i tilrettelæggelse af processen. 
 
Det bør overvejes om 2:2 modellen som ligger på det første kvartalsmøde, bør fordeles på 
flere møder. Emnerne er relevante og vil fylde meget. (16) 
Temaerne på kvartalsmødet i marts opdeles, så temaerne behandles på samme møde af 
forskellige deltagergrupper. 
 
Ad F) Udmøntningen af 2:2 modellen skal drøftes konkret på det første kvartalsmøde i 
marts. Er der behov for undersøgelser til brug for mødet? 
 
Der blev ikke udtrykt ønske om konkrete undersøgelser i forhold til det første 
kvartalsmøde om 2:2 modellen. Der ønskes dog, af nogle deltagere, en hurtig afklaring af 
om alle parametre, som skal afklares i 2:2 modellen, er identificeret. (17) 
De parametre, som skal indgå i drøftelserne af 2:2 modellen, vil fremgå af materialet, som 
udsendes inden mødet. 
 
Der nævnes konkret et ønske om en afklaring af de fremtidige skoledistrikter. (18) 
Byrådet besluttede i Budget 2010-13, at skoledistrikterne er flydende i midtbyen og derfor 
fastlægges fra år til år. Skoledistrikter kan indgå i drøftelserne af spor 3 om prognoser og 
kapacitet. 
 
Det er ønske om en tydelighed i og drøftelse af, hvad udmøntningen af den fremtidige 
struktur på skoleområdet får af konsekvenser på dagtilbudsområdet og andre fagområder. 
(19) 
Indgår i drøftelserne på kvartalsmødet i marts 2016, hvor konsekvenser for dagtilbuds- og 
klubområdet drøftes særskilt. 
 
Nogle deltagere ønskede at tale visioner og faglig udvikling før konkrete principper for 2:2 
– i mens andre mener det er vigtigere at tage fat på de konkrete drøftelser og beslutninger 
i forhold til 2:2 modellen. (20) 
Hovedsporet ”Faglig udvikling” med drøftelser af de overordnede visioner for det samlede 
0-18 års område indledes på kvartalsmødet i september 2016 og fortsætter igennem hele 
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processen. Ønsker om en ændret rækkefølge i arbejdet må i givet fald fremsendes i den 
igangværende høringsproces for 2:2 modellen. 
 
Der blev, fra flere grupper, sat fokus på, at det var vigtigt at være opmærksom på 
medarbejderne og lederne og deres arbejdsvilkår. Det blev af flere deltagere sagt, at 
skolereformens succes i høj grad er båret af stærk ledelse, og at der var bekymring for, at 
netop dette område beskæres i 2:2 modellen. Flere grupper nævnte, at det er vigtigt, at 
skoleledelserne sikres et ledelsesmæssigt råderum for at kunne håndtere udmøntningen 
af den fremtidige struktur. En gruppe udtalte bl.a. at det må sikres, at udmøntningen af 
2.2 modellen ikke ødelægges af ”politiske håndjern”. (21) 
Skoleledelsernes råderum fastlægges i den politiske opsamling af kvartalsmødet i marts 
2016 
 
Nogle grupper skrev, at der var utryghed over for det økonomiske grundlag, som 
2:2 modellen hviler på. Der blev spurgt: kan den vedtagne besparelse gennemføres? (22) 
Det skal den jf. budgetforliget og er dermed et vilkår for 2:2 modellen. 
 
Nogle grupper fremsatte et ønske om at det er muligt at se de økonomiske konsekvenser 
ved forskellige valg ved udmøntningen af 2:2 modellen. (23) 
Forvaltningen forsøger at indarbejde dette i materialet til temamødet i marts. 
 
Ad G) Andet 
 
Nogle deltagere efterlyste tydeligere overordnede politiske visioner for det samlede 0-18 
års område. (24) 
Udarbejdelse af visioner for det samlede 0-18 års område indgår i dialogprocessen som 
tema på et selvstændigt møde. 
 
Flere deltagere ønsker at der bliver arbejdet videre med de visioner og målsætninger og 
politikker som nogle af deltagerne engang har arbejdet med og de derfor har et stort 
ejerskab til. Det ligger flere år tilbage og mange kender dem ikke eller har ejerskab til det 
(Der refereres til Vision på 0-18 års området fra ultimo 2013 ”Fælles afsæt”, 
inklusionspolitik og skolepolitik). (25) 
Indgår i drøftelserne på hovedsporet ”Faglig udvikling” 
 
Det er et ønske om at de overordnede visioner er styrende for arbejdet med udviklingen 
af området, arbejdet med struktur og det samlede børne- og skoleområde. (26) 
Indgår i drøftelserne på hovedsporet ”Faglig udvikling” 
 
Der forespørges om muligheden for, at politikere eller Forvaltningen kan deltage i de 
lokale formøder, så spørgsmål til de kommende drøftelser kan afklares. (27) 
Drøftelserne med det politiske niveau foregår samlet på kvartalsmøderne for at sikre 
fælles udmeldinger. 
 
Der er bekymring for, hvordan besparelse på området påvirker arbejdet med kvaliteten og 
udviklingen af hele skole- og dagtilbudsområdet, og om besparelserne vil vanskeliggøre 
fastholdelse af medarbejdere i kommunens skoler og dagtilbud. Generelt gives der udtryk 
for, at det er svært at tale ind i en udviklingsproces, når der samtidig gennemføres 
besparelser. (28) 
Byrådet er orienteret om synspunktet. 
 
Der udtrykkes bekymring for den politiske uenighed omkring strukturen på skoleområdet 
og nogle grupper gør opmærksom på, at der hviler et stort politisk ansvar for at sikre en 
bæredygtig struktur og for at vise, at der er lyttet til alle de gode råd og ideer, som 
allerede er indsamlet fra brugerne. (29) 
Byrådet er orienteret om synspunktet. 
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Det er et vigtigt mål, at den fremtidige struktur kan skabe fleksibel bæredygtighed, og 
tilstrækkeligt råderum for ledelserne til at kunne udmønte modellen med de justeringer, 
som kræves i hvert af de fremtidige skoledistrikter. 
Desuden pointeres det, at den fremtidige struktur skal kunne skabe tryghed for forældre 
og børn og sikkerhed for medarbejderne. (30) 
Byrådet er orienteret om synspunktet. 
 
Dagplejen udtrykker bekymring for beslutningen om at overgå til 4-børns kontrakter, som 
udfordrer dagplejens bæredygtighed. (31) 
Dagplejens overgang til 4-børnskontrakter blev behandlet på Børn og Skoleudvalgets 
møde d. 15.12.2015 og er videresendt til Byrådets afgørelse på byrådsmødet d. 28.1.2016. 
 
Specialområdet udtrykker ønske om, at specialfagligheden udvikles i fællesskaber på 
tværs, men området er generelt udfordret af en allerede besluttet besparelse på 2,5 mio. 
kr. fra 2017. (32) 
Den fremtidige organisering af specialområdet indgår i dialogprocessen som et 
selvstændigt tema. 
 
Hvis processen skal lykkes, er det vigtigt, at politikerne lytter til og anvender de råd, der 
fremkommer igennem hele processen. (33) 
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Forord 

Den 1. oktober 2013 trådte Overgrebspakken i kraft. Overgrebspakken omfatter en 

række ændringer af servicelovens regler om børn og unge. Overgrebspakkens formål er 

at forebygge og stoppe overgreb mod børn. 

 

Indsatsen er samlet under fire hovedtemaer: 

 Børn skal altid høres og beskyttes, når der er mistanke om overgreb 

 Underretninger skal vurderes inden for 24 timer, og opfølgningen på underretninger 

skal styrkes 

 Mistrivsel og overgreb skal opdages og håndteres tidligt 

 Der skal fokuseres på den forebyggende og tværfaglige indsats 

 

Det blev i forbindelse med vedtagelsen af Overgrebspakken besluttet, at kommunernes 

implementering af lovændringerne skulle følges tæt. Målet er at sikre, at de centrale 

ændringer fører til en tidligere indsats overfor børn og unge, der udsættes for overgreb. 

Det blev i den forbindelse besluttet, at Ankestyrelsen skal gennemføre en evaluering af 

kommunernes implementering af reformen et år efter Overgrebspakkens ikrafttræden. 

Det overordnede formål med Ankestyrelsens evaluering er at beskrive kommunernes 

arbejde med at anvende de ændrede regler og herunder beskrive såvel positive 

erfaringer som oplevede udfordringer. Ankestyrelsens evaluering har imidlertid særlig 

fokus på kommunernes anvendelse af de lovændringer, som relaterer sig til følgende tre 

konkrete mål: 

 Hurtig vurdering af og styrket opfølgning på underretninger 

 Styrket tværfagligt samarbejde om indsatsen 

 Øget børneinddragelse via nye og tydeliggjorte krav om samtaler med barnet eller 

den unge 

 

Ankestyrelsens evaluering er baseret på tre delundersøgelser: 

 En landsdækkende spørgeskemaundersøgelse blandt kommuner gennemført i 

perioden november til december 2014 

 En gennemgang af 103 sager fra 25 kommuner gennemført i perioden januar til 

marts 2015 

 Uddybende interview med fire udvalgte kommuner foretaget i april 2015 

De tre delundersøgelser supplerer hinanden og er afrapporteret samlet i tematisk opdelte 

kapitler. Det betyder, at væsentlige dele af sagsgennemgangen er indarbejdet sammen 

med undersøgelsens øvrige resultater under de enkelte temaer. 
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1 Sammenfatning 

I det følgende gennemgås undersøgelsens hovedkonklusioner og Ankestyrelsens 

anbefalinger.  

1.1 Undersøgelsens hovedkonklusioner 

1.1.1 Det kommunale beredskab  
Godt to tredjedele af kommunerne oplyser i november 2014, at de har et politisk 

godkendt og offentliggjort beredskab.1 

 

Blandt de kommuner, som har et politisk godkendt og offentliggjort beredskab, oplever 

næsten alle, at det i høj eller nogen grad har styrket forvaltningens interne håndtering af 

og opfølgning på underretninger om overgreb mod børn og unge eller mistanke herom. 

1.1.2 Håndtering af underretninger 

Vurdering af underretninger inden for 24 timer 

Størstedelen af kommunerne oplyser, at de organisatorisk har gjort en indsats for at 

imødekomme 24-timers-kravet enten ved at oprette en særlig telefon, mail, 

organisatorisk enhed og/eller et beredskab udenfor den normale åbningstid, som sikrer, 

at der foretages vurdering af akutbehovet indenfor 24 timer efter modtagelsen af en 

underretning. 

 

Knap tre fjerdedele af kommunerne oplever, at kravet har bidraget til en hurtigere 

akutvurdering, men godt en tredjedel af kommuner oplever udfordringer forbundet med 

kravet blandt andet ressourcemæssige udfordringer. 

 

Sagsgennemgangen viser, at kommunerne i godt fire femtedele af de gennemgåede 

sager har foretaget en akutvurdering. 

Genvurdering 

Knap tre fjerdedele af kommunerne oplever, at genvurderingskravet har bidraget til en 

kvalificeret og faglig sparring. Knap en tredjedel af kommunerne oplever dog 

udfordringer forbundet med kravet såsom ressourcemæssige udfordringer.  

 

Sagsgennemgangen viser, at kommunerne i knap to tredjedele af de gennemgåede 

sager, hvor der på underretningstidspunktet er iværksat en foranstaltning for barnet eller 

den unge, har foretaget en genvurdering eller underretningen indgår i en børnefaglig 

undersøgelse. 

                                           
1 I november 2015 er dette 89 procent af kommunerne. 
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Tilbagemelding til en faglig underretter 

Godt halvdelen af kommunerne oplever, at kravet har bidraget til en bedre indsats, mens 

godt tre femtedele af kommunerne oplever udfordringer forbundet med kravet såsom 

usikkerhed omkring, hvornår denne orientering skal foregå.  

 

Sagsgennemgangen viser, at kommunerne i godt tre fjerdedele af de gennemgåede 

sager, hvor det er en fagperson, som har underrettet, har orienteret fagpersonen om, 

hvorvidt underretningen har ført til iværksættelse af en undersøgelse eller 

foranstaltninger. 

1.1.3 Inddragelse af børnehuse 
Næsten alle kommuner oplyser, at de har gjort brug af et børnehus og har gode 

erfaringer hermed, men lidt over halvdelen af kommunerne oplever dog udfordringer i 

forhold til at anvende børnehuset forbundet med blandt andet ventetid, koordinering og 

geografisk afstand. 

 

Sagsgennemgangen viser, at kommunerne i knap en femtedel af de gennemgåede sager 

har gjort brug af konsultativ bistand og at kommunerne i knap to tredjedele af de 

gennemgåede sager har efterlevet reglerne om inddragelse af børnehuset i 

udarbejdelsen af den børnefaglige undersøgelse.  

1.1.4 Inddragelse af børnene og de unge 
Sagsgennemgangen viser, at kommunerne i knap tre fjerdedele af de gennemgåede 

sager har efterlevet reglerne om afholdelse af en samtale med barnet eller den unge på 

baggrund af underretningen.  

I alle de gennemgåede sager har kommunerne efterlevet reglerne om afholdelse af en 

samtale med barnet eller den unge som led i den børnefaglige undersøgelse. 

1.1.5 Tidlig udveksling af oplysninger 
Godt tre fjerdedele af kommunerne oplever, at den udvidede mulighed for præventivt at 

udveksle personfølsomme oplysninger med politiet og anklagemyndigheden i høj eller 

nogen grad har styrket forvaltningens håndtering af underretninger og opfølgningen 

herpå. 

Sagsgennemgangen viser, at kommunerne i godt en tredjedel af de gennemgåede sager 

har udvekslet oplysninger mellem politiet og kommunen i forbindelse med den 

indledende vurdering af en underretning. I godt halvdelen af de sager, hvor der er 

udvekslet oplysninger, har der været tale om sparring i forhold til sags skridt. 

1.1.6 Samlet vurdering af implementering af Overgrebspakken 
Næsten alle kommuner vurderer, at intentionerne bag Overgrebspakken i nogen eller høj 

grad er blevet implementeret. 
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De fleste kommuner vurderer, at Overgrebspakken særligt har forbedret den kommunale 

forvaltnings samarbejde med politiet, hvor godt fire femtedele af kommunerne oplever, 

at Overgrebspakken i høj eller nogen grad har forbedret dette samarbejde. 

Godt en fjerdedel af kommunerne oplyser, at de selv har iværksat evalueringsinitiativer 

til at følge implementeringen af Overgrebspakken. 

 

Sagsgennemgangen viser, at kommunerne i godt halvdelen af de gennemgåede sager 

har behandlet underretningen i overensstemmelse med de regler, der blev gennemført 

med Overgrebspakken pr. 1. oktober 2013, når man ser bort fra tilbagemelding til en 

faglig underretter. 

 

Sagsgennemgangen har givet Ankestyrelsen anledning til bekymring i 26 af de 

gennemgåede sager enten for det barn, som sagen omhandler, søskende eller andre 

børn, som kan være berørte af de forhold, som sagen omhandler. Ankestyrelsen har 

taget disse sager op af egen drift efter servicelovens § 65 og kontaktet kommunerne for 

aktuelle oplysninger om barnets eller den unges forhold. Efterfølgende har Ankestyrelsen 

valgt at behandle ni sager på et ankemøde. 

1.2 Ankestyrelsens anbefalinger 

1.2.1 Håndtering af underretninger 

I forhold til vurdering af underretninger inden for 24 timer anbefaler 

Ankestyrelsen, at  

 kommunen noterer det præcise tidspunkt for modtagelse af alle underretninger, 

det vil sige: dato og klokkeslæt. 

 kommunen er opmærksom på, at en underretning skal behandles inden for 24 

timer fra det tidspunkt, kommunen første gang får kendskab til underretningens 

indhold – uanset, at underretningen modtages mundtligt eller telefonisk. 

I forhold til kravet om genvurdering anbefaler Ankestyrelsen, at  

 kommunen har fokus på, at en genvurdering af en sag sker med deltagelse af en 

person eller flere personer, der ikke tidligere har deltaget i behandlingen af den 

konkrete sag. 

 kommunen er opmærksom på, at en genvurdering af en sag adskiller sig fra en 

behandling af en underretning inden for 24 timer.  

I forhold til kravet om orientering til en faglig underretter anbefaler 

Ankestyrelsen, at  

 kommunen sikrer, at faglig underretter får en orientering på om, hvorvidt 

underretningen har givet anledning til iværksættelse af undersøgelser eller 

foranstaltninger over for barnet eller den unge.  

 kommunen giver en orientering inden for rimelig tid. Hvis det ikke er muligt bør 

der opretholdes en dialog med en faglig underretter. 
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1.2.2 Inddragelse af børnehuse 

I forhold til iværksættelse af en børnefaglig undersøgelse og brugen af 

børnehuset anbefaler Ankestyrelsen, at  

 kommunen har en skærpet opmærksomhed på at udarbejde børnefaglig 

undersøgelse, når der modtages en underretning om viden eller mistanke om 

overgreb mod et barn eller ung. Sager om viden eller mistanke om overgreb vil 

som udgangspunkt ikke være omfattet af målgruppen for servicelovens § 11. 

 kommunen benytter sig af børnehusets bistand til den børnefaglige undersøgelse i 

sager, hvor der er mistanke eller viden om, at et barn eller ung under 18 år har 

været udsat for overgreb, og hvor det er relevant at inddrage politiet eller 

sundhedsvæsenet.  

 kommunen er opmærksom på, at inddragelse af børnehuset i det tidlige 

sagsforløb sikrer, at der etableres en god faglig sparring om underretningens 

indhold og mulige sagsskridt umiddelbart efter underretningens modtagelse. Det 

bidrager også til en koordineret og skånsom tværfaglig indsats over for barnet 

eller den unge. 

 kommunen kontakter børnehuset med henblik konsultativ bistand, når der er tvivl 

om, hvorvidt sagen bør behandles i børnehuset. 

1.2.3 Inddragelse af barnet eller den unge 

I forhold til samtalen med barnet eller den unge til brug for vurdering af en 

underretning anbefaler Ankestyrelsen, at  

 kommunen konsekvent afholder en samtale med barnet eller den unge i 

forbindelse med en underretning om overgreb eller mistanke om overgreb.  

 den indledende samtale med barnet eller den unge på baggrund af en 

underretning om overgreb eller mistanke om overgreb afholdes hurtigst muligt, 

gerne samme dag eller senest inden for én uge. 

 kommunen dokumenterer samtalen og dets indhold. Hvis en samtale med barnet 

eller den unge undlades, skal dette nedskrives i sagen med en konkret 

begrundelse. 

I forhold til samtalen med barnet eller den unge som led i den børnefaglige 

undersøgelse anbefaler Ankestyrelsen, at  

 kommunen har fokus på at afholde en børnesamtale med barnet eller den unge 

som led i den børnefaglige undersøgelse, så det sikres, at barnet eller den unge 

får mulighed for at give sine holdninger og ønsker til kende, og det kan indgå i 

overvejelserne til den samlede vurdering.  

 kommunen forsøger at afdække barnets eller den unges holdning på anden vis 

såfremt samtalen med barnet eller den unge undlades.  

 kommunen har fokus på en hurtigere og relevant inddragelse af barnet eller den 

unge i sagen samt iværksættelse af støttende foranstaltninger for barnet eller den 

unge tidligt i sagsforløbet eventuelt sideløbende i undersøgelsesfasen.  
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1.2.4 Tidlig udveksling af oplysninger 
 

I forhold til tidlig udveksling af oplysninger mellem kommunen og politiet 

anbefaler Ankestyrelsen, at  

 kommunen har fokus på et tæt samarbejde med politiet i sager, hvor der viden 

eller mistanke om overgreb. 

 kommunen er opmærksom på, om der skal foretages en politianmeldelse, når der 

modtages en underretning om viden eller mistanke om overgreb mod et barn eller 

en ung. Det vil give mulighed for at benytte sig børnehusets bistand som led i en 

børnefaglig undersøgelse. 

 kommunen retter henvendelse til politiet med henblik på rådgivning og 

vejledning, hvis det er vanskeligt at vurdere, om en sag omhandler strafbare 

forhold, og det kan være relevant at anmelde til politiet. 

 kommunen skal have fokus på at fortsætte den socialfaglige indsats uafhængigt af 

en eventuel politimæssig efterforskning.  
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2 Det kommunale beredskab 

Dette kapitel handler om kommunernes implementering af lovændringer om etablering af 

et kommunalt beredskab.2 Kapitlet er baseret på en landsdækkende spørgeskema-

undersøgelse, som er besvaret af 96 kommuner, og interview med fire kommuner. 

 

Kapitlet handler om:  

Det kommunale beredskab:  

 Kommunernes udarbejdelse af et beredskab 

 Kommunernes orientering om beredskabet 

 Kommunernes erfaringer med beredskabet 

 

2.1 Sammenfatning af kapitlets resultater 
 69 procent af kommunerne oplyser, at de har et politisk godkendt og offentliggjort 

skriftligt beredskab. Af de resterende 21 procent har 7 procent et politisk godkendt 

beredskab, der mangler at blive offentliggjort, og 10 procent har et udkast til et 

beredskab, som mangler at blive politisk godkendt og derefter offentliggjort. 3 

 De fleste kommuners beredskab indeholder procedurer for forvaltningens håndtering 

af sager om viden eller mistanke om overgreb, forvaltningens tværfaglige 

samarbejde, beskrivelser af initiativer i forhold til tidlig opsporing, hvornår og 

hvordan fagpersoner skal underrette samt hvornår forældrene ikke skal orienteres.  

 Flere af de kommuner, som har et politisk godkendt kommunalt beredskab, har 

været opmærksomme på at formidle dette til sundhedsplejersker, ansatte i skoler, 

dagplejere, ansatte i daginstitutioner eller PPR. Dette for eksempel via udarbejdelse 

af en pjece, udlevering af et eksemplar af det kommunale beredskab og/eller 

undervisningsaktivitet omhandlende det kommunale beredskab.  

 89 procent af kommunerne oplever, at beredskabet i høj grad eller nogen grad har 

styrket forvaltningens interne håndtering af og opfølgning på underretninger om 

overgreb mod børn og unge eller mistanke herom. Blandt de kommuner, som har et 

politisk godkendt og offentliggjort beredskab, er det 95 procent, som oplever dette i 

høj eller nogen grad. 

                                           
2 Det kommunale beredskab er samtidig første del af Overgrebspakkens tredje hovedtema ”Mistrivsel og overgreb skal opdages 

og håndteres tidligt”. 
3 I november 2015 har 89 procent af kommunerne offentliggjort et politisk godkendt beredskab og fem procent af kommunerne 

havde et politisk godkendt beredskab, som endnu ikke var offentliggjort. 
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2.2 Et skriftligt kommunalt beredskab 
Det fremgår af servicelovens § 19, stk. 5, at alle kommuner skal have et skriftligt 

beredskab til forebyggelse, tidlig opsporing og behandling af sager om overgreb mod 

børn og unge.  

 

Beredskabet bør indeholde klare retningslinjer for, hvordan der internt i kommunen skal 

arbejdes, samarbejdes og handles i tilfælde af viden eller mistanke om overgreb mod 

børn eller unge.  

 

Beredskabet bør adressere forvaltningens procedure for samarbejdet mellem politi, 

sundhedsvæsen, statsforvaltning samt det børnehus, som kommunen er tilknyttet.   

 

Intentionen med beredskabet er at sikre, at alle relevante fagpersoner i kommunen er 

opmærksomme på børn og unge, der udviser tegn og signaler på overgreb. Fagpersoner 

skal endvidere vide, hvordan de skal handle ved viden eller mistanke om, at et barn eller 

en ung er udsat for overgreb, kende til kommunens procedurer i overgrebssager samt 

forstå egen og andres rolle og ansvarsområder i det tværfaglige og tværsektorielle 

samarbejde på børne- og ungeområdet. Dette skal sikre, at der reageres hurtigt og 

kvalificeret ved viden eller mistanke om, at et barn eller en ung har været udsat for 

overgreb. 

 

Beredskabet vedtages af kommunalbestyrelsen og skal offentliggøres, således at 

fagpersoner i kommunerne løbende har mulighed for at rekvirere beredskabet, ligesom 

eksterne samarbejdspartnere kan gøres bekendt med beredskabets indhold. 

 

Kommunalbestyrelsen er forpligtet til at revidere beredskabet løbende efter behov dog 

med maksimalt fire års intervaller. Formålet er at sikre, at beredskabet løbende holdes 

implementeret og opdateret i forhold til udviklingen og behovene i den enkelte 

kommune.  

2.2.1 Kommunernes implementering af beredskabet 
I det følgende afsnit redegøres for kommunernes besvarelser om deres implementering 

af kravet om, at der skal udarbejdes et skriftligt kommunalt beredskab. Afsnittet er 

baseret på svar fra 96 kommuner. Besvarelserne er afgivet efteråret 2014. 

Kommunernes udarbejdelse af et beredskab 

Det følger af serviceloven, at det kommunale beredskab skal udformes skriftligt, 

vedtages af kommunalbestyrelsen og offentliggøres. Blandt de 96 kommuner, som har 

besvaret spørgeskemaet, havde 66 kommuner svarende til 69 procent i november 2014 

et kommunalt beredskab, der var politisk godkendt og offentliggjort på kommunens 

hjemmeside. Blandt de resterende kommuner havde syv kommuner (syv procent) et 

politisk godkendt beredskab, som endnu ikke var offentliggjort på kommunens 

hjemmeside, se figur 2.1. 
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Figur 2.1 Hvor langt er kommunen med at udarbejde et skriftligt beredskab til 

forebyggelse, tidlig opsporing og behandling af sager om overgreb (i henhold til 

serviceloven § 19, stk. 5)? 

 

Note: Figuren er baseret på besvarelser fra alle 96 kommuner, som har besvaret spørgeskemaet. 

 

Det fremgår af kommunernes supplerende bemærkninger til ovenstående spørgsmål i 

figur 2.1, at der blandt de syv kommuner, som har angivet ”andet”, er to kommuner, 

som har udkast til et beredskab, der endnu ikke er politisk godkendt4. Der er således 12 

kommuner svarende til 12 procent, der har udarbejdet et udkast til et beredskab, se de 

grønne felter i figur 2.1. Af de restende fem kommuner, som har svaret ”andet” til 

spørgsmålet i figur 2.1, oplyser tre kommuner, at de har andet skriftligt materiale, der i 

en eller anden grad svarer til et beredskab. 

 

Det skal bemærkes til ovenstående, at spørgsmålet blev besvaret i november 2014, 

hvorfor flere kommuner kan være kommet længere i processen efterfølgende. 

Ankestyrelsen har i november 2015 kontaktet de kommuner, som ikke havde et politisk 

godkendt og offentliggjort beredskab i november 2014. I november 2015 havde 89 

procent af kommunerne offentliggjort et politisk godkendt beredskab; 5 procent havde et 

politisk godkendt beredskab, der endnu ikke var offentliggjort og 6 procent havde et 

udkast til et beredskab. 

                                           
4 Disse to kommuner er markeret med grøn skravering i ovenstående figur 4.1, da de kan tælles med i gruppen af kommuner, 

som har angivet, at de har et udkast til beredskabet, som endnu ikke er politisk godkendt. 

69 7 10 6 2 5

0 10 20 30 40 50 60 70 80 90 100

Beredskabet er politisk godkendt og offentliggjort på kommunens hjemmeside

Beredskabet er politisk godkendt, men endnu ikke offentliggjort på kommunens hjemmeside

Beredskabet foreligger i udkast, som endnu ikke er politisk godkendt

Beredskabet er ved at blive udarbejdet

Angivet andet, men af uddybning fremgår det, at beredskabet foreligger i udkast, der endnu ikke er politisk

godkendt

Andet
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Det fremgår af kommunernes spørgeskemabesvarelser, at det kommunale beredskab i 

de fleste kommuner indeholder procedure for forvaltningens interne håndtering af sager 

om viden eller mistanke om overgreb og forvaltningens tværfaglige samarbejde med 

blandt andet politi, børnehuse og sundhedsvæsen samt beskrivelser af initiativer i forhold 

til tidlig opsporing og beskrivelser af, hvornår og hvordan fagpersoner skal underrette 

samt hvornår forældrene ikke skal orienteres. Der er derimod flere kommuner, hvis 

beredskab ikke beskriver retningslinjer for pressehåndtering eller forebyggende 

initiativer. 5 Dette gælder både, når man ser på kommuner, hvor beredskabet er politisk 

godkendt, og der, hvor det ikke er godkendt på svartidspunktet, se figur 2.2. 
  

                                           
5 Blandt de kommuner, hvis beredskabsplan ikke omfatter retningslinjer for pressehåndtering, beskriver enkelte, at dette er 

beskrevet andre steder enten i andre eksterne dokumenter eller i interne dokumenter.  
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Figur 2.2 I hvor høj grad indeholder kommunens beredskab følgende? (opdelt i forhold 

til hvorvidt det politiske beredskab er politisk godkendt) 

 

Note: Figurerne er baseret på besvarelser fra alle 96 kommuner, som har besvaret spørgeskemaet, men besvarelserne fra de 

kommuner, hvor beredskabet endnu ikke er politisk godkendt, er markeret med skraverede farver. 

 

Kommunerne har mulighed for at få gratis bistand fra Socialstyrelsen i forhold til 

udarbejdelse, ajourføring og implementering af kommunens beredskab om forebyggelse, 

tidlig opsporing og behandling af sager om overgreb mod børn og unge. Et initiativ, som 
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er del af Overgrebspakken. En kommune beskriver, hvorledes de i samarbejde med 

Socialstyrelsen har udarbejdet det kommunale beredskab: 

 

”Vi har udarbejdet vores beredskabsplan i samarbejde med Socialstyrelsen. 

Beredskabsplanen regulerer processen fra frontpersonalets mistanke til sagen 

er i gang i familieafdelingen, forvaltningen, hos politiet og børnehusene. 

Beredskabsplanen er vedtaget sammen med en implementeringsplan.  

Beredskabsplanen beskriver underretningspligten og, at forældrene ikke skal 

orienteres ved vold og overgreb. […] Vi har et presseberedskab, som er 

beskrevet i et selvstændigt skriv. De forebyggende initiativer ligger i skole og 

dagtilbudsafdelingerne. […] Undervisningen i, hvad en underretning skal 

indeholde og feed-back på modtagne underretninger sker kontinuerligt, og 

indgår ikke specifikt i beredskabsplanen. Familieafdelingen har supplerende 

interne arbejdsgange som regulerer modtagelse og behandling af 

underretninger, samarbejde med børnehusene, hvor de skal kontaktes, og 

hvordan de indgår i § 50 undersøgelsen. Området er under kontinuerligt 

kvalitetskontrol.” (Kommune, hvis beredskab indeholder beskrivelser af henholdsvis 

forvaltningens håndtering af sager om viden eller mistanke om overgreb, initiativer i forhold til 

tidlig opsporing samt beskrivelser af hvornår og hvordan fagpersoner skal underrette og hvornår 

forældre ikke skal underrettes) 

 

Blandt de 85 kommuner, som har angivet, at deres beredskab indeholder procedurer for 

forvaltningens tværsektorielle samarbejde, omfatter samarbejdsprocedurerne typisk 

skoler, politi, PPR, Sundhedsplejen, Børnehuset samt ansatte i daginstitutioner og 

dagplejere. Det gælder både, når man ser på kommuner, hvor beredskabet var politisk 

godkendt i november 2014, og der, hvor det ikke var godkendt på svartidspunktet, se 

figur 2.3. 
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Figur 2.3 Hvilke samarbejdsparter omhandler beredskabets procedure for forvaltningens 

tværsektorielle samarbejde? (opdelt i forhold til hvorvidt det politiske beredskab er 

politisk godkendt) 

 

Note: Figuren er baseret på besvarelserne fra de 85 kommuner, som har angivet, at deres beredskab indeholder procedurer for 

forvaltningens tværsektorielle samarbejde. Jf. de 89 procent i figur 4.2. Besvarelserne fra de kommuner, hvor beredskabet 

endnu ikke er politisk godkendt, er markeret med skraverede farver. 
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86 af de 96 kommuner, som har besvaret spørgeskemaet, har andre skriftlige 

retningslinjer udover beredskabet i forhold til, hvordan forvaltningen reagerer på 

underretninger, se figur 2.4. 

 

Figur 2.4 Har kommunen andre skriftlige retningslinjer udover beredskabet i forhold til, 

hvordan forvaltningen reagerer på underretninger? 

 

Note: Figuren er baseret på besvarelser fra alle 96 kommuner, som har besvaret spørgeskemaet. 

 

Lidt over 50 kommuner har i de uddybende bemærkninger til ovenstående spørgsmål 

redegjort for, at de har interne beskrivelser, som særligt vedrører behandlingen af 

underretninger. Nogle kommuner oplyser også, at de har interne beskrivelser, som 

vedrører det videre sagsbehandlingsforløb i sager om overgreb mod børn og unge. Lidt 

over ti kommuner oplyser, at de har andre eksterne dokumenter end det kommunale 

beredskab omhandlende håndteringen af underretninger eller det generelle arbejde med 

sårbare børn og unge såsom handleguide rette til fagpersoner i kommunen. 

Kommunernes orientering om beredskabet 

Kommunalbestyrelsen er forpligtet til at udforme beredskabet skriftligt, således at 

fagpersoner i kommunen kan rekvirere beredskabet, ligesom eksterne parter kan gøres 

bekendt med beredskabets indhold. 66 kommuner svarende til 69 procent har 

offentliggjort beredskabet på kommunens hjemmeside, se figur 2.1. I det følgende 

gennemgås kommunernes svar i forhold til, hvordan de har orienteret forskellige 

faggrupper om beredskabet. Det følgende omfatter alene kommuner, som har et politisk 

godkendt beredskab. 

 

Forvaltningen har særligt været opmærksom på at formidle det kommunale beredskab til 

sundhedsplejersker, ansatte i skoler, dagplejere eller ansatte i daginstitutioner eller PPR. 

Godt to tredjedele af de 73 kommuner, som har et politisk godkendt beredskab, har 

undervist de førnævnte faggrupper. Lidt over halvdelen af de 73 kommuner, som har et 

politisk godkendt beredskab, har udleveret et eksemplar af beredskabet til førnævnte 

faggrupper. Endelig har lidt over en tredjedel af de 73 kommuner, som har et politisk 

godkendt beredskab, udarbejdet og udsendt en pjece om beredskabet til disse 

faggrupper, se figur 2.5. 
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Figur 2.5 Overfor hvilke faggrupper har forvaltningen lavet særlig formidling af det 

kommunale beredskab? 

 

Note: Figuren er baseret på besvarelser fra de 73 kommuner, som har oplyst, at deres beredskab er politisk godkendt. 
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En kommune, som har gjort brug af Socialstyrelsens gratis bistand i forhold til 

udarbejdelse, ajourføring og implementering af kommunens beredskab, beskriver 

følgende om deres formidling af beredskabet:  

 

”Beredskabsplanen er fulgt op af møder og undervisning omkring 

underretningspligten på ledermøder for skoler og dagtilbud, på 

lokalområdernes møder, samt tilbud om, at familieafdelingen kommer ud og 

underviser, hvilket flere skoler har bedt om […]Familieafdelingen har 

arrangeret temadage, hvor Socialstyrelsen har undervist omkring overgreb for 

frontpersonale. En del af denne undervisning var tilrettelagt, så dagtilbud og 

skoler fik eksempler på tema’er de forebyggede kunne arbejde med. 

Familieafdelingen deltog i temadagen for at sikre, at der kunne følges op på 

tvivlspørgsmål og der sker forbedringer der, hvor vi kan bidrage hertil.” 

(Kommune, hvis beredskab indeholder beskrivelser af henholdsvis forvaltningens håndtering af 

sager om viden eller mistanke om overgreb, initiativer i forhold til tidlig opsporing samt 

beskrivelser af, hvornår og hvordan fagpersoner skal underrette og hvornår forældre ikke skal 

underrettes) 

 

48 kommuner svarende til 66 procent af de 73 kommuner, som oplyser, at de har et 

politisk godkendt beredskab, har iværksat andre initiativer end dem, der er nævnt i figur 

2.5, som understøtter implementeringen af det kommunale beredskab, se figur 2.6. 

 

Figur 2.6 Har kommunen iværksat andre initiativer for at understøtte implementeringen 

af beredskabet? 

 

Note: Figuren er baseret på besvarelser fra de 73 kommuner, som har oplyst, at deres beredskab er politisk godkendt. 

 

Blandt de kommuner, som har iværksat andre initiativer for at understøtte 

implementeringen af beredskabet, oplyser flere kommuner, at de på forskelligvis har 

etableret en fast kontakt med daginstitutioner og skoler i kommunen. For eksempel 

oplyser nogle kommuner, at de har udpeget nøglepersoner og ambassadører på alle 

kommunens daginstitutioner og skoler eller, at de har ansat særlige dagtilbud- og 

skolesocialrådgivere, der blandt andet indgår aktivt i arbejdet med håndtering af 

66 34

0 10 20 30 40 50 60 70 80 90 100

Ja Nej



EVALUERING AF OVERGREBSPAKKEN  

 

 

 

 
17 

 

 

underretninger. Hertil kommer, at nogle kommuner oplyser, at de har oprettet udgående 

teams, der tager ud til kommunens frontpersonale. Desuden oplyser nogle kommuner, at 

de har lagt en orientering om kommunens beredskab på kommunens skoler og 

daginstitutioners intranet eller lavet plakater. 

 

Endelig oplyser flere kommuner i deres uddybende bemærkninger, at de har afholdt 

interne kurser eller temadage om beredskabsplanen, nedsat en intern hotline, etableret 

en konsulterende arbejdsgruppe eller udpeget medarbejdere, som fungerer som en form 

for superbrugere. Et par kommuner har beskrevet, hvordan de har implementeret 

beredskabet i forvaltningens organisering. 

Kommunernes erfaringer med beredskabet 

49 kommuner svarende til 51 procent af de 96 kommuner, som har besvaret 

spørgeskemaet, oplever, at beredskabet i høj grad har styrket forvaltningens interne 

håndtering af og opfølgning på underretninger om overgreb mod børn og unge, se figur 

2.7. 

 

Figur 2.7 I hvilken grad har beredskabet styrket forvaltningens interne håndtering af og 

opfølgning på underretninger om overgreb mod børn og unge? (opdelt i forhold til 

hvorvidt det politiske beredskab er politisk godkendt) 

 

Note: Figuren er baseret på besvarelser fra alle 96 kommuner, som har besvaret spørgeskemaet, men besvarelserne fra de 

kommuner, hvor beredskabet endnu ikke er politisk godkendt er markeret med skraverede farver. 

 

Flere af de kommuner, som oplever, at beredskabet i høj grad har styrket forvaltningens 

interne håndtering af og opfølgning på underretninger, begrunder dette med, at 

beredskabet har været med til at skabe en skærpet opmærksomhed, skabe en fælles 

kultur, styrke procedurerne og/eller understøtte ensartet sagsbehandling på området. 

Det er videre oplyst, at beredskabet har været med til at lette introduktionen til området 

for nye medarbejdere. Desuden pointerer enkelte kommuner, hvordan beredskabet har 
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styrket samarbejdet med henholdsvis politi, børnehuse og/eller behandlingstilbud til børn 

med seksuelt grænseoverskridende adfærd. 

 

Flere af de kommuner, som har svaret, at beredskabet i nogen grad, mindre grad eller 

slet ikke har styrket forvaltningens interne håndtering af og opfølgning på 

underretninger, har begrundet dette med, at de i forvejen har haft procedure for området 

og enkelte har også haft et skriftligt beredskab på området før det blev lovpligtigt. 

Desuden har enkelte kommuner begrundet det med, at beredskabet endnu ikke er 

vedtaget og implementeret, hvorfor det slet ikke eller i mindre grad har haft en effekt. 

 

En interviewkommune, som oplever at beredskabet har givet udbytte, udtrykker det  

således: 

 

”Det betyder meget, at vi har forholdt os til det og vi snakkede med vores 

almene område. Vi har hele den her tjekliste hos os på: Hvad gør vi, når 

underretningen kommer fra personalet i en skole. Hvad vi gør, når det kommer 

fra forældrene. Der er forskellige steps, vi skal være opmærksomme på, og det 

samme gælder i forhold til, hvad gør vi, hvis krænkeren er en ansat. Vi har 

været hele vejen rundt og skrevet det ned, så man kan gå hen og læse det, 

hvis man er i tvivl om, hvordan man skal gøre det. Det ligger tilgængelig på 

kommunens hjemmeside og medarbejderportalen.” (interview med Kalundborg 

Kommune) 
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3 Håndtering af underretninger 

Dette kapitel handler om kommunernes implementering af lovændringer vedrørende nye 

krav til kommunernes håndtering af underretninger.6 Kapitlet er baseret på en 

landsdækkende spørgeskemaundersøgelse blandt kommunerne, Ankestyrelsens 

gennemgang af sager fra 25 kommuner og interview med fire kommuner. 

 

Kapitlet handler om:  

 En systematisk central registrering af modtagne underretninger og hurtig 

vurdering af akutbehov  

 Krav om genvurdering af sager, hvor der underrettes om et barn eller en ung, 

der modtager en foranstaltning 

 Orientering af fagpersoner, som underretter 

 

3.1 Sammenfatning af kapitlets resultater  

Implementering af 24-timerskravet 

 97 procent af kommunerne har én mailadresse til modtagelse af underretninger, 82 

procent af kommunerne har én bestemt underretningstelefon og 81 procent har 

etableret en organisatorisk særskilt enhed.  

 Akutvurderingen foretages i 73 procent af kommunerne af en særskilt organisatorisk 

enhed. Herudover har 90 procent af kommunerne etableret et beredskab, som sikrer, 

at der foretages vurdering af akutbehovet udenfor normal åbningstid (weekender, 

helligdage og ferie mv.). Desuden foretager 60 procent af kommunerne en central 

registrering af, om 24-timersreglen overholdes, som indgår i ledelsens tilsyn med 

sagsbehandlingskvaliteten. 

 54 procent af kommunerne stiller særlige kompetencekrav til medarbejdere, som 

foretager akutvurderingen; 47 procent har skriftlige retningslinjer for akutvurdering; 

35 procent benytter et bestemt sagsbehandlingsredskab til vurderingen og 33 

procent stiller krav om, at mere end en medarbejder foretager akutvurdering. 

 35 procent af kommunerne har oplevet udfordringer med implementering af 24-

timerskravet. For flere kommuner drejer disse udfordringer sig om 

personaleressourcer. 

                                           
6 Dette er omfattet af Overgrebspakkens andet hovedtema ”Underretninger skal vurderes inden for 24 timer, og opfølgningen 

på underretninger skal styrkes”. 
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 74 procent af kommunerne oplever, at 24-timerskravet i høj grad eller nogen grad 

har bidraget til en hurtig vurdering af behovet for en akutforanstaltning, når der 

modtages en underretning. 

 Sagsgennemgangen viser, at kommunerne i 82 procent af de gennemgåede sager 

har behandlet underretningen inden for 24 timer. I mange af de sager, hvor 

underretningen ikke behandles inden for 24 timer, behandles underretningen inden 

for to-tre dage. 

Implementering af kravet om genvurdering 

 I 33 procent af kommunerne foregår genvurderingen ved, at underretningen drøftes 

på et fagligt møde, i 31 procent af kommunerne drøftes sagen med en faglig leder og 

i 15 procent af kommunerne drøftes sager med en kollega. 

 80 procent af kommunerne oplyser, at de har udarbejdet skriftlige retningslinjer for 

håndteringen af genvurderingskravet. 

 30 procent af kommunerne oplever, at kravet om genvurdering giver udfordringer. 

Nogle kommuner begrunder dette med, at det er tidmæssigt krævende at sætte sig 

grundigt ind i de eksisterende sager.  

 74 procent af kommunerne oplever, at kravet om genvurdering i høj eller nogen grad 

har bidraget til en kvalificeret og faglig sparring i forhold til at genvurdere den 

iværksatte foranstaltning. 

 Sagsgennemgangen viser, at kommunerne i 62 procent af de gennemgåede sager 

har behandlet sagen korrekt i henhold til kravet om genvurdering. 

Implementering af kravet om tilbagemelding til en faglig underretter 

 55 procent af kommunerne oplyser, at de har skriftlige procedurer for orientering af 

en fagperson 

 61 procent af kommunerne har oplevet udfordringer med tilbagemelding til en faglig 

underretter. Flere kommuner har henvist til usikkerhed om hvornår der skal gives en 

tilbagemelding. 

 54 procent af kommunerne oplever, at kravet om tilbagemelding til en faglig 

underretter i høj grad eller nogen grad har bidraget til at understøtte en forbedret 

indsats over for børn og unge, der har været udsat for overgreb eller hvor der er 

mistanke herom. 

 Sagsgennemgangen viser, at kommunerne i 21 procent af de sager, hvor 

underretningen er foretaget af en fagperson, giver kommunen en orientering til 

underretter om, hvorvidt underretningen har ført til iværksættelse af en undersøgelse 

eller foranstaltninger. 

3.2 En systematisk central registrering og hurtig 
vurdering af akutbehov 
 

Med Overgrebspakken er kommunerne forpligtet til at vurdere en underretning inden for 

24 timer med henblik på at afklare, om barnets eller den unges sundhed eller udvikling 

er i fare, og om der er behov for en akut indsats i forhold til at hjælpe eller beskytte 
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barnet eller den unge. Kommunerne forpligtes endvidere til at vurdere alle indkomne 

underretninger systematisk og til at foretage en central registrering af alle 

underretninger. Dette er beskrevet i servicelovens § 155, stk. 1 og stk. 2.  

 

Intentionen med lovændringen har været at sikre, at der sker en rettidig, systematisk og 

målrettet behandling af alle indkomne underretninger. Nødvendigheden af en rettidig 

behandling af underretninger har vist sig særligt påtrængende i de tilfælde, hvor der er 

viden eller mistanke om, at et barn eller ung har været udsat for overgreb, da barnet 

eller den unge kan risikere at lide alvorlig skade på sin sundhed og udvikling og have 

behov for akut hjælp. Det er samtidig afgørende, at der reageres hurtigt af hensyn til en 

eventuel inddragelse af politiet og en strafferetlig efterforskning.   

 

Kravet om, at alle underretninger skal vurderes, inden der er gået 24 timer, omfatter 

også weekender og helligdage m.v. Fristen gælder fra det tidspunkt, hvor underretningen 

modtages i den del af forvaltningen, som behandler underretningerne. Hvis det vurderes, 

at der ikke er behov for en akut indsats, overgår den pågældende underretning til øvrige 

sagsgange for indkomne underretninger.  

3.2.1 Kommunernes tiltag i forhold til central registrering af 

underretninger og faglig vurdering af akutbehov inden for 24 
timer 
Dette afsnit baserer sig på de besvarelser, som kommunerne har givet på et 

spørgeskema med spørgsmål om håndtering af underretninger herunder kommunernes 

tiltag i forhold til at sikre en central registrering af alle underretninger og faglig vurdering 

af akutbehovet inden for de første 24 timer efter modtagelsen af en underretning. Disse 

besvarelser suppleres med uddybende beskrivelser fra de fire kommuner, som er blevet 

interviewet. 

65 kommuner oplyser, at de har ændret deres organisering som følge af ændringerne i 

Overgrebspakken. Dette svarer til 68 procent af de 96 kommuner, som har besvaret 

spørgeskemaet. De resterende 31 kommuner (32 procent) har svaret nej til spørgsmålet, 

se figur 3.1. 
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Figur 3.1 Har Kommunen ændret sin organisering forbundet med behandling af 

underretninger i forbindelse med indførelsen af Overgrebspakken den 1. oktober 2013? 

 

Note: Figuren er baseret på besvarelser fra alle 96 kommuner, som har besvaret spørgeskemaet. 

 

Det bemærkes, at Ankestyrelsens undersøgelse ”Underretninger om børn og unge – 

kommunernes gode erfaringer” (2013) viser, at flere kommuner allerede inden den 1. 

oktober 2013 havde foretaget omorganisering forbundet med behandlingen af 

underretninger. Dette blev bekræftet i alle fire interviewkommuner, som alle havde lavet 

omorganisering af området før eller op til, at lovkravene trådte i kraft den 1. oktober 

2013. 

Central registrering af alle underretninger 

Ankestyrelsen har spurgt kommunerne om, hvilke tiltag kommunen har foretaget, som 

understøtter en central registrering af alle underretninger efter servicelovens §§ 152-

154.  Af kommunernes svar fremgår, at 93 kommuner har en mailadresse, hvor skriftlige 

underretninger kan sendes til (97 procent), mens 79 kommuner har en telefon, hvor 

mundtlige underretninger kan modtages i dagtimerne. 78 kommuner har etableret en 

organisatorisk særskilt enhed bestående af en eller flere medarbejdere, der håndterer 

modtagelsen af alle underretninger (81 procent) og 51 kommuner har en telefon, hvor 

mundtlige underretninger kan modtages uden for den normale åbningstid herunder ferie 

og helligdage (53 procent), se figur 3.2.  
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Figur 3.2 Hvilke tiltag har kommunen, som understøtter en central registrering af alle 

underretninger efter §§ 152-154 (i henhold til serviceloven § 155)? (Sæt gerne flere 

krydser) 

 

Note: Figuren er baseret på besvarelser fra alle 96 kommuner, som har besvaret spørgeskemaet. Kommunerne har haft 

mulighed for at sætte flere kryds og hver søjle er derfor udtryk for en procentdel af de 96 kommuner, som har besvaret 

spørgeskemaet. 

 

 

Det fremgår af figur 3.2, at 30 kommuner (31 procent) har angivet, at de har iværksat 

”andre foranstaltninger” for at understøtte en central registrering af underretninger. Syv 

af de 30 kommuner oplyser, at de har en særlig medarbejder eller afdeling, der 

henholdsvis screener og/eller behandler modtagne underretninger i og udenfor 

åbningstiden. En såkaldt ”socialvagt”. Hertil kommer syv kommuner, som oplyser, at de 

har en akutvagt, som politiet kan kontakte udenfor den almindelige åbningstid, og en 

kommune, som oplyser, at de har indgået samarbejde med en anden kommune om 

behandlingen af underretninger udenfor rådhusets åbningstid. 

 

Andre kommuner oplyser i deres uddybende bemærkninger, at de har etableret en 

mulighed for at underrette via kommunens hjemmeside, og nogle kommuner oplyser, at 

kommunens sagsbehandlere har tilføjet et autosvar til deres mail med oplysninger om 

den mailadresse, som skriftlige underretninger skal sendes til.  
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Eksempel på håndtering af modtagelsen af underretninger 

De fire interviewkommuner har alle etableret en organisatorisk særskilt enhed, der 

håndterer alle underretninger, samt oprettet én mailadresse til skriftlige underretninger 

og et telefonnummer til mundtlige underretninger i og udenfor den normale åbningstid. 

Det er således en særskilt organisatorisk enhed, som tager sig alle modtagne 

underretninger i den normale åbningstid og en socialvagt, der tjekker mail og tager 

telefonen udenfor den normale åbningstid. 

 

Horsens Kommune, som er en af interviewkommunerne, uddyber, hvordan 

kanaliseringen af alle underretninger til deres modtagelsesteam, har krævet lidt 

eftertanke: 

  

”Da Overgrebspakken blev implementeret, var der tvivl i forhold til at tolke 

på, hvordan man modtager en underretning. Kommunen er stor og 

underretninger kunne derfor blive afleveret mange steder. Det kunne være en 

postkasse på rådhuset eller en postkasse i et af vores tre centre. […] Måden 

vi har håndteret dette på er, at der er blevet lavet labels på postkasserne med 

beskrivelse af, hvilken fysisk postkasse underretninger skal afleveres i. Vi får 

sjældent underretninger på denne måde udenfor åbningstiden, så det var ikke 

et stort problem. Men i dag oplever vi, at underretningerne kommer det 

rigtige sted. Der er desuden en sikker mailpostkasse, hvor underretningerne 

kan sendes til. Hvis der ved et tilfælde sendes en underretning til 

mailpostkassen tilhørende rådhuset, så ved de, hvor den skal hen. Der er i 

øvrigt også tilføjet et autosvar på medarbejdernes mail, hvor det fremgår, 

hvor underretninger skal sendes hen. Endelig har vi et telefonnummer, hvor 

vores modtagelsesteam tager mod mundtlige underretninger. Det vil sige, at 

hvis der er nogen, der vil underrette, så er det modtagelsesteamet, der tager 

imod telefonisk opkald”. (Interview med Horsens Kommune) 

Faglig vurdering af akutbehovet inden for 24 timer efter modtagelsen af 

underretningen 

Kommunerne blev spurgt til, hvilke organisatoriske tiltag forvaltningen har, som 

understøtter, at der inden for 24 timer efter modtagelsen af underretningen foretages en 

faglig vurdering af behovet for en akut foranstaltning.  

 

Besvarelserne viser, at 86 ud af de 96 kommuner har etableret et beredskab, som sikrer, 

at der foretages vurdering udenfor normal åbningstid (weekender, helligdage og ferie 

mv.). 70 kommuner har etableret en eller flere organisatoriske enheder bestående af en 

eller flere medarbejdere, hvis funktion alene er at håndtere underretninger (73 procent). 

58 kommuner har etableret en central registrering af, om 24-timersreglen overholdes 

(60 procent). Registreringerne er underlagt ledelsessyn., se figur 3.3  
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Figur 3.3 Hvilke organisatoriske tiltag har forvaltningen, som understøtter, at der inden 

for 24 timer efter modtagelsen af underretningen foretages en faglig vurdering af 

behovet for en akut foranstaltning (i henhold til serviceloven § 155, stk. 2)? (Sæt gerne 

flere krydser) 

 

Note: Figuren er baseret på besvarelser fra alle 96 kommuner, som har besvaret spørgeskemaet. Kommunerne har haft 

mulighed for at sætte flere kryds og hver søjle er derfor udtryk for en procentdel af de 96 kommuner, som har besvaret 

spørgeskemaet. 

  

 

Ti kommuner (ti procent), har ikke angivet, at de har etableret et beredskab, som sikrer, 

at der foretages vurdering udenfor normal åbningstid. To af de ti kommuner har 

imidlertid oplyst, at de har en leder og to erfarne medarbejdere, som tager sig af alle 

underretninger alle dage. 

 

Blandt de 70 kommuner (73 procent), som har angivet ”kommunen har etableret en eller 

flere organisatoriske enheder bestående af en eller flere medarbejdere, hvis funktion 

alene er at håndtere underretninger”, oplyser ni kommuner, at de har etableret et 

modtagelsesteam, som tager imod og håndterer underretninger, som registreres i et IT-

system, så der kan følges op på, at 24-timersreglen overholdes. Derudover anvender 

enkelte kommuner et kategoriseringssystem i forhold til hvor hurtigt, der skal reageres 

på en underretning ud over 24 timer 

 

Endvidere har fire ud af de 45 kommuner, der har svaret, at ”forvaltningen har en 

medarbejder, der tjekker modtagne underretninger og sender den videre til en 
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medarbejder, der kan foretage vurderingen” uddybet, at der foretages vurdering inden 

for 24 timer udenfor normal åbningstid via en døgnvagt/bagvagt. 

Kvaliteten af akutvurderingen 

Til spørgsmålet om hvilke tiltag kommuner har gjort for at understøtte kvaliteten af den 

faglige vurdering, som skal foretages inden for 24 timer, har 52 ud af de 96 kommuner 

(54 procent), som har besvaret spørgeskemaet, svaret, at forvaltningen stiller krav om 

særlige kompetencer hos de medarbejdere, der foretager vurderingen. 45 kommuner (47 

procent) har svaret, at forvaltningen har skriftlige retningslinjer for vurderingen af 

bekymringsgraden, som skal benyttes i vurderingen af underretninger inden for 24 timer, 

se figur 3.4. 

  

Figur 3.4 Hvilke tiltag har kommunen gjort for at understøtte kvaliteten af den faglige 

vurdering, som skal foretages inden for 24 timer? (Sæt gerne flere krydser) 

 

Note: Figuren er baseret på besvarelser fra alle 96 kommuner, som har besvaret spørgeskemaet. Kommunerne har haft 

mulighed for at sætte flere kryds og hver søjle er derfor udtryk for en procentdel af de 96 kommuner, som har besvaret 

spørgeskemaet. 

 

Otte ud af de 34 kommuner, der har angivet, at ”forvaltningen benytter et bestemt 

redskab for vurderingen af bekymringsgraden, som skal benyttes i vurderingen af 

underretninger inden for 24 timer”, har oplyst i de uddybende bemærkninger, at de 

anvender Signs & Safety til at afdække bekymringsgraden omkring, hvilke udækkede 

behov barnet antages at have ud fra underretningen. 
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Endvidere har halvdelen af kommunerne der har besvaret ”andre tiltag” tilkendegivet, at 

det er en faglig leder, konsulent eller chef, der foretager vurderingen af 

underretningssagerne i henhold til 24-timersreglen.  

 

Blandt de 96 kommuner, som har besvaret spørgeskemaet, angiver 83 kommuner (86 

procent), at sagsgangen for vurderingen af underretninger inden for 24 timer er den 

samme for alle typer af underretninger efter §§ 152-154. I modsætning hertil oplyser 

otte kommuner, at sagsgangen for modtagne underretninger varierer afhængig af 

barnets/ den unges alder og/eller om barnet / den unge modtager en foranstaltning på 

underretningstidspunktet, se figur 3.5. 

 

Figur 3.5 Er sagsgangen for vurderingen af underretninger inden for 24 timer den 

samme for alle typer af underretninger efter §§ 152-154? 

 

Note: Figuren er baseret på besvarelser fra alle 96 kommuner, som har besvaret spørgeskemaet. 

 

Blandt de fem kommuner, som har svaret ”andet” til ovenstående spørgsmål, er der for 

nogles vedkommende tale om variationer knyttet til nye henvendelser i forhold til i 

forvejen kendte sager. 

Eksempel på håndteringen af akutvurderingen 

Alle fire interviewkommuner beskriver, hvordan de har etableret en organisatorisk enhed, 

der modtager og foretager en akutvurdering af alle underretninger i dagstimerne, og et 

beredskab, som sikrer, at der foretages en akutvurdering udenfor normal åbningstid. 
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I Horsens Kommune er det én medarbejder i modtagelsesteamet som foretager 

akutvurderingen på baggrund af et bekymringsbarometer. I tvivlsspørgsmål sparrer 

kollegaerne i modtagelsestemaet med hinanden, hvorved de får oparbejdet en 

ensartethed i deres vurderinger. Hvis det er en underretning, hvor der skal handles 

øjeblikkelig, så har modtagelsesteamet myndigheden og ansvaret for at handle. Hvis det 

drejer sig om en eksisterende sag, forsøger modtagelsesteamet at få fat i den 

socialrådgiver fra baglandet, som står for sagen. Baglandet står for specialrådgivning for 

0-18 år med handicap, børnerådgivning for 0-11 år og ungerådgivning for de 12-18 samt 

de 18-23 årige med efterværn. Udenfor den normale åbningstid, herunder i ferier og 

weekender, er det børn- og ungevagten, der tager sig af modtagelsen og 

akutvurderingen af underretninger. Børn- og ungevagten har samtidig, hvis en 

underretning giver anledning til iværksættelse af en akutforanstaltning bemyndigelse til 

at træffe beslutning herom. 

 

I Kalundborg Kommune modtager visitationen alle underretninger. Visitationen holder 

alle hverdage et fast morgenmøde. På mødet gennemgår teamet fra visitationen sammen 

med undersøgelsesteamet, som laver de børnefaglige undersøgelser, alle underretninger, 

som er modtaget indenfor det sidste døgn, og vurderer om, der skal handles akut. I 

weekender og på helligdage, er der en socialvagt, som står for modtagelsen af 

underretningerne og som er gearet til at foretage akutvurderingen. Socialvagten kan 

ringe til lederen for børn og ungeteamet ved behov for iværksættelse af akutte 

foranstaltninger. 

 

I Ankestyrelsens undersøgelse fra 2013 ”Underretninger om børn og unge – 

kommunernes gode erfaringer” findes mere udførlige casebeskrivelser af forskellige 

måder at indrette modtagelsen og håndteringen af underretninger på i otte udvalgte 

kommuner. Selvom undersøgelsen er gennemført før Overgrebspakken trådte i kraft, kan 

den bruges til inspiration sammen med denne undersøgelse. 

Udfordringer og gevinster forbundet med kravet om en faglig vurdering af 

akutbehovet inden for 24 timer 

Kommunerne er blevet bedt om at tage stilling til udfordringer og gevinster forbundet 

med 24-timerskravet og den centrale registrering. 

 

Blandt de 96 kommuner, som har besvaret spørgeskemaet, har 62 kommuner (65 

procent) angivet, at de ikke har oplevet udfordringer med 24 timers kravet (i henhold til 

serviceloven § 155, stk. 2). De resterende 34 kommuner (35 procent) angiver, at de har 

oplevet udfordringer, se figur 3.6. 
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Figur 3.6 Har forvaltningen oplevet udfordringer forbundet med at implementere kravet 

om vurdering inden for 24 timer (i henhold til serviceloven § 155, stk. 2)? 

 

Note: Figuren er baseret på besvarelser fra alle 96 kommuner, som har besvaret spørgeskemaet. 

 

Af de 33 kommuner, der har svaret ”ja” til spørgsmålet om forvaltningen har oplevet 

udfordringer i forhold til at efterleve 24 timers kravet, påpeger enkelte kommuner, at de 

oplever udfordringer af praktisk karakter i forhold til vagtberedskab i 

weekender/helligdage. En kommune finder lovkravet meget lidt meningsfuldt og oplever, 

at det har givet tekniske udfordringer at få adgang til postkassen udenfor kommunens 

åbningstid.    

Der er seks kommuner, der oplever IT udfordringer. IT udfordringerne har blandt andet 

medført, at posten ikke bliver sendt til tiden eller underretninger ikke registreres til tiden. 

Derudover oplyser tre kommuner, at efterlevelse af kravet er tidskrævende og bidrager 

til øget tidspres. En kommune har løst tidspresset ved, at underretninger altid læses 

inden for 24 timer, men at notatføringen sker senere. 

Fire kommuner har oplyst, at kravet om vurderingen af underretninger inden for 24-

timersfristen har betydet et øget forbrug af personaleressourcer. Blandt de 96 

kommuner, som har besvaret spørgeskemaet, har 43 kommuner oplevet i høj grad, at 

implementeringen af 24-timerskravet i kommunen har bidraget til en hurtig vurdering af 

behovet for en akutforanstaltning ved underretninger efter §§ 152-154, se figur 3.7. 
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Figur 3.7 I hvilken grad oplever forvaltningen, at implementeringen af 24-timerskravet i 

kommunen har bidraget til en hurtig vurdering af behovet for en akutforanstaltning ved 

underretninger efter §§ 152-154? 

 

Note: Figuren er baseret på besvarelser fra alle 96 kommuner, som har besvaret spørgeskemaet. 

 

Fire af de 43 kommuner, der har svaret ”i høj grad”, uddyber i de uddybende 

bemærkninger til ovenstående spørgsmål, at lovgivningen har bidraget til større fokus på 

at handle hurtigt og effektivt. Derudover har lidt over en fjerde del af kommunerne, der 

enten har angivet ” i nogen grad”, ”i mindre grad” og ”slet ikke”, oplyst, at de i forvejen 

handlede hurtigt på akutte og alvorlige sager om overgreb inden implementeringen af 

24-timerskravet. Dog mener to af disse kommuner, at 24-timerskravet har bidraget til en 

systematiseret sagsbehandling på baggrund af en underretning. 

Endelig oplever 44 kommuner, svarende til 46 procent af de 96 kommuner, som har 

besvaret spørgeskemaet, i høj grad, at implementeringen af Overgrebspakken har 

bidraget til en rettidig og systematisk behandling af underretninger, se figur 3.8. 

Figur 3.8 I hvilken grad oplever forvaltningen, at implementeringen af Overgrebspakken 

generelt har bidraget til en rettidig og systematisk behandling af underretninger efter §§ 

152-154? 

 

Note: Figuren er baseret på besvarelser fra alle 96 kommuner, som har besvaret spørgeskemaet. 
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En af de 37 kommuner, der har angivet ”i nogen grad”, har oplyst, at de fortsat oplever 

udfordringer i sager med mange ensartede underretninger, især sager vedrørende 

skilsmisse og efterfølgende chikane. Enkelte kommuner oplyser, at de har behandlet 

underretninger systematisk inden implementeringen af denne lovgivning og derfor ikke 

oplever, at lovændringerne i høj grad har ændret deres praksis. 

 

Blandt de 96 kommuner, som har besvaret spørgeskemaet, oplever 98 procent svarende 

til 94 kommuner, at intentionen knyttet til Overgrebspakkens tema ”Underretninger skal 

vurderes inden for 24 timer, og opfølgning på underretninger skal styrkes” i høj grad 

eller i nogen grad er implementeret, se figur 3.9. 

 

Figur 3.9 I hvilken grad vurderer forvaltningen, at Overgrebspakkens overordnede 

intentioner er implementeret inden for temaet – ”Underretninger skal vurderes inden for 

24 timer, og opfølgning på underretninger skal styrkes” 

 

Note: Tabellen er baseret på besvarelser fra alle 96 kommuner, som har besvaret spørgeskemaet. 

 

3.2.2 Faglig vurdering af akutbehov inden for 24 timer i de 

gennemgåede sager 

I 84 ud af 103 sager, svarende til 82 procent, har kommunerne behandlet 

underretningen inden for 24 timer med henblik på en vurdering af, om der skal 

iværksættes en akut indsats i forhold til barnet eller den unge, se tabel 3.1  

  

91 7 2

0

0% 100%

I høj grad implementeret I nogen grad implementeret

I ringe grad implementeret Slet ikke implementeret



EVALUERING AF OVERGREBSPAKKEN  

 

 

 

 
32 

 

 

Tabel 3.1 Er kravet om at vurdere underretningen inden for 24 timer i henhold til 

servicelovens § 155, stk. 2 overholdt? 

 Antal Procent 

Ja 84 82 

Nej 19 18 

I alt 103 100 

Note: Tabellen er baseret på 103 sager. 

 

For en overvejende del af sagerne er det præcise tidspunkt for modtagelsen af 

underretningen ikke angivet, hvorfor Ankestyrelsen har lagt til grund, at en underretning 

modtaget eksempelvis den 24. juni og behandlet den 25. juni, er blevet behandlet inden 

for 24 timer.   

 

I mange af de sager, der ikke behandles inden for 24 timer, behandles underretningen 

inden for to-tre dage.  

 

I visse sager fremgår det ikke af kommunens journaloplysninger eller sagens oplysninger 

i øvrigt, at underretningen er blevet behandlet inden for 24 timer. Her har Ankestyrelsen 

lagt til grund, at underretningen ikke er blevet behandlet inden for 24 timer.  

 

Nedenstående er to eksempler på behandlingen af underretninger inden for 24 timer, jf. 

servicelovens § 155, stk. 2. Det bemærkes, at datoerne i eksemplerne er ændret af 

hensyn til anonymitet.  

Sag 22 - hvor underretningen blev behandlet inden for 24 timer, jf. 

servicelovens § 155, stk. 2 

Sagen drejer sig om en dreng på fem år. Kommunen modtager den 21. august 2014 en 

underretning fra drengens børnehave. Drengen har fortalt, at hans far ofte slår ham.  

 

Kommunen behandler underretningen på modtagelsesdatoen. Der afholdes samme dag 

en samtale med barnet i børnehaven og en underretningssamtale med forældrene i 

hjemmet. Efter samtalen med drengen og forældrene vurderer kommunen, at der skal 

iværksættes en børnefaglig undersøgelse sideløbende med akut familiebehandling i 

hjemmet.  

 

Sagen er et godt eksempel på en situation, hvor en kommune behandler en underretning 

inden for 24 timer med henblik på en vurdering af, om der skal handles akut i forhold til 

drengen.  

 

Sag 48 - hvor underretningen ikke blev behandlet inden for 24 timer, jf. 

servicelovens § 155, stk. 2 
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Sagen drejer sig om en far, der underretter kommunen telefonisk den 14. juli 2014.  

Faren er bekymret for, at hans datter muligvis har været udsat for et fysisk overgreb fra 

et nært familiemedlem. Kommunen aftaler med faren, at han skal sende en skriftlig 

underretning, hvori han uddyber underretningen nærmere. 

 

Kommunen modtager den skriftlige underretning den 15. juli 2014. Ifølge kommunens 

journaloplysninger behandles og vurderes underretningen herefter inden for 24 timer, 

det vil sige. den 16. juli 2014. 

 

Ankestyrelsen finder, at kommunen ikke har behandlet underretningen inden for 24 

timer. Kommunen skal behandle underretningen inden for 24 timer fra det tidspunkt, 

hvor kommunen første gang får kendskab til underretningens indhold. I den konkrete sag 

gælder dette fra den 14. juli 2014.  

 

Ankestyrelsen anbefaler, at: 

 kommunen noterer det præcise tidspunkt for modtagelse af alle underretninger. 

Det vil sige: dato og klokkeslæt. Det sikrer en nøjagtig og retvisende 

dokumentation for behandling af alle indkomne underretninger inden for 24 timer. 

 kommunen er opmærksom på, at en underretning skal behandles inden for 24 

timer fra det tidspunkt, kommunen første gang får kendskab til underretningens 

indhold – uanset, at underretningen modtages mundtligt eller telefonisk. Det har 

til hensigt at sikre, at alle underretninger behandles rettidigt og relevant og ikke 

overses.  

3.3 Krav om genvurdering 
Kommunerne er forpligtet til at genvurdere en konkret sag, hvis der kommer en 

underretning om et barn eller en ung, overfor hvem kommunen allerede har iværksat en 

foranstaltning. Dette fremgår af servicelovens § 155 a, stk. 1.  

 

Som led i en genvurderingen skal man inddrage en eller flere personer hos den 

myndighed, der løser opgaven inden for området for udsatte børn og unge, der ikke 

tidligere har deltaget i behandlingen af sagen.  

 

Der skal ikke foretages en genvurdering, hvis underretningen modtages, mens der pågår 

en børnefaglig undersøgelse efter servicelovens § 50. I disse tilfælde skal underretningen 

indgå som en del af undersøgelsen som led i den almindelige sagsbehandling.  

 

Inddragelse af en anden eller andre personer, der ikke tidligere har deltaget i 

behandlingen af sagen, skal fremme en fælles faglig drøftelse af den konkrete sag, 

således at den ansvarlige sagsbehandler får kvalificeret sparring og opbakning, så det 

kan afklares om underretningen giver anledning til at revidere indsatsen over for barnet 

eller den unge. En genvurdering skal herved sikre, at en bekymring om et udsat barn 

eller en ung ikke overses i de tilfælde, hvor der allerede er iværksat foranstaltninger over 

for barnet eller den unge. 
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Kommunen vælger selv, hvordan en genvurdering foretages. Drøftelsen kan foregå i et 

fagligt team med en kollega eller en faglig leder. Ligeledes beror drøftelsens karakter på 

et konkret skøn og kan være af kortere eller længere varighed. En genvurdering antages 

at have karakter af et væsentligt sagsskridt og bør derfor noteres på sagen.  

3.3.1 Kommunernes håndtering af genvurderingskravet 
Kommunerne er blevet spurgt om deres håndtering af genvurderingskravet. 77 af de 

adspurgte 96 kommuner (80 procent) har udarbejdet skriftlige retningslinjer for 

håndtering af genvurderingskravet i henhold til serviceloven § 155 a, se figur 3.10. 

Figur 3.10 Har kommunen skriftlige retningslinjer for, hvordan der skal foretages en 

genvurdering af indsatsen, når der modtages underretning omhandlende et barn eller en 

ung, som allerede modtager en foranstaltning (i henhold til serviceloven § 155 a) 

 

Note: Figuren er baseret på besvarelser fra alle 96 kommuner, som har besvaret spørgeskemaet. 

 

Kommunerne blev desuden spurgt om, hvordan denne genvurdering typisk foregår. I 32 

kommuner foregår genvurderingen ved, at underretningen drøftes på et fagligt møde (33 

procent), i 30 kommuner foregår den ved, at sagen drøftes med en faglig leder (31 

procent), og i 14 kommuner ved, at sagen drøftes med en kollega (15 procent), se figur 

3.11. 
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Figur 3.11 Hvordan foregår denne genvurdering typisk? 

 

Note: Figuren er baseret på besvarelser fra alle 96 kommuner, som har besvaret spørgeskemaet. 

 

Blandt de 19 kommuner, der har angivet ”andet”, uddyber en kommune, at 

genvurderingen jf. § 155a foregår todelt, således at kommunens underretningsenhed 

gennemgår sagen i forhold til en udarbejdet guide. Underretningsenheden udgør i den 

sammenhæng de ”nye sagsbehandlere”, som skal være med til at foretage en 

genvurdering. Underretningsenheden skriver et notat i barnets sag, og rådgiver 

orienteres om, at sagen er genvurderet. Herefter forholder rådgiver sig til 

underretningsenhedens vurdering på et møde med deltagelse af afdelingsleder. 

Forvaltningens endelige vurdering noteres i sagen og der oprettes en 

genvurderingssagstype i KMD sag. 

En anden kommune beskriver, hvordan de håndterer genvurderingen ved, at 

underretninger i verserende sager modtages og screenes af et modtagerteam, hvor 

vagthavende sagsbehandler vurderer underretningen i forhold til igangværende indsats, 

hvilket sker typisk samtidig med 24-timersvurderingen. 

Eksempel på to kommuners måde at håndtere genvurderingskravet 

Alle fire interviewkommuner har skriftlige retningslinjer for, hvordan der skal foretages 

en genvurdering af indsatsen, når der modtages underretning om et barn eller en ung, 

som allerede modtager en foranstaltning. Kommunerne foretager imidlertid 

genvurderingerne på forskellig vis. 
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I Horsens Kommune drøftes underretningen med en faglig koordinator ved at 

modtagelsesteamet, som modtager alle underretninger, sender underretningen knyttet til 

eksisterende sager videre til baglandet. Baglandet består af tre afdelinger: 

Specialrådgivning for 0-18 årige med handicap, Børnerådgivning for 0-11 årige og 

Ungerådgivning for de 12-18 årige samt de 18-23 årige med efterværn. Desuden sender 

modtagelsesteamet en påmindelse til den aktuelle faglige leder i baglandet om, at der er 

modtaget en underretning i en eksisterende sag, hvorfor der skal foretages en 

genvurdering heraf. Hvis det i stedet drejer sig om nye sager, vurderer modtagerteamet 

hvilken handling, underretningen skal medføre. At genvurderingen skal finde sted med 

inddragelse af den faglige leder, som fysisk er placeret et andet sted end 

sagsbehandlerne, begrunder kommunen således: 

 

”Først åbner de sagen [faglige koordinater i rådhuset og rådgivere i centrene]. 

Vi valgte at lægge genvurderinger af underretninger væk fra centrene for at 

bevare objektivteten. Den faglige koordinator åbner sagen og sætter sig ind i 

den. De ser på den modtagne underretning og vurderer, hvorvidt der er 

foretaget tilstrækkelig genvurdering på baggrund af underretningen. Hvis det 

ikke giver anledning til at forandre handlingen, undren eller bekymring, så 

noteres det i sagen til den pågældende rådgiver. En notering af, at der er 

lavet genvurdering i denne underretning og at det ikke har givet anledning til 

bekymring. Hvis der i stedet skal handles yderligere, så inviterer den faglige 

leder sig ud til rådgiver, der har sagen, og så gennemgår de sammen sagen i 

ICS, så det bliver en sparring. Når denne sparring er overstået, så noterer 

den faglige koordinator i sagen, at denne sparring er gennemgået, og hvad 

den pågældende sparring har resulteret i. Der er to faglige koordinatorer i alt. 

Den ene er ansvarlig for handicap og børn og den anden er ansvarlig for 

unge”. (Interview med Horsens Kommune) 

 

I Billund Kommune, er det en særskilt organisatorisk enhed, forvisitationen, som 

modtager alle underretninger og foretager akutvurderingen. I henhold til at foretage 

akutvurderingen skimmer en medarbejder i forvisitationen sagen igennem og vurderer 

denne i lyset af den modtagne underretning. Hvis underretningen handler om overgreb 

drøftes underretningen med en leder. Sagen og herunder akutvurderingen tages desuden 

op på et underretningsmøde, hvor en medarbejder fra forvisitationen; en sagsbehandler, 

hvis underretningen omhandler et barn eller en ung, der har en sagen i ”baglandet”; 

underretter, hvis denne er en fagperson; samt eventuelt forældremyndighedsindehavere, 

er til stede. I sager, hvor underretningen handler om overgreb, fremlægger 

forvisitationen desuden sagen og den modtagne underretningen mundtligt for en faglig 

leder i ”baglandet”, som også vurderer sagen. Hvis forvisitationen vurderer, at der er 

vished om, at der er fundet overgreb sted, ud fra udsagn fra barnet eller den unge eller 

tilståelse fra krænker, skal den faglige leder vurdere sagen samme dag. Hvis 

forvisitationen derimod vurderer, at der er tale om en vag mistanke om overgreb, det vil 

sige for eksempel en underretning baseret på udsagn fra andre personer end den 
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krænkede eller krænker, kan sagen behandles på et senere tidspunkt af den faglige 

leder. 

 

I Kalundborg Kommune drøftes underretningen på et teammøde ved at visitationen, som 

modtager alle underretninger tager en kopi af underretninger knyttet til eksisterende 

sager og giver disse videre til børn- og ungeteamet, hvor både lederen og en 

sagsbehandler modtager underretningen. I sager, hvor kommunen har tildelt en 

foranstaltning, tages disse op på teammødet. Inden mødet læser lederen og 

sagsbehandleren, som er tilknyttet sagen, underretningen og på mødet orienterer 

sagsbehandleren mundtligt om underretningen og sagen, hvorefter den drøftes i 

fællesskab. 

Oplevede udfordringer og gevinster som følge af genvurderingskravet 

67 kommuner har ikke oplevet udfordringer i forhold til at foretage en genvurdering. 

Dette svarer til 70 procent af de 96 kommuner, som har besvaret spørgeskemaet. Mens 

29 kommuner (30 procent) har oplevet udfordringer på området, se figur 3.12.  

Figur 3.12 Har forvaltningen oplevet udfordringer forbundet med at implementere 

kravet om genvurdering (i henhold til serviceloven § 155 a) 

 

Note: Figuren er baseret på besvarelser fra alle 96 kommuner, som har besvaret spørgeskemaet. 

 

Blandt de kommuner, der har svaret ”ja”, oplever syv kommuner udfordringer af 

tidsmæssig karakter. Det fremhæves her, at det er ekstra tidskrævende at sætte sig 

grundigt ind i de eksisterende sager for at foretage en genvurdering af indsatsen. 

Herudover har nogle kommuner været i tvivl om, hvornår der skal foretages 

genvurdering i eksisterende sager. Endelig har der været kommuner, der på grund af 

deres størrelser har oplevet vanskeligheder i forhold til at finde en rådgiver, der ikke har 

kendskab til sagen, til at foretage en second opinion. 

 

71 (74 procent) af de 96 kommuner, som har besvaret spørgeskemaet, har oplevet i høj 

eller nogen grad, at kravet om genvurdering i kommunen har bidraget til en kvalificeret 

og faglig sparring, se figur 3.13. 
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Figur 3.13 I hvilken grad oplever forvaltningen, at implementeringen af kravet om 

genvurdering i kommunen har bidraget til en kvalificeret og faglig sparring i forhold til at 

genvurdere den iværksatte foranstaltning (i henhold til serviceloven § 155 a)? 

 

Note: Figuren er baseret på besvarelser fra alle 96 kommuner, som har besvaret spørgeskemaet. 

 

Fem af de 25 kommuner, som har svaret ”slet ikke” eller ”i mindre grad” til ovenstående 

spørgsmål, oplyser i de uddybende bemærkninger, at de allerede før lovændringen 1. 

oktober 2013 drøftede underretninger gentagne gange på møder og reagerede hurtigt på 

ny information.  

To kommuner, som oplever, at genvurderingskravet har bidraget til kvalificeret og faglig 

sparring skriver følgende i de uddybende bemærkninger: 

”Altid kvalificeret at få andre øjne på indsatserne i en familie, så en forståelse 

ikke blot består i mange år uden en kvalificeret vurdering af, om der bør ske 

andet i familien”. (Kommune, som har svaret i høj grad til ovenstående 

spørgsmål) 

”En systematisk genvurdering i sagerne betyder ofte, at den faglige vurdering 

og indsats valideres eller ændres/målrettes og skærpes i forhold til den 

konkrete underretning.”(Kommune, som har svaret i nogen grad til 

ovenstående spørgsmål) 

Beskrivelse af udbyttet af genvurderingen 

Horsens Kommune, som er en af de fire interviewkommuner, oplever, at genvurderingen 

kan være tidskrævende i forhold til det udbyttet: 

 

”En fejlfortolkning af loven i starten betød, at der blev lavet genvurdering i alle 

sager, og det skal man ikke. Derfor syntes vi, at der bruges meget arbejde i 

forhold til udbyttet. I forhold til det nuværende arbejde, så er det for de 

komplicerede sager et godt greb. Men der er også sager, hvor udbyttet er lille 

[…]Man sætter sig ind i alle underretninger, og det gøres, fordi man gerne vil 

have, at det bliver gjort på en måde, der er fagligt i orden. Så er det vigtigt, at 
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man orienterer sig grundigt i sagen, og det er tidskrævende”. (Interview med 

Horsens Kommune) 

3.3.2 Genvurdering i de gennemgåede sager 
I ni ud af de 16 sager, hvor der på underretningstidspunktet er iværksat en 

foranstaltning i forhold til barnet eller den unge, som underretningen omhandler, har 

kommunerne foretaget en genvurdering i henhold til servicelovens § 155 a, stk. 1. Dette 

svarer til 56 procent, se tabel 3.2.  

 

Tabel 3.2 Er kravet om genvurdering i henhold til serviceloven § 155 a, stk. 1 

overholdt? 

 Antal Procent 

Ja, der er foretaget en genvurdering med inddragelse af personer, som ikke tidligere har 

deltaget i behandlingen af sagen  

9 56 

Nej, der er ikke foretaget en genvurdering, da der pågår en børnefaglig undersøgelse 1 6 

Nej, der er ikke foretaget en genvurdering 2 13 

Det fremgår ikke af sagen, hvorvidt der er foretaget en genvurdering 

 

4 25 

I alt 16 100 

Note: Tabellen er baseret på 16 sager, hvor der på underretningstidspunktet er iværksat en foranstaltning i forhold til barnet 

eller den unge. 

 

Der er eksempler på sager, hvor det ikke fremgår klart af journalen fra kommunen, at 

den person eller de personer, der inddrages i genvurderingen, ikke tidligere har deltaget i 

behandlingen af sagen. I disse sager har Ankestyrelsen lagt til grund, at den person eller 

de personer, der har deltaget i genvurderingen, ikke tidligere har deltaget i behandlingen 

af den pågældende sag.    

 

I én af de 16 sager er der ikke foretaget en genvurdering, da der på 

underretningstidspunktet pågår en børnefaglig undersøgelse, hvorfor underretningen 

som led i den almindelige sagsbehandling i stedet indgår i den børnefaglige 

undersøgelse.  

 

I to sager har Ankestyrelsen vurderet, at der ikke foretages en genvurdering efter 

servicelovens § 155 a, stk. 1. I den ene sag har Ankestyrelsen vurderet, at kommunen 

ikke foretager en indholdsmæssig genvurdering af sagen med henblik på at afklare, 

hvorvidt underretningen giver anledning til at revidere den verserende indsats. Derimod 

vurderer Ankestyrelsen, at underretningen i den konkrete sag behandles inden for 24 

timer efter servicelovens § 155, stk. 2 med henblik på en afklaring af behov for akut 

indsats.  



EVALUERING AF OVERGREBSPAKKEN  

 

 

 

 
40 

 

 

 

I den anden sag er det alene den ansvarlige sagsbehandler der foretager en 

genvurdering. I den sag vurderer Ankestyrelsen, at der ikke foretages en genvurdering 

efter servicelovens § 155 a, stk. 1, da der udover sagsbehandleren ikke deltager en eller 

flere personer, der ikke tidligere har deltaget i behandlingen af sagen, i genvurderingen.  

 

Sag 31 - hvor der foretages en genvurdering 

Sagen drejer sig om en dreng på fire år. Kommunen har haft kendskab til drengen og 

hans mor siden fødslen. Der har igennem de sidste to år været iværksat aflastning og 

praktisk støtte i hjemmet. 

 

Kommunen modtager en underretning fra drenges aflastningsmor om, at barnet muligvis 

er blevet udsat for vold i hjemmet. Underretningen behandles inden for 24 timer, og der 

afholdes en samtale med barnet og moderen på baggrund af underretning.  

 

Tre uger senere foretager en teamleder en genvurdering af sagen. Det vurderes, at der 

er sat ind med relevant støtte i forhold til drengen, og at der ikke er grundlag for at 

revidere indsatsen i hjemmet.  

 

Ankestyrelsen finder, at sagen er et eksempel på en situation, hvor der foretages en 

genvurdering efter § 155 a, stk. 1 af en person, der ikke har et tidligere kendskab til 

sagen med henblik på en vurdering af, om den igangværende indsats er tilstrækkelig 

eller ej.  

Sag 10 – hvor der mangler genvurdering 

Sagen drejer sig om en dreng på syv år. Drengen har infantil autisme, og hans 

sprogkundskaber er ikke alderssvarende. Drengen er bevilget socialpædagogisk friplads, 

og der bliver løbende bevilliget medicin og merudgifter efter servicelovens § 41. 

 

Kommunen modtager en underretning fra drengens SFO. Drengen har fortalt en 

pædagog, at hans farfar har slået ham, og at det sker tit. Det fremgår af kommunens 

journaloplysninger, at der foretages en genvurdering af sagen samme dag som 

underretningen modtages. Sagen drøftes med en afdelingsleder, og der laves en plan for 

de kommende dage om, at der skal afholdes en samtale med drengen og forældrene. 

Sagen anmeldes desuden til politiet.   

 

Ankestyrelsen har vurderet, at der i sagen ikke sker en genvurdering efter servicelovens 

§ 155 a, idet der ikke foretages en indholdsmæssig genvurdering af sagen med henblik 

på en drøftelse af de eksisterende tiltag over for barnet.  Derimod er der tale om en 

behandling af underretningen inden for 24 timer efter servicelovens § 155, stk. 2.  

 

Hvordan foretages genvurderingen 

I seks ud af ni sager har en faglig leder eller en teamleder været inddraget i 

genvurderingen. I to sager drøftes sagen med henholdsvis en kollega og på et fagligt 
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teammøde. I én sag fremgår det ikke af sagen, hvem der har deltaget ved 

genvurderingen, se tabel 3.3. 

 

Tabel 3.3 Hvordan er genvurderingen foretaget? 

 Antal Procent 

Underretningen er drøftet på et fagligt teammøde 1 11 

Underretningen er drøftet med kollegaer 1 11 

Underretningen er drøftet med en faglig leder eller en teamleder 6 67 

Det fremgår ikke af sagen 1 11 

I alt 9 100 

Note: Tabellen er baseret på de otte sager, hvor der er foretaget en genvurdering. Grundet afrunding summer procenterne ikke 

til 100. 

 

I seks ud af otte sager svarende til 75 procent har genvurderingen ikke ført til en 

revurdering af indsatsen over for barnet eller den unge. I tre sager er det vurderet, at 

situationen på baggrund af underretningen er ny, og at den igangsatte indsats skal 

revurderes, se tabel 3.4 

 

Tabel 3.4 Har genvurderingen ført til en revurdering af indsatsen overfor barnet/den 

unge? 

 Antal Procent 

Ja 3 33 

Nej 6 67 

I alt 9 100 

Note: Tabellen er baseret på de otte sager, hvor der er foretaget en genvurdering 

 

Sag 74 – hvor genvurderingen fører til revurdering af indsatsen 

Sagen drejer sig om en pige på 14 år, der er anbragt på et opholdssted.   

 

Kommunen modtager en anonym underretning om, at pigen bliver udsat for seksuelle 

overgreb af en ældre anbragt dreng. Kommunen behandler underretningen inden for 24 

timer. Det besluttes, at den eksisterende børnefaglige undersøgelse skal revideres, og at 

børnehus og politi skal inddrages. Der fastsættes også et tidspunkt for en samtale med 

pigen på baggrund af underretningen. Seks dage efter genvurderes sagen sammen med 
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en faglig leder. På baggrund af genvurderingen er der enighed om, at der er behov for en 

revideret indsats i forhold til pigen. 

 

Ankestyrelsen finder, at sagen er et fint eksempel på en sag, hvor der foretages en  

genvurdering efter servicelovens § 155 a, stk. 1, og hvor genvurderingen giver anledning  

til en revideret indsats over for pigen.  

 

Ankestyrelsen anbefaler, at:  

 kommunen er opmærksom på at adskille en genvurdering af en sag efter 

servicelovens § 155 a, stk. 1 fra en behandling af en underretning efter 

servicelovens § 155, stk. 2. En genvurdering har til hensigt at afklare, om den 

igangsatte indsats over for barnet eller den unge skal revideres, mens en 

vurdering af en underretning inden for 24 timer går på en afklaring af behovet for 

akutte tiltag på baggrund af underretningen. 

 kommunen er opmærksom på, at en genvurdering har til hensigt at styrke 

kvaliteten af kommunernes sagsbehandling, og at faglig ledelse og sparring i den 

forbindelse er et vigtigt led i kvalitetssikringen af indsatsen. 

 kommunen konsekvent sørger for, at der ved en genvurdering deltager en anden 

eller andre personer som ikke tidligere har deltaget i behandlingen af den 

pågældende sag. 

 kommunen øger opmærksomheden omkring en nøjagtig og retvisende 

journalføring, således det konkret angives i sagens akter, om de personer, der 

deltager i genvurderingen, tidligere har deltaget i behandlingen af den 

pågældende sag.  

3.4 Orientering af fagpersoner, som underretter 
Kommunerne er forpligtet til at orientere fagpersoner, der underretter efter servicelovens 

§ 153, om hvorvidt underretningen har ført til iværksættelse af en undersøgelse eller 

foranstaltninger. Det er beskrevet i servicelovens § 155 b, stk. 2. 

 

Orienteringen til en faglig underretter skal sikre, at en faglig underretter får viden om, 

hvorvidt kommunen har fulgt op på den pågældende bekymring. Dette kan være relevant 

i forhold til fagpersonens eventuelle videre arbejde med det pågældende barn eller den 

pågældende unge samt i de tilfælde, hvor fagpersonen overvejer at underrette 

Ankestyrelsen om sin bekymring, jf. servicelovens § 65.  

 

Loven regulerer ikke, hvordan og på hvilket tidspunkt orienteringen til en faglig 

underretter bør ske. Det følger imidlertid af lovens forarbejder, at kommunen bør 

bestræbe sig på at give orienteringen inden for rimelig tid. 

 

Det er alene i særlige tilfælde, hvor kommunen af hensyn til barnets eller den unges 

bedste kan undlade at orientere en faglig underetter. Det kan eksempelvis være 

situationer, hvor en orientering til faglig underetter vil skabe unødige barrierer for 
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samarbejdet mellem parterne eller situationer hvor der er en konflikt mellem den 

konkrete fagperson og familien mv.  

 

Efter servicelovens § 155 b, stk. 3 kan kommunen endelig på baggrund af en konkret 

vurdering videregive oplysninger vedrørende type og varighed af en given indsats til en 

faglig underretter. Dette kan være tilfældet i sager, hvor den pågældende fagperson i 

kraft af sit daglige arbejde varetager en opgave over for barnet eller den unge, som giver 

mulighed for at understøtte den indsats, der er igangsat.  

3.4.1 Kommunernes tilbagemelding til en faglig underretter  
Knap halvdelen af de adspurgte 96 kommuner, har udarbejdet en skriftlig procedurer for 

orientering af en faglig underretter, om hvilken indsats, der iværksættes på baggrund af 

underretningen se figur 3.14.  

Figur 3.14 Har forvaltningen en skriftlig procedure for orienteringen af fagpersoner, der 

har underrettet, om hvilken indsats, der iværksættes på baggrund af underretningen (i 

henhold til serviceloven § 155 b, stk. 2)? 

 

Note: Figuren er baseret på besvarelser fra alle 96 kommuner, som har besvaret spørgeskemaet. 

Blandt de 96 kommuner angiver 34 kommuner, at orienteringen  sker skriftligt, mundtligt 

eller personligt. 16 kommuner sender kvitteringsbrev til en faglig underretter. Enkelte 

kommuner påpeger dog, at det har været vanskeligt at skabe en procedure, der sikrer 

orientering, hvorimod otte kommuner oplyser, at de anvender et IT-system til at sikre 

orientering til fagpersoner.  

Eksempel på tre kommuners måde at håndtere tilbagemeldingen til en faglig 

underretter 

To af de fire interviewkommuner håndterer tilbagemeldingen til en faglig underretter ved 

som udgangspunkt at indkalde underretteren til et indledende møde. De to resterende 

interviewkommuner lader en myndighedsperson kontakte underretter, når beslutningen 

om hvilken indsats, der skal iværksættes på baggrund af underretningen, er foretaget. 

 

I Billund Kommune indkaldes en faglig underretter til en underretningssamtale med 

myndighedspersonen fra forvisitationen, som modtager alle underretninger, en 
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sagsbehandler fra ”baglandet” ved eksisterende sager, forældremyndighedsindehaverne 

og eventuelt barnet. Til underretningssamtalen træffes der som regel beslutning om, 

hvad der skal ske fremadrettet i sagen, for eksempel om der skal sættes en børnefaglig 

undersøgelse i gang. Det er kommunens erfaring, at en faglig underretter gerne vil 

deltage i mødet. 

 

Horsens Kommune håndterer som udgangspunkt i lighed med førnævnt kommune 

orienteringen af en faglig underretter ved at invitere den faglige underretter med til et 

indledende møde. Til dette møde fremgår det, hvorvidt kommunen vil iværksætte en 

undersøgelse eller en foranstaltning. Hvis fagpersonen ikke ønsker eller er i stand til at 

deltage på mødet, sikrer kommunen en telefonisk eller skriftlig orientering. 

Fremgangsmåden begrundes således: 

 

”Når vi vælger at bruge den udvidede model med netværksmøder og 

telefonmøder, så skyldes det troen på, at det er med til at gøre, at vi får 

truffet de rigtige beslutninger, at vi får lavet de understøttende elementer i 

forhold til foranstaltninger og at vi i givet fald iværksætter støtte eller 

foranstaltninger, som gør, at vi lykkedes på den lange bane. Med det bedre 

samarbejde man får, så vil man høste nogle gevinster”. (Interview med 

Horsens Kommune)  

 

Horsens Kommune oplever i lighed med førnævnte kommune, at en faglig underretter 

gerne vil være med på mødet og at deltagelsen bidrager til, at faglige underretter 

oplever at blive orienteret.  

 

Horsens Kommune har ingen interne deadlines for, hvornår tilbagemeldingen skal ske. 

De har imidlertid orienteret skoler og andre fagpersoner om, at der kan gå lang tid før 

der gives en orientering, for eksempel fordi man afventer udarbejdelse af en børnefaglig 

undersøgelse. Kommunen har samtidig orienteret skoler mfl. om, at en faglig underretter 

er meget velkommen til at kontakte kommunen, såfremt de ikke hører noget. Denne 

orientering og afklaring har ifølge kommunen styrket samarbejdet. 

 

I Frederiksberg Kommune er orientering af en faglig underretter et opfølgningspunkt, når 

modtagerteamet, der modtager alle underretninger og arbejder på sagen indtil den 

endelig afgørelse, enten lukker sager, træffer indledende afgørelse i henhold til § 11 eller 

træffer afgørelsen om iværksættelse af en børnefaglig undersøgelse. Tilbagemeldingen 

sker således nærmest automatisk i alle sager, hvor der er en faglig underretter. Derefter 

sendes sagen videre til baglandet, som foretager den børnefaglige undersøgelse. Her er 

det almindelig praksis, at man inddrager de personer, der er omkring børnene til dagligt i 

den iværksatte foranstaltning i ønsket om, at disse personer kan støtte op omkring den 

iværksatte indsats. 
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Oplevede udfordringer og gevinster som følge af  kravet om tilbagemelding til 

en faglig underretter 

59 af de 96 kommuner, som har besvaret spørgeskemaet (61 procent), angiver, at de 

har oplevet udfordringer som følge af kravet om tilbagemelding til en faglig underretter. 

37 kommuner (39 procent) ikke har oplevet udfordringer hermed, se figur 3.15. 

Figur 3.15 Har forvaltningen oplevet udfordringer forbundet med at implementere 

kravet om tilbagemelding til underretter (i henhold til serviceloven § 155b, stk. 2)?  

 

Note: Figuren er baseret på besvarelser fra alle 96 kommuner, som har besvaret spørgeskemaet. 

 

Blandt de 59 kommuner, som har oplevet udfordringer oplyser 29 kommuner, at 

tilbagemeldingen til underretter ofte glemmes, og at det er vanskeligt at indpasse i den 

daglige arbejdsgang. For eksempel har det været svært at finde det bedste tidspunkt i 

sagsbehandlingen, således at tilbagemeldingen er meningsfuld for underretteren. Enkelte 

kommuner mener ikke, at deres IT-system understøtter kravet. Derudover oplever tre 

kommuner, at det er vanskeligt at forstå lovgivningen på området.  

Blandt de 96, der har besvaret spørgeskemaet, oplever 54 procent, at det nye krav om 

tilbagemelding til fagperson, som underretter, har bidraget til at understøtte en forbedret 

indsats over for børn og unge, der har været udsat for overgreb eller hvor der er 

mistanke herom, se figur 3.16.  
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Figur 3.16 I hvilken grad vurderer forvaltningen, at det nye krav om tilbagemelding til 

fagperson, som underretter (i henhold til serviceloven § 155 b, stk. 2), har bidraget til at 

understøtte en forbedret indsats over for børn og unge, der har været udsat for overgreb 

eller hvor der er mistanke herom? 

 

Note: Figuren er baseret på besvarelser fra alle 96 kommuner, som har besvaret spørgeskemaet. 

 

Frederiksberg Kommune, som er blevet interviewet og som har angivet, at lovinitiativet i 

mindre grad har bidraget til at understøtte en forbedret indsats over for børn og unge, 

der har været udsat for overgreb eller hvor der er mistanke herom, beskriver gevinsten 

således: 

 

”Den er udmærket i forhold til, at underretter ved, at vi har lavet den her 

vurdering og er klar på at skulle underrette igen, og der kan jeg se en lille 

fordel, men det gjorde vi jo også tidligere. Med Overgrebspakken er det 

blevet rammesat og det giver os en sikkerhed. At vi er sikre på, at 

underretter har fået en tilbagemelding, og ved hvad de skal gøre, hvis de 

oplever problemer”. (interview med Frederiksberg Kommune) 

3.4.2 Orientering af en faglig underretter i de gennemgåede 

sager 
I 78 ud af 103 sager er underretter en fagperson efter servicelovens § 153. I de 

resterende 25 sager er underretter enten anonym eller ikke en fagperson, se tabel 3.5. 

Tabel 3.5 Er underretter en fagperson? 

 Antal Procent 

Underretter er en fagperson 78 76 

Nej, underretter er ikke fagperson 16 15 

Nej, underretter er anonym 9 9 

I alt 103 100 

Note: Tabellen er baseret på 103 sager 

 

13 41 36 10

0% 100%

I høj grad I nogen grad I mindre grad Slet ikke
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I 60 ud af 78 sager svarende til 77 procent modtager en faglig underretter ikke en 

orientering, men burde have modtaget dette, se tabel 3.6. 

 

Tabel 3.6 Er en faglig underretter blevet orienteret om, hvorvidt underretningen har ført 

til iværksættelse af en undersøgelse eller foranstaltninger? 

 Antal Procent 

Ja 17 21 

Nej, men Ankestyrelsen er enig i, at orienteringen er undladt (uddyb i 

bemærkningsfeltet) 

1 1 

Nej, underretter burde have modtaget en orientering 60 77 

I alt 78 100 

Note: Tabellen er baseret på 79 sager, hvor en fagperson underretter. 

 

Hvis man sammenligner ovenstående med kommunernes procedure for kvittering for 

modtagelsen af underretningen til underretter i de gennemgåede sager, er kommunerne 

lidt bedre til at give en kvittering for modtagelsen og notere det i sagen, end de er til at 

orientere en faglig underretter om, hvad underretningen har ført til. I 87 procent af de 

103 sager har underretter modtaget en bekræftelse på, at underretningen er modtaget. 

 

I 82 ud af 103 sager, svarende til 80 procent af sagerne, har underretter inden for seks 

dage modtaget en bekræftelse på underretningens modtagelse.  

 

Der stilles ikke i loven formkrav til selve bekræftelsen. En bekræftelse på modtagelse af 

en underretning kan således ske skriftligt og/eller mundtligt. I de sager, hvor 

underretningen foretages telefonisk eller ved personlig henvendelse, har Ankestyrelsen 

lagt til grund, at underretter får en mundtlig bekræftelse på underretningens modtagelse 

på tidspunktet for underretningen.  

 

Sag 32 – hvor en faglig underretter bliver orienteret på baggrund af 

underretningen  

Sagen drejer sig om en pige på otte år. Kommunen har et langvarigt kendskab til 

familien på grund af konflikter omkring samvær. Der er udarbejdet en børnefaglig 

undersøgelse, og der er iværksat familiebehandling i hjemmet.   

 

Kommunen modtager en underretning fra en psykolog fra det familiehus, hvor mor og 

pigen får familiebehandling. Psykologen har talt med mor og udtrykker bekymring for, at 

pigen muligvis har været udsat for seksuelle overgreb under samvær med far. 

Underretningen behandles inden for 24 timer, og der afholdes en samtale med pigen. På 

baggrund af samtalen med pigen vurderes det, at pigen ikke har været udsat for 

seksuelle overgreb. Hun fremstår som en sund pige i god udvikling, men præget af 
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forældrenes indbyrdes konflikter. Samme dag kontakter kommunen en faglig underretter 

telefonisk og oplyser, at underretningen ikke har ført til andre tiltag end den allerede 

iværksatte familiebehandling.   

 

Ankestyrelsen finder, at sagen er et godt eksempel på en situation, hvor en faglig 

underretter får en tilbagemelding på sin underretning, således at denne får viden om, at 

der er blevet fulgt op på den pågældende bekymring.  

 

Oplysninger om type af undersøgelse eller foranstaltning 

I 13 ud af 17 sager svarende til 74 procent, har en faglig underretter fået oplyst hvilken 

type undersøgelse eller foranstaltning, der er iværksat, se tabel 3.7. 

 

Tabel 3.7 Har en faglig underretter fået oplyst, hvilken type undersøgelse eller 

foranstaltning, der er iværksat og den planlagte varighed heraf? 

 Antal Procent 

Ja 13 77 

Nej 4 23 

I alt 17 100 

Note: Tabellen er baseret på 17 sager, hvor en faglig underretter modtager en orientering. 

Ankestyrelsen anbefaler, at  

 kommunen sikrer, at en faglig underretter orienteres om, hvorvidt underretningen 

har ført til iværksættelse af en undersøgelse eller foranstaltninger, da det 

tværfaglige samarbejde omkring et udsat barn eller en ung ofte kan have en 

afgørende betydning for, om en given indsats får den ønskede effekt. 

 kommunen giver orienteringen inden for rimelig tid, for eksempel i forbindelse 

med, at der iværksættes en børnefaglig undersøgelse efter § 50 eller gives tilbud 

efter § 11. Hvis det ikke er muligt, bør der opretholdes en dialog med en faglig 

underretter, så denne får viden om, at der følges op på den pågældende 

bekymring. 

 kommunen noterer i journalen eller på et særskilt ark, såfremt der gives en 

mundtlig orientering til faglig underetter. Ligeledes, hvis kommunen ud fra en 

konkret vurdering undlader at give en faglig underretter en orientering  
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4 Kommunernes brug af 

børnehusene 

Dette kapitel handler om kommunernes implementering af lovændringer vedrørende 

oprettelse og brug af børnehuse.7 

 

Kapitlet bygger på en landsdækkende spørgeskema-undersøgelse, som blev besvaret af 

96 kommuner, Ankestyrelsens gennemgang af 103 sager fra 25 kommuner og interview 

med fire kommuner. I gennemgangen af kommunernes anvendelse og oplevelse af 

børnehusene præsenteres kommunernes besvarelse på spørgeskemaet opdelt i forhold til 

hvilken region og derved hvilket børnehus, kommunen hører til. 

 

Kapitlet handler om:  

 Kommunens egne retningslinjer for brugen af børnehusene 

 Kommunernes brug af børnehuse forbundet med faglig rådgivning og 

konsulentbistand 

 Kommunernes brug af børnehuse forbundet med den børnefaglige undersøgelse 

og herunder udveksling af oplysninger i forbindelse med en sag i børnehuset 

 Kommunernes brug af børnehuse forbundet med støttende foranstaltninger 

sideløbende med den børnefaglige undersøgelse 

 Kommunernes erfaringer med brugen af børnehusene – udfordringer og gode 

oplevelser 

 

4.1 Sammenfatning af kapitlets resultater 
 98 procent af kommunerne oplyser, at de har anvendt børnehuset i forbindelse med 

enten konsultativ bistand og/eller udarbejdelsen af den børnefaglige undersøgelse 

og/eller psykologisk behandling.  

 84 procent af kommunerne har benyttet børnehuset til brug for den børnefaglige 

undersøgelse. 88 procent af kommunerne har anvendt muligheden for at få faglig 

rådgivning og konsulentbistand fra børnehuset i forhold til vurderingen af, hvorvidt de 

skulle benytte sig af børnehuset i en specifik sag.  

 79 procent af de kommuner, som har benyttet børnehuset til brug for den 

børnefaglige undersøgelse, har gjort brug af psykologisk behandling herunder 

                                           
7 Dette er del af Overgrebspakkens tredje hovedtema ”Mistrivsel og overgreb skal opdages og håndteres tidligt”. 
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kriserådgivning til barnet, den unge og/eller pårørende fra børnehuset sideløbende 

med udarbejdelsen af den børnefaglige undersøgelse. 

 89 procent af kommuner oplever, at børnehuset i høj grad eller nogen grad har 

bidraget til at understøtte en forbedret indsats over for børn og unge, der har været 

udsat for overgreb eller hvor der er mistanke herom. 91 procent af de kommuner, 

som har gjort brug af et børnehuse i forbindelse med udarbejdelse af den 

børnefaglige undersøgelse oplever dette i høj eller nogen grad. 

 90 procent af kommuner beskriver gode erfaringer med børnehuset. For eksempel 

beskriver nogle kommuner, at de oplever en god kontakt, sparring og gensidig 

respekt forbundet med samarbejdet med børnehuset, og flere kommuner beskriver 

børnehusets ansatte som kompetente. 

 I 65 procent af kommunerne er det myndighedsrådgiveren, der har kompetence til at 

visitere en sag til børnehuset 

 65 procent af kommunerne har udarbejdet skriftlige interne retningslinjer for brugen 

af børnehuse 

 I 63 procent af kommunerne har forvaltningen oplevet at være i tvivl om, hvorvidt de 

skulle benytte sig af børnehuset i forbindelse med udarbejdelsen af den børnefaglige 

undersøgelse 

 58 procent af kommunerne har oplevet udfordringer i forhold til at anvende 

børnehuset. Nogle kommuner beskriver udfordringer med ventetid og koordinering 

med børnehuset herunder udfordringer i forhold til børnehusets åbningstid. Hertil 

kommer udfordringer knyttet til den geografiske afstand og afgrænsningen af 

henholdsvis børnehusets målgruppe og kompetencer. 

 Sagsgennemgangen viser, at kommunerne i 19 procent af sagerne har taget kontakt 

til børnehuset med henblik på konsultativ bistand. I omtrent halvdelen af disse sager 

havde den konsultative bistand foranlediget iværksættelse af en børnefaglig 

undersøgelse. 

 Sagsgennemgangen viser, at kommunerne i 60 procent af de sager, hvor der er 

iværksat en børnefaglig undersøgelse, har efterlevet reglerne om inddragelse af 

børnehuset i udarbejdelsen af den børnefaglige undersøgelse. 

 Sagsgennemgangen viser, at kommunerne i halvdelen af de sager, hvor børnehuset 

er inddraget, inddrager kommunerne anbefalingerne fra børnehuset i den 

socialfaglige vurdering knyttet til den børnefaglige undersøgelse.  

4.2 Introduktion til lovændringer 
Pr. 1. oktober 2013 er der fem børnehuse i Danmark, som kommunen skal benytte som 

led i den børnefaglige undersøgelse i sager, hvor der er mistanke eller viden om, at et 

barn eller en ung under 18 år har været udsat for overgreb. Det er beskrevet i 

servicelovens § 50 b.  

 

Brugen af børnehuset som led i den børnefaglige undersøgelse skal sikre en koordineret 

og skånsom tværfaglig indsats af høj kvalitet over for det enkelte barn eller ung og 

barnets eller den unges familie i sager om overgreb. Ved at samle de relevante 
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fagpersoner ét sted får barnet eller den unge bedre muligheder for at blive undersøgt 

skånsomt og for at få krisestøtte og psykologsamtaler.  

 

Børnehuset skal som udgangspunktet alene benyttes i sager, hvor der er behov for et 

samarbejde mellem kommune, politi og/eller sundhedsvæsen. Der skal således ud over 

kommunen altid være mindst én anden sektor involveret.  

 

Børnehuset tilbyder 

Børnehuset bistår kommunen med at vurdere, undersøge og udrede barnets eller den 

unges behov for støtte, som følge af det eller de overgreb, der er viden eller mistanke 

om, at barnet eller den unge har været udsat for. 

 

Børnehuset kan tilbyde barnet eller den unge kortvarig krisestøtte og psykologsamtaler, 

hvis det vurderes relevant. Endvidere kan de nærmeste omsorgspersoner tilbydes akut 

krisestøtte, hvis det vurderes nødvendigt som led i støtten til barnet eller den unge.  

 

Personalet i børnehuset tilbyder endelig den kommunale myndighedssagsbehandler 

rådgivning og vejledning i forhold til familiens samlede situation i relation til overgrebet.  

 

I børnehuset deltager sundhedsfagligt personale i sagssamråd og samtaler og foretager 

en vurdering af barnets eller den unges behov for sundhedsfaglig indsats og eventuelt 

viderevisitation. Politiet kan anvende børnehusets lokaler til videoafhøring af barnet eller 

den unge og til en eventuel retsmedicinsk undersøgelse.  

 

Indsatsen i børnehuset er tilendebragt, når de involverede myndigheder har foretaget de 

nødvendige undersøgelser m.v. og når barnets eller den unges behov for støtte er 

afdækket.  

 

Udover at benytte børnehuset som led i den børnefaglige undersøgelse, kan 

kommunerne også få faglig rådgivning og konsulentbistand fra børnehuset, når der er 

tvivl om, hvorvidt sagen er omfattet af børnehusets målgruppe. 

 

Udveksling af oplysninger i børnehuse 

Myndigheder og fagpersoner, der inddrages i en konkret sag i børnehuset, har mulighed 

for at udveksle oplysninger i den konkrete sag. Det fremgår af servicelovens § 50 c.  

 

Muligheden for at udveksle oplysninger kan benyttes af hensyn til barnet eller den unge 

med henblik på at beskytte barnet eller den unge og yde en skånsom indsats, der 

belaster barnet eller den unge mindst muligt. Det er vigtigt, at barnet eller den unge 

skånes fra gentagne gange at skulle videregive relevante oplysninger.  

 

Oplysningerne i en konkret sag kan udveksles op til, at et barn eller en ung undersøges i 

børnehuset, under forløbet i børnehuset og efter forløbet i børnehuset, når udvekslingen 

må anses for nødvendig af hensyn til barnets eller den unges sundhed og udvikling.  
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Derudover kan der i den konkrete sag foretages udveksling af oplysninger som led i 

erfaringsudvikling og etablering af fælles vidensgrundlag myndighederne i mellem med 

henblik på at sikre børn eller unge, der har været udsat for overgreb, eller hvor der er 

mistanke herom, en helhedsorienteret, koordineret og tværfaglig indsats. 

 

Handle- og beslutningskompetence 

Det er barnets eller den unges handlekommune, der har myndighedsansvaret i forhold til 

barnet eller den unge under hele forløbet i børnehuset og til at træffe afgørelse om 

eventuelle støtteforanstaltninger. 

 

Afgørelser om støtte kan træffes med rådgivning og vejledning fra børnehusets faste 

personale, men det er den kommunale myndighed, der har den fulde 

beslutningskompetence.   

4.3 Kommunernes retningslinjer for brugen af 
børnehuset 

62 kommuner svarende til 65 procent af de 96 kommuner, som har besvaret 

spørgeskemaet, har udarbejdet skriftlige interne retningslinjer for brugen af børnehuse, 

se figur 4.1. 

 

Figur 4.1 Har kommunen udarbejdet skriftlige interne retningslinjer for brugen af 

børnehuse? 

 

Note: Figuren er baseret på besvarelser fra alle 96 kommuner, som har besvaret spørgeskemaet. 

 

Et par kommuner uddyber, at de skriftlige interne retningslinjer består af det, som er 

beskrevet i beredskabsplanen og/eller i en skriftlig samarbejdsaftale mellem børnehuset 

og kommunen. Enkelte af de kommuner, som ikke har udarbejdet skriftlige interne 

retningslinjer for brugen af børnehuset uddyber henholdsvis, at disse er undervejs, at der 

er foregået en mundtlig overlevering af retningslinjerne eller at de forholder sig til de 

retningslinjer, der følger af serviceloven eller fra børnehusets side. 
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I forhold til den regionale opdeling af svarene i figur 4.1 ses det, at en større procentdel 

af kommunerne i Region Hovedstaden og Region Syddanmark har skriftlige interne 

retningslinjer for brugen af børnehusene sammenlignet med Region Midtjylland og 

Region Sjælland, se figur 4.2. 

 

Figur 4.2 Har kommunen udarbejdet skriftlige interne retningslinjer for brugen af 

børnehuse? (Opdelt på regioner) 

 

Note: Figuren er baseret på besvarelser fra alle 96 kommuner, som har besvaret spørgeskemaet. 

4.4 Kommunernes brug af faglig rådgivning og 
konsulentbistand fra børnehuset 

I sager, hvor kommunerne er i tvivl om, hvorvidt en konkret sag er omfattet af 

børnehusets målgruppe, skal børnehuset yde rådgivning og vejledning med henblik på en 

afklaring heraf. Dette fremgår af § 2 i bekendtgørelse om børnehuse8. 

 

I den konsultative fase yder børnehuset faglig sparring i form af telefonisk konsultativ 

bistand. I særlige tvivlssager kan kommunen få sagen vurderet på et børnehussamråd.  

 

Den faglige sparring ydes alene til kommunale myndighedsrådgivere og deres ledere, når 

der er tvivl om hvorvidt en sag er omfattet af børnehusets målgruppe.  

 

                                           
8 BEK nr. 1153 af 01/10/2013 
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Andre fagpersoner, der er i tvivl om en mistanke om overgreb, skal gøre brug af deres 

kommunale beredskab, SISO’s telefonrådgivning eller anden rådgivningsmulighed.  

 

Børnehuset yder ikke konsultativ bistand til borgere.  

4.4.1 Kommunernes generelle brug af rådgivning og 
konsulentbistand fra børnehuset 

84 kommuner svarende til 88 procent af de 96 kommuner, som har besvaret 

spørgeskemaet, har anvendt muligheden for at få faglig rådgivning og konsulentbistand 

fra børnehuset i forhold til vurderingen af, hvorvidt de skulle benytte sig af børnehuset i 

en specifik sag, se figur 4.3. 

 

Figur 4.3 Har forvaltningen anvendt muligheden for at få faglig rådgivning og 

konsulentbistand fra børnehuset i forhold til vurderingen af, hvorvidt de skulle benytte 

sig af børnehuset i en specifik sag? 

 

Note: Figuren er baseret på besvarelser fra alle 96 kommuner, som har besvaret spørgeskemaet. 

 

Godt en tredjedel af de kommuner, som har gjort brug af faglig rådgivning og 

konsulentbistand fra børnehuset, uddyber, at de har gjort dette i forbindelse med 

afklaring af visitationsprocedure og afklaring af, hvorvidt en sag skal i børnehuset. Et par 

af disse kommuner nævner desuden, at de har gjort brug af børnehuset til faglig sparring 

om sagsgangen i kommunen. Endelig præciserer et par kommuner, at de mest brugte 

denne mulighed i starten. 

 

Nogle af de kommuner, som ikke har gjort brug af faglig rådgivning og konsulentbistand 

fra børnehuset oplyser, at de ikke har oplevet at være i tvivl om, hvorvidt børnehuset 

skulle inddrages eller, at de har fået sparring i eget regi. 

 

I forhold til den regionale opdeling af svarene i figur 4.3 ses følgende. En større 

procentdel af kommunerne i Region Hovedstaden, Region Syddanmark og Region 

nordjylland har anvendt muligheden for at få faglig rådgivning og konsulentbistand fra 
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børnehuset i forhold til vurderingen af, hvorvidt de skulle benytte sig af børnehuset i en 

specifik sag, sammenlignet med Region Sjælland, se figur 4.4. 

 

Figur 4.4 Har forvaltningen anvendt muligheden for at få faglig rådgivning og 

konsulentbistand fra børnehuset i forhold til vurderingen af, hvorvidt de skulle benytte 

sig af børnehuset i en specifik sag? (Opdelt på regioner) 

 

Note: Figuren er baseret på besvarelser fra alle 96 kommuner, som har besvaret spørgeskemaet. 

Beskrivelser af brugen af den konsultative bistand 

De fire interviewkommuner har anvendt den konsultative bistand på forskellige måder. 

Nogle kommuner har sjældent eller alene brugt bistanden, når de har været særligt i 

tvivl. Andre kommuner har brugt bistanden jævnligt og som en fast del af behandlingen 

af underretninger om overgreb eller mistanke herom. 

 

Kalundborg Kommune skriver i spørgeskemaet, at de ikke har gjort brug af den 

konsultative bistand, da de ikke har været i tvivl om, hvornår de skal bruge børnehuset. 

I interviewet uddyber kommunen, at de siden besvarelsen af spørgeskemaet har haft to 

samarbejdsmøder med børnehuset, hvor de er blevet mere skarpe på, hvordan de kan 

bruge den konsultative bistand. Der har desuden været en tvivlssag, hvor de har haft 

god erfaring med at få sagen vurderet på et børnehussamråd. Det vil sige et 

tværsektorielt møde i børnehuset med fokus på afklaring af, hvorvidt sagen skal i 

børnehuset: 
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”Vi har en voldssag, hvor vi har fået rigtig meget ud af det [et tværsektorielt 

møde i børnehuset]. Det viste sig, at hospitalsvæsenet vidste mere om 

moderen end hvad vi gjorde […] Vi kunne se reaktionen hos barnet, men ikke 

årsagsforklaringen. Samarbejdet med sundhedsvæsenet er blevet bedre og på 

sagsniveau har den konsultative bistand kvalificeret det samarbejde 

kommunen har på tværs.” (interview med Kalundborg Kommune) 

 

I Billund Kommune har man valgt at bruge den konsultative bistand fra børnehuset som 

et fast led i behandlingen af underretninger om overgreb eller mistanke herom. I Billund 

kommune kontakter forvisitationen - en særskilt organisatorisk enhed, som tager sig af 

modtagelsen af alle underretninger – således børnehuset i alle sager, der omhandler 

overgreb med henblik på konsultative rådgivning. Der arbejdes med en fast liste over de 

ting, som man skal huske at have afklaret, når man taler med børnehuset: 

1) Er barnet beskyttet mod yderligere overgreb 

2) Hvordan skal kontakten til forældrene være 

3) Hvordan planlægger vi børnesamtale 

4) Hvordan sikrer vi, at barnet har en tryghedsperson hos sig 

5) Skal barnet have psykolog hjælp 

6) Er der behov for særlig understøttelse inden undersøgelsen er færdig 

I Billund har de blandede oplevelser med den konsultative bistand. På den ene side har 

børnehuset været meget hjælpsom særligt i forhold til, hvordan de skal handle i forhold 

til forældrene og børnehusets medarbejdere har flere gange givet nye perspektiver på 

tingene. På den anden side, kan de godt få en oplevelse af, at de får de samme svar på 

de samme spørgsmål. En sagsbehandler beskriver det således: 

 

”Nogle gange er det den samme rille. Nogen gange ved jeg, hvad de vil svare, 

fordi jeg har kontaktet dem så mange gange vedrørende sagsproblematikken, 

at jeg nogenlunde ved hvad, de vil sige. Det er nogenlunde de samme emner, 

vi snakker om. Nogle gange oplever jeg, at det jeg gør, gør jeg fordi, at jeg 

skal gøre det. Men nogle gange kommer vi ind på noget, som er anderledes 

og jeg får fat i noget, jeg ikke havde regnet med. Dér er det rigtig godt.” 

(Interview i Billund Kommune) 

 

Kommunen kan i den sammenhæng savne, at børnehuset spørger mere ind til sagen, når 

kommunen henvender sig for at få konsultativ rådgivning: 

 

”En ting er, hvordan vi fremlægger sagen. En anden ting er, at vi gerne vil 

have, de spørger ind til sagen og på den måde nuancerer den på en anden 

måde, end vi umiddelbart vil have gjort” (Interview i Billund Kommune) 

4.4.2 Brugen af konsultativ bistand fra børnehuset i de 
gennemgåede sager 
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I 20 af de 103 sager, svarende til 19 procent, har kommunerne haft kontakt til 

børnehuset for at få konsultativ bistand og få en nærmere drøftelse af underretningens 

indhold og de videre sagsskridt, før der træffes afgørelse om børnefaglig undersøgelse, 

se tabel 4.1. 

 

Tabel 4.1 Har der været konsultativt kontakt med børnehuset 

 Antal Procent  

Konsultativ samtale med børnehuset 20 19 

Der er ikke foretaget en konsultativ samtale med børnehuset 83 81 

I alt 103 100 

Note: Tabellen er baseret på alle 103 sager. 

Ovenstående resultater bygger alene på dokumenterede oplysninger. Det kan ikke 

udelukkes, at flere kommuner som led i den indledende behandling af en underretning 

om overgreb har haft en uformel sparring med børnehuset, uden at det er blevet 

journalført.  

Sag 95 – hvor kommunen har gjort brug af konsultativ bistand fra børnehuset  

Sagen drejer sig om en pige på 17 år. Kommunen får en underretning fra skolen. Pigen 

er depressiv og selvmordstruet. Hun har muligvis haft et seksuelt forhold til en lærer 

ansat på skolen. 

 

Underretningen behandles inden for 24 timer. Kommunen finder ikke grundlag for at 

handle akut, da pigen allerede modtager privat psykologbehandling. Der etableres 

derimod kontakt til børnehuset med henblik på konsultativ bistand i forhold til, om sagen 

skal behandles i børnehuset. Børnehuset rådgiver kommunen om, at der bør afholdes en 

børnesamtale med pigen. Børnehuset vejleder desuden kommunen om, at der som 

udgangspunkt skal iværksættes en børnefaglig undersøgelse, før børnehuset kan bidrage 

til sagen. Dog foreslår børnehuset, at sagen bliver vurderet på et konsultativt 

sagssamråd med deltagelse af politiet, da der er tale om en svær sag, hvor det ikke kan 

udelukkes, at forholdet til læreren ikke har været påtvunget med derimod været baseret 

på gensidigt samtykke.  

 

Sagen er et eksempel på en situation, hvor kommunen har mulighed for at benytte sig af 

børnehusets konsultative bistand til at afklare tvivlstilfælde.   

Konsultativ bistand sammenholdt med fravalget af en børnefaglig undersøgelse 

I 12 ud af 20 sager, hvor der ydes konsultativ bistand, har kommunerne ikke truffet 

afgørelse om en børnefaglig undersøgelse. I seks af de 12 sager vurderer Ankestyrelsen, 

at kommunerne burde have iværksat en børnefaglig undersøgelse. Her har man i stedet 

tilbudt konsulentbistand eller rådgivning efter servicelovens § 11, stk. 3 og stk. 4, 
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iværksat foranstaltninger uden en forudgående børnefaglig undersøgelse eller afsluttet 

sagen uden yderligere tiltag, se tabel 4.2.  

Ankestyrelsen skal bemærke, at rådgivning, undersøgelse og behandling efter 

servicelovens § 11, stk. 3 og stk. 4 relaterer sig til konkrete og afgrænsede 

problemstillinger. Sager om viden eller mistanke om overgreb vil således som 

udgangspunkt ikke vil være omfattet af bestemmelsen. 

 

I 29 ud af 83 sager, hvor kommunerne ikke har haft konsultativ kontakt til børnehuset, 

vurderer Ankestyrelsen, at kommunerne burde have truffet afgørelse om iværksættelse 

af en børnefaglig undersøgelse, se tabel 4.2. Konsultativ bistand kan i sådanne sager 

afklare behovet for at iværksatte en børnefaglig undersøgelse. 

 

Tabel 4.2 Brugen af konsultativ bistand sammenholdt med fravalget af en børnefaglig 

undersøgelse eller tillæg hertil 

 Underretningen 

har givet 

anledning til 

konsultativ 

bistand fra 

børnehuset 

Underretningen 

har ikke givet 

anledning til 

konsultativ 

bistand fra 

børnehuset 

I alt 

Underretningen indgår i en børnefaglig undersøgelse eller 

underretningen har givet anledning til at kommunen træffer 

afgørelse om igangsættelse af en børnefaglig undersøgelse eller 

tillæg til en børnefaglig undersøgelse 

8 22 30 

Kommunen har ikke og burde heller ikke have truffet afgørelse 

om igangsættelse af børnefaglig undersøgelse eller tillæg til en 

børnefaglig undersøgelse 

6 32 38 

Kommunen burde have truffet afgørelse om igangsættelse af 

børnefaglig undersøgelse eller tillæg til en børnefaglig 

undersøgelse 

6 29 35 

I alt 20 83 103 

 

Note: Tabellen er baseret på alle 103 sager. 

 

Ankestyrelsen anbefaler, at  

 kommunen er opmærksom på at kontakte børnehuset for at få konsultativ bistand 

i sager om overgreb eller mistanke om overgreb, særligt når der er tvivl om 

hvorvidt sagen bør behandles i børnehuset. Konsultativ kontakt til børnehuset i 

sager om overgreb eller mistanke om overgreb, er en god mulighed for at få 

kvalificeret sagsbehandlingsforløbet. Børnehuset er bemandet med et fast 
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uddannet personale, der har særlige kvalifikationer og kompetencer til håndtering 

af sager om overgreb mod børn og unge og er forpligtet til at yde kommunen 

rådgivning og vejledning i tvivlstilfælde. 

 kommunen er opmærksom på, at sager om viden eller mistanke om overgreb som 

udgangspunkt ikke vil være omfattet af målgruppen for servicelovens § 11, stk. 3 

og stk. 4. Rådgivning, undersøgelse og behandling efter servicelovens § 11, stk. 3 

og stk. 4 relaterer sig alene til konkrete og afgrænsede problemstillinger. 

 kommunen er særlig opmærksom på afdække barnets eller den unges forhold 

efter servicelovens § 50 i sager, hvor det må antages, at et barn eller en ung 

trænger til særlig støtte som følge af viden eller mistanke om overgreb. Dette 

giver mulighed for, at børnehuset kan inddrages i undersøgelsesfasen og 

eventuelt hjælp kan iværksættes så hurtigt som muligt til barnet eller den unge.  

4.5 Brugen af børnehuset i forbindelse med den 
børnefaglige undersøgelse  
Kommunen skal benytte børnehuset som led i den børnefaglige undersøgelse, hvis der er 

viden eller mistanke om, at et barn eller en ung har været udsat for overgreb, og når 

politi eller sundhedsmyndigheder er involveret i sagen. Dette følger af servicelovens § 50 

b.  

 

Børnehuset bistår den kommunale myndighedssagsbehandler med at udrede og 

undersøge barnets eller den unges forhold med henblik på at afdække barnets eller den 

unges behov for særlig støtte efter et overgreb eller mistanken herom.  

 

Eftersom udredningen og undersøgelsen i børnehuset relaterer sig til overgrebet eller 

mistanken om overgrebet, skal myndighedssagsbehandleren fortsat foretage en samlet 

børnefaglig undersøgelse efter servicelovens § 50 i sammenhæng med forløbet i 

børnehuset.  
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Kommunernes generelle brug af børnehuset forbundet med den 
børnefaglige undersøgelse 

81 kommuner svarende til 84 procent af de 96 kommuner, som har besvaret 

spørgeskemaet, har benyttet børnehuset til brug for den børnefaglige undersøgelse, se 

figur 4.5. 

 

Figur 4.5 Har forvaltningen benyttet børnehuset til brug for den børnefaglige 

undersøgelse (i henhold til serviceloven § 50 b)? 

 

Note: Figuren er baseret på besvarelser fra alle 96 kommuner, som har besvaret spørgeskemaet. 

 

I forhold til den regionale opdeling af svarene i figur 4.5 ses det, at en større procentdel 

af kommunerne i Region Hovedstaden, Region Sjælland og Region Syddanmark har 

benyttet børnehusene til brug for den børnefaglige undersøgelse sammenlignet med 

Region Nordjylland og Region Midtjylland, se figur 4.6. 
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Figur 4.6 Har forvaltningen benyttet børnehuset til brug for den børnefaglige 

undersøgelse (i henhold til serviceloven § 50 b)? (Opdelt på regioner) 

 

Note: Figuren er baseret på besvarelser fra alle 96 kommuner, som har besvaret spørgeskemaet. 
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Kompetence til at visitere til et børnehus 

I 62 kommuner svarende til 65 procent af de 96 kommuner, som har besvaret 

spørgeskemaet, er det myndighedsrådgiveren, der har kompetence til at visitere en sag 

til børnehuset, se figur 4.7. 

 

Figur 4.7 Hvem har kompetence til at visitere en sag til børnehuset? 

 

Note: Figuren er baseret på besvarelser fra alle 96 kommuner, som har besvaret spørgeskemaet. 

 

Blandt de kommuner, som har svaret andet til ovenstående spørgsmål, har enkelte 

uddybet dette med, at der er tale om en kombination af ovenstående eller at det er et 

særligt modtagelsesteam, baggrundsteam eller juridisk kontor, der har kompetence til at 

visitere sagen. Hertil kommer, at et par af de kommuner, som har svaret 

myndighedsrådgiveren, uddyber, at dette sker i samarbejde med den faglige konsulent, 

en teamleder, en myndighedsleder eller en fra et særligt beredskabs- eller 

modtagelsesteam. 
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I forhold til den regionale opdeling af svarene i figur 4.7 ses umiddelbart ikke nogen klar 

forskel i forhold til hvem, der har kompetence til at visitere en sag til børnehuset, se figur 

4.8. 

 

Figur 4.8 Hvem har kompetence til at visitere en sag til børnehuset? (Opdelt på 

regioner) 

 

Note: Figuren er baseret på besvarelser fra alle 96 kommuner, som har besvaret spørgeskemaet. 
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Tvivl omkring hvorvidt børnehuset skulle inddrages 

I 60 kommuner svarende til 63 procent af de 96 kommuner, som har besvaret 

spørgeskemaet, har forvaltningen oplevet at være i tvivl om, hvorvidt de skulle benytte 

sig af børnehuset i forbindelse med  den børnefaglige undersøgelse, se figur 4.9. 

 

Figur 4.9 Har forvaltningen oplevet at være i tvivl om, hvorvidt de skulle benytte sig af 

børnehuset forbundet med den børnefaglige undersøgelse? 

 

Note: Figuren er baseret på besvarelser fra alle 96 kommuner, som har besvaret spørgeskemaet. 

Omkring en fjerdedel af de kommuner, som har oplevet at være i tvivl om, hvorvidt de 

skulle benytte sig af børnehuset i forbindelse med den børnefaglige undersøgelse, 

uddyber, at de særligt var i tvivl i starten, hvor børnehusene lige var blevet etableret. 

Lidt under en tredjedel af de kommuner, som har oplevet at være i tvivl, beskriver dog, 

hvordan de fortsat er i tvivl om henholdsvis hvilke opgaver eller hvilken målgruppe, der 

hører under Børnehusene. Det gælder eksempelvis sager, hvor der er vag mistanke om 

overgreb. Enkelte kommuner begrunder deres tvivl med oplevelsen af, at inddragelsen af 

børnehuset kan være omstændelig og tidskrævende og at den geografiske afstand kan 

være en hindring særligt for gruppen til børn og unge fra ressourcesvage familier. 

Omkring halvdelen af de kommuner, som ikke har oplevet at være i tvivl, uddyber at det 

skyldes klare retningslinjer for brugen af børnehusene enten i loven, kommunens egne 

retningslinjer eller de udmeldinger, der er kommet fra børnehuset.  

Endelig oplyser flere kommuner blandt både dem, der angiver, at de har oplevet at være 

i tvivl, og dem, der angiver, at de ikke har været det, at de gør brug af konsulentbistand 

fra børnehuset i forhold til vurderingen af, hvorvidt de skulle benytte sig af børnehuset i 

en specifik sag og at det er med til at afklare hvornår, de skal gøre brug af børnehuset. 

 

I forhold til den regionale opdeling af svarene i figur 4.9 ses ikke de store forskelle, men 

en lidt større procentdel af kommunerne i Region Hovedstaden og Region Midtjylland har 

oplevet at være i tvivl om, hvorvidt de skulle benytte sig af børnehuset forbundet med 

den børnefaglige undersøgelse, sammenlignet med Region Syddanmark og Region 

Nordjylland, se figur 4.10. 
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Figur 4.10 Har forvaltningen oplevet at være i tvivl om, hvorvidt de skulle benytte sig af 

børnehuset forbundet med den børnefaglige undersøgelse? (Opdelt på regioner) 

 

Note: Figuren er baseret på besvarelser fra alle 96 kommuner, som har besvaret spørgeskemaet. 

Beskrivelse af en kommunes ændrede praksis i brugen af børnehuset 

Billund Kommune bruger børnehuset, når de iværksætter en børnefaglig undersøgelse 

med henblik på at afklare barnet eller den unges behov for særlig støtte efter et overgreb 

eller mistanke herom i sager, hvor der er to sektorer inde over. Det også når det handler 

om, at kommunen har anmeldt sagen til politiet, men hvor sagen ikke er blevet rejst: 

 

”Til at starte med havde Billund kommune en forståelse af, at kravet om to 

instanser [sektorer] betød, at politiet skulle tage sagen, før børnehuset kunne 

inddrages. Det var sådan, vi havde forstået det. Det vil sige, at hvis vi havde 

anmeldt en sag, og politiet ”smed den i skraldespanden”, så troede vi ikke, at 

vi kunne få børnehuset til at hjælpe os. Det gik først op for os senere, at to 

instanser[sektorer] betyder, at så snart kommunen har anmeldt sagen, så 

kan politiet gøre ved den, hvad de vil, og uanset hvad, kan vi få hjælp fra 

børnehuset til at lave en børnefaglig undersøgelse”. (Interview i Billund 

Kommune) 

 

Ankestyrelsen vurderer, at der er tale om to sektorer og derved grundlag for at 

inddrage børnehuset i en børnefaglige undersøgelse, så snart kommunen har 
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indgivet en anmeldelse til politiet uafhængigt af politiets efterfølgende håndtering af 

sagen. Dette vil blive uddybet i nedenstående afsnit. 

4.5.1 Inddragelse af børnehuset i udarbejdelsen af en 
børnefaglig undersøgelse i de gennemgåede sager 
I 12 ud af de 30 sager, hvor der er udarbejdet en børnefaglig undersøgelse, er 

børnehuset blevet inddraget. Dette svarer til 40 procent. Blandt de resterende sager er 

der fem sager, hvor Ankestyrelsen vurderer, at kommunen burde have inddraget 

børnehuset som led i den børnefaglige undersøgelse, idet sagerne havde en karakter, 

hvor der var mistanke om strafbare forhold, og hvor der var behov for en tværsektoriel 

indsats. I syv sager er Ankestyrelsen enig i, at børnehuset ikke har været inddraget, idet 

der udover kommunen ikke er en anden sektor involveret i sagen, se tabel 4.3. 

 

Tabel 4.3 Er børnehuset inddraget i udarbejdelsen af den børnefaglige undersøgelse?  

  Sager, hvor 

der træffes 

afgørelse om 

børnefaglig 

undersøgels

e 

Sager, hvor 

der laves et 

tillæg til 

børnefaglige 

undersøgels

e 

Sager, hvor 

underretninge

n indgår i en 

børnefaglig 

undersøgelse, 

som verserer 

Ja 10 0 2 

Nej, men det burde børnehuset have været 4 0 1 

Nej, men Ankestyrelsen er enig i, at børnehuset ikke har 

været inddraget, da der ikke er inddraget to sektorer 

3 3 1 

Undersøgelsen verserer 6 0 0 

I alt 23 3 4 
 
 

Note: Tabellen er baseret på de 30 sager, hvor underretningen har givet anledning til udarbejdelse af en børnefaglig 

undersøgelse, et tillæg til en børnefaglig undersøgelse eller indgår i en børnefaglig undersøgelse, som verserer på 

underretningstidspunktet. 

 

Ovenstående resultater bygger alene på de dokumenterede oplysninger i de sager, der 

indgår i undersøgelsen. Der er flere eksempler på at det fremgår af journalen fra 

kommunen, at der er udarbejdet en børnefaglig undersøgelse, men hvor den 

børnefaglige undersøgelse ikke er tilsendt Ankestyrelsen. Hvis den børnefaglige 

undersøgelse ikke fremgår af sagen har Ankestyrelsen lagt til grund, at den ikke 

udarbejdet.  
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Eksempel på sag, hvor Ankestyrelsen er enig i, at børnehuset ikke er inddraget 

Sagen drejer sig om en dreng på 14 år. Skolen underretter om, at drengen i skænderier 

med faderen muligvis har været udsat for vold. Forældrene er skilt og drengen bor på 

underretningstidspunktet hos sin far, men flytter senere til sin mor.  

 

Kommunen vurderer sagen inden for 24 timer. Det vurderes, at der ikke er grundlag for 

at handle akut, da drengen har taget ophold ved sin mor. Det tages kontakt til 

børnehuset med henblik på konsultativ bistand. Børnehuset gør opmærksom på, at de 

alene kan benyttes som led i den børnefaglige undersøgelse, når der er en anden sektor 

involveret i sagen ud over kommunen.  

 

Efter vejledning fra børnehuset planlægges en samtale med drengen og forældrene, og 

der iværksættes en børnefaglig undersøgelse. Kommunen finder ikke grundlag for at 

politianmelde sagen, og børnehuset bliver derfor heller ikke inddraget som led i 

udarbejdelse af den børnefaglige undersøgelse. Fire måneder efter underretningen 

foreligger den børnefaglige undersøgelse. Det vurderes, at drengen er i mistrivsel og 

omfattet af servicelovens § 52.  

 

Sagen er et eksempel på et tilfælde, hvor Ankestyrelsen er enig i, at børnehuset ikke  

inddrages som led i den børnefaglige undersøgelse, da der ikke er en anden sektor  

involveret i sagen udover kommunen. Ankestyrelsen skal dog understrege, at såfremt 

der tvivl om en sag skal anmeldes til politiet, bør kommunen kontakte politiet med 

henblik på en nærmere sparring herom efter reglerne i servicelovens § 49 b. 

Sag 77 – hvor kommunen burde have benyttet sig af børnehusets bistand som 

led i den børnefaglige undersøgelse  

Sagen drejer sig om en dreng på fem år. Familien har været kendt af kommunen i 

mange år, og der har været iværksat forskellige former for støtteforanstaltninger i 

hjemmet. Der modtages en underretning om, at moren har slået drengen under samvær, 

hvilket mor erkender.  

 

Kommunen er allerede i gang med at udarbejde en børnefaglig undersøgelse og 

inddrager underretningen i den igangværende børnefaglige undersøgelse. Sagen 

anmeldes til politiet. Børnehuset kontaktes ikke. Kort tid efter afsluttes den børnefaglige 

undersøgelse, hvori det konkluderes, at der skal iværksættes familiebehandling i 

hjemmet.  

 

Ankestyrelsen vurderer, at kommunen burde have inddraget børnehuset som led i den 

Børnefaglig undersøgelse. Kommunen havde fundet grundlag for at anmelde sagen til  

politiet, hvorfor der nu var mindst en anden sektor involveret i sagen udover  

kommunen. I tilfælde af tvivl burde kommunen have kontaktet børnehuset med henblik 

på konsultativ bistand.  
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Brug af børnehuset anbefalinger 

I seks ud af de 12 sager, hvor børnehuset er inddraget i den børnefaglige undersøgelse, 

er børnehusets anbefalinger inddraget i den socialfaglige vurdering knyttet til den 

børnefaglige undersøgelse efter § 50. Dette svarer til 50 procent. I to sager er 

børnehusets anbefalinger ikke inddraget i den børnefaglige undersøgelse, mens det i fire 

sager ikke kan udelukkes, at kommunen vil gøre brug af børnehusets anbefalinger, da 

undersøgelsen verserer, se tabel 4.4. 

 

Tabel 4.4 Er anbefalingerne, som kommunen har fået fra børnehuset, blevet inddraget i 

den socialfaglige vurdering knyttet til den børnefaglige undersøgelse? 

 Antal Procent 

Ja 6 50 

Nej 2 17 

Nej, men undersøgelsen verserer 4 33 

I alt 12 100 

Note: Tabellen er baseret på de 12 sager, hvor børnehuset er blevet inddraget i udarbejdelsen af en børnefaglig undersøgelse 

eller tillæg hertil. 

Sag 1 - hvor kommunen har inddraget børnehusets anbefalinger i den 

børnefaglige undersøgelse 

Sagen drejer sig om en pige på 15 år. Pigen har været udsat for et seksuelt overgreb fra 

et nært familiemedlem. Kommunen behandler underretningen inden for 24 timer og 

finder, at pigen skal anbringes akut i netværkspleje.   

 

Kommunen kontakter politi og børnehuset for konsultativ bistand. I den konsultative fase 

vurderes sagen på et børnehussamråd. Der er enighed på samrådet om, at der er tale 

om et dysfunktionelt familiemønster, og at pigen i stedet bør anbringes på et opholdssted 

med henblik på at gennemgå et nærmere udredningsforløb. Kommunen træffer afgørelse 

om iværksættelse af en børnefaglig undersøgelse og børnehuset inddrages som led i den 

børnefaglige undersøgelse. Børnehusets indsats består af planlægning af den 

tværsektorielle indsats og et samtaleforløb med pigen. Undervejs i forløbet afholdes der 

løbende sagssamråd mellem politi, børnehus og kommunen, hvor der sker udveksling af 

oplysninger om samt koordinering af sagsforløbet. Som afslutning på samtaleforløbet 

udarbejder børnehuset et afslutningsnotat. Notatet indgår som tillæg til den børnefaglige 

undersøgelse. 

 

Sagen er et eksempel på et tilfælde, hvor kommunen benytter sig af børnehuset både 

konsultativt i opstartsfasen og som led i udarbejdelse af den børnefaglige undersøgelse. 

Inddragelse af børnehuset i undersøgelsesfasen bidrager til en koordineret og skånsom 

tværfaglig indsats over for den unge og er med til at kvalificere oplysningsgrundlaget.  
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Kvaliteten af den børnefaglige undersøgelse med og uden inddragelse af 

børnehuset 

Ser man på kvaliteten af de børnefaglige undersøgelser i de 11 sager, hvor disse er 

afsluttet, opfylder omkring halvdelen af sagerne i høj grad de indholdsmæssige krav til 

en børnefaglig undersøgelse både i sager, hvor børnehuset er inddraget, og sager, hvor 

børnehuset ikke er inddraget, se tabel 4.5. 

 

Tabel 4.5 I hvilken grad opfylder den børnefaglige undersøgelse eller tillægget til en 

tidligere foretaget børnefaglig undersøgelse samlet set de indholdsmæssige krav til en 

børnefaglig undersøgelse opdelt i forhold til, hvorvidt børnehuset er inddraget i 

udarbejdelsen af denne.  

 Ja, børnehuset er 

inddraget i 

udarbejdelsen af 

den børnefaglige 

undersøgelse  

Nej, børnehuset 

er ikke 

inddraget i 

udarbejdelsen af 

den børnefaglige 

undersøgelse  

Undersøgelsen opfylder i høj grad de indholdsmæssige krav 4 2 

Undersøgelsen opfylder i nogen grad de indholdsmæssige krav 3 1 

Undersøgelsen opfylder slet ikke de indholdsmæssige krav 0 1 

I alt 7 4 

Note: Tabellen er baseret på besvarelser fra de 11 sager, hvor der er foretaget en børnefaglig undersøgelse i forlængelse af 

underretningen og hvor denne undersøgelse er afsluttet. 

 

I de sager, hvor børnehuset har været inddraget i udarbejdelsen af de børnefaglige 

undersøgelser men hvor undersøgelserne alene i nogen grad opfylder de 

indholdsmæssige krav, mangler undersøgelserne at afdække særlige forhold for den 

unge, der er fyldt 15 år, jf. servicelovens § 50, stk. 4 samt en efterværnsvurdering.  

 

I én sag opfylder undersøgelsen ikke de indholdsmæssige krav til en børnefaglig 

undersøgelse, idet barnets aktuelle udvikling og adfærd og de nye hjemlige forhold 

belyses på et meget spinkelt og utilstrækkeligt grundlag. Endvidere indhentes der ikke en 

udtalelse fra barnets nye skole.  

Sag 73 – om betydningen af inddragelsen af børnehuset 

Sagen drejer sig om en pige på fire år. Kommunen modtager en underretning fra 

børnehaven, hvori der udtrykkes mistanke om, at barnet muligvis har været udsat for 

seksuelle overgreb.  

 

Kommunen vurderer underretningen inden for 24 timer og sagen anmeldes til politiet. 

Der iværksættes en børnefaglig undersøgelse med benyttelse af børnehuset. I 

samarbejde med børnehuset bliver pigens forhold og behov for støtte nærmere 
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undersøgt. I et afslutningsnotat anbefaler børnehuset, at de professionelle voksne, der er 

i pigens hverdag, har skærpet opmærksomhed på hendes trivsel og anbefaler, at der 

iværksættes et legeterapeutisk forløb for at støtte pigen i at udtrykke sig. Få uger efter 

afsluttes den børnefaglige undersøgelse. Det konkluderes, at barnet er omfattet af 

servicelovens § 52. Undersøgelsen konkluderer, at der skal iværksættes legeterapi, som 

anbefalet af børnehuset. Kommunen vurderer, at legeterapi vil være en mulig 

bearbejdning af et evt. overgreb og støtte til pigen om, hvad det er hun vil fortælle. 

 

Sagen er eksempel på et tilfælde, hvor kommunen inddrager børnehusets anbefalinger i 

den børnefaglige undersøgelse, hvilket er med til at kvalificere afdækningen af relevante 

støttebehov for pigen. 

Udveksling af oplysninger med politiet i forbindelse med den børnefaglige 

undersøgelse 

I to ud af de 30 sager, hvor underretningen giver anledning til udarbejdelse af en 

børnefaglig undersøgelse eller tillæg til en børnefaglig undersøgelse, er der udvekslet 

oplysninger mellem politiet og kommunen i forbindelse med undersøgelsen. I disse to 

sager er børnehuset også inddraget i udarbejdelsen af den børnefaglige undersøgelse, se 

figur 4.5. 

 

I ti ud af 30 sager, hvor børnehuset er blevet inddraget i den børnefaglige undersøgelse, 

har der ikke været udvekslet oplysninger mellem politiet og kommunen som led i den 

børnefaglige undersøgelse, se figur 4.6. 

Tabel 4.6 Har der været udvekslet oplysninger mellem politiet og kommunen i 

forbindelse med den børnefaglige undersøgelse opdelt i forhold til, hvorvidt børnehuset 

har været inddraget? 

 Børnehuset er 

inddraget i 

udarbejdelsen af den 

børnefaglige 

undersøgelse 

Børnehuset er ikke 

inddraget i 

udarbejdelsen af den 

børnefaglige 

undersøgelse 

Ja, der er udvekslet oplysninger mellem politiet og 

kommune i forbindelse med den børnefaglige 

undersøgelse 

2 0 

Nej eller det fremgår ikke af sagen, hvorvidt der er 

udvekslet oplysninger mellem politiet og kommunen i 

forbindelse med den børnefaglige undersøgelse 

10 18 

I alt 12 18 
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Note: Tabellen er baseret på de 30 sager, hvor underretningen har givet anledning til udarbejdelse af en børnefaglig 

undersøgelse, et tillæg til en børnefaglig undersøgelse eller indgår i en børnefaglig undersøgelse, som verserer på 

underretningstidspunktet. 

 

Det skal understreges, at der i de tilfælde, hvor der ikke har været kontakt mellem 

kommunen og politiet som led i udarbejdelse af den børnefaglige undersøgelse ikke kan 

udelukkes, at der har været udvekslet oplysninger ved den indledende behandling af 

underretningen, inden der blev truffet afgørelse om iværksættelse af en børnefaglig 

undersøgelse. I mange af disse sager, har kommunerne politianmeldt sagen, hvor den 

politimæssige efterforskning kører sideløbende med den børnefaglige undersøgelse. Se 

kapitel 6 for nærmere herom (se tabe 6.1 i kapitel 6).  

 

I de to sager, hvor der udveksles oplysninger mellem politiet og kommunen i forbindelse 

med den børnefaglige undersøgelse, er der i begge sager tale om rådføring i forhold til 

eventuelle sagsskridt, se tabel 4.7.  

 

Tabel 4.7 Hvilken karakter har oplysningerne, som er blevet udvekslet i forbindelse med 

den børnefaglige undersøgelse. 

 Antal Procent 

Oplysninger om barnets eller den unges helbreds-og sundhedsforhold 1 50 

Oplysninger om væsentlige sociale problemer hos barnet eller den unge 0 0 

Oplysninger om barnets eller den unges udvikling eller adfærd 0 0 

Oplysninger om barnets eller den unges familieforhold 0 0 

Oplysninger om barnets eller den unges fritidsforhold og venskaber 0 0 

Oplysninger om en formodet gerningsmands tidligere ansættelsesforhold- og 

steder 

0 0 

Oplysninger om nødvendige undersøgelser 0 0 

Oplysninger om nødvendige sagsskridt 2 100 

Andet (uddyb i bemærkningsfeltet) 1 50 

I alt             2  
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Note: Tabellen er baseret på de to sager, hvor der er udvekslet oplysninger mellem politiet og kommunen i forbindelse med 

udarbejdelsen af den børnefaglige undersøgelse eller tillægget hertil. Flere af ovenstående svarmuligheder kan have været 

relevante for de enkelte sager, hvorfor procenterne ikke summer til 100. 

Sag 11 - hvor der udveksles oplysninger mellem politi og kommune i forbindelse 

med den børnefaglige undersøgelse: 

Sagen drejer sig om en pige på syv år. Kommunen har et forudgående kendskab til pigen 

og familien grundet tidligere underretninger om bekymrende forhold i hjemmet.  

 

Skolen underretter med en mistanke om, at pigen bliver slået af forældrene, da hun har 

blå mærker på lænden og fremstår hemmelighedsfuld. 

 

Kommunen behandler underretningen inden for 24 timer og afholder en samtale med 

pigen. Der iværksættes en børnefaglig undersøgelse og politiet kontaktes med henblik på 

konsultativ bistand. Det aftales med politiet, at sagen anmeldes, og at pigen 

videoafhøres i børnehuset.  

 

Sideløbende med den børnefaglige undersøgelse iværksættes der akut 

familiekonsulentstøtte i hjemmet. Kort tid efter oplyser politiet, at de ikke finder grundlag 

for at rejse tiltale mod forældrene, da det ikke er sandsynligt, at en tiltale vil føre til en 

domsfældelse.  

 

Sagen er et eksempel på en situation, hvor der udveksles oplysninger mellem kommunen 

og politiet i forbindelse med den børnefaglige undersøgelse. Det er væsentligt, at 

kommunen fortsætter sin behandling af sagen og færdiggør den børnefaglig 

undersøgelse. Uanset den strafferetlige vurdering, er der socialfagligt set fortsat grund til 

bekymring for pigen og familiens situation. 

Ankestyrelsen anbefaler, at  

 kommunen er særlig opmærksom på at iværksætte en børnefaglig undersøgelse i 

sager, hvor det må antages, at et barn eller en ung har brug for særlig støtte som 

følge af viden eller mistanke om overgreb. Dette giver mulighed for, at 

børnehuset kan inddrages i undersøgelsesfasen og eventuel hjælp kan 

iværksættes så hurtigt som muligt til barnet eller den unge.  

 kommunerne er opmærksomme på, at en forudsætning for brugen af børnehuset 

som led i en børnefaglig undersøgelse er, at der også er fagpersoner fra enten 

politiet eller sygehusvæsen involveret. Såfremt kommunen er i tvivl om, hvorvidt 

sagen har en sådan karakter, at der er behov for et tværsektorielt samarbejde bør 

kommunen rette konsultativt kontakt til enten børnehuset eller politiet. Se kapitel 

6 for nærmere om samarbejdet mellem kommune og politi. 

 kommunen har fokus på at inddrage børnehusets anbefalinger i den børnefaglige 

undersøgelse, da det er med til at kvalificere oplysningsgrundlaget og valget af 

støtteforanstaltninger. 
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 kommunen har fokus på at fortsætte den socialfaglige indsats uafhængigt af en 

eventuel politimæssig indsats. 

4.6 Kommunernes brug af kriserådgivning fra 
børnehuset 
Sideløbende med og i forlængelse af et udredningsforløb i børnehuset kan der, hvis det 

vurderes relevant, iværksættes krisestøtte- og behandling til barnet eller den unge samt 

dennes nærmeste omsorgspersoner. Den samlede kriseintervention beror på en konkret 

vurdering og kan variere afhængigt af overgrebets karakter, barnets eller den unges 

alder og funktionsniveau samt barnets eller den unges omsorgspersoners tilstand og 

reaktioner.  

 

Driftskommunen for børnehuset kan desuden sælge ydelser til brugerkommunerne eller 

andre myndigheder mod betaling, eksempelvis længerevarende psykologbehandling som 

en ydelse efter servicelovens § 52. 

4.6.1 Kommunernes generelle brug af støttende foranstaltninger 

sideløbende med udarbejdelsen af en børnefaglig undersøgelse 
I 64 kommuner svarende til 79 procent af de 81 kommuner, som har oplyst, at de har 

benyttet børnehuset til brug for den børnefaglige undersøgelse, har forvaltningen gjort 

brug af psykologisk behandling herunder kriserådgivning til barnet, den unge og/eller 

pårørende fra børnehuset sideløbende med udarbejdelsen af den børnefaglige 

undersøgelse, se figur 4.11.  

 

Figur 4.11 Har forvaltningen gjort brug af psykologisk behandling herunder 

kriserådgivning til barnet, den unge og/eller pårørende fra børnehuset sideløbende med 

udarbejdelse af den børnefaglige undersøgelse? 

 

Note: Figuren er baseret på besvarelser fra de 81 kommuner, som oplyser, at de har benyttet børnehuset til brug for den 

børnefaglige undersøgelse. 

 

Et par kommuner oplyser, at det er blevet almen praksis i kommunen at gøre brug af 

psykologisk behandling eller krisestøtte i børnehusregi. En kommune skriver følgende: 

79 21
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”Ja, vi vurderer altid om der skal igangsættes behandling. Kommunen har 

igennem flere år haft et tilbud om psykologisk støtte til børn og/eller forældre 

omkring seksuelt misbrug, der igangsættes akut. Dette er nu afløst af 

Børnehusets tilbud”. (Kommune, som gør brug af psykologisk behandling eller 

krisestøtte i børnehusregi) 

 

Et par af de kommuner, som ikke har gjort brug af psykologisk behandling eller 

krisestøtte, begrunder det med, at de i stedet benytter sig af interne tilbud i kommunen. 

 

To kommuner, at den geografiske afstand til børnehuset kan være en udfordring, og den 

ene beskriver det således: 

 

”Dog anvendes ofte psykologer fra egen forvaltning - dette i sager hvor 

forældre ikke har ressourcer/mulighed for at fragte barnet til børnehuset eller 

hvor forældrene ikke må komme i børnehuset. Børnehuset er ikke udgående 

og det kræver mange ressourcer, hvis forvaltningens personale skal fragte 

barnet/den unge til og fra Børnehuset”. (Kommune, som gør brug af 

psykologisk behandling eller krisestøtte i børnehusregi) 

 

I forhold til den regionale opdeling af svarene i figur 4.11 ses det, at en større procentdel 

af kommunerne i Region Syddanmark og Region Nordjylland har gjort brug af 

psykologisk behandling herunder kriserådgivning til barnet, den unge og/eller pårørende 

fra børnehuset sideløbende med udarbejdelse af den børnefaglige undersøgelse, 

sammenlignet med Region Hovedstaden og Region Midtjylland, se figur 4.12. 
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Figur 4.12 Har forvaltningen gjort brug af psykologisk behandling herunder 

kriserådgivning til barnet, den unge og/eller pårørende fra børnehuset sideløbende med 

udarbejdelse af den børnefaglige undersøgelse? (Opdelt på regioner) 

 

Note: Figuren er baseret på besvarelser fra de 81 kommuner, som oplyser, at de har benyttet børnehuset til brug for den 

børnefaglige undersøgelse..  

4.7 Kommunernes brug af og erfaringer med 
børnehuset samlet set 
Ser man på, hvorvidt kommunerne har gjort brug af børnehuset til konsultativ bistand, 

børnefaglig undersøgelse og/eller støttende foranstaltninger, har 57 kommuner svarende 

til 59 procent af de 96 kommuner, som har besvaret spørgeskemaet, gjort brug af 

børnehuset til både konsultativ bistand, den børnefaglige undersøgelse og støttende 

foranstaltninger til barnet/den unge eller pårørende. Hvorimod 2 kommuner svarende til 

2 procent ikke har gjort brug af børnehuset til nogen af delene, se figur 4.13. 
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Figur 4.13 Kommunernes brug af børnehuset forbundet med konsultativ bistand, 

børnefaglig undersøgelse og/eller støttende foranstaltninger (samlet set og opgjort i 

procent) 

 

Note: Figuren er baseret på besvarelser fra alle 96 kommuner, som har besvaret spørgeskemaet og er en kobling af 

besvarelsen af tre spørgsmål. 

4.7.1 Kommunernes oplevelse af udfordringer forbundet med 

inddragelse af børnehuset 
56 kommuner svarende til 58 procent af de 96 kommuner, som har besvaret 

spørgeskemaet, har oplevet udfordringer i forhold til at anvende børnehuset, se figur 

4.14. 
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Figur 4.14 Har kommunen oplevet udfordringer i forhold til at anvende børnehuset?  

 

Note: Figuren er baseret på besvarelser fra alle 96 kommuner, som har besvaret spørgeskemaet. Besvarelserne fra de 

kommuner, som ikke har benyttet børnehuset til brug for den børnefaglige undersøgelse, er markeret med skraverede farver. 

 

Lidt over en sjettedel af de kommuner, som oplever udfordringer i forbindelse med 

anvendelsen af børnehuset, påpeger i deres uddybende bemærkninger, at der har været 

tale om opstartsvanskeligheder.9 En af interviewkommunerne beskriver ligeledes at have 

oplevet opstartsvanskeligheder: 

 

”Vores børnehus har haft en del opstartsvanskeligheder og det har betydet, at 

ting har taget vanvittigt lang tid. De havde desuden en sygemeldt psykolog på 

et tidspunkt, hvilket betød, at de krisesamtaler, børnene skulle have, fik de 

ikke. Nogle af vores børn, som har været udsat for et seksuelt overgreb, har 

ventet i 3-5 måneder på krisesamtaler. Det er os, der er i dialog med 

underretterne og familien og alle omkring det her barn, der ikke kan forstå, 

hvorfor i alverden, der ikke sker noget. Da vi har vurderet, at barnet ikke kan 

tåle at vente, har vi trukket sagen tilbage og gjort det selv. Det går bedre nu 

og de er opnormeret med en psykologstilling. I det sidste halvår er der ikke 

blevet trukket sager tilbage.” (interview med Kalundborg Kommune) 

  

Godt en femtedel af de kommuner, som oplever udfordringer i forhold til brugen af 

børnehuset, angiver udfordringer knyttet til ventetiden for eksempel ved udarbejdelse af 

den børnefaglige undersøgelse, herunder inddragelsen af andre sektorer og afholdelsen 

af psykologsamtale, samt ventetid i forbindelse  med den skriftlige vurdering efter endt 

forløb i børnehuset. Hertil kommer, at et par kommuner oplever planlægningsmæssige 

udfordringer i forhold til koordineringen med børnehuset, og et par kommuner påpeger 

udfordringer i forhold til børnehusets åbningstid. Flere af interviewkommunerne har 

oplevet tidsmæssige udfordringer: Kalundborg Kommune i opstartsfasen, Horsens 

                                           
9 Dette beskrives særligt af kommunerne i Region Syddanmark og Region Hovedstaden. 
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Kommune i forhold til weekender og endelig Frederiksberg Kommune, som beskriver, 

hvordan det tidsmæssige pres i børnehuset kan sænke sagens gang:  

 

”Det der kan være en hæmsko, som jeg har oplevet et par gange, det er, at 

anvendelsen af børnehus bliver en stopklods i forhold til at handle hurtigt. En 

gang har vi oplevet en sag, hvor der skulle laves en afhøring, og det blev så 

gjort i børnehuset i Næstved, fordi der ikke var plads herinde. Og en anden 

gang blev afhøringen lagt en uge senere end det, vi kunne tænke os, fordi der 

var pres på derover.” (Frederiksberg Kommune)  

 

Et par kommuner angiver, at de har oplevet udfordringer på grund af  den geografiske 

afstand. En kommune beskriver det således: 

 

”Der er lang transport for børnene, de unge og familien frem og tilbage til 

Børnehuset, især for de små børn. Og det bliver en problematik, hvem der 

skal transportere børnene/de unge, i de situationer, hvor forældrene ikke 

må.” (Kommune, som oplever udfordringer i forhold til at anvende 

børnehuset) 

 

To kommuner fremhæver, hvordan denne udfordring for deres vedkommende er blevet 

væsentligt mindsket via oprettelsen af en satellit til det regionale børnehus. Billund 

Kommune oplyser imidlertid, at afstanden også efter oprettelsen af en satellit i Esbjerg 

kan være en udfordring. Dette gælder sager, hvor forældremyndighedsindehavere er 

indblandet for meget i sagen til at kunne transportere barnet eller den unge hen til 

børnehuset: 

 

”Udfordringen består i at få det arrangeret med børnene, der skal i 

børnehuset, når vi bor herude, som vi gør. I forhold til for eksempel hvis en af 

forældrene ikke må være den, der bringer barnet. Ved sidste tilfælde, hvor 

dette var en problematik, løste vi det sådan, at mormoren til barnet kørte 

denne til Esbjerg. Det var nået dertil, at hvis ikke det blev mormor, så ville 

jeg have gjort det, fordi alle andre parter i familien kunne have en involvering 

i sagen.” (interview i Billund Kommune) 

 

Desuden oplyser et par kommuner hvordan brugen af børnehuset opleves som 

ressourcekrævende enten grundet den geografiske afstand, ventetiden eller 

arbejdsgangen i børnehuset. En kommune beskriver for eksempel følgende: 

 

”Vi oplever at have etableret et kvalificeret internt beredskab, som bidrager til 

en hurtig vurdering og indsats. Det opleves derfor til tider som værende 

omstændeligt, irrelevant og særligt meget tidskrævende både for børn, 

forældre og fagpersoner.” (Kommune, som oplever udfordringer i forhold til at 

anvende børnehuset) 
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Et par kommuner påpeger, hvordan de har en oplevelse af, at sagsbehandlingen er 

blevet dårligere grundet efter kravet om inddragelse af børnehuset. For eksempel skriver 

en kommune: 

 

”Da vi i forvejen har haft en faglig godt funderet, hurtig og smidig procedure, 

så virker inddragelse af børnehuset som et skridt tilbage. Vi har kørt med 

samråd, der træder sammen samme dag eller dagen efter og lægger plan 

samt handler. Det gør vi fortsat, da vi ikke kan afvente børnehuset. 

Efterfølgende inddrages børnehuset og her kan mødet opleves som et "tjek-

møde”. Dog får vi altid drøftet tilbud til familien og eventuelt supplerende 

undersøgelse, hvilket er positivt. Men selve koordineringen i de rigtig svære 

sager kører vi selv.”  (Kommune, som oplever udfordringer i forhold til at 

anvende børnehuset) 

 

En af interviewkommunerne, Horsens Kommune, beskriver, hvordan de ikke har oplevet, 

at børnehuset har bidraget med det kvalitetsløft, som de havde forventet. Dette 

begrundes både med, at kommunen inden oprettelsen af børnehuset allerede havde et 

velfungerende samarbejde med politiet og sundhedsvæsenet via CBO, center for børn 

udsat for overgreb i Skejby. Men det begrundes også med, at kommunen har en blandet 

oplevelse af samarbejdet med børnehuset. Kommune oplever, at børnehuset udgør nogle 

børnevenlige rammer, men at der kan være uhensigtsmæssig ventetid i weekender og 

helligdage samt udfordringer i forhold til børnehusets dokumentation. Dette særligt i 

forhold til dokumentation af indholdet af de børnesamtaler, der er afholdt i børnehuset, 

hvorfor kommunen i visse situationer har valgt selv at tale med barnet eller den unge 

efterfølgende. Kommunen har herudover oplyst, at børnehuset har afvist to sager om 

børn, der er blevet krænket af børn, selvom flere sektorer var involveret i sagerne. 

Kommunen har dog både håb og intentioner om at få etableret et godt og konstruktivt 

samarbejde med børnehuset. 

 

Hertil kommer, at nogle kommuner i de uddybende bemærkninger til spørgeskemaet 

beskriver udfordringer forbundet med, at børnehuset overfor borgerne kommenterer 

hvilke foranstaltninger eller former for støtte, der vil være ønskelige, inden, at den 

kommunale forvaltning er kommet med sin vurdering og afgørelse om  valg af 

foranstaltning eller støtte. 

  

Endelig kommenterer nogle kommuner udfordringer i forhold til afgrænsningen af 

henholdsvis børnehusets målgruppe og kompetence. Enkelte kommuner bemærker at 

børnehuset ikke yder fortløbende psykologisk behandling, mens enkelte kommuner 

udtrykker direkte uenighed med børnehusets vurderinger og arbejdsmetoder. For 

eksempel påpeger tre kommuner, at de har oplevet, at de i kommunen havde mere 

erfaring end børnehusets ansatte eller at børnehuset ikke i tilstrækkelig grad har blik for 

alle parter, men alene fokuserer på barnets perspektiv.  
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Et par kommuner beskriver udfordringer forbundet med børnehusets målgruppe, for 

eksempel med sager, hvor der ikke skal flere sektorer ind over, eller sager, som 

omhandler børn, der krænker.10 

 

I forhold til den regionale opdeling af svarene i figur 4.14 ses det, at en lidt større 

procentdel af kommunerne i Region Midtjylland har oplevet udfordringer i forhold til at 

anvende børnehuset sammenlignet med Region Syddanmark, se figur 4.15. 

 

Figur 4.15 Har kommunen oplevet udfordringer i forhold til at anvende børnehuset? 

(Opdelt på regioner) 

 

Note: Figuren er baseret på besvarelser fra alle 96 kommuner, som har besvaret spørgeskemaet. 

4.7.2 Kommunernes gode erfaringer med inddragelse af 
børnehuset 
89 procent af kommunerne oplever, at børnehuset i høj grad eller i nogen grad har 

bidraget til at understøtte en forbedret indsats over for børn og unge, der har været 

udsat for overgreb eller hvor der er mistanke herom, se figur 4.16. 

  

                                           
10 Dette beskrives særligt af kommunerne i Region Midtjylland. 
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Figur 4.16 I hvilken grad vurderer forvaltningen, at børnehuset (i henhold til 

serviceloven § 50 b) har bidraget til at understøtte en forbedret indsats over for børn og 

unge, der har været udsat for overgreb eller hvor der er mistanke herom? 

 

Note: Figuren er baseret på besvarelser fra alle 96 kommuner, som har besvaret spørgeskemaet. 

 

Desuden beskriver 84 kommuner svarende til 88 procent af de 96 kommuner, som har 

besvaret spørgeskemaet, at de har gode erfaringer med børnehuset. 

 

Nogle kommuner beskriver, at de oplever en god kontakt, sparring og gensidig respekt i 

samarbejdet med børnehuset. En kommune oplyser: 

 

”I forhold til de sager, som forvaltningen har samarbejdet med børnehuset 

om, har der været en god kontakt og gensidig respekt for de faglige 

vurderinger”. (Kommune, som har gode erfaringer og ikke har oplevet 

udfordringer forbundet med brugen af børnehuset) 

 

Nogle kommuner beskriver gode erfaringer med brugen af børnehusets konsultative 

bistand og/eller med inddragelse af børnehuset i forbindelse  med den børnefaglige 

undersøgelse. For eksempel kommer to kommuner med følgende beskrivelser: 

 

”Ja, vi har rigtig gode erfaringer, og det er en god støtte til rådgiverne, at de 

kan hente konsultativ bistand til deres vurderinger”. (Kommune, som har 

gode erfaringer og ikke har oplevet udfordringer forbundet med brugen af 

børnehuset) 

 

”Myndighedsrådgiverne udtrykker generelt tilfredshed med Børnehusets hjælp 

til koordinering i sagerne samt tilfredshed med det skriftlige materiale og den 

faglige sparring i forhold til de børnefaglige undersøgelser.” (Kommune, som 

har gode erfaringer, men som også har oplevet udfordringer forbundet med 

brugen af børnehuset) 

 

Endelig beskriver flere kommuner børnehusets ansatte som kompetente og enkelte 

kommuner pointerer, at inddragelsen af børnehuset højner kvaliteten af 

sagsbehandlingen. For eksempel skriver en kommune: 
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”Ja, vi føler os godt og relevant imødekommet og behandlet af kompetente 

medarbejdere. Særligt lederens besøg en gang årligt bidrager til det gode 

samarbejde.” (Kommune, som har gode erfaringer, men som også har oplevet 

udfordringer forbundet med brugen af børnehuset) 

 

I forlængelse af ovenstående oplevelser beskriver en kommune en overordnet positiv 

oplevelse af samarbejdet med børnehuset: 

 

”Det foregår fint og udemærket. Sagsbehandlerne oplever, at det er et godt 

sted at dele viden omkring en sag. Samtidig laver børnehuset forløb med 

familierne i nogen af sagerne og de leverer en rapport til os efterfølgende. 

Derfor oplever vi, at det har været fint.” (interview med Frederiksberg 

Kommune) 

 

Til ovenstående kan tilføjes, at alle fire interviewkommuner beskriver børnehuset som et 

rart sted at være for barnet eller den unge. For eksempel er der følgende udtalelse fra 

Kalundborg Kommune: 

 

”Det er jo et rigtigt rart sted at være i børnehuset. Der er børnetegninger på 

væggene, hvorimod det andet er et koldt og kynisk politirum, hvor det kan 

virke mere farligt. De har også mødt dem i forvejen inden afhøringen, hvor de 

har leget og delt værelse samme med dem.” (interview med Kalundborg 

Kommune) 

Positive oplevelser med inddragelse af børnehuset i forhold til det tværfaglige 

samarbejde 

To interviewkommuner beskriver følgende oplevelser af, at børnehuset bidrager positivt 

til det tværfaglige samarbejde med politiet og sundhedsvæsenet: 

 

”Det er meget rart at få noget koordinering, og det er jo en af deres 

hovedopgaver i forbindelse med de sager. Der er så mange aktører i de her 

sager, familier, skoler og venner, så det altid kan gå galt.” (interview med 

Frederiksberg Kommune) 

 

”Jeg synes, det har været rigtig givende med de samråd, der bliver afholdt i 

børnehuset. Her får man dels noget viden fra sygehusvæsenet, men man får 

også mulighed for at få vendt de tanker, man har omkring sagen og 

bekymringsgrad og så videre. Det er nogle andre øjne end børn og familie 

[afdeling i kommunen]. Der er et andet fokus, hvilket giver os rigtigt meget, 

og tit kommer man tilbage fra det samråd og tænker: ”Nå ja, det skal jeg 

også huske”.” (interview med Kalundborg Kommune) 

 

”Der er et større forarbejde [inden forhøret i børnehuset], der er med til at 

øge kvaliteten. Hvorimod de børn, der er over 13 år og som fortsat bliver 
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afhørt på politistation, der oplever vi, at de [politiet] nogle gange glemmer os 

eller at kvaliteten ikke er god nok eller at dem, der afhører børnene ikke er 

tilstrækkeligt uddannet til at foretage afhøringen i de her sager. Derimod er 

dem, der afhører i børnehuset specialister på området, så kvaliteten bliver 

øget på mange fronter.” (interview med Kalundborg Kommune) 

 

I modsætning til ovenstående kommuners oplevelser af det tværfaglige 

samarbejde, oplever Horsens Kommune, ikke det store kvalitetsløft i forhold til det 

tværfaglige samarbejde med inddragelse af børnehuset. Billund Kommune har en 

blandet oplevelse af det tværfaglige samarbejde også i sager, hvor Børnehuset er 

inddraget. Billund Kommune har en oplevelse af, at det tværfaglige samråd er 

meget givtigt, dog bliver det hurtigt til os (sygehusvæsen, kommunal myndighed 

og børnehus) og dem (politi), fordi politiet har et andet fokus og en anden måde at 

arbejde på: 

 

”Det har fungeret fint nok, og politiet kan også se, at det er problematisk i 

forhold til en længere behandling hos dem. Men lige præcis i den her 

situation, der oplevede jeg, at politiet kom til at sidde tilbage og nærmest 

med hænderne op foran sig sagde, at det var deres måde at arbejde på. 

Hvorimod alle andre rundt om bordet arbejder i forhold til familien og 

børnenes bedste, og hvor vi sagde, at det må da kunne gå stærkere det her. 

Men hvor politiet ikke kunne gøre mere, og det kan den enkelte politimand jo 

heller ikke, men det er problematisk.”(interview i Billund Kommune) 

 



EVALUERING AF OVERGREBSPAKKEN  

 

 

 

 
84 

 

 

5 Børn skal høres og beskyttes, når 

der er mistanke om overgreb 

Dette kapitel handler om kommunernes implementering af lovændringer vedrørende 

inddragelse af det barn eller den unge, som underretningen omhandler samt beskyttelse 

af børn under samvær.11 Kapitlet bygger på en landsdækkende 

spørgeskemaundersøgelse blandt kommunerne, Ankestyrelsens gennemgang af sager fra 

25 kommuner og interview med fire kommuner. 

 

Kapitlet handler om:  

 Inddragelse af barnet eller den unge 

 Beskyttelse under samvær 

 

Sammenfatning af kapitlets resultater  

 Sagsgennemgangen viser, at kommunerne i 72 procent af de gennemgåede sager 

har efterlevet reglerne om afholdelse af en samtale med barnet eller den unge på 

baggrund af underretningen.  

 I alle de gennemgåede sager har kommunerne efterlevet reglerne om afholdelse af 

en samtale med barnet eller den unge som led i den børnefaglige undersøgelse. 

 22 procent af kommunerne oplyser, at de har indstillet til afbrydelse af samvær på 

grund af mistanke om overgreb mod et barn eller en ung i børn og unge-udvalget, 

jfr. servicelovens § 71, stk. 4. 

5.1 Introduktion til lovændringer 
Overgrebspakken stiller skærpede krav til samtaler med barnet eller den unge, så børn 

og unge inddrages og høres tidligt i sagsforløbet.  

 

Kommunerne skal nu afholde en samtale med barnet eller den unge i forbindelse med 

vurdering af en underretning om overgreb, og en sådan samtale kan endvidere finde sted 

uden forældremyndighedsindehaverens samtykke eller dennes tilstedeværelse. Endelig 

forpligtes kommunerne til at afholde en børnesamtale allerede under den børnefaglige 

undersøgelse. 

 

Dokumentation for en børnesamtales afholdelse: 

                                           
11 Dette er omfattet af Overgrebspakkens første hovedtema, ”Børn altid skal høres og beskyttes, når der er mistanke om 

overgreb”. 
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Når der er afholdt en samtale med barnet eller den unge skal der udarbejdes et særskilt 

notat om samtalen. Dette følger af offentlighedslovens regler om almindelig notatpligt. 

 

Notatet skal indeholde oplysninger om indholdet af samtalen. Desuden bør notatet 

indeholde praktiske oplysninger om tidspunktet for samtalen, og hvem der var til stede 

under samtalen. Det er vigtigt, at notatet angiver barnets eller den unges holdning og 

synspunkter. Det er ikke tilstrækkeligt, at der henvises til, at der for eksempel løbende 

har været afholdt samtaler med barnet eller den unge, eller at der blot henvises til, at 

der har været afholdt en samtale med barnet eller den unge, men hvor det ikke fremgår, 

hvad indholdet af samtalen er.  

 

Hvis der ikke gennemføres en samtale med barnet eller den unge, skal det fremgå af 

sagen med en konkret begrundelse for, hvorfor samtalen ikke er afholdt. Samtidig skal 

kommunen forsøge at afdække barnets eller den unges holdning til den påtænkte 

foranstaltning på anden vis.  

5.2 Samtale med barnet eller den unge ved 

underretninger om overgreb 
Det er nu et lovkrav, at der skal afholdes en samtale med barnet eller den unge i 

forbindelse med underretninger om overgreb. Det er beskrevet i servicelovens § 155 a, 

stk. 2.  

 

Underretninger om overgreb sigter på de tilfælde, hvor der er tale om et konkret tilfælde 

eller en konkret mistanke om overgreb mod et barn eller en ung. Bestemmelsen skal 

sikre, at barnet eller den unge bliver hørt og hjulpet så tidligt som muligt.  

Orientering af forældre og deres tilstedeværelse 

Ved underretninger om overgreb mod et barn eller en ung fra forældrenes side eller 

mistanke herom, skal samtalen finde sted uden samtykke fra 

forældremyndighedsindehaveren og uden dennes tilstedeværelse. Også i andre 

situationer kan det være hensigtsmæssigt at gennemføre samtalen med barnet eller den 

unge, inden forældremyndighedsindehaveren er orienteret om underretningen og uden 

dennes samtykke og tilstedeværelse. Det kan være, når der er mistanke om overgreb 

begået af personer i den nære familie eller det nære netværk. Det er centralt, at 

forældrenes tilstedeværelse ikke udgør en barriere for, at barnet eller den unge 

uforbeholdent kan tilkendegive sine synspunkter.  

 

Samtalen kan undlades  

Samtalen med barnet eller den unge kan efter en konkret vurdering undlades, hvis 

barnets eller den unges modenhed eller sagens karakter taler imod samtalens 

gennemførelse. Det er ikke et krav, at der skal afholdes en samtale med barnet eller den 

unge efter servicelovens § 155 a, stk. 2, hvis underretningen fører til, at der igangsættes 

en børnefaglig undersøgelse.  
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Tidspunktet for samtalens afholdelse  

Loven fastlægger ikke, hvornår samtalen med barnet eller den unge senest skal være 

afholdt. Ifølge lovens forarbejder bør samtalen med barnet eller den unge gennemføres 

umiddelbart efter modtagelsen af underretningen, medmindre væsentlige forhold taler 

imod. Af hensyn til, at der handles hurtigt og relevant på alle underretninger, særligt i 

sager om overgreb eller mistanke herom, er det afgørende, at samtalen med barnet eller 

den unge afholdes så hurtigt som muligt. 

5.2.1 Beskrivelse af erfaringer med afholdelse af samtale med 

barnet eller den unge ved underretninger om overgreb 
De fire interviewkommuner har forskellige erfaringer med at afholde den indledende 

samtale med barnet. I det følgende beskrives nogle erfaringer. 

Hvornår og hvem, der afholder samtalerne 

Der er forskellige måder at håndtere afholdelsen af den indledende samtale med barnet 

på i forhold til hvornår og hvem, der afholder denne. 

 

I Billund Kommune er det medarbejderne i forvisitationen, som modtager alle 

underretninger og laver den indledende behandling heraf, der står for at afholde den 

indledende samtale med barnet. Samtalen afholdes i næsten samtlige sager også de 

sager, som omhandler små børn. Begrundelsen herfor er, at kommunen vurderer, at det 

er med til at bringe barnet i fokus og understøtte, at der bliver lyttet til barnet og barnet 

bliver taget alvorligt: 

 

”Det er så godt, at vi har fået barnet i fokus, at vi afholder samtale med 

barnet, og at barnet får en oplevelse af, at det , som han eller hun får sagt, 

bliver taget alvorligt. Der kan både være tale om sager, hvor der er et barn 

på tre år, der har sagt noget ud på legepladsen, og det kan være et barn på 

12 år. Det er to forskellige ting. Som udgangspunkt afholder vi alle 

børnesamtaler også i forbindelse med paragraf 50 undersøgelse. Vi har ingen 

nedskrevne kriterier for, hvornår der udelades en samtale.” (Billund 

Kommune) 

 

Det fremgår dog et andet sted i interviewet med Billund Kommune, at der er praksis for 

at undlade en samtale, hvis det er en sag, hvor der er en undersøgelse i gang og den 

myndighedsperson, som står for den børnefaglige undersøgelse, allerede er i gang med 

at tale med barnet. 

 

I Kalundborg Kommune er det en individuel vurdering hos den aktuelle 

myndighedsperson, som skal foretage samtalen, hvornår denne skal afholdes. 

Beslutningen er afhængig af karakteren af underretningen, og hvad kommunen i forvejen 

ved om barnet samt kommunens drøftelse med politiet. Et eksempel på en sag, hvor 

kommunen ventede mere end 24 timer: 
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”Jeg har haft en sag, hvor jeg i stedet for at tage den samme dag valgte at 

vente til dagen efter, fordi mistanken omhandlede faren og pigen skulle på 

samvær hos sin mor i stedet for far dagen efter, og derved efter samtalen kom 

hjem til et hjem, hvor hun ikke har det så svært”. (interview med Kalundborg 

Kommune) 

 

Horsens Kommune oplyser, at det er rådgiveren i baglandet, der er ansvarlig for, at 

samtalen bliver afholdt, men at det af ledelsestilsynet fremgår, at den indledende 

samtale i flere sager ikke er foretaget og de derfor kunne blive bedre til at få afholdt 

disse samtaler. Det er dog kommunens erfaring, at der hvor der bliver afholdt samtaler 

med børnene, kan det have en god effekt, men det kan også skabe en konflikt i forhold 

til deres forældre. 

Hvordan samtaler afholdes 

Flere af interviewkommunerne oplyser, at de har haft grundige overvejelser om, hvordan 

samtalen med barnet skal afholdes. 

 

I Kalundborg Kommune beskriver en sagsbehandler følgende overvejelser forbundet med 

afholdelse af den indledende samtale: 

 

”Jeg (socialrådgiver) gør store overvejelser i forhold til mit ordvalg, måden 

jeg får sagt tingene på og måden jeg spørger ind på, således at det ikke bliver 

ledende eller ubehageligt for barnet. Samtidig er jeg opmærksom på at kunne 

mærke, hvor de er henne og hvor grænsen går. Mange gør sig rigtig mange 

overvejelser inden de går ud til barnet. Fordelen ved at snakke generelt til 

børnene er, at de fortæller, hvad der fylder hos dem og ofte får vi meget ud 

af dem uden at spørge direkte ind til vold.” (interview med Kalundborg 

Kommune) 

 

Ligeledes beskriver Billund Kommune, at de er meget opmærksomme på, hvordan 

samtalen afholdes mest hensigtsmæssigt, så det undgår at blive et forhør: 

 

”Det jeg har haft fokus på, når vi har samtale med barnet, er at være 

opmærksom på at passe på med, at det ikke bliver en afhøring. Samtidig 

med, skal jeg som socialrådgiver være nysgerrig på, hvad der sker, når far 

bliver vred. Jeg synes, det er en balancegang, men jeg oplever, at børn føler, 

at det er rart, at der er én at snakke med om det her. Der hvor børn bliver 

usikre er, når de spørger, om jeg snakker med mor og far om det her, og 

nogle børn beder mig direkte om aldrig at fortælle dem det. Her bliver jeg 

nødt til at fortælle barnet, at vi skal fortælle dem det, men på en måde, så 

det ikke virker som om, at barnet har været ude på at udlevere dem.” 

(Interview med Billund Kommune)   

 

Billund Kommune har desuden følgende overvejelser om, hvor og hvornår samtalen 

afholdes. Hvis det er en voldssag, så afholdes samtalen som regel på en skole eller 
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daginstitution. Det gøres eksempelvis ved, at kommunen ringer til skolen og oplyser, at 

de gerne vil afholde en børnesamtale med et bestemt barn. Så spørger kommunen til, 

om der er en lærer, der har et godt forhold til barnet, såfremt barnet ønsker en bisidder. 

Kommunen oplever, at skolerne er rigtige gode til at engagere sig, og at de altid er 

hurtige til at en medarbejder, når der er behov for en bisidder. 

 

I Frederiksberg Kommune er alle sagsbehandlerne blevet uddannet i at tale med børn og 

kommunen oplever, at kravet om en indledende samtale har ændret kommunens 

praksis: 

 

”Alle sagsbehandlere har uddannelse i tale med børn, og lige præcis ikke at 

skulle gå ind og være ledende i deres måde og spørge på, men at sidde i et 

rum og have en samtale med et barn og komme rundt omkring barnets 

trivsel, og se hvad der kommer ud af det. (interview med Frederiksberg 

Kommune) 

 

”Interviewer: Har lovigvningen om den indlendende samtale ændret 

kommunens praksis? 

Kommunens svar: Ja, det synes jeg faktisk. Det har givet os mere jura i 

ryggen i forhold til, når vi har gjort det, og nogle gange uden forældrenes 

vidende taget ud på skolen” (interview med Frederiksberg Kommune) 

5.2.2 Kommunernes afholdelse af en indledende samtale med 

barnet eller den unge i de gennemgåede sager 

I 54 ud af 103 sager, svarende til 52 procent, har kommunerne afholdt en separat 

samtale med barnet eller den unge på baggrund af underretningen om overgreb eller 

mistanke herom, jf. servicelovens § 155 a, stk. 2, se tabel 5.1. 

 

Tabel 5.1 Er der afholdt en separat samtale med barnet/den unge med henblik på en 

indledende af underretningen, jf. servicelovens § 155 a, stk. 2? 

 Antal Procent 

Ja 54 52 

Nej 28 27 

Nej, men Ankestyrelsen er enig 21 20 

I alt 103 100 

 

Note: Tabellen er baseret på alle 103, som er blevet gennemgået. 

 

Ovenstående vurdering er baseret på, at Ankestyrelsen i de sager, hvor det ikke fremgår 

af sagens akter, at der har været afholdt en samtale med barnet eller den unge, har lagt 
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til grund, at der ikke har været afholdt en samtale med barnet eller den unge. Der kan 

således være sager, hvor der har været afholdt samtaler med barnet eller den unge, men 

hvor det ikke er dokumenteret i sagen. 

I hovedparten af sagerne afholdes samtalen med barnet eller den unge samme dag eller 

inden for få dage efter underretningens modtagelse. I omtrent ti sager går der mere end 

én måned før samtalen med barnet eller den unge afholdes, mens der i to sager går op 

til fem måneder. I en række af de sager, hvor der går lang tid fra underretningens 

modtagelse til samtalen afholdes med barnet eller den unge skyldes det, at der 

sideløbende kører en politimæssig efterforskning af sagen, hvor mange kommuner af 

politiet bliver rådet til at afvente en samtale med barnet eller den unge. 

I 21 af de 49 sager, hvor der ikke er afholdt en samtale med barnet eller den unge, er 

Ankestyrelsen enig heri. I hovedparten af disse sager er der tale om børn under fire år. I 

to sager fører underretningen til iværksættelse af en børnefaglig undersøgelse, mens der 

i én sag er tale om et barn med et begrænset sprog. 

Eksempler på valg og fravalg af samtalen med barnet eller den unge  

Sag 98 - hvor der har været afholdt en samtale, men ikke umiddelbart efter 

modtagelse af underretningen 

Sagen drejer sig om en pige på otte år. Kommunen modtager en underretning fra en 

børnesagkyndig i Statsforvaltningen om, at pigen under en børnesamtale har fortalt, at 

hendes far slår.  

 

Pigen havde ønsket, at hendes forældre ikke fik kendskab til hendes udtalelser. 

Statsforvaltningen kunne dog af hensyn til sagens alvorlige karakter ikke opfylde pigens 

anmodning, hvorfor man underrettede kommunen og orienterede forældrene om 

underretningens indhold.  

 

Underretningen blev behandlet tre uger senere. En måned efter blev der afholdt et 

underretningsmøde med forældrene. Nogle dage herefter blev der afholdt en samtale 

med pigen.  

 

Ankestyrelsen har vurderet, at kommunen har afholdt en samtale med pigen i forbindelse 

med underretningen efter servicelovens § 155 a, stk. 2, da loven ikke fastsætter en 

tidsfrist for, hvornår samtalen senest skal være afholdt. Det er dog Ankestyrelsens 

opfattelse, at kommunen burde have afholdt samtalen med pigen umiddelbart efter 

modtagelse af underretningen og ikke halvanden måned efter.  Det vurderes samtidig at 

være en skærpende omstændighed, at pigens forældre har haft kendskab til 

underretningens indhold i mod pigen ønske, og at kommunen på trods af dette ikke 

handler hurtigere.   

Sag 83 - hvor Ankestyrelsen er enig i, at samtalen undlades 

Sagen drejer sig om en pige på tre år. Kommunen modtager en underretning fra pigens 

vuggestue. Pigen har fortalt, at mor slår. 
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Underretningen behandles inden for 24 timer, og der afholdes et underretningsmøde med 

forældrene. Der tales ikke med pigen. På baggrund af oplysninger fra tidligere 

sundhedsplejerske og vuggestuen lukker kommunen sagen, da pigen vurderes at være i 

god trivsel.  

 

Ankestyrelsen er enig i, at der ikke afholdes en samtale med pigen grundet hendes alder.   

Det skal dog understreges, at såfremt kommunen undlader at gennemføre en samtale, 

skal dette fremgå af sagen med en konkret begrundelse for, hvorfor samtalen ikke har 

fundet sted. I den konkrete sag bør det være et særligt opmærksomhedspunkt for 

kommunen, at underretningen sker på baggrund af pigens udsagn.    

Begrundelse for undladelse af samtalen 

I hovedparten af de sager, hvor kommunerne ikke har afholdt en samtale med barnet 

eller den unge, fremgår begrundelsen for undladelsen ikke af sagens oplysninger, se 

tabel 5.2.  

 

Tabel 5.2 Er undladelsen af samtalen begrundet? 

 Antal Procent 

Ja 3 11 

Nej 25 89 

I alt 28 100 

 

Note: Tabellen er baseret på de 28 sager, hvor samtalen er undladt og hvor Ankestyrelsen ikke har erklæret sig enig i denne 

udeladelse. 

 

I de tre sager, hvor samtalen er begrundet, begrundes der med andre forhold end alder 

og modenhed og i alle tre sager er Ankestyrelsen ikke enig heri. 

Sag 18 - hvor kommunen undlader at afholde en samtale med barnet 

Sagen drejer sig om en dreng på syv år. Drengen har opholdt sig på et krisecenter 

sammen med sin mor og lillesøster i seks måneder. Krisecenteret underretter kommunen 

om, at mor slår drengen og udsætter ham for krænkende adfærd. 

 

Kommunen behandler underretningen inden for 24 timer og børnehuset kontaktes med 

henblik på konsultativ bistand. I samråd med børnehuset beslutter kommunen, at der 

ikke skal afholdes en samtale med drengen, da han vurderes særlig sårbar. 
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Sagen er et eksempel på en situation, hvor kommunen efter en konkret vurdering 

undlader at afholde en samtale med barnet. Dette noteres i sagens akter i 

overensstemmelse med reglerne om notatpligt.  

Tilstedeværelse til samtalen 

I 24 af de 54 sager, hvor der er afholdt en separat børnesamtale efter servicelovens § 

155 a, stk. 2, er samtalen afholdt uden tilstedeværelse af andre end barnet eller den 

unge og myndighedsrådgiveren.  

I seks af sagerne er forældremyndighedsindehaveren til stede under samtalen, men 

ingen af disse sager vedrører overgreb fra forældrenes side.  

 

I 22 af sagerne deltager en fagperson under samtalen med barnet eller den unge. Det er 

typisk pædagoger, skolelærere og AKT-lærere. I en enkelt sag deltager en 

integrationskonsulent og gadeplansmedarbejder. I én sag, hvor der er angivet ”andet”, 

deltager en beskikket advokat under samtalen, se tabel 5.3. 

  

Tabel 5.3 Hvem var til stede ved samtalen ud over barnet eller den unge og en 

myndighedsrådgiver? 

 Antal Procent 

Ingen 24 44 

Forældremyndighedsindehaver 6 11 

Forældre uden del i forældremyndigheden 0 0 

Bisidder 1 2 

Fagperson 22 41 

Andet  1 2 

I alt 54  

 

Note: Tabellen er baseret på de 54 sager, hvor der er afholdt en indledende samtale med barnet eller den unge. Der har været 

mulighed for at flere kunne indgå, hvorfor procenterne ikke summer til 100. 

Sag 24 - hvor forældremyndighedsindehaver er til stede under en samtale med 

barnet 

Sagen drejer sig om en pige på ni år. Kommunen modtager en underretning fra pigens 

skole. Pigen har fortalt, at en fætter har udsat hende for seksuelle overgreb. 

 

Underretningen behandles inden for 24 timer. Pigens mor orienteres om, at kommunen 

vil afholde en samtale med pigen på skolen. Få timer efter kontakter mor kommunen og 

oplyser, at pigen ikke ønsker, at samtalen foregår på skolen. Det bliver herefter aftalt, at 

samtalen i stedet afholdes i hjemmet med deltagelse af mor.  
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Sagen er et eksempel på en situation, hvor forældremyndighedsindehaveren er til stede 

under samtalen med barnet. Ankestyrelsen vurderer, at kommunen burde have forsøgt 

at afholde samtalen med pigen, inden moren blev orienteret om underretningen og uden 

dennes tilstedeværelse. Da underretningen omhandler overgreb fra et nært 

familiemedlem er der en risiko for, at morens tilstedeværelse kan udgøre en barriere for, 

at pigen uforbeholdent kan tilkendegive sine synspunkter.  

Samtalens betydning for vurderingen af underretningen 

I 12 ud af de 54 sager svarende til 22 procent, hvor der er afholdt en separat samtale 

med barnet eller den unge med henblik på indledende afklaring af underretningen, har 

samtalen givet anledning til en anden vurdering af underretningens indhold, se tabel 5.4. 

 

Tabel 5.4 Har samtalen givet anledning til en anden vurdering af underretningens 

indhold? 

 Antal Procent 

Ja 12 22 

Nej 29 54 

Fremgår ikke af sagen 13 24 

I alt 54 100 

 

Note: Tabellen er baseret på de 54 sager, hvor der er afholdt en indledende samtale med barnet eller den unge. 

 

Ved revurdering forstås, om samtalen med barnet eller den unge har ændret kommunens 

oprindelige forståelse af underretningen, som først antaget ved modtagelse af 

underretningen. Dette kan for eksempel være, hvis samtalen med barnet eller den unge 

fastslår, at underretningen har været åbenlys grundløs eller udtryk for chikane. Det kan 

også være, hvis samtalen med barnet eller den unge afslører et overgreb, der er af 

væsentligt større omfang end først antaget.  

Sag 41 - hvor samtalen giver anledning til en anden vurdering af 

underretningens indhold 

Sagen drejer sig om en pige på seks år. Kommunen modtager en anonym underretning 

om, at pigen bliver udsat for seksuelle overgreb af far. Kommunen behandler 

underretningen inden for 24 timer. Der afholdes en samtale med pigen i børnehaven 

under tilstedeværelse af en børnehavepædagog.  Under samtalen fremstår pigen i 

alderssvarende trivsel og glad. Børnehaven udtrykker ikke bekymring for hendes forhold.  

 

På baggrund af samtalen vurderer kommunen, at underretningen er udtryk for grov 

chikane. Forældrene orienteres om samtalen med pigen, hvorefter sagen lukkes. 
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Sagen er et eksempel på en situation, hvor kommunen revurderer underretningens 

indhold på baggrund af samtalen med barnet. 

Ankestyrelsens anbefaler, at: 

 kommunen konsekvent sørger for at afholde en samtale med barnet eller den 

unge i forbindelse med en underretning om overgreb eller mistanke om overgreb. 

 kommunen øger opmærksomheden på, at samtalen afholdes umiddelbart efter 

underretningens modtagelse. Det er Ankestyrelsens anbefaling, af samtalen 

afholdes samme dag som underretningen modtages eller senest inden for én uge, 

medmindre særlige forhold gør sig gældende. 

 kommunen har fokus på at vejlede barnet eller den unge om baggrunden for 

samtalen. 

 kommunen dokumenterer børnesamtalen og dets indhold. Hvis en samtale med 

barnet eller den unge undlades, skal det noteret i sagen med en konkret 

begrundelse. 

Samarbejde med politiet 

Under politiets efterforskning af en sag om overgreb, er det vigtigt, at kommunen og 

politiet får klarlagt, hvad kommunen må foretage sig i den periode, hvor politiet 

efterforsker sagen og eventuelt skal afhøre barnet eller den unge. En eventuel 

videoafhøring bør ske i et børnehus og bør søges gennemført hurtigst muligt og hvis 

praktisk muligt inden en uge fra anmeldelsen.  

 

Det er vigtigt, at kommunen sikrer barnet eller den unge beskyttelse i 

efterforskningsperioden. En igangværende politimæssig behandling af sagen skal ikke 

tages som udtryk for, at kommunen skal afvente og se, hvad efterforskningen resulterer 

i.  

 

Såfremt kommunen ikke afholder en samtale med barnet eller den unge grundet politiets 

anvisninger bør kommunen bestræbe sig på at notere dette i sagen.  

 

For nærmere information om samarbejdet mellem politi og kommunen henvises til 

Ankestyrelsens vejledning om udveksling af oplysninger mellem kommuner, politiet og 

anklagemyndigheden samt i børnehuse fra oktober 2013.  

5.3 Børnesamtale som en del af den børnefaglige 
undersøgelse 
Det er nu et lovkrav, at der afholdes en samtale med barnet eller den unge i forbindelse 

med gennemførelse af den børnefaglige undersøgelse. Det er beskrevet i servicelovens § 

50, stk. 3.  

 

Hensigten med bestemmelsen er at sikre, at barnet eller den unge inddrages tidligere i 

sagsbehandlingen og undersøgelsesfasen. Bestemmelsen bygger samtidig på en 

forventning om, at barnet eller den unge kan bidrage til belysningen af forholdene i 
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hjemmet, hvilket kan understøtte en hurtigere afdækning af eventuelle problemer 

herunder en tidligere indgriben, særligt i sager om overgreb.  

 

Bestemmelsen tydeliggør at samtalen kan afholdes uden samtykke fra 

forældremyndighedsindehaveren og uden dennes tilstedeværelse, når hensynet til 

barnets eller den unges bedste taler for det.  

 

Denne er relevant i de tilfælde, hvor forældremyndighedsindehaverens tilstedeværelse 

kan udgøre en barriere for, at barnet eller den unge fyldestgørende kan udtrykke sin 

mening.  

 

Dog gælder det overordnede princip om, at den børnefaglige undersøgelse så vidt muligt 

gennemføres i samarbejde med forældremyndighedsindehaveren, fortsat.  

Samtalen kan undlades  

Samtalen kan efter en konkret vurdering undlades, hvis barnets eller den unges 

modenhed eller sagens karakter i afgørende grad taler i mod samtalens gennemførelse. 

Dette kan være, hvis samtalen stiller barnet eller den unge i en urimelig presset 

situation.  

 

Barnet eller den unge har også altid ret til at afslå at deltage i en samtale. 

 

Hvis samtalen med barnet eller den unge ikke gennemføres, skal oplysninger om barnets 

eller den unges synspunkt søges tilvejebragt på anden vis.  

5.3.1 Erfaringer med den separate samtale med barnet som led i  

den børnefaglige undersøgelse 
Alle fire interviewkommuner oplyser, at de er meget opmærksomme på at få afholdt 

disse samtaler og flere af kommunerne har gode erfaringer hermed. 

 

I Kalundborg Kommune sendes en børnefaglig undersøgelse ikke afsted uden, at deres 

team har godkendt den. Det vil sige, hvis en rådgiver laver en undersøgelse, så bliver 

den læst af en anden rådgiver, en familiebehandler og lederen for børne- og ungeteamet 

læser den faglige vurdering. I dette tilfælde vil det blive påpeget såfremt rådgiveren, der 

laver undersøgelsen, glemmer at tale med et barn. Kommunen beskriver desuden, 

hvordan rådgiver skal være i stand til at argumentere for, hvorfor rådgiveren ikke har 

talt med barnet. Kommunen oplyser, at der i det seneste år kun har været én 

undersøgelse, hvor der ikke blev talt med barnet. Baggrunden for at undlade samtalen 

kan ifølge kommunen være, at der er blevet talt tilstrækkeligt med barnet i forbindelse 

med den indledende samtale, eller at den pågældende rådgiver, der var ansvarlig for 

undersøgelsen, vurderer, at barnet er for skrøbeligt til at blive talt med. 

 

I Horsens Kommune beskriver man udfordringer i forhold til at få  talt med alle børn: 
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”Der afholdes samtaler med alle børn. Der har været faglige udfordringer med 

små børn i forhold til, hvornår der tales med børn på et-to år. Hvordan taler 

man med halvandet år gammelt børn. For at imødekomme det, har man 

sendt rådgivere på samtalekurser samt brugt specialister fra børnehuset i 

forhold til sparring om, hvordan man taler med de her små børn”. 

5.4 Kommunernes afholdelse af en samtale med barnet 
eller den unge som led i den børnefaglige undersøgelse i 
de gennemgåede sager 

I otte af de 11 sager svarende til 73 procent, hvor der er udarbejdet en børnefaglig 

undersøgelse eller tillæg hertil i forlængelse af underretningen, er der blevet gennemført 

en samtale med barnet eller den unge som led i undersøgelsen, se figur 5.5. 

 

Tabel 5.5 Er der gennemført samtale med barnet eller den unge som led i den 

børnefaglige undersøgelse, jf. servicelovens § 50, stk. 3? 

 Antal Procent 

Ja, der er afholdt samtale med barnet/den unge som led i undersøgelsen 8 73 

Nej, men det burde der have været.  0 0 

Nej, men Ankestyrelsen er enig i, at samtalen er udeladt, og oplysninger om barnets/den 

unges synspunkter er tilvejebragt på anden vis. 

3 27 

Nej, men Ankestyrelsen er enig i, at samtalen er udeladt, men oplysninger om 

barnets/den unges synspunkter er ikke tilvejebragt.  

0 0 

I alt 11 100 

 

Note: Tabellen er baseret på de 11 sager, hvor underretningen har givet anledning til udarbejdelse af en børnefaglig 

undersøgelse, tillæg til en børnefaglig undersøgelse eller hvor underretningen indgår i en børnefaglig undersøgelse, der er 

afsluttet ved tidspunktet for sagsindkaldelsen. 

 

Ved bedømmelsen af, om der er afholdt børnesamtaler som led i den børnefaglige 

undersøgelse er der taget udgangspunkt i de sager, hvor kommunen har indsendt en 

udarbejdet børnefaglig undersøgelse til Ankestyrelsen. Der er eksempler på sager, hvor 

det fremgår af journalakter fra kommunen, at der er udarbejdet en børnefaglig 

undersøgelse. Hvis den børnefaglige undersøgelse ikke fremgår af sagens akter tilsendt 

Ankestyrelsen, har Ankestyrelsen lagt til grund, at den ikke er udarbejdet.  

Tilstedeværelse under samtalen 

I seks af de otte sager svarende til 80 procent, hvor der er afholdt en samtale med 

barnet som led i den børnefaglige undersøgelse, har der ikke været andre tilstede end 

barnet eller den unge, se tabel 5.6. 
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Tabel 5.6 Hvem var til stede under børnesamtalen ud over barnet eller den unge og en 

myndighedsrådgiver? 

 Antal Procent 

Ingen 6 80 

Forældremyndighedsindehaver(e) 0 0 

Bisidder 0 0 

Fagperson 0 0 

Andet 2 20 

I alt 8 100 

 

Note: Tabellen er baseret på de otte sager, hvor der er afholdt en samtale med barnet eller den unge som led i den 

børnefaglige undersøgelse. Der har været mulighed for at flere kunne indgå, hvorfor procenterne ikke summer til 100. 

Sag 40 – hvor der afholdes en samtale med barnet i forbindelse med den 

børnefaglige undersøgelse 

Sagen drejer sig om en dreng på 11 år. Kommunen modtager en underretning fra 

skolen. Drengen har fortalt, at hans far slår ham og hans søster.  

 

Kommunen behandler underretningen inden for 24 timer og anmelder sagen til politiet. 

Der iværksættes også en børnefaglig undersøgelse. Nogle måneder efter afholder 

kommunen en samtale med drengen som led i den børnefaglige undersøgelse. Drengen 

fortæller åbent om forholdene i hjemmet - om dårlige dage og gode dage, og hvordan 

forældrenes, særligt farens humør påvirker stemningen i hjemmet.  

 

Kort tid efter afsluttes den børnefaglige undersøgelse. Det vurderes, at der skal 

iværksættes familiebehandling i hjemmet med henblik på at give forældrene redskaber til 

at håndtere konflikter og uoverensstemmelser.  

 

Ankestyrelsen vurderer, at sagen er eksempel på en situation, hvor drengen inddrages 

allerede under gennemførelse af den børnefaglige undersøgelse. Han får mulighed for at 

fortælle om sin oplevelse af situationen og kan bidrage til belysning af forholdene i 

hjemmet og komme med eventuelle løsningsforslag.  

 

En samtale efter servicelovens § 155 a, stk. 2 kan ligeledes undlades, hvis 

underretningen i sig selv fører til, at der træffes afgørelse om at igangsætte en 

børnefaglig undersøgelse efter § 50.  
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Ankestyrelsens anbefaler, at 

 kommunen fortsat har fokus på at afholde en børnesamtale med barnet eller den 

unge som led i den børnefaglige undersøgelse, da dette understøtter en hurtigere 

afdækning af eventuelle problemer og bidrager til en tidlig indgriben. 

 kommunen fortsat skal være opmærksomme på at udarbejde et notat om 

samtalen. Dette skal gerne fremgå af den børnefaglige undersøgelse eller af 

sagens oplysninger i øvrigt. Hvis samtalen ikke gennemføres, skal begrundelsen 

fremgå klart af sagen, og barnets eller den unges holdning forsøges afdækket på 

anden vis. 

5.5 Beskyttelse under samvær 
Med Overgrebspakken tydeliggøres kommunernes ansvar for at beskytte anbragte børn 

og unge mod overgreb i samvær med forældre og netværk.  

 

Børn og unge-udvalget forpligtes til at træffe afgørelse om at afbryde forbindelsen i form 

af samvær eller brev-, mail- og telefonforbindelse eller om overvåget samvær, når der er 

viden eller en formodning om, at den person, barnet eller den unge skal have samvær 

med, har begået overgreb mod et barn eller en ung. Dette fremgår af servicelovens § 71, 

stk. 4. 

 

Hensigten med bestemmelsen er at sikre, at kommunerne er opmærksomme på 

beskyttelsen af anbragte børn eller unge mod nye overgreb eller mod at blive 

konfronteret af en person, der har begået overgreb mod barnet eller den unge.  

 

En formodning om overgreb kan opstå i forbindelse med underretninger fra personer 

omkring barnet eller den unge, en børnesamtale eller gennem oplysninger fra politiet. 

Det er ikke en forudsætning, at der er rejst sigtelse eller kan rejses sigtelse mod den 

person, formodningen er rettet mod.  

 

Bestemmelsen omfatter ikke kun overgreb mod barnet eller den unge, men omfatter 

også overgreb mod andre børn og unge, hvor overgrebet er af en karakter, der 

sandsynliggør, at barnets eller den unges sundhed og udvikling vil være i fare ved 

samvær med den pågældende person.  

 

Kun hvis særlige forhold taler imod, kan børn og unge-udvalget ud fra en konkret 

vurdering undlade at træffe afgørelse om at afbryde forbindelsen mellem barnet eller den 

unge og den person, som formodes at have begået overgreb. Dette forudsætter, at det 

skønnes bedst for barnet eller den unge, at der er samvær uden overvågning eller at 

brev-, mail-, eller telefonforbindelse er tilladt. Dette kan eksempelvis være tilfældet i 

sager, hvor overgrebet har været rettet mod andre end barnet eller den unge, og har 

været af en karakter, der ikke giver anledning til en formodning om, at personen vil begå 

et overgreb mod barnet eller den unge. Det kan også være tilfældet, hvis overgrebet er 

begået tilbage i tiden, og samværspersonen har været i behandling og ikke sidenhen har 

haft en adfærd, der giver anledning til bekymring.  
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Der kan også forekomme situationer, hvor det er vigtigt at skelne mellem de forskellige 

former for afbrydelse af kontakten.  Det kan eksempelvis i visse tilfælde være gavnligt 

for barnet eller den unge at bevare telefon- eller brevkontakt til den voksne, der har eller 

formodes at have krænket barnet eller den unge, selvom det vurderes, at samvær vil 

være skadeligt for barnet eller den unge. Der kan ved denne vurdering lægges vægt på 

overgrebets karakter og alvorlighed, hvem overgrebet var rettet mod, og hvor længe det 

er siden, at overgrebet blev begået.  

5.5.1 Kommunernes erfaringer med tydeliggørelse af 
kommunens ansvar for at beskytte børn og unge mod overgreb 

samt skadelig kontakt under samvær 
21 kommuner svarende til 22 procent af de 96, som har besvaret spørgeskemaet, har 

lagt sager i børn og unge-udvalget vedrørende afgørelser om samvær på grund af 

mistanke om overgreb mod et barn eller ung fra den, som de skal have samvær med (i 

henhold til serviceloven § 71, stk.4), se figur 5.1. 

 

Figur 5.1 Har forvaltningen efter 1. oktober 2013 lagt sager i børn og unge-udvalget 

vedrørende afgørelser om samvær på grund af mistanke om overgreb mod et barn eller 

ung fra den, som de skal have samvær med (i henhold til serviceloven § 71, stk.4)? 

 

Note: Procentfordeling i forhold til besvarelser fra de 96 kommuner, som har besvaret spørgeskemaet. 

 

En kommune skriver følgende: 

 

”Der er konkret i to sager drøftet med udvalget, at der muligvis kunne være 

indstillet også efter § 71, stk. 4, men sagerne er afgjort efter § 71, stk. 3. 

Udvalget har drøftet, at det er et problem, at bestemmelserne ikke har en 

tidsmæssig begrænsning. Det er således uklart, om for eksempel en fem år 

gammel forseelse stadig binder udvalget efter stk. 4?” (Kommune, som ikke 

har lagt sager i børn og unge-udvalget i henhold til serviceloven § 71, stk.4) 

 

Ankestyrelsen skal vejledende bemærke, at servicelovens § 71, stk. 3 nu suppleres af § 

71, stk. 4 som tydeliggør kommunernes ansvar for at beskytte anbragte børn og unge 
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mod overgreb under samvær, når der er viden eller formodning om, at den person 

barnet eller den unge skal have samvær med, har begået overgreb mod et barn eller en 

ung. Ifølge lovens forarbejder er der ingen tidsmæssig begrænsning for brugen af 

bestemmelsen. Dette indebærer dermed, at børn og unge-udvalget som udgangspunkt er 

forpligtet til at træffe afgørelse efter servicelovens § 71, stk. 4, selv hvis overgrebet er 

begået tilbage i tiden, så længe det fortsat er skadeligt for det anbragt barns og ungs 

udvikling og trivsel at have samvær mod den person, som har begået overgrebet. Kun 

hvis særlige forhold gør sig gældende, kan børn og unge-udvalget ud fra en konkret 

vurdering undlade at træffe afgørelse efter servicelovens § 71, stk. 4. Dette kan 

eksempelvis være tilfældet, hvor overgrebet var rettet mod andre end barnet eller den 

unge og var af en karakter, der ikke giver anledning til en formodning om, at 

samværspersonen vil begå overgreb mod barnet eller den unge. Det kan være tilfældet, 

hvor overgrebet er begået tilbage i tiden, og samværspersonen har været i behandling 

og ikke sidenhen har haft en adfærd, der giver anledning til bekymring. 
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6 Tidlig udveksling af oplysninger 

Dette kapitel handler om kommunernes implementering af den nye mulighed for tidlig 

udveksling af oplysninger mellem kommune, politi og anklagemyndighed.12 Kapitlet 

bygger på en landsdækkende spørgeskemaundersøgelse blandt kommunerne, 

Ankestyrelsens gennemgang af sager fra 25 kommuner og interview med fire kommuner. 

 

Kapitlet handler om:  

 Tidlig udveksling af oplysninger 

 

Sammenfatning af kapitlets resultater 

 69 procent af kommunerne vurderer, at den udvidede mulighed for præventivt at 

udveksle personfølsomme oplysninger med politi og anklagemyndighed i høj grad 

eller nogen grad har styrket forvaltningens håndtering af og opfølgning på 

underretninger om overgreb mod børn og unge eller mistanke herom. 

 76 procent af kommunerne oplever, at den udvidede mulighed for præventivt at 

udveksle personfølsomme oplysninger med politi og anklagemyndighed i høj grad 

eller nogen grad har bidraget til at understøtte en forbedret indsats overfor børn og 

unge, der har været udsat for overgreb eller hvor der er mistanke herom. 

 Sagsgennemgangen viser, at kommunerne i 38 procent af sagerne har udvekslet 

oplysninger mellem politiet og kommunen i forbindelse med den indledende 

vurdering af en underretning.  

 Sagsgennemgangen viser, at kommunerne i 58 procent af de sager, hvor der har 

været kontakt mellem kommunen og politiet, har der været tale om faglig sparring i 

forhold til eventuelle sagsskridt og i 38 procent har der været tale om udveksling af 

oplysninger omkring undersøgelser. 

6.1 Tidlig udveksling af oplysninger 
Kommunerne, politiet og anklagemyndigheden har mulighed for at udveksle oplysninger 

om bekymring for et konkret barn eller en ung, når det må anses for nødvendigt som led 

i forebyggelsen af overgreb mod børn og unge. Dette fremgår af servicelovens § 49 b.  

 

Formålet med bestemmelsen er at sikre en tidlig indsats og koordinering af sager, hvor 

der er viden eller mistanke om overgreb mod et barn eller en ung. Dette er særligt 

relevant i begyndelsen af en sag, hvor myndighederne ofte ikke har fuld indsigt i den 

konkrete sags karakter, men hvor det vurderes nødvendigt at videregive oplysninger om 

                                           
12 Lovændringen er del af Overgrebspakkens fjerde hovedtema ”Der skal sættes fokus på den forebyggende og tværfaglige 

indsats”. 
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bekymring for et barn eller en ung, fordi der er mistanke om overgreb mod barnet eller 

den unge. Formålet med bestemmelsen er desuden at afklare barnets eller den unges 

situation og behov for støtte, så barnet eller den unge kan sikres hjælp hurtigst muligt.  

 

Hvilke oplysninger kan udveksles  

Der kan ske en udveksling af alle relevante oplysninger om rent private forhold 

vedrørende et barns eller en ungs personlige og familiemæssige omstændigheder. Det 

omfatter blandt andet oplysninger om helbredsforhold og væsentlige sociale problemer 

samt oplysninger om barnets eller den unges udvikling eller adfærd, familie-, sundheds-, 

skole- og fritidsforhold samt venskaber. Endelig kan der udveksles oplysninger om hvilke 

undersøgelser og sagsskridt, den kommunale sagsbehandler og politiet vurderer 

nødvendige i den konkrete sag. 

 

Der er ingen begrænsninger i antallet af gange, myndighederne indbyrdes må udveksle 

oplysninger. Omfanget af de udvekslede oplysninger er dog begrænset af, at 

udvekslingen skal være nødvendig og ikke mere omfattende, end formålet tilsiger.  

6.1.1 Kommunernes brug af den nye mulighed for præventivt at 
udveksle oplysninger  
Kommunerne er blevet bedt om at besvare følgende spørgsmål om kommunernes brug af 

den nye mulighed for præventivt at udveksle oplysninger. 

 

69 procent af kommunerne vurderer, at den udvidede mulighed for præventivt at 

udveksle personfølsomme oplysninger med politi og anklagemyndighed i høj grad eller 

nogen grad har styrket forvaltningens håndtering af og opfølgning på underretninger om 

overgreb mod børn og unge eller mistanke herom. De resterende 31 procent vurderer, at 

den udvidede mulighed i mindre grad eller slet ikke har styrket forvaltningens 

håndtering, se figur 6.1. 
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Figur 6.1 I hvilken grad har den udvidede mulighed for præventivt at udveksle 

personoplysninger med politi og anklagemyndighed styrket forvaltningens håndtering af 

og opfølgning på underretninger om overgreb mod børn og unge (i henhold til 

serviceloven § 49 b)? 

 

Note: Figuren er baseret på besvarelser fra elle 96 kommuner, som har besvaret spørgeskemaet. 

 

Lidt under en fjerdedel af de kommuner, der har svaret ”i høj grad” eller ”i nogen grad” 

til spørgsmålet, oplyser at den udvidede mulighed for udveksling har ført til et styrket 

samarbejde mellem forvaltningen og politiet. Det har gjort samarbejdet mere effektivt, at 

der ikke længere er tvivl i forhold til udvekslingen af fortrolige oplysninger til politiet. 

Derimod oplyser otte kommuner, som har svaret ”i mindre grad” eller ”slet ikke” til 

ovenstående spørgsmål, at den udvidede udveksling ikke er blevet benyttet. Det skyldes, 

at nogle kommuner udveksler oplysninger med samtykke, mens andre kommuner ikke 

har haft konkrete erfaringer hermed, da det ikke har været aktuelt. 

 

I forhold til den overordnede målsætning med Overgrebspakken vurderer 73 kommuner 

svarende til 76 procent af de 96 kommuner, at den udvidede mulighed for præventivt at 

udveksle oplysninger (i henhold til serviceloven 49 b) i høj grad eller nogen grad har 

bidraget til at understøtte en forbedret indsats overfor børn og unge, der har været udsat 

for overgreb eller hvor der er mistanke herom, se figur 6.2. 
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Figur 6.2 I hvilken grad vurderer forvaltningen, at den udvidede mulighed for 

præventivt at udveksle oplysninger (serviceloven 49 b) har bidraget til at understøtte en 

forbedret indsats overfor børn og unge, der har været udsat for overgreb eller hvor der 

er mistanke herom? 

 

Note: Figuren er baseret på besvarelser fra elle 96 kommuner, som har besvaret spørgeskemaet. 

6.1.1 Beskrivelse af fire kommunes erfaringer med præventivt 

udveksling af oplysninger  
De fire interviewkommuner gør alle brug af muligheden for præventivt at udveksle 

oplysninger med politiet og anklagemyndigheden. Dette dog på forskellig vis og med 

forskellig oplevelse af udbyttet. 

 

En interviewkommune beskriver, hvordan de konsekvent kontakter politiet ved alle 

underretninger, der omhandler overgreb.  Dette med henblik på at afklare 

bekymringsgraden, herunder hvorvidt kommunen skal anmelde sagen, samt drøftelse af 

sagsforløbet, hvis politiet skal undersøge sagen. Herunder overvejelser omkring hvornår 

og hvordan kommunen skal afholde den indledende børnesamtale. En anden 

interviewkommune beskriver, hvorledes de kontakter politiet i sager, hvor der er tale om 

vagere mistanke om overgreb med henblik på yderligere afklaring af bekymringsgraden. 

Hvorimod de i sager, hvor der er tale om en større grad af vished om overgreb, anmelder 

sagen til politiet og inddrager børnehuset. Dialogen med politiet kommer således til at 

foregå i børnehusregi. 

 

Tre af interviewkommunerne oplever et godt samarbejde med politiet. Samarbejdet er  i 

høj grad baseret på at der er etableret en adgang til en eller flere faste kontaktpersoner 

hos politiet med erfaring i komplicerede sociale sager og sager om overgreb. For 

eksempel kommenterer to kommuner samarbejdet således: 

 

”Der er to kontaktpersoner hos politiet, som vi kontakter. Der foregår en god 

udveksling og sparring. Den ene er uddannet i afhøringer, og den anden sidder 

i deres SSP samarbejde. Der bliver ofte gjort brug af muligheden for at 

udvekling af oplysninger. ”(Interview med Horsens Kommune) 

 

”I forhold til inddragelse af barnet i den indledende samtale, så betyder det, 

at hver gang de [visitationen, der er en organisatorisk særskilt enhed, der 

står for modtagelsen af alle underretninger] får en underretning om overgreb, 
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ringer de til politiet og drøfter sagen med overgrebsgruppen. Sammen 

vurderer de, om de skal tale med barnet eller om det er uhensigtsmæssigt.  I 

de fleste sager, som jeg har været med til, har vi talt med barnet, inden vi 

har foretaget en anmeldelse. Dette er tit på baggrund af råd fra politiet om, 

hvordan det gøres og hvad vi skal være opmærksomme på.” (interview med 

Kalundborg Kommune) 

 

Billund Kommune har ikke den samme oplevelse af at have faste kontaktpersoner hos 

politiet med erfaring i komplicerede sociale sager og sager om overgreb. De har derfor 

blandede oplevelser af samarbejdet med politiet. De oplever, at de ikke modtager en 

kyndig sparring, at deres henvendelser og anmeldelser ikke altid tages alvorligt af politiet 

og at samarbejdet er præget af, at begge parter ikke har det nødvendige kendskab til 

hinandens arbejdsproces til at kunne foretage den nødvendige koordinering. Blandt andet 

beskriver kommunen følgende om deres oplevelse af samarbejdet: 

 

”Jeg kunne godt ønske mig, at politiet, når de var i et nyt sted i processen, 

ringede til mig eller sendte mig en mail om, hvad der er sket. Det er hele 

tiden mig, der skal være den udfarende i forhold til for eksempel, om sagen er 

kommet i retsrådet. Det er rigtig vigtigt for forældrene at vide, at den 

efterbehandles i retsrådet.”(interview med Billund Kommune) 

 

Billund Kommune beskriver desuden, at de gentagende gange har oplevet en lang 

ventetid, som de finder uhensigtsmæssig for såvel barnet eller den unge som  for de 

forældre, som eventuelt er under mistanke. Det handler både om lang ventetid i forhold 

til, hvorvidt politiet vil rejse en sigtelse, men også om ventetid inden, at der eventuelt 

falder dom i sagen. Ifølge kommunen går der som regel tre uger før politiet har afklaret, 

hvorvidt de vil rejse en sigtelse. I den mellemliggende periode lever familien i uvished og 

kommunen må træffe hurtige og akutte beslutninger omkring de børn, som det 

omhandler:  

 

”Vi træffer de beslutninger, som vi skal i forhold til den sociale sag, men det 

er problematisk, at vi arbejder så langt fra hinanden, og at der går så lang tid 

før, der bliver truffet afgørelse fra politiet, også set i forhold til, at vi skal 

træffe hurtige og akutte vurderinger omkring de børn.”(interview med Billund 

Kommune) 

6.1.2 Udveksling af oplysninger med politiet i de gennemgåede 

sager 

Udveksling af oplysninger med politiet i forbindelse med den indledende 

vurdering af underretningen 

I 39 ud af 103 sager svarende til 38 procent har der været udvekslet oplysninger mellem 

politiet og kommunen i forbindelse med den indledende vurdering af underretningen, se 

tabel 6.1.  
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Tabel 6.1 Har der været udvekslet oplysninger mellem politiet og kommunen i 

forbindelse med den indledende vurdering af underretningen? 

 Antal Procent 

Ja 39 38 

Nej eller det fremgår ikke af sagen 64 62 

I alt 103 100 

 

Note: Tabellen er baseret på alle 103 sager. 

 

Tabel 6.1 vedrører den kontakt, der er mellem kommunen og politiet umiddelbart efter 

modtagelsen af underretningen, hvor sagen endnu ikke er fuldstændig afdækket, og 

udvekslingen af oplysningerne sker med henblik på at få en hurtig afklaring af barnets 

eller den unges situation og behov for støtte.  

I forhold til oplysningernes karakter har der i 21 ud af 39 sager, svarende til 54 procent, 

været tale om faglig sparring i forhold til sagsskridt, dvs. om der bør ske politianmeldelse 

og om planer for hjemmebesøg eller børnesamtale. I 15 sager svarende til 38 procent 

har oplysninger vedrørt nødvendige undersøgelser såsom retsmedicinske undersøgelser. 

Endelig har der i ni sager, hvor der er angivet ”andet”, været løbende orientering 

myndighederne imellem i forhold til status på sagen i kommunen eller den politimæssige 

efterforskning, se tabel 6.2. 
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Tabel 6.2 Hvilken karakter har oplysningerne, som er blevet udvekslet i forbindelse med 

den indledende vurdering af underretningen? 
 

 Antal Procent 

Oplysninger om barnets eller den unges helbreds-og sundhedsforhold 2 5 

Oplysninger om væsentlige sociale problemer hos barnet eller den unge 0 0 

Oplysninger om barnets eller den unges udvikling eller adfærd 0 0 

Oplysninger om barnets eller den unges familieforhold 1 3 

Oplysninger om barnets eller den unges fritidsforhold og venskaber 0 0 

Oplysninger om en formodet gerningsmands tidligere ansættelsesforhold- og steder 0 0 

Oplysninger om nødvendige undersøgelser 15 38 

Oplysninger om nødvendige sagsskridt 21 54 

Andet (uddyb i bemærkningsfeltet) 9 23 

I alt 39  

Note: Tabellen er baseret på de 39 sager, hvor der er udvekslet oplysninger mellem politiet og kommunen i forbindelse med 

den indledende vurdering af underretningen. Flere af ovenstående svarmuligheder kan have været relevante for de enkelte 

sager, hvorfor procenterne ikke summer til 100. 

Ankestyrelsen har i tabel 6.2 lagt til grund, at der alene er udvekslet oplysninger i de 

sager, hvor det fremgår sagen. Der kan således være sager, hvor der har været 

udvekslet oplysninger, men hvor det ikke er dokumenteret i sagen. 

Sag 69 – hvor der udveksles oplysninger mellem politi og kommune  

Sagen drejer sig om en pige på ti år. Kommunen modtager en underretning fra skolen 

om, at pigen over for klasselæreren har oplyst, at hun blevet udsat for seksuelle 

overgreb af en bekendt dagen før, og at det har stået på siden hun gik børnehave.  

 

Kommunen behandler underretningen inden for 24 timer. Der etableres kontakt til 

politiet med henblik på en sparring om en eventuel politianmeldelse og videre sagsskridt. 

Det aftales, at sagen politianmeldes og der er et tæt samarbejde mellem kommunen og 

politiet i forhold til koordinering af sagsforløbet såsom videoafhøring og en retsmedicinsk 

undersøgelse af pigen i børnehuset. Kommunen er endvidere i løbende dialog om den 

strafferetlige efterforskning.  

 

Kommunen beslutter sig for at tilbyde forældrene støtte efter servicelovens § 11, stk. 3 

og 4, men afventer at yde pigen støtte grundet den strafferetlige efterforskning. Få uger 

efter meddeler politiet, at der ikke er tilstrækkelige beviser for at rejse tiltale i sagen. 

Kommunen tilbyder herefter pigen støtte efter servicelovens § 11, stk. 3 og stk. 4. Få 

måneder efter modtager kommunen endnu en underretning fra skolen om, at pigen 
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udviser en bekymrende seksualiserende adfærd. På baggrund af underretningen vurderer  

kommunen, at der er behov for en børnefaglig undersøgelse. 

 

Ankestyrelsens finder, at sagen er et eksempel på en situation, hvor der er et tæt 

samarbejde mellem kommunen og politiet i forhold til koordinering af sagsforløbet på 

baggrund af underretningen. Det er Ankestyrelsens vurdering, at kommunen burde have 

iværksat den børnefaglige undersøgelse allerede ved modtagelsen af den første 

underretning fra skolen.   

 

Det skal bemærkes, at i sager, hvor politiet ikke finder tilstrækkeligt bevis til at kunne  

rejse tiltale, eller hvor en tiltale ikke leder til domsfældelse, er kommunen, trods politiets  

vurdering, forpligtet til at vurdere sagen socialfagligt. Der kan således godt være  

grundlag for en social indsats og støtte, hvis der fortsat er bekymring for et barn eller en  

ungs trivsel, også selvom politiet ikke går videre med sagen strafferetligt. 

Udveksling af oplysninger med politiet i forbindelse med genvurderingen af 

sagen 

Det fremgår af tabel 6.3, at der i to ud af 16 sager har været udvekslet oplysninger 

mellem politiet og kommunen i forbindelse med en genvurdering af sagen, jf. 

servicelovens § 155 a, stk. 1, se tabel 6.3. 

 

Tabel 6.3 Har der været udvekslet oplysninger mellem politiet og kommunen i 

forbindelse med genvurdering af sagen? 

 Antal 

Ja 2 

Nej eller det fremgår ikke 14 

I alt 16 

 

Note: Tabellen er baseret på de 16 sager, hvor der er foretaget en genvurdering 

 

Resultaterne i tabel 6.3 vedrører sager, hvor kommunen har et bedre og mere indgående 

kendskab til sagen eftersom der på underretningstidspunktet er iværksat foranstaltninger 

for barnet eller den unge, og hvor der typisk er udarbejdet en børnefaglig undersøgelse i 

sagen. Kontakten til politiet kan bedst karakteriseres som en bekymringshenvendelse, 

hvor kommunen har brug for at høre politiets umiddelbare vurdering inden en eventuel 

politianmeldelse med henblik på en koordinering af fremadrettet indsats. 

I den ene af de to sager, hvor der er udvekslet oplysninger har der været tale om tale 

om faglig sparring med politiet i forhold til nødvendige sagsskridt og om kommunen 

skulle politianmelde sagen. I den anden sag, hvor der er angivet ”andet” orienterer 

politiet kommunen om tidligere videoafhøring af barnet eller den unge, se tabel 6.4. 
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Tabel 6.4 Hvilken karakter har oplysningerne, som er blevet udvekslet i forbindelse med 

genvurdering af sagen? 

 Antal Procent 

Oplysninger om barnets eller den unges helbreds-og sundhedsforhold 0 0 

Oplysninger om væsentlige sociale problemer hos barnet eller den unge 0 0 

Oplysninger om barnets eller den unges udvikling eller adfærd 0 0 

Oplysninger om barnets eller den unges familieforhold 0 0 

Oplysninger om barnets eller den unges fritidsforhold og venskaber 0 0 

Oplysninger om en formodet gerningsmands tidligere ansættelsesforhold- og 

steder 

0 0 

Oplysninger om nødvendige undersøgelser 0 0 

Oplysninger om nødvendige sagsskridt 1 50 

Andet (uddyb i bemærkningsfeltet) 1 50 

I alt 2  

 

Note: Tabellen er baseret på de to sager, hvor der er udveksling oplysninger mellem politiet og kommunen i forbindelse med 

genvurderingen. Flere af ovenstående svarmuligheder kan have været relevante for de enkelte sager, hvorfor procenterne ikke 

summer til 100. 

Ankestyrelsens anbefaler, at 

 kommunen fortsat har fokus på muligheden for at indgå i dialog med politiet om 

en konkret sag tidligt i sagsforløbet med mulighed for at tilrettelægge og 

koordinere begge myndigheders indsatser. Hvis kommunen er i tvivl om, hvorvidt 

der er tale om et strafbart forhold eller er bekymret for, om et barn eller ung har 

været udsat for overgreb, bør kommunen rette henvendelse til politiet med 

henblik på en bekymringssamtale for at få nødvendig sparring i sagen.   

 kommunen noterer i sagens journal eller på et særskilt ark, hvis man efter 

rådføring med politiet undlader at afholde en børnesamtale eller iværksætte 

støtteforanstaltninger for barnet eller den unge. 

 kommunen fortsætter den socialfaglige indsats uanset om, politiet vurderer, at 

der ikke er tilstrækkeligt bevis til at kunne rejse tiltale, eller hvor en tiltale ikke 

leder til domsfældelse. Kommunerne skal vurdere, om der er bekymring for 

barnets eller den unges trivsel og udvikling. Ligeledes skal en igangværende 

politimæssig efterforskning af en sag ikke tages som udtryk for, at kommunen 

skal afvente og se, hvad efterforskningen resulterer. En strafferetlig efterforskning 

af en sag bør ikke være til hinder for, at kommunerne udarbejder en børnefaglig 
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undersøgelse efter servicelovens § 50 eller iværksætter en foreløbig eller akut 

støtte sideløbende med undersøgelsen.  

Kommunen er opmærksom på, at benytte sig af børnehuset efter servicelovens § 50 b i 

sager, hvor overgrebet eller mistanken herom medfører en politianmeldelse og/eller et 

samarbejde med politiet. I tvivlstilfælde kan kommunerne få konsultativt bistand af 

børnehuset. 
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7 Den børnesagkyndiges vurdering 

I undersøgelsen indgår en udvidet børnesagkyndig vurdering af kommunernes 

sagsbehandling af 22 udvalgte sager. Ankestyrelsen har på baggrund af de 103 sager 

vurderet, hvilke af disse sager, der er særligt egnede til en børnesagkyndig vurdering 

med henblik på at belyse særskilte emner ud fra en børnesagkyndig vinkel. Endvidere 

har det været en forudsætning for en børnesagkyndig vurdering, at sagen fremstod 

tydelig og velbeskrevet. 

 

Kapitlet handler om den børnesagkyndiges:  

 Generel vurdering 

 Vurdering af samtaler med barnet eller den unge 

 Vurdering af brugen af børnehus i sagsbehandlingen 

 

7.1  Fokus for den børnesagkyndiges vurdering 
Den børnesagkyndige vurdering er i undersøgelsen foretaget af en børnesagkyndig 

konsulent, der vejleder Ankestyrelsen i klagesagsbehandling af børnesager samt i sager, 

som Ankestyrelsen tager op af egen drift. Vurderingerne er foretaget alene på baggrund 

af det skriftlige materiale, der er fremsendt af kommunerne i de udvalgte sager.  

 

Den børnesagkyndige har i undersøgelsen navnlig vurderet:  

 Om kommunernes valg af tiltag eller foranstaltninger på baggrund af underretningen 

er hensigtsmæssige og tilstrækkelige i forhold til barnets eller den unges støttebehov. 

 Kommunernes inddragelse af barnet eller den unge. Herunder kvaliteten af 

samtalerne med barnet eller den unge på baggrund af underretningen og eventuelle 

beslutninger om at undlade at gennemføre samtalen samt kvaliteten af 

børnesamtalen afholdt som led i en eventuel børnefaglig undersøgelse. 

 Brugen af børnehuse og kvaliteten af inddragelsen af børnehuset ved behandlingen af 

underretningen og/eller som led i den børnefaglige undersøgelse.  

 

Den børnesagkyndige vurdering af de enkelte sager er sammenskrevet og giver en 

beskrivelse af de fremherskende tendenser i de undersøgte sager 

 

For at se mere om udvælgelsen af sager, vurderingskriterier og den børnesagkyndige, se 

bilag 1. 
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7.2 Generel vurdering af kommunernes sagsbehandling 
på baggrund af en underretning om overgreb 
Den børnesagkyndiges vurdering peger overordnet på, at kommunerne bør fokusere på 

følgende, når der modtages underretninger om overgreb eller mistanke om overgreb: 

 

 Hurtigere inddragelse af barnet eller den unge. 

 Iværksættelse af relevante og nødvendige undersøgelser.  

 Hurtigere inddragelse af børnehus. 

 Hurtigere beslutning om iværksættelse af behandlingstilbud, eventuelt af støttende 

karakter. 

 Forældreinddragelse. 

7.2.1 Hurtigere inddragelse af barnet eller den unge 
I den børnesagkyndiges vurdering peges der på nødvendigheden af en proaktiv og 

intensiv indsats i sager, hvor underretningen går på overgreb eller mistanke herom. Det 

er ifølge den børnesagkyndige problematisk, når der går for lang tid inden, at der 

afholdes en samtale med barnet eller den unge på baggrund af underretningen, da man 

derved kan miste fokus omkring barnets eller den unges støttebehov. Hvis der ventes for 

længe med at tale med barnet eller den unge, kan det ud fra en børnesagkyndig 

vurdering også forstærke barnets eller den unges følelse af isolation og ensomhed samt 

skabe en opposition til kommunen.  

 

I sager, hvor underretningen om overgreb sker på baggrund af udsagn fra barnet eller 

den unge selv, er det essentielt, at man taler med barnet om overgrebet, da en samtale 

signalerer, at man vil hjælpe og skabe rum for dialog og ønsker at støtte barnet eller den 

unge i, at denne har ageret korrekt ved at fortælle sin hemmelighed.  

7.2.2 Iværksættelse af relevante og nødvendige undersøgelser 
Den børnesagkyndige fremhæver i flere sager, at der mangler relevant afdækning af 

barnets eller den unges forhold i de sager, hvor kommunen ikke iværksætter en 

børnefaglig undersøgelse på baggrund af underretningen eller iværksætter støttetiltag på 

et uoplyst eller mangelfuldt grundlag. 

 

I de sager, hvor kommunerne har udfærdiget en børnefaglig undersøgelse, er det den 

børnesagkyndiges vurdering, at omtrent halvdelen af undersøgelserne i høj grad 

afdækker barnets eller den unges forhold og behov for støtte samt at samtalen har fokus 

på en helhedsorienteret indsats. I de tilfælde, hvor en børnefaglig undersøgelse ikke i 

tilstrækkelig grad afdækker barnets eller den unges forhold og behov for støtte, skyldes 

det primært en mangelfuld udredning eller undersøgelse af barnets forhold. I visse sager 

er der som supplement til den børnefaglige undersøgelse behov for en bred psykologisk 

undersøgelse, mens der i andre sager er brug for en forældrekompetenceundersøgelse 

for at afdække forældrenes omsorgsevner for barnet eller den unge. 
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Den børnesagkyndige vurderer også, at kommunerne i nogle sager mangler fokus på den 

almene trivsel og skolegang. Dette i sager, hvor man burde have indhentet fornyet 

udtalelse fra skolen med henblik på at underbygge og kvalificere undersøgelsen 

yderligere. Ligeledes er der flere sager, hvor børnehuset med fordel kunne være blevet 

brugt som sparringsparter i undersøgelsesfasen.  

7.2.3 Hurtigere inddragelse af børnehus  
Ifølge den børnesagkyndige bør der være en øget opmærksomhed omkring inddragelse 

af børnehuset for hjælp og støtte i sagsbehandlingen. Det kan være i form af faglig 

sparring ved den indledende behandling af underretningen eller som led i den 

børnefaglige undersøgelse. 

  

Den børnesagkyndige fremhæver flere gange, at brugen og kontakten til børnehuset har 

en vigtig relation til udredningen af det mulige overgreb og hjælp til barnet eller den 

unge. Indsatsen til barnet eller den unge samles, hvilket understøtter, at denne kan 

komme sig efter overgrebet, og ikke behøver at udtale sig for mange gange om 

overgrebet til forskellige aktører. Samtidig bevirker inddragelsen, at der skabes en ”rød 

tråd” i sagsbehandlingen, således at overgrebet eller mistanken herom bliver håndteret 

på en nuanceret måde.  

7.2.4 Hurtigere beslutning om iværksættelse af 
behandlingstilbud, eventuelt af støttende karakter 
Den børnesagkyndige har flere steder i vurderingen peget på, at en hurtig opfølgning på 

en underretning om overgreb eller mistanke herom er meget væsentlig for at  kunne 

støtte barnet eller den unge relevant. Det er nødvendigt, at kommunen tidligt i forløbet 

undersøger forholdene omkring barnet eller den unge nærmere og sætter ind med 

støttende foranstaltninger sideløbende i undersøgelsesfasen. Det er uhensigtsmæssigt, 

hvis der går lang tid før, der sættes ind med støtte til barnet eller den unge, da dette 

over tid kan forværre barnets eller den unges problemer og gøre det svære, at skabe en 

god kontakt. 

7.2.5 Forældreinddragelse 
Den børnesagkyndige fremhæver desuden, at kommunen bør have fokus på at inddrage 

forældrene, særligt når mistanken eller viden om overgreb ikke retter sig mod dem. En 

balanceret forældrekontakt, som går på at informere og skabe dialog omkring 

bekymringen i forhold til barnet eller den unge, vil oftest være til gavn for sagen.  

Mange gange befinder forældrene sig i en vanskelig situation, og en inddragelse af 

forældrene på et tidligt tidspunkt i sagsforløbet kan virke beroligende og skabe mindre 

pres på familien i øvrigt. Den børnesagkyndige peger på, at kommunen bør have fokus 

på at tilbyde forældrene støttetilbud muligvis i børnehus-regi, så de får relevante 

redskaber til at håndtere den svære situation, barnet eller den unge og familien i øvrigt 

befinder sig i.  
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Det fremhæves dog af den børnesagkyndige, at sagsbehandleren opretholder fokus på 

barnets eller den unges behov og qua sin myndighedsrolle ikke lader sagsbehandlingen 

foregå alene på forældrenes præmisser. Der kan være tale om tilspidsede 

skilsmissesager, hvor forældrenes indbyrdes konflikter overskygger barnets eller den 

unges behov. Her er det vigtigt, at sagsbehandleren skærer igennem og klart signalerer 

over for forældrene, hvad der er væsentligt i sagen.   

7.3 Samtaler med barnet eller den unge 
Den børnesagkyndige er blevet bedt om at vurdere de samtaler, kommunen afholder 

med barnet eller den unge på baggrund af underretningen. Det drejer sig primært om de 

samtaler, som kommunen er forpligtet til at afholde ved underretninger om overgreb 

efter servicelovens § 155 a, stk. 2, men også samtaler afholdt som led i den børnefaglige 

undersøgelse. 

  

Den børnesagkyndige fremhæver generelt, at en hurtig og tidlig inddragelse af barnet 

eller den unge er et vigtigt led i risikovurderingen af underretningen. Når der ikke ageres 

aktivt i relation til barnet eller den unge i sager, hvor der er viden eller mistanke om 

overgreb, er der en risiko for, at barnet eller den unge ender med at befinde sig i et 

tomrum og vil føle sig klemt. Særligt i de sager, hvor barnet eller den unge selv har 

formuleret udsagnet om overgreb, er det vigtigt at følge hurtigt op på barnets eller den 

unges udsagn, så barnet eller den unge føler sig hørt  allerede på dette tidspunkt.  

7.3.1 Kvaliteten af samtaler afholdt efter servicelovens § 155 a, 

stk. 2 
I størstedelen af sagerne, har den børnesagkyndige vurderet, at de indledende samtaler 

med barnet eller den unge på baggrund af underretningen har været brugbare, grundige 

og relevante. Den børnesagkyndige har fremhævet følgende positive forhold, når en 

samtale med barnet eller den unge har været tilfredsstillende:  

 Samtalen afholdes uden at fremstå som en afhøring af barnet eller den unge og går 

ikke på at få en afklaring eller en detaljeret beskrivelse af hændelsesforløbet eller 

overgrebets karakter. 

 Der tages ved samtalen højde for barnets eller den unges alder, modenhed og sagens 

karakter. 

 Samtalen bruges til at orientere barnet eller den unge om baggrunden for samtalen, 

og hvad kommunen fremadrettet har tænkt sig at gøre.  

 Kommunen gør forud for samtalen brug af relevant sparring som forberedelse til 

samtalen med barnet eller den unge, for eksempel fra børnehus eller andre 

fagpersoner.  

 

Den børnesagkyndige har fremhævet følgende uhensigtsmæssige forhold, når en samtale 

med barnet eller den unge ikke har været tilfredsstillende:  

 Kommunen gør ikke forud for samtalen brug af relevant sparring eksempelvis fra 

børnehus eller andre fagpersoner som forberedelse til samtalen med barnet eller den 

unge. 
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 Mangelfuld orientering af barnet eller den unge om baggrunden for samtalen.  

 Utilstrækkelig beroligelse og støtte af barnet eller den unge under samtalen.  

Sag 72 - Eksempel på en samtale, som vurderes brugbar 

Sagen drejer sig om en dreng på otte år, der er anbragt uden for hjemmet. Drengens 

mor underretter kommunen, fordi drengen under samvær har fortalt, at han bliver udsat 

for seksuelle overgreb i plejefamilien. Underretningen behandles inden for 24 timer, og 

børnehuset og politiet inddrages i sagsforløbet. Der afholdes en samtale med barnet få 

dage efter underretningen. 

  

Den børnesagkyndige vurderer, at samtalen med barnet er god, fordi der ikke direkte 

spørges ind til de mulige krænkelser. Sagsbehandleren finder en måde at kommunikere 

med barnet, så det foregår på en god og betryggende måde, hvor barnet fremstår fri og 

umiddelbar i kontakten. Den børnesagkyndige fremhæver desuden, at der forud for 

samtalen gøres brug af faglig sparring med børnehuset, og at kommunen intervenerer 

hurtigt og relevant uden at overreagere. 

 

Sag 27 - Eksempel på en samtale, som ikke er tilfredsstillende  

Sagen drejer sig om en dreng på 14 år. Drengen har fortalt sin klasselærer, at han bliver 

slået af sin far. To dage efter afholdes der hjemmebesøg af myndighedsrådgiveren, hvor 

der først tales med faderen og dernæst afholdes børnesamtale med drengen alene. 

Drengen fortæller om episoderne med far, hvor faderen bliver vred og om de gange, hvor 

faderen har slået ham. Adspurgt fortæller han desuden, at han ikke er utryg ved at være 

i hjemmet. Far orienteres efterfølgende om, at han vil blive kontaktet af sagsbehandler. 

 

Den børnesagkyndige vurderer, at kommunen burde have afholdt samtalen i et neutralt 

rum og ikke hjemme hos forældrene. Endvidere fremhæver den børnesagkyndige, at det 

er uhensigtsmæssigt, at kommunen ikke forud for samtalen gør relevant brug af faglig 

sparring fra eksempelvis børnehuset som forberedelse til samtalen, og ikke benytter 

samtalen til at orientere barnet om baggrunden for samtalen, og hvad kommunen 

påtænker sig i det videre forløb. 

7.3.2 Tidspunkt for samtale 
For så vidt angår tidspunktet for afholdelse af samtalen med barnet eller den unge, er 

det ifølge den børnesagkyndige vigtigt, at samtalen med barnet eller den unge afholdes 

så hurtigt efter underretningens modtagelse – gerne samme dag eller senest dagen 

efter. Dette er med til at sikre, at barnets eller den unges perspektiv belyses på et 

tidligere stadie, hvilket bidrager til en relevant afdækning af bekymringens omfang. 

Samtidig formår man at give barnet eller den unge et rum, hvor man kan støtte og 

hjælpe barnet eller den unge. 
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Sag 40 - Eksempel, hvor kommunen burde have ageret mere aktivt i forhold til 

barnet 

Sagen drejer sig om en dreng på 12 år, der har fortalt sin lærer, at han bliver slået af 

forældrene. Drengen giver detaljerede beskrivelser af volden og fortæller, at det har 

stået på i en længere periode. Kommunen behandler underretningen inden for 24 timer, 

hvor det vurderes, at sagen kræver en politimæssig behandling. Herefter går der én 

måned før der afholdes en samtale med barnet.  

 

Den børnesagkyndige vurderer, at kommunen er for lang tid om at reagere aktivt i 

relation til barnet og familien. Det er særdeles bekymrende, at man sender drengen hjem 

til familien i en hel måned uden at have talt med ham og have signaleret over for 

familien, at man er opmærksomme på problemet. I mellemtiden er der en stor risiko for, 

at barnet befinder sig i et tomrum og i en loyalitetskonflikt. Ifølge den børnesagkyndig 

kunne kommunen med fordel have taget mere vare på drengen og støttet ham i den 

svære situation, han befandt sig i.  

7.3.3 Når der ikke afholdes en samtale med barnet eller den 

unge 
Den børnesagkyndige er blevet bedt om at forholde sig til kommunens beslutning om 

ikke at gennemføre en samtale med barnet eller den unge efter servicelovens § 155 a, 

stk. 2. I størstedelen af sagerne har den børnesagkyndige vurderet kommunens 

beslutning om ikke at gennemføre en samtale som uhensigtsmæssig. Ved vurderingen er 

der lagt vægt på, at barnets eller den unges alder, modenhed og sagens karakter ikke 

har været en hindring for, at samtalen kunne have været gennemført. I mange af 

sagerne kunne kommunerne have handlet mere proaktivt i forhold til barnet eller den 

unge og dennes situation og benyttet samtalen som en mulighed for en nærmere 

afdækning af underretningens indhold og barnets eller den unges umiddelbare behov for 

hjælp. Den børnesagkyndig gør opmærksom på, at en samtale med barnet eller den 

unge i høj grad er et signal til barnet eller den unge om, at man tager barnet eller den 

unge alvorligt og vil hjælpe. Samtalen kan i mange tilfælde også være en 

tryghedsskabende faktor for barnet eller den unge. 

 

I to sager har den børnesagkyndig vurderet, at kommunens beslutning om ikke at 

gennemføre en samtale med barnet eller den unge var en hensigtsmæssig beslutning, da 

en akut samtale ikke ville tjene et formål, hvis der blev taget højde for den situation, 

barnet eller den unge befandt sig i. I begge sager tog kommunerne en konkret og 

velovervejet beslutning om at undlade at gennemføre samtalen efter nærmere rådføring 

med børnehus, politi osv. I den ene sag blev samtalen med barnet fravalgt, idet barnet 

på underretningstidspunktet allerede indgik i en række øvrige undersøgelser, hvorfor det 

ud fra en konkret vurdering var mere hensigtsmæssigt, at samtalen blev afviklet på et 

senere tidspunkt. I en anden sag tilsluttede kommunen sig den lægefaglige vurdering om 

ikke at gennemføre samtalen, da barnet udviste særdeles kraftige negative reaktioner. I 

begge sager, havde kommunerne angivet i journaloplysningerne, baggrunden for, at 

samtalen blev fraveget.  
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Sag 3 - Eksempel, hvor kommunen ikke afholder en samtale med den unge 

Sagen drejer sig om en pige på 16 år. Pigen har været hos forskellige aflastningsfamilier 

siden hun var tre år. Hun har nu i et års tid været anbragt uden for hjemmet grundet 

oplysninger om mistrivsel og vold i hjemmet. Kommunen modtager en underretning fra 

pigens psykolog, da pigen under et samtaleforløb har fortalt sin ”hemmelighed” om, at 

en tidligere aflastningsfar har begået seksuelle overgreb mod hende. Kommunen 

behandler underretningen og vurderer, at sagen ikke skal behandles akut, men 

politianmelder sagen. Der afholdes ikke en samtale med pigen.  

 

Den børnesagkyndige finder det problematisk, at der ikke er afholdt en samtale med 

pigen. Det er hans vurdering, at pigens alder, modenhed og sagens karakter i øvrigt ikke 

talte imod afholdelse af en samtale. Samtidig fremhæver han, at når man ikke taler med 

pigen og hendes valg om at fortælle sin historie, mister man muligheden for at hjælpe 

hende ordentligt.  

7.3.4 Tilstedeværelse af en bisidder under samtalen 
Med Overgrebspakken er bisidderordningen blevet permanentgjort, således at et barn 

eller en ung, hvis sag behandles efter serviceloven, på ethvert tidspunkt af sagens 

behandling har ret til at lade sig bistå af andre, jf. servicelovens § 48 a. Dermed kan 

barnet eller den unge nu også medtage en bisidder under samtaler til brug for vurdering 

af en underretning efter servicelovens § 155 a, stk. 2. 

 

Den børnesagkyndige er blevet bedt om at vurdere, hvordan tilstedeværelsen af en 

bisidder under en samtale påvirker kvaliteten af samtalen med barnet eller den unge.  

 

Ifølge den børnesagkyndige vil det ofte være en tryghedsskabende faktor for barnet eller 

den unge, når der under samtalen med kommunen er en bisidder tilstede, som barnet 

eller den unge kender og som kan sikre, at barnet eller den unge får den nødvendige 

støtte. Det kan være en pædagog, lærer, støtteperson eller i visse tilfælde også en 

forælder forudsat, at forælderen ikke har været negativt involveret i sagshistorikken. 

Brugen af en bisidder til barnet eller den unge vurderes særligt relevant, når barnet eller 

den unge har samtalen med kommunen for første gang og ikke har et tidligere kendskab 

til myndighedsrådgiveren.  

 

I størstedelen af de sager, hvor der har deltaget en anden person under samtalen med 

barnet eller den unge, har den børnesagkyndige vurderet, at tilstedeværelsen har været 

hensigtsmæssig. Samtalerne har i de situationer ikke ud fra sagsakterne fremstået som 

en barriere for barnets eller den unges synspunkter, men derimod haft en støttende 

funktion.  
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Sag 26 - Eksempel, hvor en mor deltager under samtalen 

Sagen drejer sig om en pige på syv år. Kommunen modtager en underretning om, at 

pigen angiveligt er blevet seksuelt krænket af bedsteforældrenes plejebarn. Der afholdes 

en samtale med pigen umiddelbart efter underretningen. Under samtalen deltager pigens 

mor. 

 

Den børnesagkyndige vurderer, at moderens tilstedeværelse er tryghedsskabende for et 

barn i denne alder særligt, når moderen ikke er negativt involveret i sagshistorikken.   

Sag 52 - Eksempel, hvor en støttelærer deltager under samtalen 

Sagen drejer sig om en pige på ti år. Pigen og hendes mor er kommet som flygtninge til 

Danmark og har i en periode haft en ustabil boligsituation. Pigen er hurtigt blevet god til 

dansk. Kommunen modtager en underretning fra skolen om, at pigen har fortalt, at hun 

bliver slået af sin mor. Der afholdes en børnesamtale med pigen på skolen. Under 

samtalen deltager en støttelærer. 

  

Den børnesagkyndige vurderer, at samtalen med barnet forløber hensigtsmæssigt, og at 

det er positivt, at der deltager en bisidder under samtalen, da pigen er usikker på sine 

danskkundskaber og har behov for en person til at støtte hende grundet hendes 

manglende kendskab til myndighedsrådgiver.  

7.3.5 Valg af tiltag umiddelbart efter samtalen med barnet eller 

den unge 
Den børnesagkyndige er blevet bedt om at forholde sig de til tiltag kommunen foretager 

umiddelbart efter samtalen med barnet eller den unge. I størstedelen af sagerne 

vurderer den børnesagkyndige, at kommunens valg af tiltag på baggrund af samtalen 

med barnet eller den unge i høj grad er relevante og tilstrækkelige set i forhold til 

barnets eller den unges behov. Der er fokus på, at barnets eller den unges behov skal 

have forrang, og der følges tæt op på underretningen – man gør sig nogle relevante 

overvejelser på baggrund af samtalen med barnet eller den unge og foretager en nøje 

vurdering af, hvorledes sagsforløbet skal foregå. Det fremhæves som et positivt skridt i 

den indledende behandling af underretningen, når relevante aktører som politi og 

børnehus inddrages til faglig sparring, og der hurtigt træffes afgørelse om iværksættelse 

af en børnefaglig undersøgelse.  Endelig er det  positivt, når der hurtigt sættes ind med 

relevant støtte i hjemmet samtidig med, at dialogen med forældrene fremstår klar og 

direkte. I de sager, hvor der går lang tid før, der afholdes en samtale med barnet eller 

den unge, går der også længere tid før, der sættes ind med relevante tiltag. 

Nedenstående tilfælde er et eksempel på dette.  

Sag 2 - Eksempel, hvor kommunen burde have handlet hurtigere efter 

modtagelse af underretningen 

Sagen drejer sig om en pige på 15 år. Kommunen modtager en underretning fra en SSP-

medarbejder om, at pigen har en selvskadende adfærd, og at hun har været udsat for 

seksuelle overgreb af sin storebror i en årrække. Kommunen behandler sagen inden for 
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24 timer og finder ikke grundlag for at handle akut, da storebroren ikke længere er i 

hjemmet. Det vurderes, at sagen skal politianmeldes, men der afholdes først en samtale 

med pigen tre uger efter underretningens modtagelse. Under samtalen er den unge 

modvillig i forhold til at indgå i en dialog. En uge herefter retter kommunen henvendelse 

til børnehuset med henblik på faglig sparring om sagen. Børnehuset tilbyder pigen og 

hendes mor krisesamtaler i børnehuset, men pigen ønsker ikke at tage imod tilbuddet.  

 

Den børnesagkyndige vurderer, at kommunen ensidigt vurderer på akutkriteriet i relation 

til, at krænker ikke længere har ophold i hjemmet. Det er problematisk, at pigen går i så 

lang tid uden at få relevant støtte eller hjælp. Kommunen burde have handlet mere 

intensivt og aktivt i forhold til pigen og børnehuset burde have været inddraget på et 

tidligere tidspunkt i sagsforløbet, da man kunne have fået et bedre forløb ved en tidligere 

behandlingsindsats. Ifølge den børnesagkyndige ville det også med altovervejende 

sandsynlighed have givet et bedre resultat, hvis der var blevet talt med pigen på et 

tidligt tidspunkt i sagsforløbet. Endvidere burde kommunen have været mere 

opmærksom på en bedre forældreinddragelse, så forældrene fik redskaber til at håndtere 

den svære situation, familien befandt sig i.  

7.3.6 Børnesamtale, som led i den børnefaglige undersøgelse 

efter § 50 
I alle de børnefaglige undersøgelser, som den børnesagkyndige har vurderet, har 

kommunen afholdt en børnesamtale med barnet eller den unge som led i undersøgelsen.  

Overordnet set vurderer den børnesagkyndige, at barnets eller en unges holdning bliver 

belyst i tilstrækkeligt omfang i den børnefaglige undersøgelse, og at en overvejende del 

af børnesamtalerne er brugbare og nænsomt gennemførte med henblik på en relevant 

afdækning af barnets aktuelle situation. 

  

Det er ifølge den børnesagkyndige problematisk, når børnesamtalen afholdes for første 

gang på et senere tidspunkt i forløbet, og hvor kommunen har undladt at afholde en 

indledende samtale med barnet eller den unge på baggrund af underretningen. Dette er 

særligt uhensigtsmæssigt, når det gælder de større børn, da de oftest i et senere 

sagsforløb vil være modvillige i relation til at indgå i samtalen og have en udpræget 

mistillid til myndighedsrådgiveren. Det fremhæves af den børnesagkyndige, at 

kommunen bør bestræbe sig på at afholde en indledende samtale med barnet eller den 

unge på baggrund af underretningen. En samtale, som følges op af en fornyet mere 

dybdegående samtale som led i den børnefaglige undersøgelse. En tidlig kontakt mellem 

myndighedsrådgiveren og barnet eller den unge er afgørende for, at sagsbehandleren 

senere i forløbet kan ”nå” ind til barnet eller den unge herunder, at der kan sikres barnet 

eller den unge den nødvendige følelsesmæssige opbakning. 

Sag 1 - Eksempel, på en børnesamtale som led i den børnefaglige undersøgelse 

Sagen drejer sig om en pige på 14 år. Kommunen modtager en underretning fra pigens 

læge om, at pigen er blevet udsat for et seksuelt overgreb af sin lillebror, og at det 

muligvis har stået på i en længere periode. Kommunen handler hurtigt ved at inddrage 
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børnehus og politi, og det besluttes, at pigen skal akut anbringes uden for hjemmet. 

Endvidere træffer kommunen afgørelse om at iværksætte en børnefaglig undersøgelse. 

Der afholdes først samtale med pigen 5 måneder efter underretningen som led i den 

børnefaglige undersøgelse.  

 

Den børnesagkyndige vurderer, at pigen fremstår modvillig i relation til at indgå i en 

samtale med kommunen, og at kommunen med fordel kunne have afholdt samtalen med 

pigen på et tidligere tidspunkt samt fulgt op af en fornyet samtale som led i den 

børnefaglige undersøgelse. En tidligere samtale ville have givet pigen bedre mulighed for 

at give sin mening til kende i forhold til den konkrete foranstaltning og blive orienteret 

om, hvad der videre skulle ske.  En samtale på et tidligere tidspunkt ville også have givet 

pigen et rum, hvor kommunen kunne støtte hende med henblik på en nødvendig 

følelsesmæssig opbakning.  

Dokumentation for samtaler med barnet eller den unge 

Den børnesagkyndige har bemærket, at der bør være fokus på dokumentationen af 

børnesamtalen. Der bør være et særskilt referat af børnesamtalen i forbindelse med 

undersøgelsen, hvor det i sin helhed klart angives, hvornår og hvad der er talt med 

barnet eller den unge om.  

7.4 Brugen af børnehus i sagsbehandlingen  
I den børnesagkyndiges vurdering fremhæves det flere gange, at brugen og kontakten til 

børnehuset er vigtig i forhold til udredningen af det mulige overgreb og hjælp til barnet 

eller den unge. Indsatsen samles til barnet eller den unge, så pågældende kan komme 

sig efter overgrebet, og ikke behøver at udtale sig for mange gange om overgrebet til 

forskellige aktører. Samtidig betyder inddragelsen, at der skabes en ”rød tråd” i 

sagsbehandlingen, således at overgrebet eller mistanken herom kan blive håndteret på 

en nuanceret måde.  

 

Følgende positive elementer fremhæves af den børnesagkyndige i de sager, hvor 

børnehuset har været involveret i sagen:  

 Der etableres en god faglig sparring om underretningens indhold og mulige sagsskridt 

umiddelbart efter underretningens modtagelse. 

 Inddragelse af børnehuset som led i den børnefaglige undersøgelse bidrager til en 

koordineret og skånsom tværfaglig indsats over for barnet eller den unge. 

 I de tilfælde, hvor børnehuset bliver inddraget, ses det også, at børnehuset hjælper 

forældrene med at finde alternative strategier for løsningen af konflikter i familien.  

 

Den børnesagkyndige påpeger, at i størstedelen af de sager, hvor kommunen har 

benyttet sig af børnehuset bistand som led i den børnefaglige undersøgelse, inddrages 

børnehusets anbefalinger i tilstrækkeligt og relevant omfang i undersøgelsen. Det vil 

sige, at børnehusets observationer og vurderinger indgår relevant sammen med det 

øvrige sagsmateriale i den børnefaglige undersøgelse, samtidig med, at man tager 

udgangspunkt i børnehusets anbefalinger i den socialfaglige analyse.   
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Sag 73 - Eksempel, hvor kommunen inddrager børnehusets anbefalinger i den 

børnefaglige undersøgelse 

Sagen drejer sig om en pige på fire år. Kommunen modtager en underretning fra 

børnehaven om, at pigen har været udsat for seksuelle overgreb af en bekendt.  

På baggrund af underretningen tager kommunen kontakt til børnehuset og anmelder 

sagen til politiet. Der afholdes desuden samtale med barnet på baggrund af 

underretningen, og der iværksættes en børnefaglig undersøgelse med inddragelse af 

børnehuset. Det fremgår af et afslutningsnotat fra børnehuset, at de professionelle 

voksne i pigens hverdag bør have en skærpet opmærksomhed omkring hendes trivsel. 

Samtidig anbefaler børnehuset, at der overvejes et legeterapeutisk forløb til pigen. Nogle 

måneder senere afsluttes den børnefaglige undersøgelse. I den børnefaglige 

undersøgelse indgår børnehusets anbefalinger, og der iværksættes legeterapi til pigen 

med henblik på en mulig bearbejdning af eventuelle overgreb.  

 

Den børnesagkyndige vurderer, at sagen er et eksempel på et godt forløb med hurtig 

iværksættelse af en børnefaglig undersøgelse og relevant inddragelse af børnehuset. 

Inddragelse af børnehuset sikrer ifølge den børnesagkyndig, at sagen håndteres på en 

kvalificeret og nuanceret måde. Ligeledes sikres det, at barnet ikke skal genfortælle sin 

historie til forskellige aktører, men at der i stedet nænsomt tages hånd om hendes 

situation. Det vurderes imidlertid samtidig, at kommunerne i visse sager agerer med en 

bekymrende mangel på viden om overgreb, såvel seksuelle som voldelige, og at 

kommunen i disse situationer burde have rådført sig med børnehuset. Det er derfor ifølge 

den børnesagkyndige vigtigt, at der i sager om overgreb etableres kontakt til børnehus 

så hurtigt som muligt for at være sikker på, hvorledes sagen skal håndteres særligt i de 

indledende stadier af sagen, således at relevante udfordringer identificeres og afhjælpes, 

inden problemerne vokser sig mere alvorlige eller tilspidses.  

Sag 98 - Eksempel, hvor kommunen ikke gøre brug af børnehuset 

Sagen drejer sig om en pige på 16 år. Kommunen har et længerevarende kendskab til 

familiens forhold grundet højt konfliktniveau i hjemmet og andre søskendes 

vanskeligheder. Kommunen modtager en underretning fra pigens efterskole, hvor det 

fremgår, at pigen har fortalt forstanderen om, at der i familien er en historik med vold i 

hjemmet, og at hun selv er blevet slået jævnligt siden, hun var fire år. Der afholdes en 

samtale med pigen på baggrund af underretningen, hvor hun gentager oplysningerne om 

vold i hjemmet. Under samtalen viser det sig, at pigen har en selvskadende adfærd. Der 

afholdes en samtale med forældrene, som afviser oplysningerne om vold, men bekræfter 

at pigen har en selvskadende adfærd. Kommunen træffer herefter afgørelse om 

børnefaglig undersøgelse, og kort tid senere tilbydes pigen en kontaktperson og samtaler 

hos en psykolog. Få uger efter modtager kommunen endnu en underretning om 

bekymring for pigens psykiske tilstand. 

  

Den børnesagkyndige vurderer, at kommunen afholder en god samtale med pigen på 

baggrund af underretningen, som er informerende om det videre sagsforløb og uden at 

fremstå som en afhøring af pigen. Dog fremhæver den børnesagkyndige, at kommunen 
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med fordel kunne have gjort brug af børnehuset til faglig sparring omkring 

underretningen, og at der burde have været et forløb i børnehuset baseret på 

oplysningerne om et dysfunktionelt familiemønster og årelange overgreb og 

omsorgssvigt. Børnehuset bliver ikke inddraget i sagsbehandlingen.   

 

Overordnet set har den børnesagkyndige vurderet, at det har været nødvendigt med 

inddragelse af børnehuset i de sager, hvor underretningen har været detaljeret og med 

oplysninger om overgreb eller mistanke herom og hvor udfordringer forbundet med de 

beskrevne forhold var udefinerbare og af alvorlig karakter, og hvor der var behov for en 

anden særlig ekspertise udover kommunens egen socialfaglige tilgang. 
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8 Samlet vurdering 

Dette kapitel vedrører den samlede vurdering af implementeringen af Overgrebspakken. 

Kapitlet bygger på kommunernes besvarelser på den landsdækkende 

spørgeskemaundersøgelse og Ankestyrelsens gennemgang af sager fra 25 kommuner. 

 

Kapitlet handler om:  

 Kommunernes samlede vurdering af Overgrebspakken 

 Ankestyrelsens samlede vurdering af de gennemgående sager 

 

Sammenfatning af kapitlets resultater 

 Næsten alle kommuner vurderer, at intentionerne bag Overgrebspakken i nogen 

eller høj grad blevet implementeret. 

 De fleste kommuner vurderer, at Overgrebspakken særligt har forbedret den 

kommunale forvaltnings samarbejde med politiet, hvor 82 procent oplever, at 

Overgrebspakken i høj eller nogen grad har forbedret dette samarbejde. 

 27 procent af kommunerne oplyser, at de selv har iværksat evalueringsinitiativer til 

at følge implementeringen af Overgrebspakken. 

 Sagsgennemgangen viser, at i 56 procent af de gennemgåede sager er 

underretningen samlet set blevet behandlet i overensstemmelse med de regler, der 

blev gennemført med Overgrebspakken pr. 1. oktober 2013. 

 I 26 ud af de 103 de gennemgåede sager har sagsgennemgangen givet 

Ankestyrelsen anledning til bekymring for det barn eller ung, som sagen omhandler, 

og/eller søskende eller andre børn. Ankestyrelsen har derfor taget disse sager op af 

egen drift efter servicelovens § 65 og kontaktet kommunerne for aktuelle 

oplysninger om barnets eller den unges forhold. Efterfølgende har Ankestyrelsen 

valgt at behandle ni sager på et ankemøde. 

8.1 Kommunernes samlede vurdering af 
Overgrebspakken 

8.1.1 Implementeringen af intentionerne bag Overgrebspakken 

Kommunerne blev bedt om at forholde sig til i hvilken grad, at intentionerne med 

Overgrebspakken var implementeret. Ifølge de fleste kommunale forvaltninger er 

intentionerne bag Overgrebspakken i nogen eller høj grad blevet implementeret. Særligt 

intentionen med den del af Overgrebspakken, som går under temaet ”Underretninger 
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vurderes inden for 24 timer og opfølgningen på underretninger er styrket” vurderes at 

være implementeret i høj grad. Lidt under en tredjedel oplever, at intentionerne med den 

del af Overgrebspakken, som går under temaet ”Mistrivsel og overgreb bliver opdaget og 

håndteret tidligt” er blevet implementeret i høj grad, se figur 8.1. 

Figur 8.1 I hvilken grad vurderer forvaltningen, at Overgrebspakkens overordnede 

intentioner er implementeret inden for de fire temaer. 

 

Note: Figuren er baseret på besvarelser fra alle 96 kommuner, som har besvaret spørgeskemaet. 

 

8.1.2 Overgrebspakkens betydning for det tværsektorielle 

samarbejde 

Ifølge kommunerne har Overgrebspakken forbedret den kommunale forvaltnings 

samarbejde med særligt politiet, hvor 43 procent af de 96 kommuner, som har besvaret 

spørgeskemaet oplever, at Overgrebspakken i høj grad har forbedret samarbejdet, se 

figur 8.2. 

  

30

55

80

91

65

43

19

7

5

2

1

2

0 20 40 60 80 100

Mistrivsel og overgreb
bliver opdaget og
håndteret tidligt

Der er fokus på den
forebyggende og

tværfaglige indsats

Børn altid høres og
beskyttes, når der er

mistanke om
overgreb

Underretninger
vurderes inden for 24
timer og opfølgning
på underretninger er

styrket

I høj grad implementeret I nogen grad implementeret I ringe grad implementeret Slet ikke implementeret



EVALUERING AF OVERGREBSPAKKEN  

 

 

 

 
124 

 

 

Figur 8.2 I hvilken grad vurderer forvaltningen, at Overgrebspakkens samlede tiltag 

har forbedret samarbejdet mellem den kommunale myndighed og følgende fagpersoner i 

forbindelse med håndtering af og opfølgning på underretninger om overgreb mod børn og 

unge? 

 

Note: Figuren er baseret på besvarelser fra alle 96 kommuner, som har besvaret spørgeskemaet. Vi har også spurgt til 

samarbejdet med børnehusene, men dette er udtaget, da børnehusene først er etableret i forbindelse med Overgrebspakken og 

denne derfor ikke kan have forbedret noget, der ikke var eksisterende inden. 

*Såsom ansatte på anbringelsessteder, kontaktpersoner, psykologer mv. 
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Blandt de kommuner, som har angivet slet ikke, i mindre grad eller i nogen grad til nogle 

af ovenstående faggrupper, uddyber flere, at det skyldes, at de i forvejen havde et godt 

samarbejde.  

8.1.3 Egne evalueringsinitiativer 
26 kommuner svarende til 27 procent af de 96 kommuner, som har besvaret 

spørgeskemaet, oplyser, at de selv har iværksat evalueringsinitiativer til at følge 

implementeringen af Overgrebspakken, se figur 8.3. 

 

Figur 8.3 Har kommunen selv iværksat evalueringsinitiativer til at følge 

implementeringen af Overgrebspakken? 

 

Note: Figuren er baseret på besvarelser fra alle 96 kommuner, som har besvaret spørgeskemaet. 

 

Et par kommuner oplyser, at deres evaluering omfatter monitorering eller ledelsestilsyn 

med modtagelsen og/eller håndteringen af modtagne underretninger. Herunder 

overholdelsen af 24-timerskravet og kravet om central registrering af underretninger. 

Andre kommuner oplyser, at de evaluerer beredskabet og implementeringen af eksterne 

beredskaber i kommunens skoler, institutioner mm. Endelig oplyser enkelte kommuner, 

at de evaluerer samarbejdet med børnehuset og de sager, hvor børnehuset er inddraget. 

8.2 Sammenfatning fra sagsgennemgangen 
25 kommuner er blevet bedt om at sende sager, hvor der er modtaget en underretning, 

som omhandler viden eller mistanke om overgreb13. Der er indsendt og vurderet i alt 103 

sager, som opfylder kriterierne14.  

 

Ankestyrelsen har bedt kommunerne om at indsende samtlige akter i sagerne. 

Ankestyrelsen har alene vurderet sagerne ud fra de oplysninger der er blevet indsendt. 

Resultaterne er således baseret på de dokumenterede oplysninger i de 103 sager. 

Sagsgennemgangen har haft særligt fokus på forløbet efter modtagelsen af en 

                                           
13 Underretningen skal være modtaget i kommunen i perioden 1. oktober 2013 til 1. september 2014 
14 Kommunerne blev bedt om at indsende fem sager hver – i alt 125 sager - en stor del af sagerne opfyldte ikke kriterierne og 

er dermed ikke indgået i undersøgelsen  
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underretning med henblik på at afdække kommunernes implementering af 

Overgrebspakken i forhold til følgende tre konkrete mål: 

 

 Hurtig vurdering af og styrket opfølgning på underretninger 

 Styrket tværfagligt samarbejde om indsatsen 

 Øget inddragelse af barnet eller den unge via nye og tydeliggjorte krav til 

samtaler med barnet eller den unge 

8.2.1 Overholdelse af de nye lovkrav samlet set 
Samlet set vurderer Ankestyrelsen, at i 58 af de 103 sager, svarende til 56 procent, er 

underretningen blevet behandlet i overensstemmelse med de regler, der blev gennemført 

med Overgrebspakken pr. 1. oktober 2013, se tabel 8.1. 

 

Tabel 8.1 Har kommunen samlet set behandlet underretningen i overensstemmelse med 

de regler, der blev gennemført med Overgrebspakken pr. 1. oktober 2013? 

 Antal Procent 

Ja 58 56 

Nej 45 44 

I alt 103 100 

Note: Tabellen er baseret på gennem af alle 103 sager. 

 

I Ankestyrelsens vurdering af, om kommunen har behandlet en underretning i 

overensstemmelse med Overgrebspakken, er der lagt vægt på, om: 

 underretningen er blevet behandlet inden for 24 timer, jf. servicelovens § 155, 

stk. 2 

 der er afholdt en samtale med barnet eller den unge på baggrund af 

underretningen, og om samtalen er afholdt uden samtykke fra 

forældremyndighedsindehaverens side og uden dennes tilstedeværelse, når der er 

mistanke eller viden om overgreb fra forældrenes side, jf. servicelovens § 155 a, 

stk. 2 

 der er foretaget en genvurdering af sagen, når underretningen vedrører et barn 

eller en ung over for hvem, kommunen allerede har iværksat foranstaltninger, 

eller underretningen indgår som led i en børnefaglig undersøgelse, der pågår, jf. 

servicelovens § 155 a, stk. 1 

 børnehuset er blevet inddraget som led i udarbejdelse af den børnefaglige 

undersøgelse, når kommunen har truffet afgørelse herom, jf. servicelovens § 50 b 

 der er afholdt en børnesamtale som led i den børnefaglige undersøgelse, jf. 

servicelovens § 50, stk. 3 

 

I hver enkelt sag har Ankestyrelsen også vurderet, om kommunen på baggrunden af 

underretningen burde have udarbejdet en børnefaglig undersøgelse eller tillæg til en 
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eksisterende børnefaglig undersøgelse. Denne vurdering har indgået som et pejlemærke i 

forhold til, om sagen giver anledning til bekymring i øvrigt. Se nærmere afsnit 8.2.2. 

herom.  

 

Hyppigste sagsbehandlingsmangler 

Den hyppigste mangel i de sager, hvor underretningen ikke er blevet behandlet i 

overensstemmelse med Overgrebspakken er, at: 

 reglerne om en samtale med barnet eller den unge på baggrund underretningen 

ikke er overholdt  

 underretningen ikke behandles inden for 24 timer med henblik på en vurdering af, 

om barnet eller den unges udvikling er i fare, således at der straks skal 

iværksættes en indsats  

 børnehuset ikke konsekvent benyttes som led i den børnefaglige undersøgelse, 

når politi eller sundhedsvæsen er involveret, og underretningen handler om 

overgreb eller mistanke herom. 

 

Manglende afholdelse af samtaler med barnet eller den unge på baggrund af 

underretningen 

Den hyppigste mangel ved sagerne er, at den lovpligtige samtale med barnet eller den 

unge på baggrund af underretningen ikke altid afholdes. I 28 ud af 103 sager, svarende 

til 27 procent, er der ikke afholdt en samtale med barnet eller den unge på baggrund af 

underretningen, når underretningen går på en viden eller mistanke om overgreb. I 91 

procent af disse sager har kommunen ikke angivet årsagen til, at samtalen med barnet 

eller den unge er blevet udeladt.  

 

Underretningen behandles ikke inden for 24 timer 

Manglende behandling af underretningen inden for 24 timer er også en årsag til, at 

sagerne ikke vurderes at være i overensstemmelse med Overgrebspakken. I 19 ud af 

103 sager, svarende til 18 procent, er underretningen ikke blevet behandlet inden for 24 

timer med henblik på at vurdere, om barnets eller den unges udvikling er i fare, således 

at der straks skal iværksættes en indsats. 

 

Børnehuset benyttes ikke konsekvent som led i den børnefaglige undersøgelse 

Kommunerne benytter sig ikke konsekvent af børnehuset som led i den børnefaglige 

undersøgelse. I 12 ud af 30 sager, svarende til 40 procent, benytter kommunerne sig af 

børnehuset bistand som led i den børnefaglige undersøgelse. I de resterende fem ud af 

18 sager har Ankestyrelsen vurderet, at kommunerne burde have inddraget børnehuset 

som led i den børnefaglige undersøgelse. 

8.2.2 Sager, der giver anledning til bekymring  
Udover at vurdere om sagerne er blevet behandlet i overensstemmelse med de nye 

regler i Overgrebspakken, har Ankestyrelsen vurderet, hvorvidt kommunen har gjort eller 

gør tilstrækkeligt for barnet eller den unge. Ankestyrelsen tager sager op af egen drift, 

når vi vurderer, at kommunen ikke har foretaget de fornødne sagsbehandlingsskridt i 
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sagen, eller kommunen ikke har truffet de afgørelser om støtte, som bedst kan løse 

barnets eller den unges problemer og behov.   

 

I 26 af de 103 gennemgåede sager svarende til 25 procent har gennemgangen af sagen 

givet anledning til bekymring, hvorfor Ankestyrelsen har taget sagen op til behandling af 

egen drift, jf. servicelovens § 65, se tabel 8.2. 

 

Tabel 8.2 Giver sagen anledning til bekymring? 

  Antal Procent 

Ja 26 25 

Nej 77 75 

I alt 103 100 

 

Note: tabellen er baseret på gennemgang af alle 103 sager. 

 

Ankestyrelsen har i forhold til de 26 sager vurderet, at kommunen ud fra det 

foreliggende oplysningsgrundlag ikke har handlet tilstrækkeligt relevant i forhold til 

barnets eller den unges særlige behov.  

 

I det følgende opsummeres de mest centrale problemstillinger, som har givet anledning 

til bekymring ved sagsgennemgangen: 

 Langvarige sagsforløb præget af passivitet og langsommelig sagsbehandling. 

 Mange underretninger gennem årenes løb uden en bedring i barnets eller den 

unges forhold. 

 Manglende iværksættelse af relevante undersøgelser.  

 Manglende iværksættelse af foranstaltninger på baggrund af undersøgelser. 

 Iværksættelse af tiltag og foranstaltninger på et uoplyst grundlag.  

 Manglende inddragelse af børnehus.  

 Manglende fokus på de centrale problemstillinger.  

 For meget forældrehensyn.  
 Utilstrækkelig indsats i forhold til barnets eller den unges særlige behov. 

Ved sagsgennemgangen har Ankestyrelsen også været opmærksom på, om der fremgår 

oplysninger i sagerne, som giver anledning til bekymring for søskende eller andre børn.  I 

13 af de 26 sager er der bekymring for søskende, mens der i én sag er bekymring for et 

andet barn, se tabel 8.3. 

 

Tabel 8.3 Hvis ja - i forhold til hvem? 

  Antal Procent 

Barnet 26 100 
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Søskende 13 50 

Andre 1 4 

I alt 26 100 

 

Note: tabellen er baseret på gennemgang af alle 26 sager, som har givet anledning til bekymring. 

 

I otte ud af de 58 sager, hvor Ankestyrelsen vurderer, at kommunerne har behandlet 

underretningen i overensstemmelse med Overgrebspakkens regelsæt, vurderer 

Ankestyrelsen alligevel, at sagen i øvrigt giver anledning til bekymring, se tabel 8.4. 

 

Tabel 8.4 Hvorvidt der er grund til bekymring blandt sager, hvor underretningen 

henholdsvis er og ikke er behandlet i overensstemmelse med de regler, der blev 

gennemført med Overgrebspakken 

  Ja, sagen 

giver 

anledning 

til 

bekymring 

Nej, sagen 

giver ikke 

anledning til 

bekymring 

I alt 

Ja, underretningen er behandlet i overensstemmelse med 

Overgrebspakken 

8 50 58 

Nej, underretningen er ikke behandlet i overensstemmelse med 

Overgrebspakken 

18 27 45 

I alt 26 77 103 

 

Note: tabellen er baseret på gennemgang af alle 103 sager. 

 

I disse otte sager udfører kommunerne en relevant indledende sagsbehandling ved at 

behandle underretningen inden for 24 timer og inddrager barnet eller den unge tidligt i 

sagsforløbet.   

 

Det ses derimod, at kommunerne, i det efterfølgende sagsbehandlingsforløb, ud fra de 

foreliggende oplysninger, ikke formår at iværksætte den rette indsats for barnet eller den 

unge, oftest grundet et ufuldstændigt oplysningsgrundlag eller langvarig sagsbehandling.  

 

I størstedelen af sagerne tilbydes støtte efter servicelovens § 11, stk. 3 og stk. 4, hvor 

barnets eller den unges problemer er så store, at Ankestyrelsen vurderer, at der er 

behov for en børnefaglig undersøgelse eller særlige foranstaltninger efter servicelovens 

kapitel 11.  
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Endelig ses det også, at iværksatte børnefaglige undersøgelser eller tillæg hertil ikke er 

blevet færdiggjorte inden for fire måneders fristen, og at der ud fra de foreliggende 

oplysninger ikke er blevet iværksat relevante støtteforanstaltninger for barnet eller den 

unge og familien.   

Sag 100 - sag, som Ankestyrelsen har taget op af egen drift:  
Sagen drejer sig om en dreng på 13 år. Kommunen har kendt familien i årevis, grundet 

et højt konfliktniveau mellem forældrene.  Hertil kommer, at mor har en svær 

depression.  

 

Kommunen modtager en underretning fra børnepsykiatrisk afdeling, da drengen akut er 

henvist dertil fra vagtlægen. Drengen har været meget påvirket og fysisk fået det dårligt, 

efter at have fortalt, at han gennem flere år er blevet misbrugt af et nært familiemedlem, 

når han er på samvær hos sin far. Kommunen behandler underretningen inden for 24 

timer. Det vurderes, at der ikke skal afholdes en samtale med drengen på baggrund af 

underretningen, da han psykisk har det rigtig dårligt. Det besluttes, at den børnefaglige 

undersøgelse skal revideres, og at børnehuset skal benyttes. Sagen anmeldes til politiet, 

som afhører drengen i børnehuset. Ved afhøringerne bliver drengen så dårlig, at han må 

indlægges på sygehuset med krampetilfælde. Børnehuset vurderer, at drengen har behov 

for længerevarende støtte og terapi med henblik på at bearbejde de seksuelle overgreb. 

Herudover vurderes det, at drengen er præget af en opvækst med mange 

følelsesmæssige belastninger i familien. Der er gået over seks måneder siden 

underretningen og den børnefaglige undersøgelse er endnu ikke udarbejdet. Samtidig 

fremgår det ikke af sagens akter, hvilke tiltag eller foranstaltninger der er iværksat i 

forhold til drengen eller familien.  

 

Ankestyrelsen vurderer, at kommunen har behandlet underretningen i overensstemmelse 

med Overgrebspakken. Underretningen behandles inden for 24 timer, der tages stilling 

til, om der skal afholdes en samtale med barnet, og børnehuset inddrages tidligt i 

sagsforløbet. Ankestyrelsen har imidlertid vurderet, at sagen ud fra de foreliggende 

oplysninger giver anledning til bekymring, da der er tale om en særlig sårbar dreng, der 

har været udsat for et længerevarende overgreb. Sagen bærer samtidig præg af 

forsinkelser i sagsbehandlingen og et manglende overblik over drengens og familiens 

situation og støttebehov.  

 

Mødebehandlede sager: 

 

Når Ankestyrelsen tager en sag op af egen drift kontakter vi kommunen for at få aktuelle 

oplysninger, kommunen har om barnet eller den unge og familien, og en redegørelse fra 

kommunen om barnets eller den unges forhold.  

På baggrund af nye oplysninger i sagerne har Ankestyrelsen valgt at mødebehandle ni 

sager ud af 26 sager.   
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Dermed er antallet af sager, som Ankestyrelsen har taget op af egen drift større end det 

antal, som rent faktisk er endt med at blive mødebehandlet. Dette skyldes, at der i nogle 

sager er sket en udvikling i sagen, efter at Ankestyrelsen modtog sagsakterne til brug for 

sagsgennemgangen. De nye oplysninger har eksempelvis været, at kommunen selv har 

besluttet at iværksætte en børnefaglig undersøgelse eller supplere en eksisterende efter 

servicelovens § 50, træffe afgørelse om relevante støtteforanstaltninger i hjemmet eller 

træffe afgørelse om anbringelse uden for hjemmet. 
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Bilag 1  Metode 

Ankestyrelsens evaluering af Overgrebspakken omfatter en praksisundersøgelse og en 

velfærdsundersøgelse: 

 

 Praksisundersøgelsen omfatter en gennemgang af et antal konkrete sager fra 25 

kommuner, hvor Ankestyrelsen vurderer, om den enkelte kommune har behandlet 

sagerne i overensstemmelse med gældende lovgivning med fokus på de nye lovkrav, 

der er omfattet af Overgrebspakken. 

 

 Velfærdsundersøgelsen består af spørgeskema til alle 98 kommuner, hvoraf 96 har 

besvaret spørgeskemaet, og interview med fire udvalgte kommuner. 

Velfærdsundersøgelsen afdækker, hvor langt kommunerne er kommet med 

implementering af Overgrebspakkens intentioner og lovændringer. Herunder hvilke 

gevinster samt udfordringer og barrierer de eventuelt har oplevet ved 

implementeringen. 

 

Fokus for både praksis- og velfærdsundersøgelsen er på forløbet efter modtagelsen af 

underretningen og ikke forløbet inden der underrettes.15 Praksisundersøgelsen og 

velfærdsundersøgelsen er gennemført, således at evalueringen starter med 

spørgeskemaet, hvorefter praksisundersøgelsens sagsgennemgang gennemføres med 

inddragelse af viden fra spørgeskema-undersøgelsen. Afslutningsvis gennemføres 

interviewene, som bygger videre på den viden, der er kommet fra spørgeskema-

undersøgelsen og sagsgennemgangen. 

 

Evalueringen vil blive formidlet samlet, så resultaterne fra praksisundersøgelsens 

sagsgennemgang og velfærdsundersøgelsens belysning af kommunernes 

implementeringsproces og vurdering af gevinster og udfordringer forbundet hermed vil 

supplere hinanden. 

1.1  Spørgeskemaet 
Formålet med spørgeskema-undersøgelsen er at få et generelt indblik i kommunernes 

arbejde med de nye lovbestemmelser, samt hvor langt de er i processen med at efterleve 

intentionerne i Overgrebspakken. Herunder hvordan kommunerne har implementeret de 

nye lovkrav til beskyttelse af børn og unge mod overgreb og hvilke gevinster samt 

udfordringer, der eventuelt har været med implementeringen.  

 

Spørgeskemaet omfatter følgende temaer: 

Grundoplysninger om kommunens kontaktperson for undersøgelsen. 

Det kommunale beredskab. 

                                           
15 Denne afgrænsning bygger på, at forløbet før, der underrettes, vil blive belyst i henholdsvis den kommende 

underretningsstatistik (oktober 2015) og i en kendskabsanalyse blandt fagpersoner, som kommer i forlængelse af 

Ankestyrelsens kampagne om underretninger (november 2014). 
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Håndtering af underretninger – herunder håndtering af henholdsvis modtagelse af 

underretninger, akutvurderingen, tilbagemelding til en faglig underretter og 

genvurdering. 

Brug af børnehus. 

Overordnede spørgsmål til implementeringen af Overgrebspakken. 

 

Spørgeskemaet er kvalificeret ved at blive testet i tre kommuner – Horsens Kommune, 

Hvidovre Kommune og Randers Kommune. 

 

Spørgeskemaet blev udsendt til alle kommuner med mail d.7. november 2014 med 

svarfrist d.28. november. De kommuner, som ikke havde besvaret spørgeskemaet d.21. 

november blev med mail påmindet om svarfristen d.28. november. Endelig blev de 

kommuner, som ikke havde besvaret spørgeskemaet inden svarfristen, kontaktet 

telefonisk. Spørgeskemaet blev besvaret af 96 kommuner i perioden d.7. november 2014 

til d.5. december 2014. De to kommuner, som ikke har besvaret spørgeskemaet er 

Hørsholm kommune og Glostrup kommune, som begge er blevet kontaktet over telefon 

herom. 

1.2  Praksisundersøgelsen 
Ankestyrelsen har pligt til på landsplan at koordinere, at afgørelser som kan indbringes 

for Ankestyrelsen, træffes i overensstemmelse med lovgivningen og praksis. Om  

lovgrundlaget henvises til kapitel 11 i lovbekendtgørelse nr. 983 af 8. august 2013 om  

retssikkerhed og administration på det sociale område (retssikkerhedsloven) og §§ 42-46  

i Social- og Integrationsministeriets bekendtgørelse nr. 722 af 19. juni 2013 om 

retssikkerhed og administration på det sociale område. 

 

Praksisundersøgelser er et af de redskaber, som benyttes til at belyse om 

myndighedernes afgørelser er i overensstemmelse med lovgivningen og til at sikre 

ensartethed og ligebehandling på landsplan. I de tilfælde, hvor undersøgelserne  

afdækker fejl og mangler i sagsbehandlingen, giver praksisundersøgelser Ankestyrelsen 

et grundlag for at målrette den fremadrettede vejledning. 

 

Praksisundersøgelsen skal behandles på et kommunalbestyrelsesmøde i de medvirkende 

kommuner i henhold til retssikkerhedslovens § 79 a. Bestemmelsen præciserer det 

kommunalpolitiske ansvar for at følge op på resultatet af praksisundersøgelser og 

understreger kommunalbestyrelsernes ansvar for at sikre retssikkerhed i kommunernes 

afgørelser. 

 

Denne praksisundersøgelse har haft fokus på, om kommunernes sagsbehandling af 

underretninger modtaget efter d.1. oktober 2013 om overgreb mod børn eller unge eller 

mistanke herom, lever op til de centrale lovændringer, der blev gennemført med 

Overgrebspakken, der trådte i kraft d.1. oktober 2013.  

1.2.1  Udvælgelsen af kommuner og sagstyper 
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Ved en praksisundersøgelse indkalder Ankestyrelsen et antal sager og foretager en 

gennemgang af disse med henblik på legalitetsvurdering.  

 

Legalitetsvurderingen indebærer dels en materiel vurdering af afgørelsernes rigtighed i  

forhold til lovgivning og Ankestyrelsens praksis, dels en formel vurdering af sagerne i 

forhold til forvaltningsretlige regler og de særlige sagsbehandlingsregler på sagsområdet. 

I denne sammenhæng er der blevet indkaldt fem konkrete sager fra 25 kommuner – i alt 

125 sager.  

 

Der er indkaldt sager fra fem kommuner fra hver region og kommuner med forskellig 

befolkningsmæssig størrelse inden for hver region. Desuden har vi sekundært ønsket at 

opfange en bred variation i forhold til besvarelserne på det landsdækkende spørgeskema, 

som indgår i denne evaluering. Der er indkaldt sager fra nedenstående kommuner: 

Region Syddanmark: Billund, Middelfart, Varde, Haderslev og Odense 

Region Hovedstaden: Allerød, Albertslund, Bornholm, Gentofte og København 

Region Sjælland: Stevns, Sorø, Vordingborg, Holbæk og Slagelse 

Region Midtjylland: Struer, Syddjurs, Favrskov, Viborg og Aarhus 

Region Nordjylland: Brønderslev, Vesthimmerland, Jammerbugt, Thisted og 

Frederikshavn 

 

Kommunerne er blevet bedt om at indsende sager, hvor der er modtaget en underretning 

som omhandler overgreb (vold og/eller seksuelle overgreb eller mistanke herom).  

Underretningen skal være modtaget i kommunen i perioden 1. oktober 2013 til 

1.september 2014 og så sent i denne periode, som muligt. Blandt de indsendte sager må 

der desuden ikke indgå søskende sager og der må ikke være afgørelserne i sagerne, som 

er blevet anket til og/eller behandlet i Ankestyrelsen i perioden efter 1.oktober 2013. 

 

Ikke alle kommuner har haft fem sager, der lever op til de kriterier, som Ankestyrelsen 

har stillet i indkaldelsesbrevet. Ankestyrelsen har anmodet om at få tilsendt 125 sager, 

men har alene modtaget 121 sager. Herefter viste 18 ud af de 121 sager sig ikke at leve 

op til kriterierne for udvælgelse af sager til undersøgelsen og er derfor udgået af 

undersøgelsen: 

 I fire sager er underretningen modtaget udenfor måleperioden, det vil sige i perioden 

1. oktober 2013 til 1. september 2014. 

 I tre sager overskygger barnet eller den unges funktionsnedsættelser sagsforløbet og 

behandling i forhold til Overgrebspakken, hvorfor det ud fra en konkret vurdering er 

fundet hensigtsmæssigt ikke at behandle sagerne i undersøgelsen. 

 I fem sager har sagen tidligere været behandlet af Ankestyrelsen. 

 I to sager mangler der tilstrækkelige akter om underretningens karakter. 

 I fire sager er underretningen ikke omfattet af undersøgelsens målgruppe om 

overgreb eller mistanke herom. 

 

Undersøgelsen er derfor baseret på 103 sager fra 25 kommuner. 

1.2.2  Vurderingspunkter 
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I forbindelse med Ankestyrelsens vurdering af de indsendte sager anvendes et 

måleskema, hvor der indgår de måleelementer, som er relevante for den konkrete 

praksisundersøgelse. Ankestyrelsen fremsender de vurderede og udfyldte måleskemaer 

til høring i den enkelte kommune i forbindelse med afrapportering af 

praksisundersøgelsen.  

 

De enkelte sager er blevet vurderet ud fra, om de samlet set er behandlet i 

overensstemmelse med gældende lovgivning og praksis med fokus på de lovændringer, 

som indtrådte med vedtagelsen af Overgrebspakken. Der er tale om en stikprøve, som 

omfatter et mindre antal sager fra hver af de deltagende kommuner. Formålet er dermed 

ikke at vurdere praksis i den enkelte kommune.  Resultaterne af en praksisundersøgelse 

er ikke statistisk signifikante, der er alene tale om en tendens ud fra de indsendte sager.  

 

Undersøgelsen har overordnet haft fokus på følgende vurderingspunkter:  

 Reageres der hurtigt nok på underretninger? Herunder hvorvidt der foretages en 

vurdering af akut behov for støtte inden for 24 timer i henhold til servicelovens § 

155, stk. 2. Hvorvidt der foretages en genvurdering af anden person, hvis der er 

modtaget underretning i en sag, hvor der er iværksat foranstaltning i henhold til 

servicelovens § 155 a, stk. 1? Om en faglig underretter er blevet orienteret om, 

hvorvidt der er iværksat en undersøgelse eller foranstaltning vedrørende det barn 

eller den unge, som underretningen vedrører, jf. servicelovens § 155 b, stk. 2? 

 I hvilket omfang inddrages barnet eller den unge? Herunder om der er afholdt en 

indledende samtale med barnet eller den unge på baggrund af underretningen, 

og/eller en børnesamtale i forbindelse med den børnefaglige undersøgelse i henhold 

til servicelovens §§ 155 a, stk. 2 og 50 stk. 3? 

 Er der udarbejdet en børnefaglig undersøgelse og er børnehuset inddraget 

hensigtsmæssigt i henhold til servicelovens §§ 50 a, 50 b og 50 c? 

 Har kommunen gjort brug af muligheden for udveksling af oplysninger med politiet 

efter servicelovens § 49b? 

1.2.3  Børnesagkyndig vurdering 

I denne praksisundersøgelse indgår en udvidet børnesagkyndig vurdering af 

kommunernes sagsbehandling.  

Ankestyrelsen har valgt at benytte sig af en af de børnesagkyndige konsulenter, der 

allerede er tilknyttet sagsbehandlingen i Ankestyrelsen. Dette ud fra, at den 

børnesagkyndige konsulent ud over den børnefaglige viden, har viden om den 

kommunale sagsbehandling og kan overskue hele sagsbehandlingsforløb. Konsulenten 

har desuden et godt kendskab til, hvilke foranstaltningsmuligheder, der kan tilbydes i 

sagsbehandlingsforløbet. 

 

Formålet med den børnesagkyndiges vurdering er en nuanceret kvalitativ beskrivelse af 

udvalgte sager i praksisundersøgelsen. Den kvalitative beskrivelse koncentrerer sig om 
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problemstillinger, hvor der vurderes at være udfordringer for enkelte eller flere 

kommuner, eller hvor enkelte eller flere kommuner har valgt en god løsning. Det er 

således ikke væsentligt om et eksempel er repræsentativt for flere kommuner i 

undersøgelsen. Det væsentlige er, om eksemplet bidrager til for eksempel at fremhæve  

den gode inddragelse, som andre kommuner kan drage nytte af.  

Valg af sager til børnesagkyndig vurdering 

I denne praksisundersøgelse er 22 sager udvalgt til særlig børnesagkyndig vurdering. 

Sagerne er ikke udvalgt tilfældigt, da forudsætningen for en børnesagkyndig vurdering 

har været, at sagens problemstilling fremstod tydeligt og var velbeskrevet. Endvidere har 

Ankestyrelsen vurderet, hvilke af disse sager der var særligt egnede til en 

børnesagkyndig vurdering med henblik på læring i kommunerne.  

 

Blandt de 22 udvalgte sager, som den børnesagkyndige gennemgik, var der følgende: 

 15 sager, hvor der var afholdt en samtale med barnet eller den unge umiddelbart 

efter modtagelsen af underretningen. Blandt disse 15 sager har der i ni sager 

deltaget andre end barnet eller den unge og en myndighedsrådgiver til denne 

samtale. 

 Otte sager, hvor der var udarbejdet en børnefaglig undersøgelse, hvor børnehuset i 

tre af disse sager var inddraget i denne udarbejdelse.  

 Fem sager, hvor der var afholdt en separat samtale med barnet eller den unge som 

led i udarbejdelsen af den børnefaglige undersøgelse. 

Den børnesagkyndiges vurderingspunkter 

Den børnesagkyndige har i undersøgelsen navnlig vurderet:  

 Om kommunernes valg af tiltag eller foranstaltninger på baggrund af 

underretningen er hensigtsmæssige og tilstrækkelige i forhold til barnets eller den 

unges støttebehov. 

 Kommunernes inddragelse af barnet eller den unge. Herunder:  

o kvaliteten af samtalerne med barnet eller den unge på baggrund af 

underretningen herunder eventuelle beslutninger om at undlade at 

gennemføre samtalen 

o kvaliteten af børnesamtalen afholdt som led i en eventuel børnefaglig 

undersøgelse  

 Brugen af børnehuse og kvaliteten af inddragelsen af børnehuset ved 

behandlingen af underretningen og/eller som led i den børnefaglige undersøgelse.  

Den børnesagkyndiges vurdering af de enkelte sager er sammenskrevet og indgår i 

undersøgelsen sammen med den børnesagkyndiges mere overordnede generelle 

bemærkninger til sagerne, som en beskrivelse af de fremherskende tendenser i de 

undersøgte sager. Der er således ikke tale om en afrapportering på enkeltsagsniveau. 

1.3  Interview 
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Som sidste led i Ankestyrelsens evaluering af Overgrebspakken er der foretaget interview 

i fire udvalgte kommuner. Interviewene har haft til formål at bidrage med uddybende 

beskrivelser af erfaringer med implementering og håndtering af de lovkrav, som blev 

vedtaget forbundet med Overgrebspakken og som trådte i kraft d.1. oktober 2013. 

Herunder beskrivelser af udfordringer og gevinster, som kommunerne har oplevet i 

forbindelse med implementeringen og den fortsatte håndtering af lovkravene. 

 

Interviewene har været semistruktureret og har taget udgangspunkt i en spørgeguide, 

som berører følgende fem temaer: 

 Håndtering af underretninger.  

Herunder håndtering af kravet omkring akutvurdering, genvurdering og 

tilbagemelding til faglige underretter i henhold til henholdsvis Servicelovens § 

155, § 155 b, stk.2 og § 155 a. 

 Brugen af børnehuset. 

Herunder brugen af konsultativ bistand og samarbejde omkring udarbejdelsen af 

børnefaglige undersøgelser i henhold til Serviceloven § 50 b. 

 Inddragelse af barnet.  

Herunder afholdelse af en indledende samtale umiddelbart efter modtagelse af 

underretningen og en separat samtale forbundet med § 50 i henhold til 

henholdsvis Servicelovens § 50, stk.3 og § 155 a, stk. 2. 

 Udvidede muligheder for udveksling af oplysninger mellem blandt andet den 

kommunale myndighed og politiet (i henhold til Serviceloven § 50 c og § 49 b). 

 Det kommunale beredskab. Gevinster og udfordringer forbundet med 

udformningen heraf. 

De fire kommuner, der er blevet interviewet er Billund Kommune, Horsens Kommune, 

Kalundborg Kommune og Frederiksberg Kommune. Disse er udvalgt ud fra følgende 

kriterier: 

 Regional spredning. 

 Størrelse, således at der er tre mellemstore kommuner og en er stor kommune. 

 De udfordringer, som de beskrev i spørgeskemaet særligt forbundet med 

håndtering af underretninger og samarbejde med børnehuset. 

 Har ikke deltaget i interview i forbindelse med andre større undersøgelser på 

området foretaget af Ankestyrelsen i de sidste par år. 

Interviewene fandt sted i april måned 2015 og kommunerne har fået mulighed for at 

afgive bemærkninger til de uddrag eller citater fra interviewet med deres kommune, som 

medtages i rapporten. 
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Bilag 2  Regelgrundlag 

2.1  Serviceloven 
Lovbekendtgørelse nr. 1093 af 5. september 2013 (erstattet af lovbekendtgørelse nr. 

150 af 16. februar 2015): 

Kapitel 1 om formål og område  

Kapitel 3 om kommunens rådgivning 

Kapitel 6 om generelle bestemmelser  

Kapitel 11 om særlig støtte til børn og unge  

Kapitel 26 om godkendelse, opfølgning og tilsyn 

Kapitel 27 om underretningspligt  

https://www.retsinformation.dk/Forms/R0710.aspx?id=167849 

2.2  Retssikkerhedsloven 
Lovbekendtgørelse om retssikkerhed og administration på det sociale område 

(Retssikkerhedsloven) nr. 1019 af 23. september 2014:  

§§ 76 og 79 a om Ankestyrelsens pligt til at koordinere praksis på landsplan 

https://www.retsinformation.dk/forms/R0710.aspx?id=163342 

2.3   Offentlighedsloven 
Lovbekendtgørelse nr. 606 af 12. juni 2013. 

§ 13 om notatpligt. 

https://www.retsinformation.dk/forms/R0710.aspx?id=152299 

2.3.1  Bekendtgørelser 
Bekendtgørelse nr. 194 af 24. februar 2015 om retssikkerhed og administration på det 

sociale område  
Bekendtgørelse nr. 1153 af 1. oktober 2013 om børnehuse  

2.3.2  Vejledninger mv. 
”Vejledning om særlig støtte til børn og unge og deres familier”. Vejledning nr. 3 nr. 
9007 af 7. januar 2014.  
Kvalitetsstandarder for børnehuse. Vejledende faglige retningslinjer for indsatsen i 
børnehusene. September 2013. 

2.3.3  Lovforarbejder 
Overgrebspakken 
Lovforslag L 181 Forslag til lov om ændring af lov om social service (beskyttelse af 
børn og unge mod overgreb m.v.) fremsat den 13. marts 2013  
 

 

https://www.retsinformation.dk/Forms/R0710.aspx?id=167849
https://www.retsinformation.dk/forms/R0710.aspx?id=163342
https://www.retsinformation.dk/forms/R0710.aspx?id=152299
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Bilag 3  Tabelsamling 

I dette bilag indgår målepunkter fra praksisundersøgelsen og spørgsmål fra 

spørgeskemaundersøgelsen, som ikke er med i rapportens kapitler. Herunder 

baggrundsspørgsmål og enkelte spørgsmål, som af forskellige grunde ikke har taget 

med. 

3.1  Grundoplysninger knyttet til praksisundersøgelsen 

3.1.1  Kønsfordeling 
50 ud af 103 sager, svarende til 49 procent, omhandler drenge. 

 

Tabel 1 1.3 Køn 

  Antal Procent 

Dreng 50 49 

Pige 53 51 

I alt 103 100 

 

Note: Tabellen er baseret på alle 103 sager. 

3.1.2  Underretningstype 
De fleste underretninger, som undersøgelsen omhandler, er kommet fra skole, 

dagpleje/daginstitution eller forældre.  

 

Tabel 2 2.2 Underretningstype 

  Antal Procent 

Mellemkommunal underretning 1 1 

Plejefamilie/anbringelsessted 0 0 

Anden kommunal forvaltning 0 0 

Skole 28 27 

Dagpleje/daginstitution 14 14 

Fritidshjem/klub/SFO 3 3 

Sundhedsplejerske 1 1 

Egen læge 2 2 
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Øvrigt sundhedsvæsen 5 5 

Politi 6 6 

Domstol 0 0 

Anden offentlig myndighed eller person i offentlig tjeneste 2 2 

Henvendelser fra et barn/en ung 1 1 

Henvendelser fra forældremyndighedsindehavere 10 10 

Anden i barnets/den unges familie eller netværk 2 2 

Nabo 1 1 

Anonym 9 9 

Organisationer 1 1 

Krisecenter 2 2 

Andre - angiv hvem 15 15 

I alt 103 100 

 

Note: Tabellen er baseret på alle 103 sager. 

3.1.3  Kommunens tidligere kendskab til barnet 
I 53 procent af de gennemgåede sager har kommunen kendskab til det barn eller den 

unge ved modtagelsen af den underretningen, som undersøgelsen omhandler.  Dette 

kendskab bygger for størstedelen af de gennemgående sagers vedkommende på, at 

kommunen tidligere har modtaget underretningen om barnet/de unge, har tildelt en 

foranstaltning til barnet/den unge eller er ved at udarbejde en børnefaglig undersøgelse 

omhandlende barnet/den unge. 

 

Tabel 3 3.1  Har kommunen et tidligere kendskab til barnet/den unge på 

underretningstidspunktet? 

  Antal Procent 

Ja 55 53 

Nej 48 47 

I alt 103 100 

 

Note: Tabellen er baseret på alle 103 sager. 
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Tabel 4 3.2 Hvis ja - hvad beror dette kendskab på? (sæt evt. flere krydser)? 

  Antal Procent 

Der er iværksat en foranstaltning for barnet eller den unge på 

underretningstidspunktet 

16 29 

Barnet/den unge har tidligere fået bevilget en foranstaltning. 7 13 

Der er givet støtte efter serviceloven § 11 til barnet eller den unge på 

underretningstidspunktet 

2 4 

Barnet/den unge har tidligere modtaget støtte efter serviceloven § 11. 4 7 

Kommunen har tidligere modtaget underretning(er) på barnet/den unge 32 58 

Der foreligger på underretningstidspunktet en børnefaglig undersøgelse af 

barnet/den unge 

13 24 

Der verserer på underretningstidspunktet en børnefaglig undersøgelse af 

barnet/den unge 

6 11 

Andet 20 36 

I alt 55 100 

 

Note: Tabellen er baseret på de 55 sager, hvor kommunen har et tidligere kendskab til barnet eller den unge, som 

underretningen omhandler. 

3.2  Hvad har underretningen medført 
Mange af de underretninger, som undersøgelsen omhandler, fører til, at underretningen 

afsluttes eller at der træffes afgørelse om en børnefaglig undersøgelse, gives støtte i 

henhold til servicelovens § 11 og/eller iværksættes foranstaltninger efter servicelovens 

kapitel 11. I alene syv sager iværksættes der på baggrund af den målte underretning en 

akutforanstaltning. 

 

Tabel 5 Hvad har underretningen (herunder eventuel genvurdering) ført til? (sæt gerne 

flere krydser) 

  Antal Procent 

Akut foranstaltning/foreløbig afgørelse efter serviceloven § 75 eller en akut 

frivillig anbringelse efter serviceloven § 52 (angiv hvilken bestemmelse i 

efterfølgende bemærkningsfelt) 

7 7 

Der træffes afgørelse om børnefaglig undersøgelse 23 22 

Der laves et tillæg til børnefaglige undersøgelse 3 3 
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Underretningen indgår i en børnefaglig undersøgelse, som verserer 4 4 

Der henvises til konsulentbistand eller rådgivning efter serviceloven § 11, 

stk. 3 eller stk. 4 

17 17 

Der er sket en opfølgning efter serviceloven § 11 og eventuel efterfølgende 

handling. 

1 1 

Der iværksættes foranstaltninger efter servicelovens kapitel 11 14 14 

Underretningen har foranledigt inddragelse af sundhedsplejen, PPR, 

pædagoger i daginstitution eller anden faglig personale i kommunen. 

12 12 

Sagen sendes til ny kommune med underretning 5 5 

Underretningssagen afsluttes 31 30 

Andet 49 48 

Konsultativ samtale med børnehuset 20 19 

I alt 103   

 

Note: Tabellen er baseret på alle 103 sager. 

3.3  Spørgsmål fra spørgeskemaet til kommunerne  
Tabel 6 Hvordan har forvaltningen udbredt kendskabet til kommunens beredskab blandt 

følgende fagpersoner? (sæt gerne flere krydser ud for hver gruppe) 

  Offentliggjort 

beredskabet 

på kommunens 

hjemmeside 

Forvaltningen 

har udleveret et 

eksemplar af 

beredskabet 

Forvaltnin

gen har 

udarbejde

t og 

udsendt 

en pjece 

omhandle

nde 

beredskab

et per 

post eller 

mail/intra

net 

Forvaltningen 

har afholdt 

temadage 

eller anden 

form for 

mundtlig 

undervisnings

aktivitet 

Der er ikke 

iværksat 

særskilt 

formidlingsi

ndsats 

Anden 

form for 

formidlin

g 

(bemærk

ningsfelt) 

I alt 

Politiet 60 23 13 13 7 14 72 

Ansatte på skoler 

(lærere, SFO-

61 41 28 50 2 7 73 
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personale mv.) 

Ansatte i 

daginstitutioner 

og dagplejere 

59 41 27 49 2 7 72 

Sundhedsplejersk

e 

60 41 27 50 2 10 72 

PPR 60 40 27 48 4 7 72 

Praktiserende 

læger 

58 6 8 4 18 8 69 

Ansatte i 

tandplejen 

62 19 17 22 7 5 70 

Ansatte i det 

øvrige 

sundhedsvæsen 

(herunder 

hospitalets 

børneafdeling, 

psykiatrien mv.) 

62 1 3 1 17 8 69 

Levenrandører af 

forantstaltninger 

(såsom ansatte på 

anbringelsesstede

r, 

kontaktpersoner, 

psykologer  

62 19 9 20 10 8 71 

Ansatte i 

krisecentre 

62 5 2 2 21 4 70 

Ansatte i 

børnehuset 

58 13 7 3 14 10 70 

Ansatte i frivillige 

organisationer 

61 3 3 3 19 3 69 

Statsforvaltning 60 0 1 0 22 2 69 

Andre 45 0 0 2 11 2 52 

 

Note: Tabellen er baseret på besvarelser fra alle 96 kommuner, som har besvaret spørgeskemaet. Nogle af disse svar indgår i 

kapitel 4, figur 4.1. 
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Tabel 7 Har forvaltningen efter 1. oktober 2013 lagt sager i børn og unge-udvalget 

vedrørende afgørelser om samvær på grund af mistanke om overgreb med et barn eller 

ung fra den, som de skal have samvær med (i henhold til serviceloven § 71, stk.4)? 

 Antal Procent 

Ja 21 22 

Nej 75 78 

I alt 96 100 

 

Note: Tabellen er baseret på besvarelser fra alle 96 kommuner, som har besvaret spørgeskemaet. 
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Allerød Kommune 
 
Maglebjergskolen 
 

 
 
 
 
 
BSU 
Allerød Kommune 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Høringssvar fra skolebestyrelsen på Maglebjergskolen  
vedr. Kvalitetsrapport 2014-2015 
 
 
 
 
 
Skolebestyrelsen på Maglebjergskolen har forholdt sig til resultatet af 
trivselsmålingen. 
 
Svarene skal ses ud fra, at spørgsmålene i trivselsmålingen ikke er målrettet 
eleverne på Maglebjergskolen.  
Eleverne forstod generelt ikke indholdet i spørgsmålene og har derfor ikke svaret 
relevant. 
Det er ønskeligt, at fremtidige trivselsmålinger målrettes den elevgruppe, der 
ønskes svar fra. 
 
Bestyrelsen er løbende blevet informeret af skolens medarbejdere og ledelse om, 
at trivslen blandt eleverne generelt er god og at eleverne giver udtryk for at være 
trygge i hverdagen på skolen. 
 
 
 
 
 
 
 
Venlig hilsen 

 

Dorthe Kirkegaard 
Kst. skoleleder 

 
 

 

 
 
 
Dato: 7. januar 2016 
 
 
 
 
 
 
 

Kokkedalen 2, 3540 Lynge 
Tlf: 4812 7900 
E-Mail: 
maglebjergskolen@alleroed.dk 
 



 

Svar vedr. Kvalitetsrapporten 2014-15, Allerød Kommune. 

Kvalitetsrapporten behandlet på skolebestyrelsesmøde 7/1 2016. 

Fra: Lillerød Skole, skolebestyrelsen. 

Generelt: 

 

Vi finder rapporten fyldestgørende på det pædagogiske område, men savner økonomiske 

overvejelser og sammenligninger af de enkelte skolers økonomiske forudsætninger herunder 

sammenligninger på tværs af kommuner. Derudover kunne der rapporteres på sygefravær, 

medarbejderomsætning, gennemsnits anciennitet som alle er indikatorer for hvor godt skolen driftes og 

hvilken præmis den har for sit virke.  

 

Specifikke kommentarer: 

- På side 5 midt for står der, at ” skolerne i Allerød præsterer endog meget tilfredsstillende”. 

Vi har ikke adgang til alle informationer, men resultaterne på Lillerød Skole er 

tilfredsstillende vurderet på baggrund af afgangskarakterer og nationale tests. Såfremt 

resultaterne er endog meget tilfredsstillende i Allerød Skolevæsen ønskes disse 

underbygget. I denne forbindelse er vi som skolebestyrelse bekymret for om vi kan 

fastholde det tilfredsstillende niveau fremadrettet. Dette grundet i den økonomiske 

situation for Allerød Skolevæsen og eventuelle yderligere besparelser på området. 

 

- På side 20 og 21 er kompetencedækningen beskrevet. Vi finder det meget væsentligt, at 

Allerød Skolevæsen afsætter midler og tid til efteruddannelse, så vi opnår en højere grad af 

kompetencedækning. I relation til angivelse af kompetencedækningen, så bør der være en 

beskrivelse af måden hvorpå personalet vurderes. Der bør skelnes mellem formelle 

kvalifikationer i form af uddannelse og hvilke kompetencer der er oparbejdet gennem 

erfaring og mindre kurser. I forhold til folkeskolereformens intention om fuld 

kompetencedækning er det meget relevant at lave denne skelnen. De meget forskellige 

procentsatser i rapporten kan være udtryk for forskellige måder at opgive 

kompetencedækningen på. 

 



- På side 38 er der beskrevet ” næste store IT skridt”. Vi hilser en vision på området 

velkommen, men savner en handleplan og de økonomiske forudsætninger herfor.  

- På side 48 gengives elevbesvarelser vedr. toiletforhold på skolen. Vi finder, at 48% af 

skolens elever svarer ”nej” på spørgsmålet” er toiletterne er rene på skolen?”, for 

utilfredsstillende. Vi har i foråret en trivselsundersøgelse og vil følge op på netop dette. 

Herunder bringe det op i elevrådet. Hvis vi ikke ser en forbedring i elevernes holdning til 

forholdene, så vil vi gå arbejde videre med at få opdateret toiletforholdene velvidende vi 

over sommeren har fået en delvis renovering af skolens toiletter. 

Lillerød Skole 8/1 2016. 



 Kongevejsskolen 
Kongevejen 80, 3450 Allerød 
Tlf.: 4812 7202 

Email: kongevejsskolen@alleroed.dk 

  

 

 

Hørringssvar til KR9 fra skolebestyrelsen på Kongevejsskolen. 
 

Skolebestyrelsen på Kongevejsskolen er meget tilfredse med kvalitetsrapporten. 

Vi er glade for at vores skole har fået en mere synlig plads i rapporten. Især elevernes besvarelser 

på DCUM undersøgelsen, giver et godt billede af hvad Kongevejsskolen er og der hvor vi skiller os 

ud fra almen skolen, er der fine forklaringer på disse udsving. Meget flot! 

Det billede besvarelsen beskriver, stemmer overens med bestyrelsens oplevelse. 

 

Beskrivelsen af skolens indsatsområder giver også et godt og brugbart billede af dele af skolens 

virke.  

Alt i alt en god kvalitetsrapport. 

 

Skolebestyrelsen på Kongevejsskolen 



   
 

BLOVSTRØD SKOLE     KÆRVEJ 10   3450 ALLERØD      TLF. 4810 8888 e-mail: blovstrod.skole@alleroed.dk 

                     D. 8/1-2016 

 

 Høringssvar vedr. Kvalitetsrapporten 2014 – 2015. 

  

Skolebestyrelsen vil gerne benytte lejligheden for at påskønne den fantastiske indsats, som alle perso-

nalegrupper yder og har ydet for, at eleverne på alle kommunens skoler kan opnå de flotte resultater, 

som kvalitetsrapporten viser. 

 

Vi bifalder, at forvaltningen via dialog med skolerne sikrer, at der sker en fremadrettet proces på den 

enkelte skole i forhold til skolens resultater, og at evt. opmærksomhedspunkter følges op af en hand-

leplan. En proces som skolebestyrelsen også vil arbejde med.  

Man bør i denne proces have fokus på områder, som er udpeget i Kvalitetsrapporten:  

 

 Fokus på fagligheden i dansk 

 Fastholde (som minimum) det nuværende niveau i matematik 

 Drengenes ringere faglige resultater end pigernes 

 Pigernes ringere trivsel end drengenes  

 At de dygtigste elever også udvikler sig. Dette talmateriale er ikke belyst i KR9. 

Herudover finder vi det væsentligt at have fokus på og undersøge, hvorfor andelen af drenge i special-

området er markant højere end for pigerne. 

 

Vi finder det vigtigt at pointere, at tests kan være med til at give et overblik af et øjebliksbillede, som 

kan være en rettesnor for, hvordan der præsteres, men at tests ikke kan stå alene. De skal vurderes, og 

de skal vurderes over flere år.  

 

Skolebestyrelsen vil tilskynde til, at erfaringerne fra alle skoler – både faglige og sociale - i endnu 

større grad videndeles til gavn for alle. 

  

Kvalitetsrapporten har endvidere identificeret ”Inklusion” som et område, hvor resultatet ikke lever op 

til den fastsatte målsætning. Her skal skolebestyrelsen blot anføre, at den ikke bifalder, at der inklude-

res for inklusionens skyld, men at der i hvert enkelt tilfælde foretages en konkret vurdering om, hvor-

vidt en elev vil profitere af at deltage i almen undervisning eller ej. Der bør således aldrig indgå en 

procentvis andel som målsætning, men en blødere formulering som f.eks. ”Flest mulige”. 

  

Slutteligt skal skolebestyrelsen anbefale, at såvel kvalitetsrapporten som skolebestyrelsernes hørings-

svar indgår i det fortsatte arbejde med udvikling af kommunens skolepolitik. Et arbejde som såvel ele-

ver, medarbejdere og forældre er klar til at deltage i. 

  

 

Leif Reimond Johansen 

Formand 

 

 

Fremsendt af Skoleleder Kirsten Andersen 
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Allerød den 8.2.2016 
 
Til børne- og skoleudvalget 
 
Høringssvar vedr. kvalitetsrapporten på skoleområdet 
 
Vi synes at kvalitetsrapporten er meget godt gennemarbejdet, og et værktøj som skolen i høj grad 
kan bruge i det fremtidige arbejde med at udvikle skolen. 
 
Vi ønsker os større grad af sammenligningsgrafer så vi kan se udviklingen i hovedpunkterne for de 
sidste 5 år. Dette er nødvendigt for at vi kan se om vi kommer i mål med den øgede faglighed som 
er del af den nye skolereform. 
 
Ud over fokus på fagligheden er der nu også stor fokus på trivsel, hvilket vi glæder os over. Vi kan 
også aflæse at der er stor forskel på trivslen blandt piger og drenge, hvilket bør være et fokuspunkt i 
den kommende skolepolitik. 
 
Vi har en bekymring omkring de store karakterforskelle på piger og drenge i prøvefagene. Dette bør 
man også undersøge nærmere og ligeledes tage med som fokuspunkt i den kommende skolepolitik. 
 
Vi glæder os over at Allerøds skoler ligger i top og pænt over landsgennemsnit på alle områder, og 
håber at dette også kan fortsætte med den uro der i lang tid har været på skoleområdet. 
 
Med venlig hilsen 
Louise Krag Andersen, formand for skolebestyrelsen på Ravnsholtskolen 
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 Tlf: +45 48 18 70 17 

Ved Gadekæret 15, 3540 Lynge 

EAN: 5798008477607   

Allerød Kommune   afd. 322 

           Lynge, d. 09/01-16 

Høringssvar vedr. Kvalitetsrapporten 2014-15. 

Skolebestyrelsen på Lynge Skole har følgende bemærkninger til kvalitetsrapporten: 

Det er fortsat utilfredsstillende med de korte frister til høringssvar. Det gavner hverken dialogen eller 

kvaliteten af vores fælles arbejde og interesser.  

Generelt: 

Det er tilfredsstillende, at Allerøds skoler generelt ligger over landsgennemsnittet. Det må vi kunne bruge 

aktivt ift. at sætte mere ambitiøse mål i fremtiden. 

Specifikke kommentarer: 

3.1.3) Elevernes trivsel skal øges. 

Trivselsundersøgelserne måler en del forskellige ting, og sætningen er ret uspecifik. Skal alle parametre 

øges? Eller et samlet gennemsnit? Eller måske blot at social trivsel skal være over 70% for både drenge og 

piger? Ville det give mere værdi at skrive, at tilfredshed med toiletter og undervisningslokaler (de to under 

landsgennemsnittet) skal op på landsgennemsnittet? Eller mindst 80% er glade for deres skole? Her bør 

man kunne snakke sig frem til et mere konkret mål. 

Kommentarer til grafer: Så længe spredningen ikke er medtaget, kan man ikke bruge dem til sammenligning 

skolerne imellem, da fx 8,3 med stor spredning er dårligere end 7,4 med lille spredning. - således kan man 

ikke bruge graferne til at sige, at øvrige skoler skal lære af skolen med det højeste resultat, hvilket ellers er 

nærliggende. Man kan fx heller ikke konkludere, at 1,4% er "yderst flot", hvis spredningen er øget, og man 

dermed har fået en endnu dårligere bundgruppe. I øvrigt er overlappende spredninger udtryk for, at man 

ikke kan skille datagrupperne ad statistisk set, så fx graf 9, som oplever et svagt fald, kan blot være udtryk 

for statistisk usikkerhed, men intet reelt. Det er ærgerligt, at der er brugt så meget krudt på at lave grafer 

med utilstrækkelig datakvalitet. 

Afsnit 10.2 Inklusion - handler om at vi ikke er nået målet med, at 96% af alle elever skal gå i den 

almindelige klasse - dvs. ikke i special- eller gruppeordning. Vi er bekymrede for, at kommunen blot vil opnå 

et landsgennemsnit, men uden at kigge på hvad der er bedst for eleverne. Nogle elever (svært at sætte tal 

på), vil ikke have gavn af at komme i normalklasse - så vi skal hellere forsøge at etablere et system, hvor vi 

kan være stolte af, at vi tager individuelle hensyn, end målet om at opnå et landsgennemsnit. Vi kan have 

gode grunde til at ligge under landsgennemsnittet, hvis vi i undersøgelserne kan vise, at de elever, der går i 

special- og gruppeordninger, år for år klarer sig bedre socialt og fagligt. 

Side 36 under Inklusion: ” … Det skal nævnes, at inklusion i ”den almindelige klasse” ikke nødvendigvis er 

den bedste løsning hverken for eleven eller for klassen. Der vil være tilfælde, hvor inklusion i skolen er 

mere virksomt og hensigtsmæssigt end fuld inklusion i klassen. De eksisterende gruppeordninger vurderes 

af skolerne, som gode og effektive løsninger for mange elever. Gruppeordningerne har efterhånden fået 



 

 Tlf: +45 48 18 70 17 

Ved Gadekæret 15, 3540 Lynge 

EAN: 5798008477607   

Allerød Kommune   afd. 322 

solidt ”fodfæste” og er blevet forankret i skolernes hverdag ….” Vi er bekymrende for at der i det nye 

budgetforlig skal spares 2,5 mio. kr. på special- og gruppeordningen, hvilket næsten er mere end der 

forventes sparet på hele 2:2 modellen. Det kan få store konsekvenser for det fremadrettede arbejde med 

inklusion og fokus på individuelle behov og i sidste ende få negative konsekvenser på statistikkerne. Dette 

er ikke en kritik af Kvalitetsrapporten, men en generel kommentar ift. det fremadrettede arbejde med 

strukturtilpasning og udvikling af skoleområdet.  

Overordnet kommentarer og opfordring til BSU og kommunalpolitikkerne: 

Vi skal selvfølgelig være glade for, at undersøgelsen overordnet og generelt set tegner et positivt billede af 

Allerøds skoler i forhold til landsgennemsnittet. Vi klarer os godt og over gennemsnittet. De fine og gode 

resultater skal bruges fremadrettet til at sætte endnu mere ambitiøse mål.  

Vi skal i 2016 i gang med revidering af Allerød Kommunes skolepolitik. Der er derfor en mulighed for at 

påvirke ambitionsniveauet, for eksempel:  

- Vi skal generelt få drengene bedre med i de faglige/akademiske fag (det skal være ok også at 

fokusere på at lære og opnå gode faglige resultater); 

- Vi skal generelt få pigerne bedre med i ikke faglige/akademiske fag (det skal være ok også at 

fokusere på det ikke-faglige og ikke altid fokusere på det gode faglige resultat); 

- Vi skal være innovative i læring, både i indlæringsmetoder og tilgange, men også i fysiske rammer 

og muligheder. Vi skal være en foregangskommune for læringsmetoder og fysiske læringsrammer; 

- Vi skal sikre en inspirerende og motiverende arbejdsplads for lærere og pædagoger (medarbejdere 

generelt); 

- Vi skal være foregangskommune, når det gælder individuel læring og social tilpasning; 

- Vi skal skabe endnu bedre rammer for faglig og social inklusion - for alle: både de super dygtige, 

den store midtergruppe (som ikke er så homogen, som vi tror) og de som har specielle 

udfordringer; 

- Vi skal investere for at effektivisere og derigennem skabe bedre skoler til en lavere pris (i 

modsætning til at skære væk for at effektivisere). 

 

På skolebestyrelsens vegne 

Bo Helmer Andersen, sekretær 



 

E-mail: Engholmskolen@Alleroed.dk                          

Engholmskolen    
Rådhusvej 5 
3450 Allerød    
Tlf.: 48 13 03 30    

Allerød, den 7. januar 2016 
 

 

Høringssvar – Kvalitetsrapport 2014-15 
 
Vi kan konstatere, at skolerne i Allerød Kommune stort set har levet op til de målsætninger, der var 
sat op i den tidligere kvalitetsrapport. Vi vil i den forbindelse fremhæve, at Engholmskolens af-
gangselever i 2015 havde ét af de højeste gennemsnit i kommunen.  
Af kvalitetsrapporten fremgår det ligeledes, at skolens elever er særdeles uddannelsesparate, hvil-
ket er i overensstemmelse med den politiske målsætning på landsplan.  
 
Vi er overordnet set enige i kvalitetsrapportens målsætning og fokuspunkter, som er udstukket ef-
ter retningslinjerne i skolereformen. For os er der dog nogle opmærksomhedspunkter, som vi vil 
fremhæve.  
 
Det store arbejde med at implementere skolereformen, inklusionstiltag og drive skolen i det hele 
taget, er i høj grad presset af usikkerheden på skoleområdet i kommunen og de besparelser, sko-
len har gennemført og forventer at skulle gennemføre. Skolens ledelse og skolebestyrelsen bruger 
uforholdsmæssigt mange ressourcer på at forholde sig til og deltage i forvaltningens og kommu-
nalbestyrelsens skiftende overvejelser om strukturændringer mv. Det værste er dog, at det fører til 
utryghed og rygtedannelser mm. i de forskellige personalegrupper og blandt elever og forældre. 
Konsekvenserne heraf kan ikke overdrives. 
 
Ved gennemgang af kvalitetsrapportens statistikmateriale ses tydeligt, at Engholmskolen ligger i 
top 3 på alle de nationalt fastsatte mål og resultatmål! Der ses også, at Engholmskolen har formået 
at forbedre resultatet med 0,4 på hhv. ”karaktergennemsnit i bundne prøvefag” og i ”Karaktergen-
nemsnit i dansk”. Engholmskolen har formået at fastholde karaktergennemsnittet i matematik 9. 
klasse. Selvom Engholmskolen er gået 0,4 procent point tilbage for ”Elever med mindst 2 i både 
dansk og matematik”, ligger Engholmskolen på en delt første plads i Allerød kommune. 
Generelt set ligger Engholmskolen over kommunegennemsnittet på alle nationalt fastsatte mål og 
resultat mål. Dette skal selvfølgelig også ses i det lys, at Engholmskolen ligger bedst mht. at plan-
lagte undervisningstimer, er dækket af lærere med den rette kompetence! Dette indikerer selvføl-
gelig også, at Engholmskolen er en ledelsesmæssigt og pædagogisk veldrevet skole.      
   
På Engholmskolen har vi den opfattelse, at elevernes trivsel er et vigtigt indsatsområde. Vi har høj 
kvalitet i undervisningen, hvilket viser sig i de høje gennemsnit eleverne generelt går ud med efter 
folkeskolens afgangsprøve. Vi bør dog have et stadigt og fortsat fokus på elevernes trivsel og tryg-
hed i skolen. Resultatet af trivselsundersøgelsen er meget anderledes end tidligere trivselsunder-
søgelser. Skolebestyrelsen vil understrege, at de noterer sig resultatet, men stiller spørgsmålstegn 
ved, om den lave deltagelse i undersøgelsen kan betragtes som værende repræsentativ. Skolens 
ledelse iværksætter initiativer til at hæve svarprocenten markant ved næste trivselsundersøgelsen. 
Vi hilser derfor kvalitetsrapportens mål og bemærkninger på dette område velkommen og hæfter 
os ved, at der lægges op til en individuel dialog med de enkelte skoler. Vi kunne dog ønske os en 
mere konkret målsætning for elevernes trivsel på kommunens skoler. 
 

mailto:Engholmskolen@Alleroed.dk


 

E-mail: Engholmskolen@Alleroed.dk                          

Engholmskolen har arbejdet godt og konstruktivt med skolereformen, idet vi bl.a. har arbejdet med 
de forskellige reformdele i delte semestre således, at vi kunne nå så langt som muligt med at ind-
arbejde reformen i de første skoleår.  
 
Skolebestyrelsen bifalder, at der fra politisk hold er blevet lyttet i forhold til at ændre 50/50-tanken 
til en økonomisk tildelingsmodel.  
 
Af kvalitetsrapporten fremgår det dog, at der er blevet arbejdet meget forskelligt på kommunens 
skoler med de forskellige nye elementer i skolereformen, bl.a. understøttende undervisning (UUV), 
lektiecafe/tid til fordybelse og krav om bevægelse. Det er – så vidt vi ved – kendetegnende for 
mange af landets skoler. Der er ikke på landsplan nedsat en form for projektgruppe eller skabt 
grobund for videndeling el.lign. på disse punkter. Med henblik på at få mest muligt ud af de erfarin-
ger, kommunens skoler har gjort sig, kunne kvalitetsrapporten eventuelt indeholde en målsætning 
om samarbejde, idéudveksling eller videndeling mellem skolerne om UUV osv.   
 
I forhold til bemærkningerne om inklusion gør vi opmærksom på, at gruppeordningen på Engholm-
skolen er et inklusionsprojekt. Gruppeordningen er meget velfungerende og har succes med stille 
og roligt at få sluset elever med særlige udfordringer ind i ”den almindelige undervisning”. Vi opfor-
drer til, at man differentierer mellem elever, som er placeret i gruppeordningen, og elever i special-
skoler, som er taget helt ud af den almindelige undervisning.  
 
Skolebestyrelsen savner sluttelig en vision og målsætning for, hvor skolerne i Allerød skal bevæge 
sig hen.  
 

mailto:Engholmskolen@Alleroed.dk


 

Skovvangskolen 
Poppelvej 1A, 3450 Allerød Kommune 

 4813 3200   

skovvangskolen@alleroed.dk 
www.skovvang-skolen.dk 

 
 

 

 

 

Høringssvar vedrørende kvalitetsrapport 2014-2015: 
 
Vi noterer os med glæde, at der er fremgang i Allerød Kommunes resultater på karakter-
gennemsnittet, men mener, at rapporten bør suppleres med tal og overvejelser om den 
socioøkonomiske referenceramme og dermed kommunens løfteevne, da netop dette per-
spektiv gør konklusioner om fremgang og løftevne langt mere solide. Det socioøkonomi-
ske perspektiv bør efter vores vurdering fremgå både indledningsvist i rapporten under 
f.eks. Sammenfatning og løbende i rapporten i forbindelse med gennemgangen af de fag-
lige resultater.  
 
Vi kan se, at der i rapporten er basis for at udpege indsatsområder fremadrettet og ser 
frem til at blive involveret i udviklingen af den nye skolepolitik. Altså: Vi vil ikke bare have 
den nye skolepolitik udleveret til høring, men vil gerne inddrages løbende. Vi kunne f.eks. 
godt tænke os, at Allerød Kommune satte sig faglige mål i andre fag end de bundne prø-
vefag. 
 
Vigtigt, at rapporten konkretiserer hvilke konkrete handlinger og initiativer rapporten giver 
anledning til, herunder hvordan resultaterne bliver brugt i forhold til skolerne og den politi-
ske og administrative styring i øvrigt. Vi mangler således en klarhed i af beskrivelsen af 
opmærksomhedspunkterne – er f.eks. faldet i resultaterne for de dygtigste elever signifi-
kant? Og er det signifikant, hvorfor er der så ikke beskrevet, hvorfor det er sådan, og hvad 
man vil gøre ved det. Denne undren gælder alle de væsentlige opmærksomhedspunkter i 
rapporten.  
 
Med hensyn til åben skole undres vi over, at eksempelvis private virksomheder ikke er 
inddraget, men er tilfredse med de igangsatte projekter. 
 
Vi glæder os over, at Allerød Kommune scorer så højt på trivsel (og lavt på mobning), som 
tilfældet er. Det viser, at der på kommunens skoler er fokus på dette. 
 
Vi frygter, at den administrative sammenlægning af midtbyskolerne (2+2) vil vanskeliggøre 
fastholdelse af den høje trivsel (og dermed læring), da høj trivsel hænger sammen med 
synlig ledelse. 
 
Fremadrettet vil det desuden være svært at sammenligne kommunens skoler, hvis 2+2 
gennemføres, da vilkårene på de enkelte skoler vil være meget forskellige. 
 
På vegne af bestyrelsen ved Skovvangskolen, 
Lau Gottschalk Nygaard, formand 

mailto:skovvangskolen@alleroed.dk
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Obligatoriske indikatorer - udvalgte figurer 
 

 

  

Obligatoriske indikatorer i kvalitetsrapport 2.0 
Denne rapport indeholder forslag til visninger af de obligatoriske indikatorer i kvalitetsrapporten. 
Der er obligatoriske indikatorer indenfor områderne: 

 Nationale måltal 

 Resultater (karakterer) 

 Overgang til ungdomsuddannelse 

 Undervisning 

 Inklusion 
 

 

Der anbefales også at inddragede særskilte og mere uddybende rapporter både for de 

obligatoriske og de ikke-obligatoriske indikatorer i arbejdet med kvalitetsrapporten.  
 
Bemærk:  
Alle obligatoriske indikatorer er inkluderet i denne rapport på nær de nationale måltal på baggrund 
af testresultater i dansk, læsning og matematik på kommuneniveau samt måltal for elevernes 

trivsel. Denne rapport viser de nationale måltal på baggrund af testresultater i dansk, læsning og 
matematik på landsplan. Oplysninger om disse måltal på kommuneniveau er kun tilgængelige via 

login for kommunale medarbejdere i en særskilt rapport. Måltal for elevernes trivsel kommer først 
i løbet af foråret 2015. 
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Nationale måltal pba. testresultater 
 

  

 

Obligatorisk indikator i Kvalitetsrapport 2.0 
Indikatoren ’Andel elever med gode resultater i dansk, læsning / matematik’ beskriver, hvor stor 
en andel af eleverne på et givet klassetrin, der har opnået et resultat i de nationale test, der 
karakteriseres som ’godt’, ’rigtigt godt’ eller ’fremragende’ på den kriteriebaserede skala. 
 

Indikatoren ’Andel af de allerdygtigste elever i dansk, læsning / matematik’ beskriver, hvor stor en 
andel af eleverne på et givet klassetrin, der har opnået et resultat i de nationale test, der 
karakteriseres som ’fremragende’ på den kriteriebaserede skala. 
 
Indikatoren ’Andel elever med dårlige resultater i dansk, læsning /  matematik’ beskriver, hvor 
stor en andel af eleverne på et givet klassetrin, der har opnået et resultat i de nationale test, der 
karakteriseres som ’mangelfuld’ eller ’ikke tilstrækkelig’ på den kriteriebaserede skala.  
 
Alle seks indikatorer er obligatoriske i kvalitetsrapporten. 
 
Formål                                  

Indikatorerne giver mulighed for at følge op på folkeskolereformens målsætning om, at 
folkeskolen skal udfordre alle elever, så de bliver så dygtige, de kan. 
 
Målene er at  
 

 Mindst 80 pct. af eleverne skal være gode til at læse og regne i de nationale test. 

 Andelen af de allerdygtigste elever i dansk, læsning og matematik skal stige år for år. 

 Andelen af elever med dårlige resultater i de nationale test for læsning og matematik 
uanset social baggrund skal reduceres år for år. 
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  Måltal for elever med gode resultater  

 

 

Andel elever med gode resultater i dansk, læsning, hele landet 
 

 

    

  
 

 

 

   
 

 

  

 

Afgrænsninger i figuren 

Skoleår:  2012/2013, 2013/2014, 2014/2015 

Klassetrin:  2. klasse ,   3. klasse ,   4. klasse ,   6. klasse ,   8. klasse 
 

 

    

  

Note 1: Andelen af elever med gode resultater beregnes på baggrund af elever, der har aflagt en test. 
 
Note 2: Målsætningen er, at mindst 80 pct. af eleverne skal være gode til at læse og regne i de nationale 
test. 
 
Datakilde: Styrelsen for It og Læring  
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  Måltal for elever med gode resultater  

 

 

Andel elever med gode resultater i matematik, hele landet 
 

 

    

  
 

 

 

   
 

 

  

 

Afgrænsninger i figuren 

Skoleår:  2012/2013, 2013/2014, 2014/2015 

Klassetrin:  2. klasse ,   3. klasse ,   4. klasse ,   6. klasse ,   8. klasse 
 

 

    

  

Note 1: Andelen af elever med gode resultater beregnes på baggrund af elever, der har aflagt en test. 
 
Note 2: Målsætningen er, at mindst 80 pct. af eleverne skal være gode til at læse og regne i de nationale 
test. 
 
Datakilde: Styrelsen for It og Læring  
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 Måltal for de allerdygtigste elever 

 

  

Andel af de allerdygtigste elever til dansk, læsning, hele landet 
 

 

 
 

 

 

   
 

 

  

 

Afgrænsninger i figuren 

Skoleår:  2012/2013, 2013/2014, 2014/2015 

Klassetrin:  2. klasse ,   3. klasse ,   4. klasse ,   6. klasse ,   8. klasse 
 

 

   

 

Note 1: Andelen af de allerdygtigste elever beregnes på baggrund af elever, der har aflagt en test. 
 
Note 2: Målsætningen er, at andelen af de allerdygtigste elever i dansk, læsning og matematik skal stige år 
for år. 
 
Datakilde: Styrelsen for It og Læring  
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 Måltal for de allerdygtigste elever 

 

  

Andel af de allerdygtigste elever til matematik, hele landet 
 

 

 
 

 

 

   
 

 

  

 

Afgrænsninger i figuren 

Skoleår:  2012/2013, 2013/2014, 2014/2015 

Klassetrin:  2. klasse ,   3. klasse ,   4. klasse ,   6. klasse ,   8. klasse 
 

 

   

 

Note 1: Andelen af de allerdygtigste elever beregnes på baggrund af elever, der har aflagt en test. 
 
Note 2: Målsætningen er, at andelen af de allerdygtigste elever i dansk, læsning og matematik skal stige år 
for år. 
 
Datakilde: Styrelsen for It og Læring  
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   Måltal for elever med dårlige resultater 

 

 

 

Andel elever med dårlige resultater i dansk, læsning, hele landet 
 

 

 
 

 

 

   
 

 

  

 

Afgrænsninger i figuren 

Skoleår:  2012/2013, 2013/2014, 2014/2015 

Klassetrin:  2. klasse ,   3. klasse ,   4. klasse ,   6. klasse ,   8. klasse 
 

 

    

  

Note 1: Andelen af elever med dårlige resultater beregnes på baggrund af elever, der har aflagt en test. 
 
Note 2: Målsætningen er, at andelen af elever med dårlige resultater i de nationale test for læsning og 
matematik uanset social baggrund skal reduceres år for år. 
 
Datakilde: Styrelsen for It og Læring  
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   Måltal for elever med dårlige resultater 

 

 

 

Andel elever med dårlige resultater i matematik, hele landet 
 

 

 
 

 

 

   
 

 

  

 

Afgrænsninger i figuren 

Skoleår:  2012/2013, 2013/2014, 2014/2015 

Klassetrin:  2. klasse ,   3. klasse ,   4. klasse ,   6. klasse ,   8. klasse 
 

 

    

  

Note 1: Andelen af elever med dårlige resultater beregnes på baggrund af elever, der har aflagt en test. 
 
Note 2: Målsætningen er, at andelen af elever med dårlige resultater i de nationale test for læsning og 
matematik uanset social baggrund skal reduceres år for år. 
 
Datakilde: Styrelsen for It og Læring  
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Om data 
Testresultaterne på kommune- og skoleniveau opgøres i slutningen af skoleåret og er baseret på 

de elever, der har gennemført testen på de enkelte skoler i kommunen. Resultater på kommune- 

og skoleniveau ændres ikke, når elever fra- eller tilflytter kommunen. Det betyder, at 
årsresultater fra tidligere skoleår kan basere sig delvist på testresultater fra elever, som ikke 
længere er indskrevet på skolen. 
 
I forlængelse af folkeskolereformen er tilbagemeldingerne på de nationale test i dansk, læsning og 

matematik omlagt. Indtil 2013 er testresultaterne alene blevet opgjort i forhold til andre elevers 
testresultater. Fra og med den obligatoriske testrunde i 2014 bliver testresultater også beskrevet i 
forhold til faglige kriterier. De nye tilbagemeldinger bidrager med en viden om, i hvilken grad 
eleven har nået det faglige niveau på de forskellige klassetrin.  
Med de nye tilbagemeldinger styrkes skoleledernes og kommunernes mulighed for at opstille og 
vurdere opfyldelsen af faglige målsætninger.   
 

Definition af faglige niveauer 
Elevernes præstationer i de nationale test opgøres med udgangspunkt i en kriteriebaseret skala 
med seks faglige niveauer. 
 
De tre nationale resultatmål er operationaliseret på følgende måde: 

 

 

     

  

 

 

     

 

Udveksling af testresultater 

Testresultater kan udveksles mellem personer, i det omfang der er brug for oplysningerne i de 
pågældendes arbejde. Videregivelsen af testresultater kan ske, når det er sagligt begrundet, og 
når adgangen til testresultater er nødvendig for udførelsen af en arbejdsopgave. 
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Karaktergennemsnit  
 

 

  

Obligatorisk indikator i kvalitetsrapport 2.0 

Karaktergennemsnit i hhv. dansk, matematik og alle bundne prøver er obligatorisk i 
kvalitetsrapporten. 
 
Formål 
Indikatoren giver mulighed for at følge op på, om folkeskolereformen sikrer, at eleverne opnår et 
højere fagligt niveau, når de forlader folkeskolen.  
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   Bundne prøvefag 

 

  

  

Karaktergennemsnit i bundne prøvefag, 9. klasse, Allerød 
 

 

 

 

    

 
 

 

 

 

 

    

 

Afgrænsninger i figuren 

Skoleår: 2012/2013, 2013/2014, 2014/2015 

Kommune: Allerød 

Institutionstype:  Folkeskoler,    Specialskoler for børn 

Klassetype:  Normalklasser - fuldt årgangsopdelte,    Specialklasser  

Klassetrin:  9. klasse 

Institution: Alle 
 

  

    

 

Note 1: Elevernes karaktergennemsnit beregnet for de elever, som har aflagt mindst 4 ud af 8 prøver. Det 
viste karaktergennemsnit er et gennemsnit af disse elevgennemsnit. 
 
Note 2: Af diskretionshensyn vises ikke værdier baseret på færre end 3 individer. 
 
Datakilde: Styrelsen for It og Læring 
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  Dansk 

 

 

  

Karaktergennemsnit i dansk, 9. klasse, Allerød 
 

 

 

 

    

 
 

 

 

 

 

    

 

Afgrænsninger i figuren 

Skoleår: 2012/2013, 2013/2014, 2014/2015 

Kommune: Allerød 

Institutionstype:  Folkeskoler,    Specialskoler for børn 

Klassetype:  Normalklasser - fuldt årgangsopdelte,    Specialklasser  

Prøveform: Bundne prøvefag 

Klassetrin:  9. klasse 

Fag: Dansk 

Institution: Alle 
 

  

    

 

Note 1: Elevernes karaktergennemsnit i dansk er beregnet for de elever, som har aflagt mindst 1 prøve i 
dansk. Det viste karaktergennemsnit er et gennemsnit af disse elevgennemsnit. 
 
Note 2: Af diskretionshensyn vises ikke værdier baseret på færre end 3 individer. 
 
Datakilde: Styrelsen for It og Læring  
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   Matematik 

 

  

  

Karaktergennemsnit i matematik, 9. klasse, Allerød 
 

 

 

 

    

 
 

 

 

 

 

    

  

Afgrænsninger i figuren 

Skoleår: 2012/2013, 2013/2014, 2014/2015 

Kommune: Allerød 

Institutionstype:  Folkeskoler,    Specialskoler for børn 

Klassetype:  Normalklasser - fuldt årgangsopdelte,    Specialklasser  

Prøveform: Bundne prøvefag 

Klassetrin:  9. klasse 

Fag: Matematik 

Institution: Alle 
 

  

     

 

Note 1: Elevernes karaktergennemsnit i matematik er beregnet for de elever, som har aflagt mindst 1 prøve i 
matematik. Det viste karaktergennemsnit er et gennemsnit af disse elevgennemsnit. 
 
Note 2: Af diskretionshensyn vises ikke værdier baseret på færre end 3 individer. 
 
Datakilde: Styrelsen for It og Læring  
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  Bundne prøvefag 

 

 

 

Karaktergennemsnit i Bundne prøvefag pr. skole, 9. klasse, Allerød 
 

 

 

 

   

 

 

 

 

   

  

Afgrænsninger i figuren 

Skoleår:  2014/2015 

Kommune:  Allerød 

Institutionstype:  Folkeskoler ,   Specialskoler for børn 

Klassetype:  Normalklasser - fuldt årgangsopdelte,    Specialklasser 

Prøveform: Bundne prøvefag 

Klassetrin: 9. klasse 

Institution: Blovstrød Skole,    Engholmskolen,    Kongevejsskolen,    Lillerød Skole,    Lynge Skole,    
Maglebjergskolen,    Ravnsholtskolen,    Skovvangskolen 

 

  

    

 

Note 1: Elevernes karaktergennemsnit beregnet for de elever, som har aflagt mindst 4 ud af 8 prøver. Det 
viste karaktergennemsnit er et gennemsnit af disse elevgennemsnit. 
 
Note 2: Af diskretionshensyn vises ikke værdier baseret på færre end 3 individer. 

 
Datakilde: Styrelsen for It og Læring 
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  Dansk 

 

 

 

Karaktergennemsnit i dansk pr. skole, 9. klasse, Allerød 
 

 

 

 

   

 

 

 

 

   

  

Afgrænsninger i figuren 

Skoleår:  2014/2015 

Kommune:  Allerød 

Institutionstype:  Folkeskoler ,   Specialskoler for børn 

Klassetype:  Normalklasser - fuldt årgangsopdelte,    Specialklasser 

Prøveform: Bundne prøvefag 

Klassetrin: 9. klasse 

Fag: Dansk 

Institution: Blovstrød Skole,    Engholmskolen,    Kongevejsskolen,    Lillerød Skole,    Lynge Skole,    
Maglebjergskolen,    Ravnsholtskolen,    Skovvangskolen 

 

  

    

 

Note 1: Elevernes karaktergennemsnit i dansk er beregnet for de elever, som har aflagt mindst 1 prøve i 
dansk. Det viste karaktergennemsnit er et gennemsnit af disse elevgennemsnit. 
 
Note 2: Af diskretionshensyn vises ikke værdier baseret på færre end 3 individer. 
 

 
Datakilde: Styrelsen for It og Læring  
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  Matematik 

 

 

 

Karaktergennemsnit i matematik pr. skole, 9. klasse, Allerød 
 

 

 

 

   

 

 

 

 

   

  

Afgrænsninger i figuren 

Skoleår:  2014/2015 

Kommune:  Allerød 

Institutionstype:  Folkeskoler ,   Specialskoler for børn 

Klassetype:  Normalklasser - fuldt årgangsopdelte,    Specialklasser 

Prøveform: Bundne prøvefag 

Klassetrin: 9. klasse 

Fag: Matematik 

Institution: Blovstrød Skole,    Engholmskolen,    Kongevejsskolen,    Lillerød Skole,    Lynge Skole,    
Maglebjergskolen,    Ravnsholtskolen,    Skovvangskolen 

 

  

    

 

Note 1: Elevernes karaktergennemsnit i matematik er beregnet for de elever, som har aflagt mindst 1 prøve i 
matematik. Det viste karaktergennemsnit er et gennemsnit af disse elevgennemsnit. 
 
Note 2: Af diskretionshensyn vises ikke værdier baseret på færre end 3 individer. 
 

 
Datakilde: Styrelsen for It og Læring  
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Om data  
Karaktergennemsnittet beregnes som et gennemsnit af de enkelte elevers gennemsnit i 

faget/fagene, dvs. at alle elever vægter lige meget, uanset hvor mange prøver de har aflagt. 

 
I dansk og matematik indgår alle elever, der har aflagt mindst én prøve i faget. Ved beregningen 
af karaktergennemsnit i alle bundne prøver indgår kun elever, der har aflagt mindst 4 ud af 8 
prøver.  
 

I dansk aflægges følgende prøver: læsning, retskrivning, skriftlig fremstilling og mundtlig. 
 
I matematik aflægges følgende prøver: matematiske færdigheder og matematisk problemløsning. 
 
De bundne prøver består af: dansk (læsning, retskrivning, skriftlig fremstilling og mundtlig), 
matematik (matematiske færdigheder og matematisk problemløsning), engelsk (mundtlig) og 
fysik/kemi (praktisk/mundtlig). 
 

Karakterdata baserer sig på skolernes indberetninger til Styrelsen for It og Læring fra deres 
administrative systemer. 
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Socioøkonomisk reference 
 

  

    

 

Obligatorisk indikator i kvalitetsrapport 2.0 

Den socioøkonomiske reference for gennemsnittet af karaktererne for de bundne prøver for 9. 
klasse for folkeskoler er en obligatorisk indikator i Kvalitetsrapporten.  
 
Formål 
Indikatoren giver mulighed for at følge op på, om eleverne opnår et højere fagligt niveau - uanset 
social baggrund, når de forlader folkeskolen  
 

Hvad er socioøkonomiske reference? 
Den socioøkonomiske reference er et statistisk beregnet udtryk, som viser hvordan elever på 
landsplan med samme baggrundsforhold som skolens elever har klaret afgangsprøverne. 
 
Socioøkonomisk refererer til elevernes sociale og økonomiske baggrund, mens reference fortæller, 
at tallet kan bruges som et sammenligningsgrundlag for skolens faktisk opnåede karakterer. 
 

Hvordan kan man bruge den socioøkonomiske reference? 

I langt de fleste tilfælde vil en skoles elever have klaret prøverne på niveau med andre elever på 
landsplan med samme baggrundsforhold. 
 
Hvis skolens gennemsnitskarakter er højere end den socioøkonomiske reference, og der er en (*) 
ud for forskellen, betyder det, at skolens elever har klaret prøven bedre end elever på landsplan 

med samme baggrundsforhold. Forskellen er statistisk signifikant. 
 
Hvis skolens gennemsnitskarakter er lavere end den socioøkonomiske reference, og der er en (*) 
ud for forskellen, betyder det, at skolens elever har klaret prøven dårligere end elever på 
landsplan med samme baggrundsforhold. Forskellen er statistisk signifikant. 
 
Hvis der er en forskel mellem skolens karakter og dens socioøkonomiske reference, som der ikke 

er en (*) ud for, kan forskellen skyldes statistisk usikkerhed. I så fald kan man ikke sige, at 
skolens elever har klaret prøven bedre eller dårligere end andre elever på landsplan med 
tilsvarende baggrundsforhold.  
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  Karaktergennemsnit og socioøkonomisk reference 

 

    
 

Opnået karaktergennemsnit i bundne prøvefag i alt og socioøkonomiske 

referencer, 9. klasse, Allerød 
 

 

   

 

 Skoleår 
 

Skoleår 
 

Skoleår 
 

 2013/2014 
 

2012/2013 
 

2011/2012 
 

Skole Karakter-

gennem-

snit 

Socioøk. 

reference 
Forskel Karakter-

gennem-

snit 

Socioøk. 

reference 
Forskel Karakter-

gennem-

snit 

Socioøk. 

reference 
Forskel 

Blovstrød Skole 8,2 
 

8,0 
 

0,2 
 

8,3 
 

7,9 
 

0,4 
 

8,0 
 

7,8 
 

0,2 
 

Engholmskolen 8,1 
 

7,7 
 

0,4 
 

7,7 
 

7,7 
 

0,0 
 

7,8 
 

7,6 
 

0,2 
 

Lillerød Skole 8,3 
 

7,7 
 

0,6* 
 

8,1 
 

8,0 
 

0,1 
 

8,0 
 

8,0 
 

0,0 
 

Lynge Skole 8,0 
 

7,9 
 

0,1 
 

7,6 
 

7,2 
 

0,4 
 

6,8 
 

7,1 
 

-0,3 
 

Ravnsholtskolen 7,9 
 

7,8 
 

0,1 
 

8,1 
 

8,0 
 

0,1 
 

7,6 
 

7,8 
 

-0,2 
 

Skovvangskolen 7,4 
 

7,7 
 

-0,3 
 

6,9 
 

7,5 
 

-0,6* 
 

7,4 
 

7,5 
 

-0,1 
 

          
 

 

 

 

 

Afgrænsninger i tabellen 

Skoleår: 2013/2014, 2012/2013, 2011/2012 

Kommune:  Allerød 

Institutionstype:  Folkeskoler 

Klassetrin:  9. klasse 

Prøveform:  Bundne prøvefag 

Hovedinstitution: Blovstrød Skole, Engholmskolen, Lillerød Skole, Lynge Skole, Ravnsholtskolen, 
Skovvangskolen 

 

 

   

 

Note 1: Gennemsnit af karaktererne i de bundne prøvefag er ekskl. dansk orden. En elev indgår kun i 
gennemsnittet, hvis han har mindst fire karakterer. 
 
Note 2: Socioøkonomisk reference er et modelberegnet tal, der viser, hvordan eleverne på landsplan med 
samme baggrundsforhold som skolens elever har klaret testene. Socioøkonomisk refererer til elevernes sociale 
og økonomiske baggrund, mens reference fortæller, at tallet kan bruges som et sammenligningsgrundlag for 
skolens faktisk opnåede karaktergennemsnit.  
 
Note 3: Forskellen mellem karakteren og den socioøkonomiske reference. Hvis skolens karakter er statistisk 
signifikant forskellig fra den socioøkonomiske reference, er forskellen markeret med en (*). 
 
Note 4: Hovedinstitution angiver hovedinstitutionen på beregningstidspunktet for den socioøkonomiske 
reference. 
 
Note 5: Af diskretionshensyn er celler med færre end 5 individer blændet. 
 
Datakilde: Beregninger af Styrelsen for It og Læring, baseret på egne data og Danmarks Statistiks registre 
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Karaktergennemsnit og socioøkonomisk reference (3-års periode) 
 

 

    

  

Opnået karaktergennemsnit i bundne prøvefag i alt og socioøkonomiske 

referencer for periode på 3 skoleår, 9. klasse,Allerød 
 

 

    

 

 Skoleår 
 

 2011/2012-2013/2014 
 

Skole Karakter-

gennem-

snit 

Socioøk. 

reference 
Forskel 

Blovstrød Skole 8,1 
 

7,7 
 

0,4 
 

Engholmskolen 7,9 
 

7,6 
 

0,3 
 

Lillerød Skole 8,2 
 

7,9 
 

0,3 
 

Lynge Skole 7,5 
 

7,3 
 

0,2 
 

Ravnsholtskolen 7,8 
 

7,8 
 

0,0 
 

Skovvangskolen 7,2 
 

7,6 
 

-0,4 
 

    
 

  

 

 

  

 

Afgrænsninger i tabellen 

Skoleår: 2011/2012-2013/2014 

Kommune:  Allerød 

Institutionstype:  Folkeskoler 

Klassetrin:  9. klasse 

Prøveform:  Bundne prøvefag 

Hovedinstitution: Blovstrød Skole, Engholmskolen, Lillerød Skole, Lynge Skole, Ravnsholtskolen, 
Skovvangskolen 

 

 

   

 

Note 1: Gennemsnit af karaktererne i de bundne prøvefag er ekskl. dansk orden. En elev indgår kun i 
gennemsnittet, hvis han har mindst fire karakterer. 
 
Note 2: Socioøkonomisk reference er et modelberegnet tal, der viser, hvordan eleverne på landsplan med 
samme baggrundsforhold som skolens elever har klaret testene. Socioøkonomisk refererer til elevernes sociale 
og økonomiske baggrund, mens reference fortæller, at tallet kan bruges som et sammenligningsgrundlag for 
skolens faktisk opnåede karaktergennemsnit.  
 
Note 3: Forskellen mellem karakteren og den socioøkonomiske reference. Hvis skolens karakter er statistisk 
signifikant forskellig fra den socioøkonomiske reference, er forskellen markeret med en (*). 
 
Note 4: Hovedinstitution angiver hovedinstitutionen på beregningstidspunktet for den socioøkonomiske 
reference. 
 
Note 5: Af diskretionshensyn er celler med færre end 5 individer blændet. 
 
Datakilde: Beregninger af Styrelsen for It og Læring, baseret på egne data og Danmarks Statistiks registre 
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 Om data  
De socioøkonomiske referencer er beregnet for grundskoler undtaget specialskoler, som havde 9. 

kl. prøvekarakterer for mindst 5 elever. Elever i specialklasser og privatister indgår ikke. 

Beregningen er dels sket i hvert prøvefag/prøvedisciplin og dels for et gennemsnit af de bundne 
prøvefagskarakterer (ekskl. dansk orden). 
 

Den socioøkonomiske reference beregnes både på baggrund af en model baseret på ét skoleårs 
data og på baggrund af en model baseret på tre skoleårs data hvor de tre skoleår betragtes under 
ét. For 3-års perioden beregnes ikke socioøkonomisk reference for prøvefag til udtræk, da disse 
ofte kun vil bestå af resultaterne fra et enkelt år. Resultater vedr. 3-års perioden vises kun for 

institutioner, hvor mindst 5 elever har aflagt prøver i mindst to af årene i perioden. 
 

Den socioøkonomiske reference bliver beregnet ud fra skolens elevgrundlag. I beregningen indgår 

faktorer på individniveau som for eksempel køn, herkomst samt forældrenes uddannelse og 
indkomst – altså faktorer, som skolen ikke har direkte indflydelse på. 
 

Den socioøkonomiske reference tager højde for elevernes baggrundsforhold, og ved at 
sammenligne skolens faktiske karakterer hermed kan der fås et billede af, hvorvidt skolens elever 
har klaret afgangsprøverne bedre, dårligere eller på niveau med elever på landsplan med samme 

baggrundsforhold. 
 

Den socioøkonomiske reference er opgjort på hovedinstitutioner, sådan som institutionerne så ud 
på beregningstidspunktet for den socioøkonomiske reference. Den socioøkonomiske reference for 
skoleårene 2012/2013 og 2011/2012 blev beregnet primo 2014, medio 2012 blev den 

socioøkonomiske reference beregnet for skoleåret 2010/2011 og medio 2011 for skoleåret 
2009/2010. 
 

På uvm.dk/SocRefGrundskoleKar kan du læse meget mere om den socioøkonomisk reference for 
grundskolekarakterer. 
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Andel elever med 2 eller derover 
 

  

    

 

Obligatorisk indikator i kvalitetsrapport 2.0 

Indikatoren ’Andel elever med mindst 2 i gennemsnit i både dansk og matematik’ beskriver, hvor 
stor en andel af 9. klasses årgangen fra et givet skoleår, der fik mindst 2 i gennemsnit i både 
dansk og matematik ved folkeskolens afgangsprøver. 
 

Indikatoren er obligatorisk i kvalitetsrapporten. 
 

Formål 
Indikatoren giver mulighed for at følge op på folkeskolereformens målsætning om, at alle elever 
forlader skolen med et karaktergennemsnit på mindst 2 i både dansk og matematik.  
 
Indikatoren kan desuden bruges til at følge op på, hvor stor en andel af eleverne der kan 

påbegynde en erhvervsuddannelse efter erhvervsuddannelsesreformens indførelse af 
adgangskrav. 
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 Kommune, tre skoleår 

 

 

 

Andel elever med mindst 2 i både dansk og matematik, 9. klasse, Allerød 
 

 

 

 

  

 

 

 

   
 

 

  

 

Afgrænsninger i figuren 

Skoleår:  2012/2013, 2013/2014, 2014/2015 

Kommune:  Allerød 

Institutionstype:  Folkeskoler ,   Specialskoler for børn 

Klassetype:  Normalklasser - fuldt årgangsopdelte,    Specialklasser 

Klassetrin:  9. klasse 

Institution: Alle 
 

 

   

 

Note 1:  Andelen beregnes som antallet af elever, der har opnået et karaktergennemsnit på mindst 2 i både 
dansk og matematik i forhold til alle elever, der kendes fra karakterindberetningen. For hver elev beregnes et 
karaktergennemsnit af prøverne i dansk og et karaktergennemsnit i matematik. Elever, der har aflagt alle 
prøver i både dansk og matematik og som mindst har opnået et karaktergennemsnit på 2 i begge fag opfylder 
kriteriet. Elever, der ikke har aflagt alle prøver i dansk og matematik opfylder ikke kriteriet. 
 
Ved samkøring af karakterdata med Danmarks Statistiks elevregistre, er det erfaret, at der er et antal elever 
på 9. klassetrin, som ikke indberettes i karakterindberetningen. Det er derfor sandsynligt, at den reelle andel 
af elever, som på landsplan ikke opfylder kriteriet om mindst 2 i dansk og matematik, er højere end i det, der 

vises her - skønsmæssigt ca. 5 procentpoint. Der er dog ikke sikker registermæssig dækning for disse 
manglende elever, og de kan ikke fordeles på kommuner og skoler. De indgår derfor ikke i opgørelserne. 
 
Note 2: Af diskretionshensyn vises ikke værdier baseret på færre end 3 individer. 
 
Datakilde: Styrelsen for It og Læring  
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  Skoler 

 

 

  

Andel elever med mindst 2 i både dansk og matematik pr. skole, 9. klasse, 

Allerød 
 

 

 

 

  

 

 

 

 

 

  

 

Afgrænsninger i figuren 

Skoleår:  2014/2015 

Kommune:  Allerød 

Institutionstype:  Folkeskoler ,   Specialskoler for børn 

Klassetype:  Normalklasser - fuldt årgangsopdelte,    Specialklasser 

Klassetrin:  9. klasse 

Institution: Blovstrød Skole,    Engholmskolen,    Kongevejsskolen,    Lillerød Skole,    Lynge Skole,    
Maglebjergskolen,    Ravnsholtskolen,    Skovvangskolen 

 

 

   

 

Note 1: Andelen beregnes som antallet af elever, der har opnået et karaktergennemsnit på mindst 2 i både 
dansk og matematik i forhold til alle elever, der kendes fra karakterindberetningen. For hver elev beregnes et 
karaktergennemsnit af prøverne i dansk og et karaktergennemsnit i matematik. Elever, der har aflagt alle 
prøver i både dansk og matematik og som mindst har opnået et karaktergennemsnit på 2 i begge fag opfylder 
kriteriet. Elever, der ikke har aflagt alle prøver i dansk og matematik opfylder ikke kriteriet. 
 
Ved samkøring af karakterdata med Danmarks Statistiks elevregistre, er det erfaret, at der er et antal elever 
på 9. klassetrin, som ikke indberettes i karakterindberetningen. Det er derfor sandsynligt, at den reelle andel 
af elever, som på landsplan ikke opfylder kriteriet om mindst 2 i dansk og matematik, er højere end i det, der 
vises her - skønsmæssigt ca. 5 procentpoint. Der er dog ikke sikker registermæssig dækning for disse 
manglende elever, og de kan ikke fordeles på kommuner og skoler. De indgår derfor ikke i opgørelserne. 
 
Note 2: Af diskretionshensyn vises ikke værdier baseret på færre end 3 individer. 
 
Datakilde: Styrelsen for It og Læring  
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  Om data 
For hver elev er der beregnet et karaktergennemsnit af prøverne i dansk (læsning, retskrivning, 

mundtlig og skriftlig) og et karaktergennemsnit i matematik (matematiske færdigheder og 

matematisk problemløsning). Der indgår ikke standpunktskarakterer i beregningerne. Kun elever, 
der har aflagt alle prøverne i faget, får beregnet et gennemsnit i faget.  
 

Andelen beregnes som antallet af elever, der har opnået et karaktergennemsnit på mindst 2 i 
både dansk og matematik i forhold til alle elever, der kendes fra karakterindberetningen. For hver 
elev beregnes et karaktergennemsnit af prøverne i dansk og et karaktergennemsnit i matematik. 
Elever, der har aflagt alle prøver i både dansk og matematik og som mindst har opnået et 

karaktergennemsnit på 2 i begge fag opfylder kriteriet. Elever, der ikke har aflagt alle prøver i 
dansk og matematik opfylder ikke kriteriet. 
 
 

Karakterdata baserer sig på skolernes indberetninger til Styrelsen for It og Læring fra deres 
administrative systemer. 
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Overgang til ungdomsuddannelse, 3 måneder 
 

 

  

Obligatorisk indikator i kvalitetsrapport 2.0 

Indikatoren beskriver, hvor stor en andel af eleverne, som tre måneder efter 9. klasse, er i gang 
med en ungdomsuddannelse (erhvervsfaglig uddannelse, gymnasial uddannelse og STU). 
Indikatoren er obligatorisk i kvalitetsrapporten. 
 
Formål 
Indikatoren kan anvendes til opfølgning på målsætningen om, at 95 procent af ungdomsårgang 

2015 skal have mindst en ungdomsuddannelse. 
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   Hele landet, tre skoleår, ungdomsuddannelse 

 

  

 

Andel elever, der er i gang med en ungdomsuddannelse tre måneder efter 9. 

klasse, hele landet 
 

 

 

 

  

 

 

 

   
 

 

  

 

Afgrænsninger i figuren 

År: 2012, 2013, 2014 

Kommune: Alle 

Fra-Institutionstype: Folkeskoler ,   Specialskoler for børn 

Klassetrin: 9. klasse 

Fra-Institution: Alle 
 

 

   

 

Note 1: Andelen af elever, der er i gang med en ungdomsuddannelse tre måneder efter 9. klasse summerer 
ikke til 100 procent, da en stor del af eleverne blandt andet fortsætter i 10. klasse. 
 
Note 2: Af diskretionshensyn vises ikke værdier baseret på færre end 5 individer. 
 
Datakilde: Beregninger af Styrelsen for It og Læring, baseret på Danmarks Statistiks registre 
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   Kommune, tre skoleår, ungdomsuddannelse 

 

  

 

Andel elever, der er i gang med en ungdomsuddannelse tre måneder efter 9. 

klasse, pr. ungdomsuddannelse, Allerød 
 

 

 

 

  

 

 

 

   
 

 

  

 

Afgrænsninger i figuren 

År: 2012, 2013, 2014 

Kommune: Allerød 

Fra-Institutionstype: Folkeskoler ,   Specialskoler for børn 

Klassetrin: 9. klasse 

Fra-Institution: Alle 
 

 

   

 

Note 1: Andelen af elever, der er i gang med en ungdomsuddannelse tre måneder efter 9. klasse summerer 
ikke til 100 procent, da en stor del af eleverne blandt andet fortsætter i 10. klasse. 
 
Note 2: Af diskretionshensyn vises ikke værdier baseret på færre end 5 individer. 
 
Datakilde: Beregninger af Styrelsen for It og Læring, baseret på Danmarks Statistiks registre 
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   Skoler 

 

  

   

Andel elever, der er i gang med en ungdomsuddannelse tre måneder efter 9. 

klasse, pr. skole, Allerød 
 

 

 

 

  

 

 

 

 

 

  

 

Afgrænsninger i figuren 

År: 2014 

Kommune: Allerød 

Fra-Institutionstype: Folkeskoler ,   Specialskoler for børn 

Klassetrin: 9. klasse 

Fra-Institution: Alle 
 

 

   

 

Note 1: Andelen af elever, der er i gang med en ungdomsuddannelse tre måneder efter 9. klasse summerer 
ikke til 100 procent, da en stor del af eleverne blandt andet fortsætter i 10. klasse. 
 
Note 2: Af diskretionshensyn vises ikke værdier baseret på færre end 5 individer. 
 
Datakilde: Beregninger af Styrelsen for It og Læring, baseret på Danmarks Statistiks registre 
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  Om data 
Ved overgang forstås personer, som på statustidspunktet er i gang med en uddannelse, eller 

forinden har fuldført en uddannelse. 
 
År er her afgrænset som perioden 1/10 – 30/9, hvor fx 2013 angiver perioden 1/10/2012 – 
30/9/2013. Året angiver det år, hvor eleven har afsluttet 9. klasse.    
 
Oplysninger om elevernes overgange til uddannelse baserer sig på Danmarks Statistiks 

elevregister.   
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Overgang til ungdomsuddannelse, 15 måneder 
 

 

  

Obligatorisk indikator i kvalitetsrapport 2.0 

Indikatoren beskriver, hvor stor en andel af eleverne, som 15 måneder efter 9. klasse, er i gang 
med en ungdomsuddannelse (erhvervsfaglig uddannelse, gymnasial uddannelse og STU). 
 

Indikatoren er obligatorisk i kvalitetsrapporten. 
  
Formål 
Indikatoren kan anvendes til opfølgning på målsætningen om, at 95 procent af ungdomsårgang 
2015 skal have mindst en ungdomsuddannelse. 
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   Hele landet, tre skoleår, ungdomsuddannelse 

 

  

 

Andel elever, der er i gang med en ungdomsuddannelse 15 måneder efter 9. 

klasse, hele landet 
 

 

 

 

  

 

 

 

   
 

 

  

 

Afgrænsninger i figuren 

År: 2011, 2012, 2013 

Kommune: Alle 

Fra-Institutionstype: Folkeskoler ,   Specialskoler for børn 

Klassetrin: 9. klasse 

Fra-Institution: Alle 
 

 

   

 

Note 1: Ved overgang forstås personer, som på statustidspunktet er i gang med en uddannelse, eller forinden 
har fuldført en uddannelse. Ved overgang til uddannelse inden for 15 måneder betyder det, at personer, som 
har fuldført et grundforløb på en erhvervsuddannelse tæller med i gruppen af personer, der har overgang til en 
ungdomsuddannelse – også selvom de ikke er i gang på statustidspunktet. 
 
Note 2: Af diskretionshensyn vises ikke værdier baseret på færre end 5 individer. 
 
Datakilde: Beregninger af Styrelsen for It og Læring, baseret på Danmarks Statistiks registre 

 

 

 

 

  

 

 

 

 

    

   

 

 

 

  



     
   

Side 33 af 56 
 

 

 

Kørt af bruger: i:0e.t|idp|dvh_publicuser@gimle.local 
Kørselsdato: 10-11-2015 

 

  

     

 

   Kommune, tre skoleår, ungdomsuddannelse 

 

  

 

Andel elever, der er i gang med en ungdomsuddannelse 15 måneder efter 9. 

klasse, pr uddannelse, Allerød 
 

 

 

 

  

 

 

 

   
 

 

  

 

Afgrænsninger i figuren 

År: 2011, 2012, 2013 

Kommune: Allerød 

Fra-Institutionstype: Folkeskoler ,   Specialskoler for børn 

Klassetrin: 9. klasse 

Fra-Institution: Alle 
 

 

   

 

Note 1: Ved overgang forstås personer, som på statustidspunktet er i gang med en uddannelse, eller forinden 
har fuldført en uddannelse. Ved overgang til uddannelse inden for 15 måneder betyder det, at personer, som 
har fuldført et grundforløb på en erhvervsuddannelse tæller med i gruppen af personer, der har overgang til en 
ungdomsuddannelse – også selvom de ikke er i gang på statustidspunktet. 
 
Note 2: Af diskretionshensyn vises ikke værdier baseret på færre end 5 individer. 
 
Datakilde: Beregninger af Styrelsen for It og Læring, baseret på Danmarks Statistiks registre 
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   Skoler 

 

  

   

Andel elever, der er i gang med en ungdomsuddannelse 15 måneder efter 9. 

klasse, pr. skole, Allerød 
 

 

 

 

  

 

 

 

 

 

  

 

Afgrænsninger i figuren 

År: 2013 

Kommune: Allerød 

Fra-Institutionstype: Folkeskoler ,   Specialskoler for børn 

Klassetrin: 9. klasse 

Fra-Institution: Alle 
 

 

   

 

Note 1: Ved overgang forstås personer, som på statustidspunktet er i gang med en uddannelse, eller forinden 
har fuldført en uddannelse. Ved overgang til uddannelse inden for 15 måneder betyder det, at personer, som 
har fuldført et grundforløb på en erhvervsuddannelse tæller med i gruppen af personer, der har overgang til en 
ungdomsuddannelse – også selvom de ikke er i gang på statustidspunktet. 
 
Note 2: Af diskretionshensyn vises ikke værdier baseret på færre end 5 individer. 
 
Datakilde: Beregninger af Styrelsen for It og Læring, baseret på Danmarks Statistiks registre 

 

 

 

 

  

 

 

  

 

 

     

 

 

  

 

 

 

  



     
   

Side 35 af 56 
 

 

 

Kørt af bruger: i:0e.t|idp|dvh_publicuser@gimle.local 
Kørselsdato: 10-11-2015 

 

  

     

 

  Om data 
Ved overgang forstås personer, som på statustidspunktet er i gang med en uddannelse, eller 

forinden har fuldført en uddannelse. Ved overgang til uddannelse inden for 15 måneder betyder 

det, at personer, som har fuldført et grundforløb på en erhvervsuddannelse tæller med i gruppen 
af personer, der har overgang til en ungdomsuddannelse – også selvom de ikke er i gang på 
statustidspunktet. 
 

År er her afgrænset som perioden 1/10 – 30/9, hvor fx 2013 angiver perioden 1/10/2012 – 
30/9/2013. Året angiver det år, hvor eleven har afsluttet 9. klasse. 
 

Oplysninger om elevernes overgange til uddannelse baserer sig på Danmarks Statistiks 
elevregister. 
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Andel af 9. klasse årgang, der forventes at fuldføre 
 

 

mindst en ungdomsuddannelse inden for 6 år efter  
 

  

 

9. klasse 
 

 

    

 

Obligatorisk indikator i kvalitetsrapport 2.0 
Indikatoren angiver andelen af elever i 9. klasse, som forventes at fuldføre mindst en 
ungdomsuddannelse inden for seks år efter 9. klasse og er baseret på Undervisningsministeriets 
såkaldte profilmodel. Indikatoren er obligatorisk i kvalitetsrapporten. 
 

Ungdomsuddannelserne omfatter gymnasiale og erhvervsfaglige ungdomsuddannelser samt den 
Særlig Tilrettelagt Ungdomsuddannelse (STU). 
 
At have gennemført ’mindst en ungdomsuddannelse’ vil sige, at man enten har gennemført en 
ungdomsuddannelse eller en videregående uddannelse. 

 
Formål 

Indikatoren kan anvendes til opfølgning på målsætningen om, at 95 procent af ungdomsårgang 
2015 skal have mindst en ungdomsuddannelse. 
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  Kommune, tre årgange 

 

  

 

Andel af 9. klasse årgang, der forventes at fuldføre mindst en 

ungdomsuddannelse inden for 6 år efter 9. klasse, Allerød 
 

 

 

 

  

 

 

 

   
 

 

  

 

Afgrænsninger i figuren 

Årgang: 2012, 2013, 2014 

Kommune: Allerød 
 

 

   

 

Note 1: Andelen, der forventes at opnå mindst en ungdomsuddannelse stammer fra Undervisningsministeriet 
profilmodel. Profilmodellen er en fremskrivning under visse antagelser og 
derfor behæftet med usikkerhed. Nogle kommuner er meget små, og resultaterne er derfor behæftet med 
særlig stor usikkerhed. 
 
Note 2: Ungdomsuddannelserne omfatter gymnasiale og erhvervsfaglige ungdomsuddannelser 
samt den Særlig Tilrettelagt Ungdomsuddannelse (STU). 
 

 
Note 3: At have gennemført ’mindst en ungdomsuddannelse’ vil sige, at man enten har 
gennemført en ungdomsuddannelse eller en videregående uddannelse. 
 
Note 4: Indikatoren er beregnet på baggrund af de elever, som havde bopæl i kommunen ved afslutning af 9. 
klasse, uanset om de senere er flyttet og uanset hvilken institutionstype de gik på i 9.klasse. De elever, som 
afslutter deres grundskole på en efterskole, er optalt i den kommune, hvor de havde bopæl inden 
efterskoleopholdet. 
 

 
Datakilde: Beregninger af Styrelsen for It og Læring, baseret på Danmarks Statistiks registre  
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   Om data 
Andel af elever i 9. klasse, som forventes at fulføre mindst en ungdomsuddannelse inden for seks 

år efter 9. klasse er baseret på Undervisningsministeriets profilmodel. 
 

Fremskrivningen baserer sig på Danmarks Statistiks registre.  
 

Profilmodellen er en fremskrivning af, hvordan vi forventer en ungdomsårgang vil uddanne sig 
under følgende antagelser: 
 

 Uddannelsessystemet vil forblive, som det var i de skoleår, hvor ungdomsårgangen gik i 
ottende og niende klasse. 

 Ungdomsårgangen, hvis uddannelsesadfærd fremskrives, vil bevæge sig i 
uddannelsessystemet på samme måde som dem, der er i uddannelsessystemet i de år, 
hvor ungdomsårgangen gik i ottende og niende klasse. 

 

Det er væsentligt at være opmærksom på, at profilmodellen er en fremskrivning og derfor 
behæftet med usikkerhed. Det bemærkes, at profilmodellen er følsom over for manglende 
registreringer og ændringer af uddannelsesadfærd i de bagvedliggende data. Nogle kommuner er 
meget små, og resultaterne er derfor behæftet med særlig stor usikkerhed.  
 
 

Indikatoren er beregnet på baggrund af de elever, som havde bopæl i kommunen ved afslutning 
af 9. klasse, uanset om de senere er flyttet og uanset hvilken institutionstype de gik på i 9.klasse. 
De elever, som afslutter deres grundskole på en efterskole, er optalt i den kommune, hvor de 

havde bopæl inden efterskoleopholdet. 
 

At have gennemført ’mindst en ungdomsuddannelse’ vil sige, at man enten har gennemført en 
ungdomsuddannelse eller en videregående uddannelse. En gymnasial eller en erhvervsfaglig 
uddannelse er som regel en forudsætning for adgang til videregående uddannelse. Der er dog 
unge, som fuldfører en videregående uddannelse uden en registreret ungdomsuddannelse. Det 
skyldes, at nogle uddannelser har optagelsesprøve og dermed ikke kræver en gennemført 
ungdomsuddannelse. Nogle kan optages på en videregående uddannelse uden en fuld eksamen 
via hf-enkeltfag. Det gælder fx på sygeplejerske- og pædagoguddannelserne. Andre får merit for 

en ungdomsuddannelse, som er opnået i udlandet. 
 

På uvm.dk/profilmodel kan du læse meget mere om Undervisningsministeriets profilmodel. 
 

 

 

 

   

 

 

 

 

 

 

  

http://www.uvm.dk/profilmodel


     
   

Side 39 af 56 
 

 

 

Kørt af bruger: i:0e.t|idp|dvh_publicuser@gimle.local 
Kørselsdato: 10-11-2015 

 

  

     

 

  
  

Ungdomsuddannelsesstatus 9 mdr.  
 

 

   

 

Obligatorisk indikator i kvalitetsrapport 2.0 

Indikatoren Ungdomsuddannelsesstatus 9 mdr. angiver andelen af elever, der er i gang med en 
ungdomsuddannelse 9 måneder efter 9. eller 10. klasse, andelen der har afbrudt en 
ungdomsuddannelse i løbet af 9 mdr. og andelen der ikke har været i gang med en 
ungdomsuddannelse i perioden. Indikatoren er en obligatorisk indikator i Kvalitetsrapporten. 
 
Formål 

Indikatoren kan anvendes til opfølgning på målsætningen om, at 95 procent af ungdomsårgang 
2015 skal have mindst en ungdomsuddannelse. 
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  Kommune, tre år 

 

  

 

Ungdomsuddannelsesstatus 9 mdr. efter de unge forlader grundskolen, Allerød 
 

 

 

 

  

 

 

 

   
 

 

  

 

Afgrænsninger i figuren 

Skoleår: 2010/2011, 2011/2012, 2012/2013 

Kommune: Allerød 

Institutionstype: Folkeskoler, Kommunale ungdomsskoler, Specialskoler for børn, Dagbehandlingstilbud 
og anbringelsessteder 

Klassetrin: 9. klasse,    10. klasse 
 

 

   

 

Note 1: Med ungdomsuddannelse menes fuldtidsungdomsuddannelse: gymnasial og erhvervsfaglige 
uddannelserog STU. Enkelte er i gang med en videregående uddannelse, de tælles her med under 
ungdomsuddannelse. Forberedende aktiviteter eller enkeltfags hf tælles ikke med som en 
ungdomsuddannelse. 
 

 
Datakilde: Beregninger af Styrelsen for It og Læring, baseret på Danmarks Statistiks registre 
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  Kommune, tre år, fastholdelse 

 

  

 

Fastholdelse i ungdomsuddannelse 9 mdr. efter de unge forlader grundskolen, 

Allerød 
 

 

 

 

  

 

 

 

   
 

 

  

 

Afgrænsninger i figuren 

Skoleår: 2010/2011, 2011/2012, 2012/2013 

Kommune: Allerød 

Institutionstype: Folkeskoler, Kommunale ungdomsskoler, Specialskoler for børn, Dagbehandlingstilbud 
og anbringelsessteder 

Klassetrin: 9. klasse,    10. klasse 
 

 

   

 

Note 1: Med ungdomsuddannelse menes fuldtidsungdomsuddannelse: gymnasial og erhvervsfaglige 
uddannelserog STU. Enkelte er i gang med en videregående uddannelse, de tælles her med under 
ungdomsuddannelse. Forberedende aktiviteter eller enkeltfags hf tælles ikke med som en 
ungdomsuddannelse. 
 
Note 2: Andel, der fastholdes i ungdomsuddannelse er beregnet som: antal, der er i gang med en 
ungdomsuddannelse 9 måneder efter afgang fra grundskolen ud af antallet, som har påbegyndt en 
ungdomsuddannelse i 9 måneders perioden. 
 

 
Datakilde: Beregninger af Styrelsen for It og Læring, baseret på Danmarks Statistiks registre 
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   Om data 
Udgangspopulationen er de unge, som forlader grundskolen efter 9. eller 10. klasse. 

Udgangspopulationen er defineret som elever der har forladt grundskolen i 9. eller 10. klasse) og 

er afgrænset efter afgang i tællingsår. (Et tællingsår er afgrænset som 1/10 – 30/9, hvor fx 2012 
angiver perioden 1/10/2011 – 30/9/2012) I praksis afgår de fleste af eleverne 9. eller 10. klasse i 
juni måned. Vi har derfor for at lette fortolkningen af resultaterne valgt at præsentere tællingsår 
som skoleår. Dvs. tællingsår 2012 beskrives her som skoleår 2011/2012.  
 
 

 

En person som er i gang med en ungdomsuddannelse ni måneder efter at have forladt 
grundskolen, tæller som værende i gang uanset om personen har afbrudt en eller flere 
ungdomsuddannelser i perioden 0-9 måneder. 
 
Hvis en ung har fuldført et grundforløb på erhvervsuddannelserne i perioden 0-9 måneder efter 
personen har forladt grundskolen, så tælles den unge som værende i gang med 
ungdomsuddannelse ni måneder efter grundskolen, idet vi betragter den unge som værende 

praktikpladssøgende.  
 

Bemærk, at  det seneste år altid bør tages med forbehold, da der ofte mangler data som først 
kommer med, når Danmarks Statistik opdaterer deres registre året efter. 
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Kompetencedækning 
 

 

  

Obligatorisk indikator i kvalitetsrapport 2.0    

Kompetencedækningen er et udtryk for, hvor stor en andel af elevernes undervisningstimer, der 
varetages af undervisere med ’undervisningskompetence’ eller ’tilsvarende kompetencer’.  
 

Indikatoren er obligatorisk i kvalitetsrapporten indtil skoleåret 2021/22. 
 

Formål 
Indikatoren giver mulighed for at følge op på, om kommunen overholder målet om fuld 
kompetencedækning som beskrevet i aftalen af folkeskolereformen.  
 
Målet er, at alle elever i folkeskolen i 2020 skal undervises af lærere, som enten har 
undervisningskompetencer (tidligere linjefag) fra læreruddannelsen i de fag, de underviser i, eller 

har opnået en tilsvarende faglig kompetence via deres efteruddannelse mv.  
 

Målsætningen om fuld kompetencedækning indeholder alle fag og alle klassetrin og skal gælde på 

kommuneniveau. 
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 Kommune, tre skoleår 

 

  

 

Andel planlagte undervisningstimer med kompetencedækning, Allerød 
 

 

 

 

  

 

 

 

   
 

 

  

 

Afgrænsninger i figuren 

Skoleår: 2012/2013, 2013/2014, 2014/2015 

Kommune: Allerød 

Institutionstype: Folkeskoler 

Klassetrin: 1. klasse,    2. klasse,    3. klasse,    4. klasse,    5. klasse,    6. klasse,    7. 
klasse,    8. klasse,    9. klasse,    10. klasse 

Fag: Dansk,    Engelsk,    Tysk (tilbudsfag),    Fransk (tilbudsfag),    
Kristendomskundskab,    Historie,    Samfundsfag,    Idræt,    Musik,    
Billedkunst,    Håndarbejde,    Håndværk og design,    Sløjd,    Madkundskab,    
Matematik,    Fysik/kemi,    Geografi,    Biologi,    Natur/teknik 

Institution: Alle 
 

 

   

 

Note 1: Kompetencedækningen er et udtryk for, hvor stor en andel af elevernes undervisningstimer, der 
varetages af undervisere med ’undervisningskompetence’ eller ’tilsvarende kompetencer’. 
Kompetencedækningen er opgjort på timeniveau og undersøgelsesenheden er klokketimer. Timerne er 
beregnet ved at gange antallet af klasser i et fag på et klassetrin med det vejledende timetal i det pågældende 
fag og klassetrin. I 10. klasse er der vægtet med samme timetal som i 9. klasse.  

Ved tolærerordninger og holddelt undervisning indgår kun læreren med flest klokketimer.  
 
Datakilde: Styrelsen for It og Læring  
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 Kommune, fag 

 

  

  

Andel planlagte undervisningstimer med kompetencedækning pr. fag, Allerød 
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Afgrænsninger i figuren 

Skoleår: 2014/2015 

Kommune: Allerød 

Institutionstype: Folkeskoler 

Klassetrin: 1. klasse,    2. klasse,    3. klasse,    4. klasse,    5. klasse,    6. klasse,    7. klasse,    
8. klasse,    9. klasse,    10. klasse 

Fag: Dansk,    Engelsk,    Tysk (tilbudsfag),    Fransk (tilbudsfag),    Kristendomskundskab,    
Historie,    Samfundsfag,    Idræt,    Musik,    Billedkunst,    Håndarbejde,    Håndværk 
og design,    Sløjd,    Madkundskab,    Matematik,    Fysik/kemi,    Geografi,    Biologi,    
Natur/teknik 

Institution: Alle 
 

 

    

  

Note 1: Kompetencedækningen er et udtryk for, hvor stor en andel af elevernes undervisningstimer, der 
varetages af undervisere med ’undervisningskompetence’ eller ’tilsvarende kompetencer’. 
Kompetencedækningen er opgjort på timeniveau og undersøgelsesenheden er klokketimer. Timerne er 
beregnet ved at gange antallet af klasser i et fag på et klassetrin med det vejledende timetal i det pågældende 
fag og klassetrin. I 10. klasse er der vægtet med samme timetal som i 9. klasse.  
Ved tolærerordninger og holddelt undervisning indgår kun læreren med flest klokketimer.   
 
Datakilde: Styrelsen for It og Læring  
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 Skoler 

 

  

  

Andel planlagte undervisningstimer med kompetencedækning, pr. skole, 

Allerød 
 

 

 

 

  

 

 

 

 

 

  

 

Afgrænsninger i figuren 

Skoleår: 2014/2015 

Kommune: Allerød 

Institutionstype:  

Klassetrin: 1. klasse,    2. klasse,    3. klasse,    4. klasse,    5. klasse,    6. klasse,    7. klasse,    
8. klasse,    9. klasse,    10. klasse 

Fag: Dansk,    Engelsk,    Tysk (tilbudsfag),    Fransk (tilbudsfag),    Kristendomskundskab,    
Historie,    Samfundsfag,    Idræt,    Musik,    Billedkunst,    Håndarbejde,    Håndværk 
og design,    Sløjd,    Madkundskab,    Matematik,    Fysik/kemi,    Geografi,    Biologi,    
Natur/teknik 

Institution: Blovstrød Skole,    Engholmskolen,    Lillerød Skole,    Lynge Skole,    Ravnsholtskolen,    
Skovvangskolen 

 

  

    

 

Note 1: Kompetencedækningen er et udtryk for, hvor stor en andel af elevernes undervisningstimer, der 
varetages af undervisere med ’undervisningskompetence’ eller ’tilsvarende kompetencer’. 
Kompetencedækningen er opgjort på timeniveau og undersøgelsesenheden er klokketimer. Timerne er 
beregnet ved at gange antallet af klasser i et fag på et klassetrin med det vejledende timetal i det pågældende 
fag og klassetrin. I 10. klasse er der vægtet med samme timetal som i 9. klasse.  
Ved tolærerordninger og holddelt undervisning indgår kun læreren med flest klokketimer.   
 
Datakilde: Styrelsen for It og Læring  
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Om data 
Andelen af planlagte undervisningstimer med kompetencedækning baserer sig på skolernes 

indberetninger til Styrelsen for It og Læring fra deres administrative systemer.      
 

Kompetencedækningen er opgjort på timeniveau og undersøgelsesenheden er klokketimer.  
 

Timerne er beregnet ved at gange antallet af klasser i et fag på et klassetrin med det vejledende 
timetal i det pågældende fag og klassetrin. I 10. klasse er der vægtet med samme timetal som i 
9. klasse. 
       
Kun normalklasser i folkeskolen indgår i opgørelserne. Der er kun medtaget fag på klassetrin, hvor 
der på landsplan er mere end 50 klasser, som har undervisning i det pågældende fag. 
 

Lærere, der ikke står registreret med undervisning i mindst ét fag, indgår ikke i opgørelserne. 
Tilsvarende er lærere, der ikke står registreret med undervisningskompetence eller tilsvarende 

kompetencer i mindst ét fag, udeladt fra opgørelserne. 
 
Ved tolærerordninger og holddelt undervisning indgår kun læreren med flest klokketimer.  Hvis de 
to lærere har lige mange timer, indgår læreren med højest kompetenceniveau. 

 
Definition af undervisningskompetence og tilsvarende kompetencer 

At have undervisningskompetence i et fag betyder, at underviseren har haft det pågældende fag 
som linjefag på læreruddannelsen. 
 
At have kompetencer svarende til undervisningskompetence betyder, at underviseren fx har en 
efteruddannelse, videreuddannelse, kompetencegivende uddannelse eller et længerevarende 
kursusforløb, der vurderes at give kompetencer svarende til undervisningskompetence. Skolens 
leder må foretage et skøn i denne forbindelse.  
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Inklusion 
 

 

  

Obligatorisk indikator i kvalitetsrapport 2.0 

Indikatoren ’Inklusionsgrad’ beskriver, hvor stor en andel af eleverne der er inkluderet i  den 
almindelige undervisning.   
 

Indikatoren er obligatorisk i kvalitetsrapporten indtil 2019/20. 
 
Formål 
Indikatoreren følger op på, om folkeskolen er indrettet, så der er plads til alle børn i fællesskabet. 
Mere konkret anvendes indikatoren vedrørende inklusionsgrad til at følge op på målsætningen om, 

at andelen af elever i den almindelige folkeskole skal øges til 96 procent af eleverne. 
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  Inklusionsgrad, tre skoleår, hele landet 

 

 

  

Andel elever, der modtager undervisning i den almene undervisning, hele 

landet 
 

 

 

 

  

 

 

 

   
 

 

  

 

Afgrænsninger i figuren 

Skoleår: 2012/2013, 2013/2014, 2014/2015 

Kommune (institutionsbeliggenhed): Alle 

Institutionstype: Folkeskoler,    Kommunale ungdomsskoler,    Specialskoler for børn,    
Dagbehandlingstilbud og anbringelsessteder 

Institution: Alle 

Kommune (bopæl): Alle 
 

 

   

 

Note 1: Af diskretionshensyn vises ikke værdier baseret på færre end 5 individer. 
 
Datakilde: Beregninger af Styrelsen for It og Læring, baseret på Danmarks Statistiks registre 
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  Inklusionsgrad, tre skoleår, bopælskommune 

 

  

 

Andel elever, der modtager undervisning i den almene undervisning, Allerød 

(bopælskommune) 
 

 

 

 

  

 

 

 

   
 

 

  

 

Afgrænsninger i figuren 

Skoleår: 2012/2013, 2013/2014, 2014/2015 

Kommune (institutionsbeliggenhed): Alle 

Institutionstype: Folkeskoler,    Specialskoler for børn 

Institution: Alle 

Kommune (bopæl): Allerød 
 

 

   

 

Note 1: Af diskretionshensyn vises ikke værdier baseret på færre end 5 individer. 
 
Datakilde: Beregninger af Styrelsen for It og Læring, baseret på Danmarks Statistiks registre 
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Om data   
Inklusionsgraden beregnes alene på baggrund af elever i kommunale skoler. 
 

Indikatoren beregnes som antal elever, der er inkluderet i den almindelige undervisning i forhold 

til det samlede elevtal. Det vil sige elever, der ikke modtager undervisning i specialklasser i 
forhold til det samlede antal elever.  
 

Inklusionsgraden opgøres i forhold til elevernes bopælskommune.  
De øvrige indikatorer opgøres i forhold til institutionens beliggenhedskommune. 
 

De kommunale skoler omfatter folkeskoler, specialskoler, kommunale ungdomsskoler og 
dagbehandlingstilbud.  
Private skoler omfatter friskoler og private grundskoler samt efterskoler. 
 

Oplysninger om elevtal og elevernes modtagelse af specialundervisning stammer fra to  
forskellige registre hos Danmarks Statistik. 
 
 

Det ene register, der omfatter hele uddannelsessystemet, opdateres hvert år - også bagud i tid. 

Det andet register, der indeholder særlige oplysninger vedr. grundskoleområdet fx klassetype, 
specialundervisning og dansk som andetsprog, opdateres ikke.  
 
Det betyder, at der kan være forskel i elevtallet i de forskellige rapporter, hvor der indgår elevtal.  
          

 

 

  

 

 

  

 

 

 

 

  

 

 



     
   

Side 56 af 56 
 

 

 

Kørt af bruger: i:0e.t|idp|dvh_publicuser@gimle.local 
Kørselsdato: 10-11-2015 

 

  

     

   

 



Bilag: 9.1. Bilag 1. Kvalitetsrapport 2014-2015 med tilhørende bilag

Udvalg: Allerød Byråd 2014 - 2017
Mødedato: 25. februar 2016 - Kl. 18:30

Adgang: Åben
Bilagsnr: 2201/16



 

1 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Kvalitetsrapport  
2014-15 
 

 

 

 

 

 

Allerød Kommune 
 

 

 

 

 

 

  



 

2 

Indholdsfortegnelse 

 

Overordnet sammenfatning af Kvalitetsrapport 9 ............................................................... 3 
1. Indledning ................................................................................................................ 5 
2. Sammenfattende helhedsvurdering .............................................................................. 5 

Det skal bemærkes, at denne kvalitetsrapport er den første, som er udarbejdet på baggrund 

af resultater, som er opnået efter skolereformens indførelse. ........................................... 5 
2.1. Opsamling på eventuelle handlingsplaner ............................................................... 5 

3. Mål og resultatmål ..................................................................................................... 6 
3.1. Nationalt fastsatte mål og resultatmål .................................................................... 6 
3.2. Kommunalt fastsatte mål og resultatmål ................................................................ 6 

4. Folkeskolen skal udfordre alle elever, så de bliver så dygtige, de kan. .............................. 6 
4.1. Mindst 80 pct. af eleverne skal være gode til at læse og regne i de nationale test ........ 6 
4.2. Andelen af de allerdygtigste elever i dansk og matematik skal stige år for år .............. 7 

5. Folkeskolen skal mindske betydningen af social baggrund i forhold til faglige resultater ...... 7 
5.1. Andelen af elever med dårlige læseresultater i de nationale test for læsning og 

matematik uanset social baggrund skal reduceres år for år. ............................................ 7 
6. Tilliden til og trivslen i folkeskolen skal styrkes blandt andet gennem respekt for professionel 

viden og praksis ............................................................................................................ 7 
6.1. Elevernes trivsel skal øges .................................................................................... 7 

7. Eleverne skal opnå et højere fagligt niveau, når de forlader folkeskolen .......................... 10 
8. Alle elever skal forlade folkeskolen med mindst karakteren 2 i dansk og matematik ......... 16 
9. Folkeskolen skal understøtte opfyldelsen af 95 pct.-målsætningen ................................. 19 
10. Eventuelle fokuspunkter og indikatorer ..................................................................... 20 

10.1. Kompetencedækning ........................................................................................ 20 
10.2. Inklusion ........................................................................................................ 23 

12. Pædagogiske udviklingsprocesser ............................................................................ 25 
KOMPETENCEUDVIKLING .......................................................................................... 25 
A. P. Møller-projektet: .............................................................................................. 25 
SKOLEREFORM ........................................................................................................ 28 
Evaluering af skolereformen. ..................................................................................... 28 
Samarbejdet mellem lærere og pædagoger og 50:50-reglen. ........................................ 29 
Forbedring af ordninger til lektielæsning og faglig fordybelse. ........................................ 30 
Ny læringsplatform ................................................................................................... 33 

13.SÆRLIGE PÆDAGOGISKE INDSATSOMRÅDER PÅ SKOLERNE ........................................ 34 
11. Redegørelse for arbejdet med kommunalt fastsatte mål og indsatser ........................ 36 
I: Inklusion og fællesskaber ...................................................................................... 36 
II: It og digitalisering ............................................................................................... 38 
III: Børns trivsel og undervisningsmiljø ....................................................................... 40 
IV: Faglighed, kreativitet og personlig udvikling ........................................................... 40 

14. Bilagsoversigt ........................................................................................................ 43 
Bilag 1: Trivselsundersøgelse ........................................................................................ 44 

Trivselsundersøgelse 0.-3.kl ...................................................................................... 44 
Trivselsundersøgelse 4.-9.kl ...................................................................................... 50 
Maglebjergskolens trivselsmåling ............................................................................... 59 
Kongevejsskolens trivselsmåling ................................................................................ 61 

 

 

 



 

3 

Overordnet sammenfatning af Kvalitetsrapport 9 

 

 

Faglighed  

 

I de obligatoriske prøvefag klarer eleverne i Allerød-skolerne sig betydelig bedre end lands-

gennemsnittet, og der fremvises forbedring i forhold til sidste år - især i matematik. 

 

I de nationale test er eleverne i Allerød fortsat højt placeret med resultater betydeligt over 

landsgennemsnittet og andelen af elever, som klarer sig dårligt er fortsat faldende. 

 

I de nationale test ligger andelen af ”de dygtigste elever” over landsgennemsnittet, men i 

år er denne andel ude for et mindre fald. Det er et opmærksomhedspunkt. 

 

Andelen af elever med de dårligste faglige resultater er blevet mindre. Samtidigt er denne 

andel betydeligt under landsgennemsnittet. Det er positivt. 

 

Andelen af elever, som efter grundskolen påbegynder en ungdomsuddannelse, er fortsat 

blandt landets højeste.   

 

Pigerne klarer sig gennemgående klart bedre end drengene i prøvefagene. Omvendt ud-

trykker drengene større trivsel end pigerne gør. Dette er et opmærksomhedspunkt. 

 

Trivsel  

 

De lovgivningsbestemte elev-trivselsmålinger giver ny dokumentation i forhold til elevernes 

trivsel. Det er dog primært som internt evalueringsværktøj på skolerne, at informationerne 

kan bruges og anvendes fremadrettet.  

 

Elev-trivselsmålingerne viser, at eleverne på næsten alle parametre udtrykker tilfredshed 

med deres skoleliv, også lidt mere end i resten af landet. Mest signifikant er tilfredsheden 

med lærernes evne til at skabe ro i klasserne. 

 

Resultaterne af trivselsmålingerne er forskellige fra skole til skole. Forvaltningen følger op 

på dette i forhold til hver enkelt skole. 

 

Skolereform 

 

Reformen er gået ind i sit andet år. Hvor første år var præget af praktiske og tekniske til-

pasninger, er selve indholdet af skolereformen nu mere i fokus. 

 

Der er tilfredshed med nye medarbejder-arbejdspladser og medarbejdercomputere 

 

Skolens åbning mod omverdenen er en del af reformen. Flere initiativer i gang, primært i 

samarbejde med Musikskolen, Ungdomsskolen og Allerød Bibliotek, men også med andre 

samarbejdspartnere uden for skolen. 
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Udvikling 
 

 Mange projekter inden for skolen og på tværs af skolerne er i gang. Mest markant er 

det påbegyndte kompetenceprojekt om læringsmålstyring, evaluering og klasseledelse, 

som finansieres af A. P. Møller-fonden. 

 

 Der er klare forbedringer på it-infrastrukturen. Den nye læringsplatform der skal under-

støtte arbejdet med reformen er næsten på plads og i løbet af 2016 og 2017 vil denne 

platform blive afprøvet, udviklet og implementeret på alle skoler.  

 

 Forvaltningen og skolerne har en vision på it-området om at alle elever har en compu-

ter: 1:1 ordning.   

 

 Skolerne arbejder tættere sammen, hvilket bl.a. kompetence-projektet, ”Åben skole” 

og implementeringen af skolereformen har bidraget til. Der er flere netværksgrupper på 

tværs af skolerne. 

 

 Handleplanerne på de fire hovedområder i skolepolitikken betragtes nu som fuldt indar-

bejdet og betragtes ikke længere alene som udviklingsområder. 
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1. Indledning 

Kvalitetsrapporten er et kommunalt redskab til mål- og resultatstyring, som skal understøtte 

evaluering og resultatopfølgning på kommunalt niveau og fungere som grundlag for lokal dia-

log og kvalitetsudvikling. 

 

For præcisering af kravene til udarbejdelse af kvalitetsrapporten henvises til Bekendtgørelse 

nr. 698 af 23. juni 2014 om kvalitetsrapporter samt bemærkningerne til L150. 

 

Kvalitetsrapporten er bygget op efter samme skabelon som sidste års kvalitetsrapport, KR8 

dog denne gang med særlig vægt på igangværende pædagogiske udviklingsprojekter. 

 

Kommunens kvalitetsrapporter har i de seneste år foruden de nationalt fastsatte mål og resul-

tatmål forholdt sig til Allerød Kommunes lokale skolepolitiske målsætninger fra 2011. I år ned-

tones tilbagemeldingen på disse lokale målsætninger noget til fordel for en gennemgang af de 

aktuelle pædagogiske udviklingsprocesser på skolerne – ikke mindst de processer, som er ud-

løbere af skolereformen, for eksempel A. P. Møller-projektet og forbedring af samarbejdet mel-

lem lærere og pædagoger. 

Når de fire temaer i den lokale skolepolitik ikke har samme betoning denne gang, skyldes det 

dels, at en stor del af skolepolitikkens mål for længst er indfriet og dels, at en del af de lokale 

mål nu er sammenfaldende med målene i skolereformen.  

2. Sammenfattende helhedsvurdering 

Forvaltningen konkluderer, at skolerne i Allerød Kommune overordnet set præsterer endog 

meget tilfredsstillende. Konklusionen sker på de indhentede data fra Undervisningsministeriets 

ledelsesinformationssystem (LIS) og fra skolernes tilbagemeldinger til Forvaltningen. 

På stort set alle parametre ligger kommunens skoler over landsgennemsnit, og de fremviser 

stigende resultater fra år til år. Således også denne gang.  

Der er dog enkelte opmærksomhedspunkter i forhold til elevtrivsel, hvor skolerne bør have fo-

kus fremadrettet. Det er forskelligt fra skole til skole, men de er ikke desto mindre vigtige op-

mærksomhedspunkter.  

Det skal bemærkes, at denne kvalitetsrapport er den første, som er udarbejdet på baggrund af 

resultater, som er opnået efter skolereformens indførelse. 

 

2.1. Opsamling på eventuelle handlingsplaner  

Allerød Kommunes folkeskoler har samlet set opnået meget gode resultater, både hvad angår 

nationale test, prøvekarakterer, overgangsfrekvensen til ungdomsuddannelser og trivsel i sko-

len.  

Kommunens skoleelever præsterer højt på stort set alle områder, og det konstateres at kom-

munens skoler og eleverne lever op til stort set alle målsætninger og forventninger.  

 

På den baggrund ser forvaltningen ingen anledning til at anbefale, at der udarbejdes 

særlige handlingsplaner, hverken for det samlede skolevæsen eller for enkelte sko-

ler.  
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Forvaltningen vil efterfølgende benytte det store talmateriale, der er blevet tilgængeligt i det 

nye ledelsesinformationssystem (LIS) samt resultaterne fra den nye trivselsundersøgelse som 

udgangspunkt for en drøftelse med de enkelte skoler. Denne række af drøftelser skal både fo-

kusere på områder, hvor den enkelte skole er særlig højt præsterende og der, hvor resulta-

terne giver anledning til et kritisk eftersyn. Derudover skal drøftelserne give forvaltningen vi-

den om, hvilke områder der kan arbejdes videre med i fællesskab.  

3. Mål og resultatmål 

3.1. Nationalt fastsatte mål og resultatmål 

 

De nationale mål og resultatmål i aftalen om et fagligt løft af folkeskolen er følgende: 

 

1) Folkeskolen skal udfordre alle elever, så de bliver så dygtige, de kan. 

 Mindst 80 pct. af eleverne skal være gode til at læse og regne i de nationale test. 

 Andelen af de allerdygtigste elever i dansk og matematik skal stige år for år. 

 

2) Folkeskolen skal mindske betydningen af social baggrund i forhold til faglige resultater. 

 Andelen af elever med dårlige læseresultater i de nationale test for læsning og mate-

matik uanset social baggrund skal reduceres år for år. 

 

3) Tilliden til og trivslen i folkeskolen skal styrkes blandt andet gennem respekt for professio-

nel viden og praksis. 

 Elevernes trivsel skal øges. 

3.2. Kommunalt fastsatte mål og resultatmål 

Målsætningerne i Allerød Kommunes skolepolitik fra 2011 er i de seneste år blevet indarbejdet 

og stort set opfyldt – jvf. sidste års kvalitetsrapport samt afsnittene om de lokale indsatsområ-

der senere i denne rapport. 

4. Folkeskolen skal udfordre alle elever, så de bliver så dygtige, de 

kan. 

Resultaterne af de nationale test må fortsat ikke offentliggøres. De nationale test er tilgænge-

lige for lærere og forældre på elevniveau, for lærere og ledere på klasseniveau og for forvalt-

ningen på årgangs- og skoleniveau. Byrådet og skolebestyrelserne (ikke elevrepræsentanter) 

kan få lov til at se resultater på henholdsvis skole- og kommuneniveau i fortrolighed på luk-

kede møder, i det omfang det vurderes at være nødvendigt, for at varetage tilsynsopgaven. 

I de følgende to afsnit om nationale test giver forvaltningen et kort beskrivelse af skolernes re-

sultater i forhold til landsgennemsnittet uden brug af tabeller, mens der i resten af rapporten 

dokumenteres med tabeller og grafiske fremstillinger af data. 

4.1. Mindst 80 pct. af eleverne skal være gode til at læse og regne i de natio-

nale test 

De nationale testresultater i dansk og matematik er igen fine. Allerød kommune ligger igen en 

del over landsgennemsnittet og den nationale målsætning. På de fleste områder er der endda 

tale om en stigende tendens.  
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Undervisningsministeriet har nogle forbehold over for resultaterne i dansk på 2. klassetrin og i 

matematik på 3. og 6.klassetrin, nemlig: 

I dansk på 2. klassetrin er nogle spørgsmål udgået og tidligere års resultater er genberegnet. 

Resultaterne er meget ujævne og særligt for Blovstrød Skole og Skovvangsskolen giver de an-

ledning til at se nærmere på tallene, da disse ikke er som forventet.  

På 4. og 6.klassetrin er udviklingen generelt positiv med få udsving, mens 8. klassetrin gene-

relt viser et svagt fald i testresultaterne. 

I matematik er udviklingen meget positiv med endog meget gode elevresultater. Her bør der 

dog tages visse forbehold jævnfør undervisningsministeriets vejledning. 

4.2. Andelen af de allerdygtigste elever i dansk og matematik skal stige år for 

år 

Andelen af de allerdygtigste elever i dansk stiger ikke. Andelen er svagt faldende, og det til 

trods for at landsgennemsnittet er stigende. Der er dog stadig langt bedre resultater i Allerød 

end på landsbasis, men der bør være fokus på at finde veje til at øge antallet af højtpræste-

rende elever. 

På matematikområdet er der sket et markant løft og andelen af højst præsterende er steget 

betydeligt i forhold til landgennemsnittet.    

For elever med gode resultater har vi, som tidligere beskrevet, behov for at sikre, at vi også 

dygtiggør og udvikler talenterne. Det er oplagt at fokusere på dette i forbindelse med udarbej-

delsen af en ny skolepolitik samt i udviklingen af reformintentionerne om ”den åbne skole”. 

Samarbejdet med Allerød Gymnasium kan være ét blandt flere indsatsområder her (se afsnit-

tet om ”den åbne skole” senere i denne rapport). 

5. Folkeskolen skal mindske betydningen af social baggrund i forhold 

til faglige resultater 

Betydningen af social arv kan blandt andet undersøges, ved at se på procenten af elever, der 

er gode til at læse og regne i forhold til forældrenes uddannelsesniveau. Forældrenes uddan-

nelsesniveau har betydning. Tydeligst ses det for gruppen af børn, hvor forældrenes højeste 

fuldførte uddannelse er erhvervsuddannelse eller gymnasium. Her ligger Allerød (som det ene-

ste sted) under målsætningen på 80% - dog skal det bemærkes, at alle resultater også her be-

finder sig på eller over det nationale gennemsnit.  

5.1. Andelen af elever med dårlige læseresultater i de nationale test for læs-

ning og matematik uanset social baggrund skal reduceres år for år. 

På stort set alle trin, og både i matematik og dansk, er det lykkedes eleverne på skolerne at få 

resultater over landsgennemsnittet for børn af forældre med pågældende uddannelsesbag-

grund   

6. Tilliden til og trivslen i folkeskolen skal styrkes blandt andet gen-

nem respekt for professionel viden og praksis 

6.1. Elevernes trivsel skal øges 

Der er blevet udarbejdet elev-trivselsmålinger i Allerød i mange år. Som noget nyt, er trivsels-

målingen på skolerne nu blevet obligatorisk, og Undervisningsministeriet har udarbejdet et 

værktøj, som for første gang har været i anvendelse i foråret 2015.  
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Resultaterne af trivselsundersøgelserne er et meget omfattende materiale, som ikke behand-

les i detaljer i denne rapport. Materialets detaljer og konklusioner er af stor relevans for skole-

forvaltningen og for de enkelte skoleledelser, idet materialet fremviser resultater og udsving i 

elevernes trivsel helt ned på årgangsniveau.  

Et bredt udsnit af svarresultaterne findes i bilag 1 til denne kvalitetsrapport. 

 

Værktøjet er opdelt i 20 spørgsmål til de yngste elever i 0.-3.klasse, og 40 spørgsmål til ele-

verne i 4.-9.klasse. Spørgsmål, metode og svarmuligheder er tilpasset barnets alder. 

Spørgsmålene er inddelt i 5 hovedgrupper: a) social trivsel, b) faglig trivsel, c) støtte og inspi-

ration, d) ro og orden og e) andre spørgsmål. 

 

Selv om den nye undersøgelse er særdeles omfattende, og selvom resultaterne udgør et me-

get relevant evalueringsmateriale, skal der her tages nogle nødvendige forbehold inden der 

drages konklusioner. Disse har at gøre med, at det nye værktøj for første gang er blevet taget 

i anvendelse. Forbeholdene er:  

  

Besvarelsesprocenten på nogle skoler er meget lav og omstændighederne for besvarel-

serne har været forskellige. 

  

Trivselsundersøgelsen på Skovvangskolen fandt sted samtidig med at indskolingshuset blev 

renoveret, og flere end 10 klasser var flyttet til midlertidige og ringere lokaliteter, hvilket 

kan have påvirket besvarelserne 

 

Lynge Skole anvendte ikke det nye trivselsundersøgelsessystem, da skolen netop havde 

gennemført en trivselsmåling ved hjælp af det hidtidige værktøj fra DCUM. Efterfølgende er 

resultaterne fra Lynge Skoles måling derfor blevet indarbejdet i de grafer og tabeller, hvor 

det har kunnet lade sig gøre. 

 

Flere elever på specialskolerne har haft overordentligt svært ved at forstå abstraktionsni-

veauet i spørgsmålene. Derfor tilstræbes frem over en særlig procedure for specialskolerne 

omkring trivselsundersøgelserne. Forvaltningen vil gør UVM opmærksom på dette forhold. 

 

Når disse nødvendige forbehold er taget, kan det sammenfattende konkluderes, at eleverne på 

Allerød-skolerne gennemsnitligt set ser ud til at trives en smule bedre end elever i hele landet 

- svarende til cirka 3 %. På rigtigt mange parametre er elevernes trivselssvar helt på linje med 

landsgennemsnittet og på enkelte områder klart bedre. Kun på to områder ligger Allerød-ele-

vernes svar en smule under landsgennemsnittet, nemlig når det drejer sig om tilfredsheden 

med toiletter og undervisningslokaler. 
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Tabel 1: Trivsel i Allerød Skolevæsen for 4.-9.kl  

Tema 
 

1 til 2 2,1 til 3 3,1 til 4 4,1 til 5 

Social trivsel 

Allerød 
0% 4% 31% 64% 

Hele 

landet 1% 6% 34% 59% 

Faglig trivsel 

Allerød 
0% 6% 59% 35% 

Hele 

landet 1% 10% 59% 30% 

Støtte og inspi-

ration i under-

visningen 

Allerød 
3% 28% 59% 10% 

Hele 

landet 5% 30% 55% 10% 

Ro og orden 

Allerød 
1% 13% 61% 26% 

Hele 

landet 1% 16% 58% 25% 

 

Procentfordelingen ud på de fire hovedområder, hvor 1 er den laveste score (dårligste trivsel) 

og 5 den højeste (bedste trivsel): 

 

Som tidligere nævnt adskiller svarene på trivselsundersøgelserne ikke afgørende fra landsgen-

nemsnittet, men man kan dog se, at Allerød-skolerne generelt placerer sig bedre end lands-

gennemsnittet i de to ”bedste kategorier”, nemlig de to i intervaller 3-5. 

 

Tabel 2: Social trivsel kønsopdelt 4.-9.kl 

 

Social trivsel 

 

1 til 2 2,1 til 3 3,1 til 4 4,1 til 5 

Drenge 

Allerød 0% 4% 25% 71% 

Hele 

landet 1% 5% 31% 64% 

Piger 

Allerød 0% 5% 37% 58% 

Hele 

landet 1% 8% 38% 53% 

 

Af tabellen fremgår det, at drengene generelt udtrykker højere trivsel i skolen end pigerne – 

og det endda forholdsmæssigt højere end i resten af landet. Her overfor står det forhold, at pi-

gernes faglige resultater er påfaldende bedre end drengenes, hvilket senere vil fremgå. 
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7. Eleverne skal opnå et højere fagligt niveau, når de forlader folke-

skolen 

Målsætningen om, at eleverne skal nå et højere fagligt niveau, når de forlader folkeskolen kan 

kun delvis beskrives ved at se på karaktererne. I udarbejdelsen af de nationale prøver, tilstræ-

ber Undervisningsministeriet et ”fastlagt landsgennemsnit”, hvilket betyder, at karaktererne er 

relative i forhold til et givet landsgennemsnit. Hvis landsgennemsnittet i ét fag stiger markant 

det ene år, vil prøverne blive gjort sværere det næste. 

Dette betyder, at det kun giver mening, at forholde sig til elevernes resultater i forhold til 

landsgennemsnittet. At sammenligne Allerød fra år til år er således behæftet med usikkerhed 

idet det ikke fremgår, om prøverne er blevet gjort sværere. 

 

GRAF 1: Karaktergennemsnit i bundne prøvefag, 9.klasse 
 

 

 

 

 

 
Data: 2014/2015, Folkeskoler, normalklasser, 9.klasse 

Note: Elevernes karaktergennemsnit beregnet for de elever, som har aflagt mindst 4 ud af 8 prøver.  

Kommentar: Målsætningen i folkeskolereformen om at eleverne skal blive dygtigere, er op-

nået - målt i forhold til elevernes afgangsprøvekarakterer i de bundne prøvefag.  

I forhold til landgennemsnittet er Allerøds tal på niveau med sidste år, da landsgennemsnittet 

også er steget.  
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GRAF 2: Karaktergennemsnit i bundne prøvefag pr. skole 

 
Figur 1 2013-2014 

 
Figur 2 2014-2015 

Data: Folkeskoler, Normalklasser, 9.klasse 

Note: Elevernes karaktergennemsnit beregnet for de elever, som har aflagt mindst 4 ud af 8 prøver. Det viste karak-

tergennemsnit er et gennemsnit af disse elevgennemsnit. 

Kommentar: Det bemærkes, at forskellen på resultaterne i de bundne prøvefag fra skole til 

skole er mindsket. Især Skovvangsskolens og Engholmskolens resultater er steget betydeligt.  
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GRAF 3 Karaktergennemsnit for Drenge/piger i bundne prøvefag, 9.klasse  

 
Det bemærkes, at der er markante forskelle mellem pigernes og drengenes resultater i de 

bundne prøvefag. Det gælder alle skoler, og det helt op til 2,3 karakterpoint. Bemærk at Eng-

holm og Blovstrød er de skoler, hvor drengene klarer sig bedst. 

Når det drejer sig om trivsel viser det modsatte sig: Drengene udtrykker større trivsel end pi-

gerne, hvilket fremgår senere 

 

GRAF 4: Karaktergennemsnit i dansk 
 

 
Data: 2014/2015, Folkeskoler, Normalklasser, Dansk, 9.klasse 

Note: Elevernes karaktergennemsnit i dansk er beregnet for de elever, som har aflagt mindst 1 prøve i dansk. Det 

viste karaktergennemsnit er et gennemsnit af disse elevgennemsnit 

 

Kommentar: Målsætningen om, at eleverne skal blive dygtigere, holdes.  Det samme ses i re-

sten af landet.  
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GRAF 5: Karaktergennemsnit i dansk pr. skole 

 
Figur 3 2013-2014 

 
Figur 4 2014-2015 

Data: 2014/2015, Folkeskoler, Normalklasser ,9.klasse 
Note: Elevernes karaktergennemsnit beregnet for de elever, som har aflagt mindst 4 ud af 8 prøver. Det viste karak-

tergennemsnit er et gennemsnit af disse elevgennemsnit 

Kommentar:  

Der er forskel på karaktergennemsnittet i dansk, skolerne imellem. Forvaltningen vurderer, at 

det er positivt, at både karaktergennemsnittet for skolen med det laveste gennemsnit og sko-

len med det højeste gennemsnit, er steget. Ravnsholtskolen og Lynge skole, har dog et mindre 

fald i forhold til sidste skoleår.  
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GRAF 6: Karaktergennemsnit i matematik 

 
Data: Folkeskoler, Normalklasser, 9.klasse, Matematik 

Note: Elevernes karaktergennemsnit i matematik er beregnet for de elever, som har aflagt mindst 1 prøve i matema-

tik. Det viste karaktergennemsnit er et gennemsnit af disse elevgennemsnit. 

Kommentar: Gennemsnitskaraktererne i matematik, er steget betydeligt for Allerøds 9.klas-

seelever, hvilket også gælder for resten af landet. Allerøds skoleelever ligger meget højt dette 

skoleår, hvilket Forvaltningen vurderer som meget tilfredsstillende. 
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GRAF 7: Karaktergennemsnit i matematik pr. skole 9. klasse 

 
Figur 5 2013-2014 

 

 
Figur 6 2014-2015 

Data: 2014/2015, Folkeskoler, Normalklasser, 9.klasse, Matematik 
Note: Elevernes karaktergennemsnit i matematik er beregnet for de elever, som har aflagt mindst 1 prøve i matema-

tik. Det viste karaktergennemsnit er et gennemsnit af disse elevgennemsnit 

Kommentar: Forvaltningen konstaterer med stor tilfredshed, at Skovvangsskolen og Ravns-

holtskolen har stigninger på ikke mindre end 1,4 procentpoint i forhold til sidste års resultater. 

Allerøds skoler ligger yderst flot, og eleverne har præsteret høje karakterer i matematik. 
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GRAF 8: Karaktergennemsnit i bundne prøvefag i forhold til socioøkonomiske refe-

rencer 9. klasse 
 

 
 

  

 

 Skoleår 
 

Skoleår 
 

Skoleår 
 

 2014/2015 
 

2013/2014 
 

2012/2013 
 

Skole Karakter-

gennem-

snit 

Socioøk. 

reference 
Forskel Karakter-

gennem-

snit 

Socioøk. 

reference 
Forskel Karakter-

gennem-

snit 

Socioøk. 

reference 
Forskel 

Blovstrød Skole 8,3 
 

7,9 
 

0,4 
 

8,2 
 

8,0 
 

0,2 
 

8,3 
 

7,9 
 

0,4 
 

Engholmskolen 8,5 
 

8,2 
 

0,3 
 

8,1 
 

7,7 
 

0,4 
 

7,7 
 

7,7 
 

0,0 
 

Lillerød Skole 8,5 
 

8,2 
 

0,3 
 

8,3 
 

7,7 
 

0,6* 
 

8,1 
 

8,0 
 

0,1 
 

Lynge Skole 7,8 
 

7,8 
 

0,0 
 

8,0 
 

7,9 
 

0,1 
 

7,6 
 

7,2 
 

0,4 
 

Ravnsholtskolen 8,0 
 

8,2 
 

-0,2 
 

7,9 
 

7,8 
 

0,1 
 

8,1 
 

8,0 
 

0,1 
 

Skovvangskolen 7,8 
 

7,8 
 

0,0 
 

7,4 
 

7,7 
 

-0,3 
 

6,9 
 

7,5 
 

-0,6* 
 

          
 

Kommentar: Som det fremgår af denne oversigt, er 5 af de 6 skoler i stand til at levere resul-

tater i de bundne prøvefag på niveau eller over de socioøkonomiske referencer. Det konstate-

res med glæde, at Skovvangskolens resultater er løftet i forhold til den socioøkonomiske refe-

rence.  

 

 

8. Alle elever skal forlade folkeskolen med mindst karakteren 2 i dansk 

og matematik  

På Allerøds skoler er der kun meget få elever, der leverer resultater under 2 i dansk og mate-

matik. Kommunens skoler fremviser et meget tilfredsstillende resultat. Målet er selvfølgelig, at 

alle elever i kommunens folkeskoler forlader folkeskolen med 2 og derover, selv om dette mål 

er svært at nå.  

Selvom det drejer sig om ganske få elever, der ikke lever op til ministeriets målsætning, så er 

det stadig vigtigt, at identificere disse få elever og finde årsagerne til, at de ikke klarer resul-

tatkravet. Som eksempel på, hvorfor dette kan være meget svært, skal det nævnes, at karak-

teren 2 i dansk retstavning, læsning og skriftlig fremstilling er en særdeles god karakter for 

tale/læseklasseelever og specialklasseelever. Den samlede målsætning er, at Allerøds elever 

selvfølgelig skal ligge klart over ministeriets forventninger på dette område. Skolerne er endvi-

dere i tæt dialog med UU Sjælsø i forhold til de få elever, der har svært ved at leve op til kra-

vene.   
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GRAF 9: Elever med mindst 2 i både dansk og matematik 

 

 
Data: Folkeskoler, Normalklasser, 9.klasse  

Note: Andelen beregnes som antallet af elever, der har opnået et karaktergennemsnit på mindst 2 i både dansk og 

matematik i forhold til alle elever, der kendes fra karakterindberetningen. For hver elev beregnes et karaktergennem-

snit af prøverne i dansk og et karaktergennemsnit i matematik. Elever, der har aflagt alle prøver i både dansk og ma-

tematik og som mindst har opnået et karaktergennemsnit på 2 i begge fag opfylder kriteriet. Elever, der ikke har af-

lagt alle prøver i dansk og matematik opfylder ikke kriteriet 

Kommentar: Allerød oplever denne gang et svagt fald. Det skal understreges, at der her er 

tale om få elever, og skolerne samarbejder med UU Sjælsø om netop denne gruppe elever.  
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GRAF 10: Elever med mindst 2 i både dansk og matematik pr. skole 

 
Figur 7 2013-2014 

 
Figur 8 2014-2015 

Data: Normalklasser, 9.klasse 

Note: Andelen beregnes som antallet af elever, der har opnået et karaktergennemsnit på mindst 2 i både dansk og 

matematik i forhold til alle elever, der kendes fra karakterindberetningen. For hver elev beregnes et karaktergennem-

snit af prøverne i dansk og et karaktergennemsnit i matematik. Elever, der har aflagt alle prøver i både dansk og ma-

tematik og som mindst har opnået et karaktergennemsnit på 2 i begge fag opfylder kriteriet. Elever, der ikke har af-

lagt alle prøver i dansk og matematik opfylder ikke kriteriet. 

Kommentar: Skovvangskolen har færrest elever, som får mindst 2 i dansk og matematik. 

Dette til trods for, at Skovvangskolen generelt er gået betydeligt frem i karaktergennemsnit. 

Der er tale om få elever, og årsagen i de fleste tilfælde er, at disse slet ikke har aflagt prøve.  
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9. Folkeskolen skal understøtte opfyldelsen af 95 pct.-målsætningen 

Allerød Kommune har fortsat én af landets højeste overgangsfrekvenser. Dette er et udtryk for 

andelen af elever, der hurtigt påbegynder og senere fastholder en ungdomsuddannelse. Den 

høje overgangsfrekvens fremgår af nedenstående tabeller.  

 

 

 

GRAF 11: Elever, der er i gang med en ungdomsuddannelse tre måneder efter 9. 

klasse 

 

 
Data: Folkeskoler, Efter 9.klasse, Fra alle institutioner 
Note: Andelen af elever, der er i gang med en ungdomsuddannelse tre måneder efter 9. klasse summerer ikke til 100 

procent, da en stor del af eleverne blandt andet fortsætter i 10. klasse. 

Kommentar: Det er vigtigt at bemærke, at der her udelukkende er tale om egentlige ung-

domsuddannelser. Således er 10. klasse, efterskoleophold og highschool-ophold ikke omfattet 

her. Så selvom en overgangsfrekvens på under 60 % ved første øjekast kan forekomme lav, 

skal det understreges, at Allerød samtidig er kendt for én af landets højeste overgangsfrekven-

ser. Sådan har det været i flere år, og det fine resultat ser ud til at blive fastholdt.  
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GRAF 12: Uddannelsesvalg 9.kl 

 

   Blovstrød  Engholm Kongevejs.   Lillerød   Lynge  Ravnsholt Skovvang Maglebjerg 

10.kl* 26,8 15,3 42,9 25 41,2 46,3 31,8 0 

EUD* 2,4 2,8 28,6 4,5 1,2 1,9 0 0 

STU* 0 0 0 0 0 0 0 100 

GYM* 70,7 81,9 0 70,5 52,9 50 68,2 0 

Andet* 0 0 28,6 0 4,7 1,9 0 100 

 

Data:  

Alle skoler i %, sommer 2015, Tallene stammer fra UU-Sjælsø 

10.kl (folkeskole, erhvervsskole, privatskole og efterskole) 

EUD (merkantile, tekniske og sundheds, omsorg og pædagogik erhvervsuddannelser) 

STU (særligt tilrettelagt uddannelse, EGU) 

GYM (gymnasier, HF, HHX og HTX) 

Andet (eks. Studieophold i udlandet) 

Kommentar: Som det ses er antallet af elever, der ikke begynder på en ungdomsuddannelse 

eller10. klasse meget lavt. Tallet dækker også over studieophold i udlandet. Forvaltningen 

konstaterer, at Allerød igen ligger med en af landets højeste overgangsfrekvenser.  

 

GRAF 13: Uddannelsesvalg i Allerød efter 10.kl 

 

  Engholm Kongevej Skovvang Maglebjerg 

EUD 46,8 100 0 0 

STU 0 0 0 100 

GYM 46,8 0 0 0 

Andet 6,4 0 100 0 

 
Data: Alle skoler i %, sommer 2015, Tallene stammer fra UU-Sjælsø 

 

Kommentar: Som det fremgår her, fortsætter omkring halvdelen af Engholmskolens 10. 

klasse-elever i en erhvervsuddannelse og omkring halvdelen i gymnasiale uddannelser. Ele-

verne på Skovvangskolen omfatter Centerklasse-eleverne. 

 

10. Eventuelle fokuspunkter og indikatorer 

 

Nedenfor behandles kompetencedækning og inklusion. 

10.1. Kompetencedækning 

Som det fremgår af graf 14, er der på Allerøds skoler en høj grad af kompetencedækning, dvs. 

at lærerne har linjefag eller tilsvarende kompetencer i de fag, som de underviser i. Tendensen 

er stigende. At der ikke er100 % kompetencedækning skyldes blandt andet, at skolerne i 

mange år har prioriteret ”få-lærer princippet” i de yngste klasser. 
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Målsætningen er dog klar: Fuld kompetencedækning (min. 95 %) på alle klassetrin senest 

2020, jvf. målsætningerne i skolereformen. Allerød Kommune ligger højt, og skolerne er lykke-

des med at rekruttere og fastholde lærere med de efterspurgte kompetencer. Forvaltningen 

vurderer, at dette er meget flot klaret af skoleledelserne i en turbulent tid.  

 

GRAF 14: planlagte undervisningstimer med kompetencedækning 

 

 
 

 

 
Data: Folkeskoler,1.-10.klasse, Dansk,    Engelsk,    Tysk (tilbudsfag),    Fransk (tilbudsfag),    Kristendomskundskab,    

Historie,    Samfundsfag,    Idræt,    Musik,    Billedkunst,    Håndarbejde,    Sløjd,    Madkundskab,    Matematik,    

Fysik/kemi,    Geografi,    Biologi,    Natur/teknik 

Note: Kompetencedækningen er et udtryk for, hvor stor en andel af elevernes undervisningstimer, der varetages af 

undervisere med ’undervisningskompetence’ eller ’tilsvarende kompetencer’. Kompetencedækningen er opgjort på 

timeniveau og undersøgelsesenheden er klokketimer. Timerne er beregnet ved at gange antallet af klasser i et fag på 

et klassetrin med det vejledende timetal i det pågældende fag og klassetrin. I 10. klasse er der vægtet med samme 

timetal som i 9. klasse. Ved tolærerordninger og holddelt undervisning indgår kun læreren med flest klokketimer. 

Kommentar: At kompetencedækningen er faldet i forhold til sidste år kan især tilskrives to 

forhold, nemlig a) besparelser med reduktion af lærere, hvorfor de tilbageværende har måttet 

fordeles på fag, hvor man ikke længere har haft linjefagsdækning samt b) det forhold, at 

Håndværk & Design er et helt nyt fag i folkeskolen, som ingen har uddannelse i endnu. 

Begrebet ”eller tilsvarende kompetencer” er åbent for fortolkninger, hvilket gør sammenlignin-

ger noget usikre.  

Målsætningen er fuld kompetencedækning inden 2020. Undervisningsministeriet erkender, at 

et mål om 100 % linjefagsdækning er særdeles svært at nå, alene pga. læreres jobskift. Mini-

steriet sætter derfor målsætningen til 95 %. 
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GRAF 15: Planlagte undervisningstimer med kompetencedækning pr. klassetrin 

 
 

Data: se GRAF 14 

Note: se GRAF 14  

Kommentar: Som det fremgår stiger lærernes kompetencedækningen med elevernes alder, 

hvilket bl.a. skyldes dansk skoletradition i indskolingen for ”få-lærerprincip”, hvilket betyder, 

at der lægges vægt på få lærere med tæt kendskab til eleverne i elevernes første skoleår.  

I forhold til landsgennemsnittet ligger Allerød højt på næsten alle trin, men ikke desto mindre 

er der stadig behov for en særlig efteruddannelses- og rekrutteringsindsats, hvis målet om fuld 

kompetencedækning 2020 skal nås. 

 

GRAF 16: Planlagte undervisningstimer med kompetencedækning pr. skole 
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Kommentar: Forskellene mellem skolernes kompetencedækning kan både skyldes forskellige 

definitioner af begrebet ”tilsvarende kompetencer” og periodevise ”faglige huller”, hvor der fra-

træder lærere og ikke samtidig ansættes nye. Det er ikke ualmindeligt, at det i fag som tysk, 

fransk, musik og fysik/kemi kan være svært at rekruttere lærere, da der er få lærere på mar-

kedet med disse kompetencer, og konkurrencen om at tiltrække disse er hård. Endelig er fag 

som Håndværk & Design kommet til, uden at nogen endnu er blevet uddannet i dette. 

10.2. Inklusion  

Målsætningen nationalt og i Allerød kommune er, at 96 % af eleverne skal modtage deres un-

dervisning i ”den almindelige undervisning”, og dermed at færre end 4 % placeres i gruppetil-

bud, på specialskoler eller i eksterne tilbud. Allerød lever ikke helt op til denne målsætning i 

dette skoleår.  

 

Flere af gruppeordningernes elever inkluderes i ”den almindelige undervisning” i en række kre-

ative og praksis/musiske fag, samt i nogle enkelte boglige fag. Dette sker der, hvor det giver 

mening for de pågældende elever - og for klasserne. Hver skole har formuleret sin egen stra-

tegi på dette område. 

 

GRAF 17: Elever, der modtager undervisning i den almene undervisning, Allerød (bo-

pælskommune) 

 

 
Data: Folkeskoler, Specialskoler for børn 

Kommentar: Målsætningen om, at 96 % af eleverne modtager ”almen undervisning” er næ-

sten - men ikke helt – opfyldt. Bevægelsen den seneste periode er positiv. De 5,3 % af ele-

verne, som modtager specialundervisning, er enten placeret i skolernes gruppetilbud, på de 

kommunale specialskoler eller i enkelte tilfælde i eksterne skoletilbud. 
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GRAF 18: Elever, der modtager specialundervisning, Allerød 

 

 
Data: Folkeskoler, Specialskoler for børn 

Kommentar: Som det fremgår, er der tale om et svagt faldende antal ”nye” elever i kommu-

nen, som bliver henvist til specialundervisning. 

 

GRAF 19: Elever, der modtager specialundervisning pr. institutionstype og køn 

 

 
Data: Folkeskoler, Specialskoler for børn 2013/2014 

Kommentar: Som det fremgår, er drengene overrepræsenterede mht. modtagelse af special-

undervisning. Dette er ikke anderledes end i landet som helhed, men ikke desto mindre værd, 

at undersøge nærmere med henblik på at finde bedre måder, at ”indfange”, støtte og fastholde 

drengene i den almindelige undervisning. På specialskolerne er fordelingen mindre skæv end i 

de almindelige folkeskoler.  
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12. Pædagogiske udviklingsprocesser 

På hver enkelt skole i kommunen er der igangsat flere udviklingsprojekter. Derudover er der 

en række tværgående udviklingsprojekter, som ”fylder” meget på skolerne og er med til at 

sætte udviklingsdagsordenen på skoleområdet.  

I dette afsnit sættes der lys på skolernes egne og på de tværgående udviklingsprojekter.  

Her følger en oversigt over disse aktuelle faglige og pædagogiske udviklingstemaer: 

 

Centrale udviklingsprojekter, der knytter sig til den nye skolereform: 

 AP Møller projektet: Læringsmålstyret undervisning, formativ evaluering og tydelig 

klasseledelse. 

 Linjefagsafklaring – linjefagsdækning 2020. 

 ”Den åbne skole”. 

- Samarbejde med Musikskolen, Ungdomsskolen og Allerød Folkebibliotek. 

- Fagligt samarbejde med Allerød Gymnasium: Master Class, faglige work-

shops m.fl. 

 Ny læringsplatform. 

 Evaluering af skolereformen første år. 

- Lektiecaféer 

- Lærer/pædagog samarbejdet 

Andre projekter: 

 Videnscentret – en kommunal motor i skoleudviklingen i Allerød. 

 Udviklingsprojekter på hver enkelt skole. 

 

Mange forandringer 

Det vil være en underdrivelse at sige, at skoleområdet har haft turbulens i skoleåret 14/15. 

Skolestrukturdrøftelser, store rammebesparelser og ikke mindst implementering af en ny sko-

lereform har præget skoleområdet. Hertil kommer ændringer i lærernes arbejdsvilkår, en ny 

rolle for mange pædagoger i skolen, samt en udvidelse af elevernes skoletid. 

 

Det første år efter reformens indførelse kom i ganske høj grad til at være præget af praktiske 

og tekniske udfordringer med planlægning, lokaleindretning og fordeling af opgaver. Vi er nu i 

skolereformens andet år, og skolerne og Forvaltningen har i stigende grad rettet fokus mod re-

formens væsentlige indhold – på hvordan vi flytter fokus fra lærerens undervisning til elevens 

læring samt på, hvordan vi opfylder reformens tre hovedformål: 

a) at udfordre alle elever, så de bliver så dygtige de kan.  

b) at mindske betydningen af social baggrund i forhold til faglige resultater  

c) at styrke tillid og trivsel i skolen gennem respekt for professionel viden og praksis. 

 

KOMPETENCEUDVIKLING 

 

A. P. Møller-projektet:  

- 24 læringsvejledere og uddannelsesdage på alle skoler 

De pædagogiske forandringer, som skolereformen indeholder, kræver omfattende faglige drøf-

telser på skolerne med henblik på at udvikle skolernes læringskulturer og kompetenceudviklin-

gen af alle ansatte. 
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Med dette in mente, indledte forvaltningen og skoleledergruppen et udviklingsprojekt med in-

tention om at skabe varige forandringer i skolernes læringskulturer indenfor tre områder: 

a) at skabe klare, synlige læringsmål. 

b) at understøtte en systematisk evalueringskultur.  

c) at bidrage til tydelig klasseledelse. 

 

Disse tre hovedområder betragtes som hinandens forudsætning, idet hverken læringsmålsty-

ring eller systematisk evaluering er muligt uden klasseledelse, og evaluering ingen mening har 

uden opstilling af mål. 

 

Projektet blev indledt med kompetenceløft af skoleledelserne og efterfulgtes af uddannelse af 

særlige ”faglige fyrtårne” eller vejledere på hver skole, som skulle gå forrest i kompetenceløf-

tet af det pædagogiske personale. Helst ville vi have igangsat såkaldt ”aktionslæring”, hvor 

kompetenceprojektet inddrog samtlige lærere og pædagoger direkte i forbindelse med den 

pædagogiske praksis. Altså ”voksen-læring” i klassen sammen med børnene. Et sådant projekt 

viste sig imidlertid at rumme enorme praktiske og økonomiske udfordringer (især til vikarud-

gifter, som ikke er støtteberettiget), hvorfor vi udviklede en ”mellemløsning”, hvor hver skole 

får uddannet et antal læringsvejledere, som efterfølgende, i samarbejde med skolernes le-

delse, skal undervise kolleger i læringsmålstyring, formativ evaluering og klasserumsledelse. 

 

Der blev udarbejdet to versioner af projektet - en fuld version, som omfattede flere hele læ-

ringsdage for medarbejderne - og en light version, som skulle anvendes, hvis projektet ikke 

opnåede godkendelse i A. P. Møller-fonden. Projektet blev udviklet i samarbejde med Professi-

onshøjskolen Metropol, som var indforstået med, at der eventuelt kunne blive tale om en 

”light-udgave”. Det, at det på forhånd var besluttet, at projektet skulle gennemføres i én eller 

anden form, viste sig at have stor positiv betydning, da projektet blev ridset op for skolernes 

personale i slutningen af skoleåret 2014-15.  

Kort inde i sommerferien 2015 meddelte A. P. Møller Fonden, at kompetenceprojektet havde 

opnået fuld bevilling. 

 

I sidste uge af elevernes sommerferie 2015 samledes alle skolernes lærere, pædagoger og le-

dere til en fælles start på det ny skoleår. Her beskrev den konstituerede Børne- og Skolechef 

erfaringer, resultater og udfordringer for kommunens skolevæsen. Og her blev hovedtrækkene 

af og intentionerne med kompetence-projektet efterfølgende gennemgået. Lærere og pædago-

ger blev således sat i gang samtidig, målene blev tegnet op og forløbet beskrevet. 

 

Læringsvejledere og skoleledelsens rolle i projektet. 

De 24 læringsvejledere uddannes for tiden inden for de tre hovedområder i korte, praksisret-

tede forløb, som umiddelbart afprøves i klasserne og efterfølges af sparringssamtaler mellem 

læringsvejleder, kursusinstruktør og skoleledelse. Det er et afgørende og gennemgående træk 

ved dette kompetenceprojekt, at skoleledelsen på hver enkelt skole tænkes inddraget i alle fa-

ser. Kun ved aktivt ejerskab og konkret ledelsesopbakning vurderer vi, at projektet vil kunne 

opnå afgørende og varige forandringer af læringskulturerne på skolerne. 
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Eksternt samarbejde med Albertslund 

A. P. Møller Fonden har sat visse betingelser for den økonomiske bevilling. Det drejer sig 

blandt andet om systematisk evaluering af projektet samt medvirken til udbredelse af lærings-

resultaterne. I den forbindelse har A. P. Møller Fonden stillet som krav, at kommunen indgår i 

et samarbejde med Albertslund Kommune, som har et nogenlunde tilsvarende projekt i støbe-

skeen. De første møder har været afholdt og en samarbejdsaftale mellem de to kommuner er 

godkendt af fonden. Da Albertslund først starter deres projekt konkret i 2016-17 vil det til en 

start være Allerød, der informerer og deler viden om de første erfaringer. 

På længere sigt er der planlagt konkret besøgssamarbejde på chef-, ledelses-, lærer/pædagog- 

og elevniveau. 
 

Projektet på længere sigt 

A. P. Møller-projektet er planlagt som et projekt over 2-3 år, men allerede i projektbeskrivel-

sen gør vi det klart, at grundlæggende forandringer af læringskulturen vil tage længere tid. 

Derfor er det hensigten, at projektet fortsætter, når projektbevillingen udløber. Dette kan en-

ten ske i et fortsat samarbejde med Professionshøjskolen Metropol eller i andet regi. Under alle 

omstændigheder er det planen, at kommunens Videnscenter også skal understøtte de tre ho-

vedtemaer i projektet, når projektet er afsluttet.  

Metropols hjemmeside benytter i øvrigt Allerød-projektet som projekt-eksempel.  

Det kan også tænkes, at læringsvejlederne får en sådan forandringskraft, at man hurtigt be-

slutter, at uddanne flere.  

 

Linjefagsafklaring / linjefagsdækning inden 2020.  

Ét af målene med skolereformen er, at alle lærerne på skolerne senest 2020 er linjefagsuddan-

net i de fag, som de underviser i. Lovteksten taler om ”linjefagsuddannelse eller tilsvarende 

kompetence”, hvilket kan være et noget flydende begreb, da linjefagsbegrebet næppe er sam-

menligneligt over årene, og da begrebet ”tilsvarende” er uklart. Derfor gennemførte skolerne 

en såkaldt linjefagsafklaring af deres lærere, hvor skoleledelsen og lærerne vurderede, at dette 

var relevant. Dette vil i de kommende år blive fulgt op af suppleringskurser eller ny linjefags-

uddannelse, hvor dette skønnes nødvendigt. Helt nye fag som Håndværk og Design er kommet 

til, hvilket betyder at der vil blive behov for at uddanne lærere med disse kompetencer.  
 

Videnscenteret 

Videnscenteret i Allerød er en integreret funktion i forhold til skolernes kompetenceudvikling af 

medarbejdere, og således også en integreret del af A. P. Møller-projektet. Læringsvejlederne 

uddannes således i Videnscenteret. Det er også Videnscenteret, der er vært for de opfølgende 

sparringssamtaler for læringsvejledere, ligesom det er her, der gennemføres kursusforløb med 

henblik på læringsmålstyring.  

Endelig oprettes der efter behov relevante og særligt efterspurgte kurser i Videnscenteret – 

enten helt specialdesignede kurser eller kurser, som er overtegnet andre steder. Her kan For-

valtningen etablere kurser efter kommunens egne behov samtidig med, at vi drager nytte af 

det kommunale fællesskab og sparer mange transportudgifter. 

 

Der har i Videnscenteret i løbet af året været afviklet mange samarbejdsmøder med eksterne 

partnere, diverse interne møder og en del tværfaglige kommunale møder.  

Videnscenteret har i år været mere efterspurgt og besøgt end nogensinde tidligere i de fire år, 

det har eksisteret. 
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SKOLEREFORM 

Evaluering af skolereformen. 

Som opfølgning på skolereformen besluttede Børne- og Skoleudvalget allerede i efteråret 

2014, at der skulle gennemføres en undersøgelse af den første tid efter skolereformen. Formå-

let var at opsamle gode og dårlige erfaringer, samt få et overblik over, hvordan de enkelte 

skoler helt konkret greb opgaverne an. 

 

Den samlede rapport findes på Allerød Kommunes hjemmeside, Reform-rapport 2015. 

Undersøgelsen blev gennemført i månederne omkring årsskiftet 2014/15 og blev gennemført 

som en kvantitativ spørgeskemaundersøgelse samt en kvalitativ interview-undersøgelse af ele-

ver, pædagoger, lærere og ledere. Undersøgelsen omfatter alle aldersgrupper og alle skoler.  

 

Rapporten mundede ud i anbefalinger på fem hovedspørgsmål, som enten var udstukket på 

forhånd af Børn og Skoleudvalget eller var dukket op som gennemgående tendenser i løbet af 

undersøgelsen. De fem hovedområder er: 

 Understøttende undervisning  

 Bevægelse i undervisningen 

 Lektieordning / faglig fordybelse 

 50:50-modellen 

 Samarbejdet mellem lærere og pædagoger 

I foråret 2015 blev rapporten fremlagt i Børn og Skoleudvalget og efterfølgende gennemgået 

og drøftet blandt skoleledelserne og herefter igen på pædagogiske møder blandt medarbej-

derne på alle 8 skoler. 

 

Det mest iøjefaldende resultat af undersøgelsen er den store forskellighed, hvormed skolerne i 

den første tid efter reformens indførelse organiserede den understøttende undervisning, lektie-

ordningerne og målet om 45 minutters daglig bevægelse. 

Hver af de otte skoler indførte med andre ord deres egen udgave af reformen, hvilket rent fak-

tisk også var en erklæret hensigt. Man ønskede så at sige at afprøve forskellige veje og for-

skellige former for organisering for efterfølgende at inspirere og lære af hinanden fremfor at 

tilstræbe en ensartet, topstyret model.  

 

Rapporten opsamlede indtryk og erfaringer fra de mest centrale af skolens brugere og det blev 

hurtigt klart, at der var bestemte forhold, som det var nødvendigt at undersøge nærmere og 

gøre noget ved. Det skal understreges, at det overordnede indtryk af skolernes arbejde med 

reformen var positivt.  

 

 

Understøttende undervisning: De forhold, som i rapporten især kaldte på bedre løsninger 

knyttede sig til det nye begreb ”understøttende undervisning” og til de nye ordninger til lektie-

læsning og faglig fordybelse. 

Med hensyn til den understøttende undervisning konstaterede rapporten på den ene side stor 

frustration over dette nye, uklare begreb, men på den anden side rapporteredes også om stort 

engagement og et ønske om at få det bedste og noget nyt og spændende ud af de nye mulig-

heder. I startfasen oplevede skolerne et hav af organisatoriske snubletråde, men generelt tog 

http://www.alleroed.dk/~/media/ESDH/committees/Børn-%20og%20Skoleudvalget%202014-2017/900/12724.ashx
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skolerne opgaven på sig og tilstræbte på mange forskellige måder at skabe gode forløb for ele-

verne. 

På godt og på ondt har skolerne søgt at efterleve reformens overordnede målsætning om en 

anderledes og varieret skoledag. 

 

Bevægelse: Forskellene i skolernes løsningsmodeller handlede også om at realisere målet om 

45 minutters daglig bevægelse. Her afspejlede skolernes forskelle sig især i forhold til en vidt 

forskellig praksis i arbejdet med bevægelse, som var etableret længe inden reformen og der-

udover i det forhold, at flere skoler havde valgt at anvende størstedelen af tiden i den under-

støttende undervisning til bevægelse. De øvrige skoler forventede, at bevægelse blev indarbej-

det af fagets egne lærere i selve den fagopdelte undervisning. På dette område har skolerne 

ivrigt lyttet til hinandens idéer og erfaringer og dermed inspireret hinanden til videre udvikling.  

Det skal nævnes, at samtlige af de elever, som medvirkede i undersøgelsen var entydigt posi-

tive overfor mere bevægelse og mere afveksling i skoledagen. 

 

Lektieordninger: Lektieordninger - forstået som lektiecaféer og forskellige muligheder for 

faglig fordybelse - blev på de fleste skoler introduceret med en forholdsvis stor og ambitiøs 

ressourceindsats. I lyste af dels elevernes begrænsede fremmøde og kravet om besparelser fra 

2015 blev bemandingen til lektieordninger siden reduceret væsentligt. Generelt vurderede sko-

lerne, at lektieordningerne ikke i tilstrækkelig grad gavnede de elever, som havde størst be-

hov, men især anvendtes af elever, som enten var henvist af deres forældre og/eller elever, 

som i forvejen hyggede sig med at lave lektier sammen. At lektieordningen i det første reform-

år skulle placeres yderst i skoledagen medførte yderligere vanskeligheder. Efter sidste folke-

tingsvalg er dette ikke længere gældende, og flere skoler har siden integreret både lektie-, for-

dybelses- og turboforløb i selve skoledagen, hvilket dog ikke er blevet evalueret på nuværende 

tidspunkt. 

 

 

Samarbejdet mellem lærere og pædagoger og 50:50-reglen. 

Et væsentligt element i reformen er øget samarbejde mellem lærere og pædagoger, ikke 

mindst om den understøttende undervisning. I Allerød Kommune blev dette samarbejde tyde-

liggjort med den såkaldte 50/50 model, hvormed lærere og pædagoger ligeligt skulle varetage 

den understøttende undervisning. Dette afstedkom en lang række problemer, idet det ikke al-

tid blev oplevet, at ”den bedste mand/kvinde løste opgaven”, når kravet om 50/50 arbejdsfor-

delingen mellem lærere og pædagoger kom til at styre. 

 

Konklusionen i rapporten blev, at 50/50 modellen var alt for rigid og begrænsede skolerne i at 

planlægge og bemande skoledagen effektivt og efter målsætningen ”bedste opgaveløser på 

opgaven”.  

Skolerne oplevede, at det især var vanskeligt på mellemtrinnet og udskolingen at etablere et 

relevant og givende samarbejde mellem lærere og pædagoger så de faglige mål blev nået. 

Samarbejdet mellem lærere og pædagoger fungerede klart bedst i indskolingen og på special-

området, hvor der i forvejen var mangeårig tradition for samarbejde.  

Generelt var det især særligt (klub)pædagogerne, som med skolereformen og 50/50 kravet i 

startfasen var udfordret, idet denne medarbejdergruppe, så at sige var spillere på udebane – 

dvs. lærernes hjemmebane.  
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Det skal med det samme nævnes, at politikerne lyttede til anbefalingerne fra skoler og forvalt-

ning og afskaffede 50:50-modellen som styrende arbejdsfordelingsmodel og i stedet beslut-

tede at modellen alene skulle være en ressourcetildelingsmodel. 

 

Sammenfatning af rapportens vigtigste anbefalinger i forhold til de fem hovedområ-

der: 

Sammenfattende anbefalinger om bevægelse: 

Skab tydelighed omkring skolens ”bevægelsespolitik”. Klar rolle- og ansvarsfordeling. 

Hav særligt fokus på de ældste elever. Kvalitet, mening og variation i tilbuddene. 

Tilbyd støtte og inspiration til ”bevægelse ind i fagene”.     

Inddrag lærere/pædagoger med kompetence på området mest muligt. 

 

Sammenfattende anbefaling om understøttende undervisning:  

Diskuter hvad der er vigtigst: Klar definition / målsætning vs. plads til selvstændig afprøvning 

og eksperimenter. 

Lad primært kendte, gennemgående voksne varetage UU-opgaver. 

Eftersyn / afskaffelse af 50/50-modellen. 

Sørg for, at rollefordelingen er klar: Hvem varetager planlægning, gennemførelse og efterbear-

bejdning. 

 

Sammenfattende anbefalinger om lektieordning / faglig fordybelse:  

Lad kendte, gennemgående personer varetage opgaven på de yngste trin. 

Lad fagkompetente lærere varetage opgaven på de ældste trin. 

Hav tydeligt fokus på de fagligt svageste elever – ”headhunt” om nødvendigt. 

Udtænk / afprøv måder til ”faglig fordybelse” efter elevernes behov. 

Hvis ønsket er høj deltagelse, så gør det besværligt at framelde. 

 

Sammenfattende anbefalinger om 50/50 modellen: 

Afskaf eller justér 50/50 modellen, så der gives mere fleksible muligheder for at ”sætte bedste 

mand på opgaven”.  

Hjælp med at forbedre de praktiske muligheder for at lærere og pædagoger kan mødes. 

 

Sammenfattende anbefalinger om lærer / pædagogsamarbejdet:  

Afklar rollefordelingen 

Sæt fordomme, forventninger og forestillinger til debat 

Definér medarbejdernes styrkeområder på tværs af profession – udnyt dem bedst muligt 

Afskaf eller justér 50/50-modellen  

Organiser mødevirksomhed mellem lærere og pædagoger  

Koncentrer pædagogernes indsats på indskoling, mellemtrin og i specialundervisning. 

 

Forbedring af ordninger til lektielæsning og faglig fordybelse. 

Med baggrund i de erfaringerne har skolerne på forskellig vis forsøgt at justere lektieordnin-

gerne og den faglige fordybelse, så netop de elever med størst behov bliver bedre hjulpet. Det 

ser ud til, at det bliver mere og mere almindeligt, at lektie/fordybelsesordninger integreres i 

selve skoledagen. 
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Det er en generel erfaring, at de elever, som har mest behov for faglig støtte kun i ringe om-

fang blev ”indfanget” i det første reformår, hvilket har inspireret flere til at designe særlige 

støtteforløb for de elever med størst behov. Èn af skolerne eksperimenterer med tværgående 

støtteforløb på baggrund af særlig elev-vurdering, altså særlige forløb med specifikke mål til 

en specifik målgruppe. Netop denne fremgangsmåde blev positivt fremhævet af mange lærere 

ved de interviews, som rapporten bygger på.  

Også digital hjemme-støtte eksperimenteres der med. Sidstnævnte falder i øvrigt i tråd med 

nogle af de nye muligheder, som forventes at blive understøttet af den ny læringsplatform, 

som vil blive implementeret de kommende år (se senere afsnit om ny læringsplatform). 

 

Skolerne melder desuden entydigt tilbage, at kendte voksne er det mest afgørende ved suc-

cesfulde fordybelses-forløb.  50:50 modellens afskaffelse som konkret styringsmetode har be-

tydet, at skolerne i stort set alle tilfælde har ladet pædagoger varetage opgaveløsningen på de 

yngste trin og delvis på mellemtrinnet og lærere med kendskab til eleverne varetage opgaven 

for de ældste.  

Specialskolerne har enten integreret lektie/fordybelses-forløb i den almindelige skoledag eller 

tilbyder ad hoc hjælp, når enkelte elever har behov for dette. Det sidste sker i de tilfælde, hvor 

eleven selv beder om at få lektier eller særlige opgaver for. 

 

Sådan forbedrer skolerne samarbejdet mellem lærere og pædagoger 

Rapporten var medvirkende til, at mange skoler fik øjnene op for, at der var større modsæt-

ninger og udfordringer i samarbejdet mellem faggrupperne, end man måske var klar over. Op-

gaven med at samarbejde om en ny skolereform på nye måder og inddrage nye kolleger blev 

yderligere vanskeliggjort af 50:50 modellen. Samtidig viste det sig rent logistisk at være langt 

vanskeligere, end man havde forstillet sig, at få de forskellige faggrupper til at mødes til forbe-

redelse, planlægning og efterbearbejdning i den nye lange skoledag. Når lærerne havde tid til 

at mødes var skolepædagogerne sammen med eleverne og omvendt. Denne udfordring har 

man forsøgt at løse på forskellige måder.  

Flere skoler har siden skemalagt samarbejds- og forberedelsesmøder, og hvis disse ikke di-

rekte er skemalagt, har man formaliseret kravene om, at pædagoger og lærere mødes et mini-

mums antal gange om måneden. Enkelte skoler har også defineret, ikke blot omfanget, men 

også målet og hovedindholdet af disse samarbejdsmøder. 

 

Endelig har mange skoler begrænset pædagogernes skoleopgaver til kun at omfatte én eller få 

årgange, hvilket giver bedre arbejdsbetingelser for pædagogerne, større tryghed for eleverne 

og klart bedre samarbejdsmuligheder for både lærere og pædagoger. 

 

Problemet med helt konkret at finde tiden til samarbejdet er imidlertid ikke løst. Flere af sko-

lerne (især de små) beskriver, at det rent faktisk er administrativt meget besværligt - for ikke 

at sige umuligt - og at man måske kun har løst 60-70 procent af denne udfordring. 

Foruden praktisk/teknisk at lette samarbejdsmulighederne har flere skoler desuden helt be-

vidst arbejdet på bedre integration af faggrupperne ved etablering af både nye faglige og nye 

sociale initiativer. 
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Ikke alle skoler oplever på samme måde vanskeligheder ved samarbejdet mellem pædagoger 

og lærere. Således beskriver de skoler, som gennem mange år har haft tradition for tæt sam-

arbejde mellem faggrupperne, at dette samarbejde heller ikke efter skolereformens indførelse 

opleves som noget større problem.  

Dog ikke hermed sagt, at dette er sket af sig selv, men har blot her flere voksne omkring ele-

verne og haft længere tid til at opbygge samarbejdsrelationerne. 

 

”Åben skole” – samarbejde med verden uden for skolen 

Én af skolereformens intentioner er at åbne skolen mod det omgivende samfund, hvilket kan 

give det indtryk, at skolen i dag er lukket. Dette er dog ikke tilfældet, hvilket fremgik af en 

rapport, som Forvaltningen udarbejdede til Børn- og Skoleudvalget med titlen: ”Den åbne 

skole - hvad gør skolerne allerede?” Her fremgik det, at skolerne gennem årene har udviklet 

mange forskellige samarbejdsformer med henblik på at variere skoledagen for eleverne og 

lade teori og praksis berige hinanden. Hensigten med rapporten var ikke at påstå, at skolen 

allerede er tilstrækkelig åben, men snarere at samle skolernes idéer, inspirere hinanden og 

eventuelt forsyne hinanden med de helt rigtige kontakter. Skolerne er enige i målet om en 

åben skole, hvor eleverne bevæger sig ud i det omgivende samfund, og hvor samfundet bevæ-

ger sig ind i skolerne. Dette er både spændende og vigtigt - men helt nyt er det altså ikke. 

Dette har været en praksis gennem mange år.  

 

Forvaltningen besluttede at indlede ”åben-skoleprojekterne” ved at formalisere samarbejdet 

mellem skolerne og Ungdomsskolen, Folkebiblioteket og Musikskolen. 

En workshop mellem disse parter i foråret 2015 blev startskuddet til en række konkrete pro-

jekter, som nu enten er sat i gang eller ligger i støbeskeen. 

 

Som eksempler kan nævnes konkrete samarbejdsprojekter mellem de enkelte skoler og Mu-

sikskolen i form af støtte til teaterforestillinger, optræden ved særlige arrangementer, kor i 

indskolingen og meget mere. For tiden undersøges muligheden af eventuelt at ”veksle” under-

støttende undervisningstimer til musiktimer for elever med særlige talenter, da det er en mu-

lighed jvf. skolereformen. 

 

Ungdomsskolen indledte allerede inden sommerferien 2015 et samarbejde med de fire midt-

byskoler om oprettelse af særlige valghold for udskolingselever på tværs af skolerne, for på 

den måde at skabe bedre og flere tilbud end skolerne kunne hver for sig. Det blev til valgfag 

som: motor, mekanik og teknik; app-udvikling og programmering; spansk og psykologi. Dette 

samarbejde er allerede fuldt kørende og de foreløbige tilbagemeldinger er absolut positive. 

Også et særligt tilbud på Ungdomsskolen om forløb, som kan støtte unge i psykiske vanske-

ligheder, har vakt interesse på skolerne. 

 

Allerød Bibliotek er gået aktivt ind i samarbejdet med skolerne, for eksempel ved at tilbyde 

bogstavjagt for børnehaveklasseelever, sommerferielæsning, ”Smart-parat-svar-konkurrence” 

for 6. klasserne. Senest har folkebiblioteket sat gang i et spændende projekt om innovation og 

entreprenørskab, nemlig en konkurrence for 5. og 6. klasser i kommunen som et samarbejde 

mellem bibliotek, skoler, kommune og erhvervsliv. Dette projekt imødeses med spænding, 

men endnu ved vi ikke, hvor stor tilmeldingen bliver. 
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Det skal nævnes, at der desuden er etableret et godt samarbejde mellem Allerød Gymna-

sium og skolerne, hvilket blandt andet omfatter kollega-samarbejde, Master Class for elever 

med særligt talent, lektiehjælp til skoleelever af gymnasieelever samt klassebesøg om kon-

krete projekter inden for fysik, kemi, sprogfag mm.  

 

Endelig har der været kontakt med Fritidsnævnet og Allerød Idrætsunion ligesom enkeltperso-

ner med særlige projekttanker og enkelte idrætsorganisationer har præsenteret projektidéer 

på skoleledermøder og truffet specifikke aftaler med enkelte skoler. Ét helt aktuelt eksempel 

på sådanne eksterne projektidéer er et projekt om etablering af fælles skolehaver (”Fra jord til 

bord”), som i skrivende stund afventer svar på ministeriel støtte. 

 

Ny læringsplatform 

Regeringen og Kommunernes Landsforening blev i oktober 2014 enige om en række nye 

krav til it-systemerne i folkeskolen, herunder krav om implementering af en såkaldt ”læ-

ringsplatform”. Læringsplatformen skal give adgang til digitale læremidler samt mulighed 

for at lave årsplanlægning, opbygge undervisningsforløb, arbejde med de nye Forenklede 

Fælles Mål og udarbejdelse af elevplaner. 

Læringsplatformen skal være implementeret senest ved udgangen af 2017.  

For at sikre den bedste og billigste løsning nedsatte forvaltningen en tværfaglig arbejds-

gruppe til at undersøge de eksisterende platforms-løsninger med henblik på at anskaffe 

det bedste system til prisen. I løbet af efteråret 2015 har afviklede gruppen møder med 

de otte vigtigste platforms-udbydere, som efter gruppens anvisning præsenterede deres 

løsninger med fokus på disse områder: 

 Organisering af arbejdet 

 Tilgang til læringsressourcer 

 Elevplansværktøj 

 Læringsmålstyring ift. Fælles Mål 

 Potentialet på 0-6 års området 

 Integration med andre platforme 

 Sammenkobling med kommende samarbejdsplatform  

 

Målet var at anskaffe den læringsplatform, som mest enkelt og intuitivt understøtter klar 

struktur i arbejdet, synliggørelse af læringen, systematisk evaluering og differentiering af un-

dervisningen. 

Den bedste løsning er netop blevet valgt, og umiddelbart efter årsskiftet udarbejdes en imple-

menteringsplan, som via læringsvejlederne, it-vejlederne og skolelederne skal udbredes til alle 

skolens undervisere.  Det er vigtigt, at den valgte løsning kommer til at spille sammen med re-

formintentionerne og A. P. Møller-projektet.  

Det er intentionen, at den nye læringsplatform så at sige bliver et konkret middel til praksis-

gørelse af tankerne i A. P. Møller-projektet.   

Det forventes ikke at blive nogen nem eller hurtig sag at implementere en sådan læringsplat-

form, men på sigt skal platformen understøtte og lette arbejdet med bedre, mere synlig og 

mere målorienteret læring. 

Læringsplatformen er en del af det såkaldte Brugerportalinitiativ, som også omfatter en samar-

bejdsplatform, som pt er ved at blive nærmere kravspecificeret af staten og KL. Denne samar-

bejdsplatform skal efter planen træde i kraft i 2018 og erstatte det nuværende SkoleIntra. 
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13.SÆRLIGE PÆDAGOGISKE INDSATSOMRÅDER PÅ SKOLERNE 

Som det fremgår af ovenstående er der mange fælles udviklingsprojekter i gang på skolerne, 

og her er A.P. Møller-projektet langt det største. Foruden de fælles tværgående projekter er 

skolerne hver for sig optaget af egne pædagogiske projekter. Her vil vi kort nævne nogle af de 

mest fremtrædende ”særlige pædagogiske tiltag” på de forskellige skoler: 

 

Lynge Skole har siden reformens start arbejdet med særlige profil-linjer i udskolingen. Ord-

ningen omfatter 7., 8. og 9. årgang og består ugentligt af fem timer. 

Formålet med profillinjerne er at styrke elevernes lyst til at lære og styrke deres glæde ved at 

gå i skole, ved at elevene får lov til at fordybe sig i et område, der interesserer dem. Samtidig 

skal eleverne træne nogle af de færdigheder og kompetencer, de har tilegnet sig i de traditio-

nelle fag. De 4 linjer er: 1) Science, teknologi og design 2) Drama, 3) KISS - Krop, Idræt, 

Sundhed og Samfund og 4: Young Enterprise (iværksætteri og innovation). 

 

Ravnsholtskolen er involveret i forskellige internationale projekter, som både omfatter elever 

og medarbejdere. Det drejer sig primært om projekter i EU-regi og indbefatter bl.a. fysisk og 

digitalt samarbejde og samvær med andre skoler i EU, men også elevudveksling uden om EU-

systemet finder sted. Skolen prioriterer desuden udeskole og andre udendørs aktiviteter både i 

skole- og SFO-regi. 

Desuden medvirker skolen i et forskningsprojekt i indskolingen med Københavns Universitet 

om sammenhængen mellem børns øjenbevægelser og læseindlæring.  

 

Skovvangskolen arbejder intensivt med at skabe de bedste rammer for flygtningebørnene i 

deres fire modtagerklasser, som pt rummer 37 elever fra 10 forskellige lande heraf mange 

flygtninge fra Syrien. Lærerne her er specialuddannede lærere og skolen har planlagt yderli-

gere efteruddannelsesforløb, som kan understøtte traumatiserede flygtningebørn bedst muligt.  

Skolen er glad for modtageklasserne, som har som mål, at give disse børn det nødvendige 

grundlag for at kunne blive sluset videre til de forskellige skoler og klasser, som på længere 

sigt skal rumme disse elever.  I forbindelse med inklusionsarbejdet understreger Skovvangsko-

len nødvendigheden af, at SFO og Klub prioriteres højt for disse børn idet en væsentlig del af 

inklusionsarbejdet er ikke-skolefagligt.  

I øvrigt har skolen koncentreret efteruddannelsesmidlerne om kernepunkterne i A.P. Møller-

projektet (læringsmålstyring, evaluering og klasseledelse). 

 

Maglebjergskolen, kommunens største specialskole, har koncentreret kræfterne om et sær-

ligt internt kompetence projekt under overskriften: ”Styrk samarbejdet om kerneopgaven”. 

Projektet er et udviklingsforløb om samarbejde og kommunikation, der tager udgangspunkt i 

forskningen omkring social kapital. Gennem oplæg, eksempler og øvelser skabes fælles forstå-

else af kerneopgaven. Det gøres ved at skabe viden om hvordan hver især bidrager til kerne-

opgaven, samt hvordan man koordinerer hinandens indsatser ved at styrker kommunikationen 

om kerneopgaven. 

 

Lillerød Skole fremhæver tre pædagogiske initiativer, som er særlige Lillerød-projekter, nem-

lig: For det første et fælles uddannelsesforløb om bevægelse i skolen, med det formål at blive 

bedre til at medtænke bevægelse i den fagopdelte undervisning. Forløbet gør skolen til DGI-

profilskole, og projektet omfatter hele det pædagogiske personale og kører frem til ultimo 

2016.  
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For det andet et temaforløb om læringsmålstyring initieret af Undervisningsministeriet i faget 

dansk. 12 dansklærere, repræsenterende alle årgange, medvirker i uddannelsen, så den viden 

der genereres i uddannelsesforløbet spredes til de øvrige teammedlemmer. Indholdet flugter 

fuldstændig med kommunens A.P. Møller-projekt.  

Endelig arbejder skolen med et praksis-projekt om ”overgange” i skolebarnets liv, altså over-

gangene fra børnehave til skole og videre til SFO og klub. 

 

Engholmskolen har i skoleåret 2014/15 arbejdet med læringsmålsstyret undervisning i sam-

arbejde med Undervisningsministeriets læringskonsulenter. Arbejdet har taget udgangspunkt i 

de nye forenklede fagmål, og projektet fortsætter i skoleåret 2015-16 i forbindelse med A.P. 

Møller-projektet. 

Oasen er en særlig foranstaltning på Engholmskolen, som skal støtte de elever, der af forskel-

lige grunde ikke er underviselige, med en hurtig og målrettet indsats.  Visionen er at gøre sko-

len mere rummelig. Der kan være flere forskellige grunde til, at en elev kommer i Oasen. Må-

ske har de brug for særlig voksenkontakt eller -hjælp, eller måske er eleven af én eller anden 

grund ikke underviselig, hvilket kan skyldes en uheldig morgen eller andre private problemer. 

Elever kan få deres undervisning i Oasen i en periode, og syge børn kan vente i Oasen indtil de 

bliver hentet af forældre 

Oasen er bemandet med lærere, og der er åbent hver dag i hele skoletiden og der er en akut-

funktion over for elever, der trænger til at køle af og få diskuteret en konflikt igennem. 

I foråret 2015 medvirkede én af skolens klasser i samarbejde med firmaet Euman om udvikling 

af en app til brug for de borgere, som benytter Legebjerget/Kratbjerg. Bag projektet stod Kul-

tur- og Fritidsudvalget. I perioden arbejdede eleverne med entreprenørskab og innovation - 

områder som er beskrevet i skolereformen. I 2016 fortsætter skolen arbejdet med innovation 

og entreprenørskab, og alle lærere har netop deltaget i pædagogisk dag om dette emne orga-

niseret af Fonden for Entreprenørskab. Der er planlagt yderligere to forløb om app-udvikling - 

ét om historie og ét om færdsel. Alle i kommunen med en smartphone vil efterfølgende kunne 

anvende denne app. 

I mange år har skolen arbejdet med skærmvægge i indskolingen. Klasserne er indrettet med 

åbent areal i midten, hvor al fælles undervisning foregår. Hver elev har fast plads i denne 

rundkreds, og efterfølgende arbejder eleverne makkervis, adskilt fra de øvrige med skærm-

skillevægge. Den fysiske indretning understøtter arbejdsformen og der er indarbejdet bevæ-

gelse i alle forløb, bl.a. når eleverne bevæger sig fra fælles- til makkerlæring og fra gulv til 

stol. Arbejdsformen har medvirket til at skabe ro i undervisningen. Pga. stor udskiftning i læ-

rergruppen, har skolen sat fornyet fokus på denne indskolingspædagogik. 

 

Kongevejsskolen har arbejdet videre med etableringen af skolen som kompetencecenter for 

de øvrige skoler, indtil videre primært på græsrodsniveau. Skolen har skabt kontakter til læ-

rere og ledere på skolerne og gennemført samarbejdsforløb med såvel lærere, lærerteams som 

gruppeordninger på Lillerød, Ravnsholt og Engholm. Ambitionen er, at alle skoler i Allerød 

Kommune skal kunne trække på den viden og de kompetencer, der gennem årene er opbygget 

på skolen til fordel for elever, forældre, lærere og pædagoger med det hovedformål at mindske 

udskillelse af den enkelte elev.  

Skolen har desuden arbejdet med at udvikle en særlig form for læringsmålsstyret undervis-

ning, som passer til elever i specialundervisningen. Således får det fælles A. P. Møller-projekt 

en særlig vinkling på Kongevejsskolen, hvilket udvikles i samarbejde med underviseren fra Me-

tropol.  



 

36 

Endelig fremhæver skolen sit projekt ”iPad-klasse” med deres yngste elever. Tanken er at gøre 

eleverne trygge ved at bruge iPad´en som arbejdsredskab og hjælpemiddel til at løse faglige 

som praktiske udfordringer i deres hverdag og gerne føre disse kompetencer videre i deres 

fremtidige uddannelse og erhvervsvalg.  

 

Blovstrød Skole har koncentreret mest energi om kernepunkterne i A.P. Møller-projektet. 

Desuden har skolen haft fokus på efteruddannelse i skolens nytilkomne fag, eksempelvis ved 

at give lærerne kurser i Håndværk og Design. Endelig har skolen været opmærksom på at ind-

drage bevægelsesdelen i de almindelige fag bl.a. ved inddragelse af de såkaldte ”aktivitetspilo-

ter”.  

Aktivitetspiloterne er en organisation bestående af uddannede instruktører fra Institut for 

Idræt og Ernæring, som med baggrund i den nyeste viden og erfaring inden for forskningen 

tilbyder skoler inspiration og konkrete idéer til at bruge bevægelse aktivt i den faglige under-

visning. 

 

11. Redegørelse for arbejdet med kommunalt fastsatte mål og indsatser 

 

I de seneste tre kvalitetsrapporter har skolerne meldt tilbage på deres arbejde med kommu-

nens skolepolitiske målsætninger inden for de fire fokusområder: 

- Inklusion og fællesskaber,  

- It og digitalisering,  

- Børns trivsel og undervisningsmiljø og  

- Faglighed, kreativitet og personlig udvikling. 

 

Dette gøres anderledes denne gang. Dels fordi målsætningerne stammer fra 2011, og de fleste 

af disse allerede er opfyldt og indarbejdet i skolernes hverdag, og dels fordi der er mange 

sammenfald mellem de kommunale målsætninger og krav, som sidenhen er indarbejdet som 

målsætninger i skolereformen. 

 

Her bringes forvaltningens korte sammenfatning af de fire indsatsområder i skolepolitik-

ken. Samtidigt beskrives i stedet de udviklingsprojekter, som er i gang på skolerne i dag. Flere 

af disse projekter relaterer sig i på forskellig måde til de overordnede kommunale skoleind-

satsområder. 

 

 

I: Inklusion og fællesskaber 

Inklusion er både en yderst kompleks og en meget vigtig opgave. Ved begrebet inklusion for-

stås her en bred definition, som omfatter både fysisk, psykisk, social og faglig inklusion – en 

reel inklusion omfatter hele spektret. 

 

Arbejdet med inklusion er organiseret på forskellige måder, men for alle skoler gælder det, at 

særlige ressource-medarbejdere fungerer som koordinatorer på området. Det drejer sig om 

medarbejdere med særlige kompetencer, for eksempel inklusionsvejledere, AKT-medarbej-

dere, læsevejledere eller andre, med særlig efteruddannelse.  
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Flere skoler understreger vigtigheden af disse medarbejderes indsats, og skolerne beskriver 

samtidig den særlige udfordring det er, at få en ny ”inklusions-bevidsthed” til at vinde fodfæ-

ste i hele organisationen.  

Dette er en fortløbende proces, og der arbejdes løbende på at justere og udvikle inklusions-

strategierne og ikke mindst på at gennemføre egentlig praksisændring i hver klasse baseret på 

inkluderende tankesæt.  

Skolerne beskriver, at inklusionsopgaven er et af de felter, hvor man har fast organisatorisk 

samarbejde mellem lærere og pædagoger. Ikke overraskende viser det sig, at være lettest på 

de skoler, der allerede tidligere har haft erfaringer med samarbejde på tværs af faggrænserne, 

for eksempel i tale/læseklasser, i centerklasser og på specialskolerne. I den forbindelse arbej-

des der lige nu, med tiltag, hvor kompetencerne på specialskolerne kommer mere i spil på de 

almindelige skoler. 

Dermed er det ikke meningen, at inklusionsarbejdet ”overlades” til eksperterne. Alle skolens 

medarbejdere skal kunne håndtere opgaven, det er så at sige hele skolens opgaves - ikke den 

enkelte lærers og ikke ekspertens. Det er den samlede opfattelse, at inklusionsopgaven er 

både stor og vanskelig, mens man stille og roligt bevæger sig i retning af virkeliggørelse af in-

klusionsmålsætningerne og inklusionstankerne.  

 

Det skal tilføjes at kommunens udgående team med psykologer, sundhedsplejere, talepæda-

goger og støttepædagoger, som nu i større udstrækning er fysisk placeret på skolerne under-

støtter denne udvikling 

 

Integrering af ”elever med særlige behov”. 

Opgaven er særdeles forskelligartet, idet gruppen af ”elever med særlige behov” er en sam-

mensat elevgruppe, som dækker over mange forskellige typer og grader af udfordringer. Der-

for opereres der med mange forskellige former for inklusion. Lige fra det man kan kalde ”fuld-

stændig inklusion” i den almindelige klasse uden nogen særlig form for støtte til delvis eller pe-

riodevis inklusion, til inklusion, hvor der er særlige støtteordninger tilknyttet. Enkelte skoler 

har gennem flere år arbejdet med særlige ”oase-områder”, hvor elever, kan få hjælp, støtte, 

fred/ro, sparring eller et skub fremad.  

 

Elevernes trivsel i klasserne er et mål og en forudsætning for vellykket inklusion. For at udvikle 

stærke klassefællesskaber, er effektfuld klasseledelse og gensidigt samarbejde med elever og 

forældre vigtige pejlemærker.  Af samme grund nævner flere skoler, at kompetenceløft af hele 

teamet omkring klassen eller klasseårgangen kan være midler til at skabe trivsel, ro og fælles 

retning.  

 

Det skal nævnes, at inklusion i ”den almindelige klasse” ikke nødvendigvis er den bedste løs-

ning hverken for eleven eller for klassen. Der vil være tilfælde, hvor inklusion i skolen er mere 

virksomt og hensigtsmæssigt end fuld inklusion i klassen. De eksisterende gruppeordninger 

vurderes af skolerne, som gode og effektive løsninger for mange elever. Gruppeordningerne 

har efterhånden fået solidt ”fodfæste” og er blevet forankret i skolernes hverdag. 

 

Endelig skal det bemærkes, at reformens nye krav om bevægelse i undervisningen, varierede 

læringsformer og mere praksisnær undervisning på længere sigt bør betyde, at nogle af de 

elever, som har svært ved den ”boglige, stillesiddende skole” får det lettere og sjovere i sko-
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len. Mange elev-interviews i kommunens reform-rapport tyder i hvert fald på, at eleverne øn-

sker dette. Omvendt ved vi også, at alternative undervisningsformer og små uforudsigelige 

ændringer i elevernes hverdag, kan være med til at gøre skoledagen vanskeligere for mange 

elever. Elever i vanskeligheder, elever med diagnoser og elever der ikke lige trives i skolen har 

ikke nødvendigvis godt af skift, forandring, motionsmoduler, og mange ændringer i løbet af 

dagen. 

 

II: It og digitalisering 

 

SKOLE IT 

 

Infrastruktur, elevcomputere og iPads 

Ny infrastruktur med nye kraftfulde, centrale servere samt nyt effektivt trådløst netværk har 

betydet er stort IT-løft på skolerne og har givet mulighed for at afvikle tunge it-opgaver over-

alt på skolerne. Eleverne kan anvende egne computere, tablets og smartphones efter det så-

kaldte BYOD-princip (Bring-Your-Own-Device). Til de elever, som ikke selv medbringer it-ud-

styr er der nye computere til låns – i alt cirka 1.000 stk. - hvilket svarer til cirka én computer 

pr. 3 elever. Alle elever, som modtager undervisning på specialskoler, i specialklasser eller i 

gruppeordninger (samt deres lærere) har desuden nu på 3. år rådighed over en iPad, hvilket 

éntydigt omtales som et pædagogisk løft i skolernes tilbagemeldinger.  

 

Forvaltningen retter i den forbindelse fokus på, at der iværksættes en plan for fortsættelse af 

tablet-strategien, når disse når sidste udløbsdato. 

 

Interaktive tavler 

For snart fire år siden etableredes interaktive tavler i alle klasser og faglokaler, hvilket har væ-

ret en medvirkende årsag til udbredelsen af it-baserede læremidler i skolerne. Let, hurtig og 

direkte adgang til internettet og de digitale læremidler opleves som en stor gevinst af både 

elever, undervisere og ledere, hvilket en spørgeskemaundersøgelse foretaget blandt undervi-

serne i maj 2015 viser. Heraf fremgår det, at næsten 90 % af underviserne benytter klassens 

Smartboard flere gange i løbet af ugen, heraf 70 % hver dag.  

82 % angiver, at Smartboard´et i høj grad eller i nogen grad forbedrer undervisningen.  

Samtidig har det vist sig, at de interaktive tavler er robuste, og at eleverne værdsætter dem 

ved at passe godt på dem. 

 

Det store spørgsmål er imidlertid om den interaktive tavle - ud over mere varierede udtryks-

former og større motivation hos mange elever - rent faktisk også betyder forbedret læringsud-

bytte. Dette kan ikke besvares entydigt. Alle interviews, spørgeskemaundersøgelser og udsagn 

fra skolelederne tyder dog på, at de interaktive tavler bidrager til at gøre undervisningen mere 

levende, afvekslende og aktuel. Analyserne af de digitale læremidler, som skolerne i fælles-

skab abonnerer på viser i hvert fald, at omfanget af den digitale undervisning forøges fra år til 

år.  

 

Arbejdspladser til medarbejdere. 

I forbindelse med ændringerne i lærernes arbejdstid blev der indrettet lærerarbejdspladser på 
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alle skoler. Skolerne har indrettet sig på forskellig vis alt efter lokale behov og lokale pladsmu-

ligheder. Det viste sig at være en stor og ”heldigt timet hjælp”, at de tidligere tandlægeklinik-

ker stort set samtidig blev ledige. De mange arbejdspladser blev hurtigt taget i brug, og bru-

gerundersøgelsen gennemført af Forvaltningen viste, at 77 % af de adspurgte svarede, at de 

benyttede én af arbejdspladserne enten hver eneste dag eller flere gange ugentligt. De nye ar-

bejdspladser er blevet overordentligt positivt modtaget, og for nogen medarbejdere har det 

betydet ændrede arbejdsrutiner og forbedrede samarbejdsmuligheder. 

 

Medarbejdercomputere. 

Samtidigt med etableringen af arbejdspladser på skolerne, blev der udtrykt ønske fra medar-

bejderne om computere til alle undervisere. Dette ønske blev imødekommet i efteråret 2014. 

Af Forvaltningens spørgeskemaundersøgelse blandt undervisere i maj 2015 fremgik det, at 

langt de fleste adspurgte er tilfredse med den pc, som blev stillet til rådighed – 73 % bruger 

den hver dag og 14 % flere gange om ugen.  

84 % svarer, at pc´en opfylder deres grundlæggende it-behov.  

Medarbejdercomputere blev uddelt til både lærere og til undervisende pædagoger. 

 

IT forum – et samarbejdet mellem kommunens it-afdeling og skolerne 

Som en del af kommunens digitale strategi overtog kommunens it-afdeling i august 2014 drift 

og support af skolernes it. Indtil da havde et mindre privat it-firma, sammen med den pæda-

gogiske it-konsulent, varetaget opbygning og drift af skolernes it-løsninger. Baggrunden var et 

ønske om at sammentænke kommunens it-løsninger og opnå stordriftsfordele.  

For at bibeholde et tæt bånd mellem teknik på den ene side og pædagogik på den anden, 

etableredes ”IT-Forum” som et fast forum mellem kommunens it-afdeling og repræsentanter 

fra skolerne –På disse energiske og ofte ret stormfulde møder drøftes praktiske it-problemer, 

strategiske overvejelser og visioner om en bedre og mere effektiv anvendelse af it. 

Det kan være kompliceret at supporte skolefolk på it-området, hvilket er en erfaring de fleste 

kommuner har gjort, men det er indtrykket, at det nye samarbejde er kommet ganske godt fra 

start. Af den tidligere omtalte spørgeskemaundersøgelse blandt skolernes pædagogiske med-

arbejdere fremgik det, at 75 % af besvarelserne udtrykte enten stor eller nogenlunde tilfreds-

hed med den tekniske support. Hertil kommer, at 18 % slet ikke oplevede behov for support - 

og det var således blot 6 %, som oplevede den tekniske assistance som ikke-tilfredsstillende. 

 

Vision: 

Næste store IT skridt er en 1:1 løsning, altså en computer til hver elev. 

 

Næste IT udviklingsskridt på skoleområdet er 1:1 løsning, dvs. computere til alle elever. På 

længere sigt betragtes dette som forudsætningen for at alle skolerne i fuldt omfang kan inte-

grere it i læringen, når dette giver bedst mening og forudsætningen for, at de digitale lære-

midler udnyttes fuldt ud. Med anskaffelsen af ny læringsplatform i 2016 vil dette blot under-

støtte behovet for én computer pr. elev, idet elever og lærere gennem læringsplatformen vil 

kunne udvikle og udveksle differentierede læringsforløb.  

I nær fremtid bør det være slut med håndskrevne stile og matematikopgaver med røde rettel-

ser. Det vil betyde et klart læringsløft, hvis elev og lærer fremover kommunikerer under pro-

cessen og ikke bagefter.  
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III: Børns trivsel og undervisningsmiljø 

Se under punkt 6 

 

Samarbejdet mellem lærere og pædagoger 

 

Flere af skolerne har gennem mange år haft tradition for et tæt samarbejde mellem pædago-

ger og lærere. Ikke overraskende er det især specialskoler, centerklasser og gruppeordninger, 

hvor man gennem flere år har inddraget de forskellige faggruppers særlige fagkompetencer i 

arbejdet med eleverne, at udviklingen i retning af øget fagsamarbejde især beskrives som 

gensidigt berigende og nærmest problemløst. Også i indskolingsafdelingerne har der gennem 

mange år været tradition for at pædagoger indgik naturligt i arbejdet, ikke mindst i børneha-

veklasserne.  

 

Andre steder har det dog været lidt mere besværligt at få fuldt udbytte af de forskelligartede 

kompetencer, at få god gang i det konkrete, praksisrettede samarbejde og fået klarlagt, hvem 

der har hovedansvar for hvilke opgaver. Det er tilsyneladende især i skolernes udskolings-af-

delinger, hvor samarbejde mellem pædagoger og lærere ikke er blevet oplevet som noget ”na-

turligt”. Her er samarbejdet først begyndt at tage form med skolereformens indførelse og der-

med krav om forpligtende samarbejde blandt andet i forbindelse med den understøttende un-

dervisning, lektiecafé/faglig fordybelse - og flere steder også i skolernes ressource-team, hvor 

netop de forskellige fagligheder og forskellige tilgange til elever i vanskeligheder kan under-

støtte hinanden. Én af skolerne peger på, at den afgørende faktor for om samarbejdet bliver 

vellykket er, om man som lærer eller pædagog reelt er indstillet på dette – én af opskrifterne 

på succes er, at man vil det nok.  

IV: Faglighed, kreativitet og personlig udvikling 

 

Skolepolitikkens målsætning fra 2011 på læseområdet er 92% ”sikre læsere” i slutningen af 2. 

klasse. 

Sidste års kvalitetsrapport viste, at kommunens skoler – gennemsnitligt set – lige knap nok 

levede op til dette mål tal. 

De læsetest, som vi tidligere anvendte til opgørelsen, har vi besluttet at lade erstatte af de na-

tionale test i læsning, hvor de nøjagtige resultater ikke må offentliggøres. Imidlertid konstate-

rer forvaltningen, at resultaterne her viser, at det kommunale måltal gennemsnitligt set er op-

nået – og lidt til endda. Oven i købet meddeler Undervisningsministeriet, at netop læsetesten i 

dansk i 2. klasse ser ud til at have fået skærpet kravene, idet resultaterne på landsbasis er fal-

det. Se i øvrigt afsnittet med grafer over  

De læsetest, som vi tidligere benyttede til måling og sammenligning mellem skolerne, benyttes 

stadig til intern evaluering, men da de benyttes på forskellig måde på de enkelte skoler, vil vi 

ikke bruge dem i denne sammenhæng. 

Tallene for ”sikre læsere” og ”ikke-sikre læsere” på skolerne bør i øvrigt vurderes helt konkret, 

da forklaringen på resultater der er i tilbagegang og/eller ikke er tilfredsstillende, kan bero på 
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ganske få elever med svære indlæringsvanskeligheder, som netop er integreret i den alminde-

lige klasse. Tidligere ville ”den samme elev” måske være i et andet skoletilbud og dermed ikke 

omfattet af statistikken.  

En elev, der figurer som ”mindre sikker læser”, kan desuden sagtens være en succeshistorie, 

idet der kan være tale om en markant lærings-fremgang - også selvom resultatet ikke lever op 

til den kommunale målsætning i skolepolitikken. Progression kan være en bedre indikator end 

selve resultatet. 

For specialskolerne gælder det, at der arbejdes med andre metoder til læseindlæring og læse-

træning end på de almindelige skoler. Ofte er der her tale om fysiske, sociale eller mentale 

barrierer for læseindlæringen, som først skal overvindes. Målene sættes naturligvis efter den 

enkelte elevs muligheder og potentiale, og læreprocessen rettes mod barnets nærmeste udvik-

lingszone.  

Alle skoler har i dag op til flere uddannede læsevejledere (målet i skolepolitikken er, at alle har 

én), som systematisk understøtter læseindlæring, læsetræning, faglig læsning og gennemfører 

læsekonferencer. Forskelligt fra skole til skole arbejdes der desuden med særlige læseløft-for-

løb, for eksempel Reading Recovery, lydkurser, ”Guided writing”, samt inddragelse af digitale 

støttemuligheder. 

Med hensyn til digitale støttemuligheder, så abonnerer skolerne på 10. år på et særligt oplæs-

nings- og ordforudsigelsesprogram (CD-ORD), som alle elever og medarbejdere har adgang til 

– også hjemmefra. Det er planen, at intensivere opmærksomheden på dette programs mulig-

heder ved at uddanne særlige superbrugere på alle skoler. Dette er planlagt til at blive tilbudt i 

2016. 

Selv om læsevejledere og skolebibliotekarer er vigtige faktorer i læseudviklingen understreger 

skolerne, at læseudviklingen hverken er læse-ekspertens eller dansklærerens ansvar alene, 

men alle læreres ansvar, altså også faglærernes. At kunne læse og forstå de enkelte fags 

sprog og begreber, er ligeså vigtigt, som at kunne læse, forstå og forklare en skønlitterær 

tekst. 

 

Overgang til ungdomsuddannelser 
Se graf 11 og 12. 

 

Gennem flere år, har Allerød-skolerne ligget blandt de højest placerede i landet, når det drejer 

sig om overgangen fra grundskole til ungdomsuddannelse, nogle af årene endda som nummer 

ét – og i alle årene temmelig tæt på 100 %.  

Igen i år har Allerød-skolerne en meget høj overgangsfrekvens til ungdomsuddannelserne, 

nemlig 96,4%. De 3,6 %, som således ikke er i gang med en ungdomsuddannelse efter 

grundskolen omfatter sammenlagt 7 elever, og disse elever behøver ikke at være helt uden 

for uddannelsessektoren, de kan være i gang med uddannelsesforløb som ikke er medregnet, 

eksempelvis et forløb på produktionsskole. 

 

Den høje overgangsfrekvens er absolut et resultat, kommunen kan være stolt af og Forvaltnin-

gen vurderer endnu engang, at vi bestemt når målsætningen på dette område. 

 

De gymnasiale uddannelser aftager en stor del af eleverne efter 9. klasse, men også 10. klas-

seforløb søges. Det drejer sig primært om 10.-klasseforløb på landets efterskoler, Antallet af 

kommunens ”egne elever” som efter 9. skoleår søger 10. klasse på Engholmskolen er fal-

dende. 
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Procentdelen på de enkelte skoler for, hvor mange der søger den ene eller den anden form for 

ungdomsuddannelse ser ud til at variere fra år til år, hvilket kan tyde på, at det mere er ele-

verne fra årgang til årgang, der gensidigt inspirerer hinanden end at det er skolerne, der er 

specielt ”gymnasieorienterede” eller det modsatte.  

 

For specialskolerne, centerklasserne og gruppeordningerne gælder der helt særlige udfordrin-

ger, når det gælder elevernes videre vej ind i ungdomsuddannelserne. Rådgivning, vejledning 

og dialog med elever og forældre har særlig betydning, når eleverne er fagligt udfordrede eller 

mentalt sårbare. Uddannelsesvejledningen er her særlig vigtig og iværksættes ofte meget tid-

ligt - gerne med flere besøg eller praktikophold inden overgangen. Samarbejdet med de mod-

tagende uddannelsesinstitutioner og med uddannelsesvejlederne har en ganske særlig betyd-

ning her. Overgangsfrekvensen for disse skoletyper er også særdeles høj, hvilket tyder på, at 

den grundige og tidlige indsats virker og at samarbejde med UU Sjælsø giver resultater. 

 

En væsentlig forklaring på Allerøds meget høje overgangsfrekvens til ungdomsuddannelserne 

skyldes et godt samarbejde med UU Sjælsø, hvilket bekræftes af skolerne.  

 

I 2014 kom der en ny lovgivning på vejledningsområdet, nemlig en reform, som kan få betyd-

ning for overgangsfrekvensen til ungdomsuddannelserne. Kort fortalt betyder den nye reform, 

at vejlederne i endnu højere grad skal målrette deres ressourcer til de elever der har brug for 

det.  

For Allerød Kommune vil det betyde, at ca. 70 % af alle elever, som udgangspunkt, ikke mø-

der en UU-vejleder i sit skoleforløb og at vejledningen til ungdomsuddannelserne overlades til 

familierne selv og skolens lærere.  
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14. Bilagsoversigt 

 

Bilag 1: Trivselsundersøgelse – udvalgte resultater  

Bilag 2: Skolebestyrelsernes høringssvar 

Bilag 3: Obligatoriske indikatorer – udvalgte figurer 
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Bilag 1: Trivselsundersøgelse 

Bemærk de nødvendige forbehold for tolkningen af denne undersøgelse, som omtales side 8. 

Trivselsundersøgelse 0.-3.kl 
Er du glad for din skole? 

 
Svaret på spørgsmålet: ”Er du glad for din skole” kan både afspejle elever, der generelt trives eller 

mistrives på skolen og elever, der her og nu har det skidt, for eksempel lige har oplevet et dårligt fri-

kvarter. Svarmaterialet kan desuden være værdifuldt til at spotte elever som mistrives i stilhed.  

Som det fremgår, udtrykker eleverne i Allerød nogenlunde samme trivsel som landsgennemsnittet. 

Er du glad for din klasse? 
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Besvarelserne her placerer sig gennemsnitligt set 2-3 % bedre end landsgennemsnittet,  

hvilket i øvrigt gælder for størstedelen af materialet.   
Er I gode til at hjælpe hinanden i klassen? 

 
 

Oplevelsen af hjælpsomhed i klassen viser i høj grad udsving imellem skolerne. 

 

Føler du dig alene i skolen? 
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Det er et mål for skolen, at så få elever som muligt føler sig alene i skolen. På landsplan føler 

6% sig alene - altså i gennemsnit flere end én i hver klasse. I Allerød kan det være værd at 

undersøge, hvad man eventuelt kan lære af Blovstrød Skole. 

 

 

 

 

 

 

 

Er du bange for, at de andre børn griner ad dig i skolen? 
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Frygten for at blive til grin, er en hæmmende og stærkt ubehagelig oplevelse, som hindrer 

god læring. Hver tiende barn i indskolingsalderen i Danmark går rundt med den oplevelse. 

Dette ser ud til at være et opmærksomhedspunkt på nogle skoler mere end på andre. 

 

Er der nogen, der driller dig, så du bliver ked af det? 

 
 

Samlet set er svaret næsten identisk med landsgennemsnittet, dog er der tre af skolerne i 

Allerød, hvor 11% oplever tit at blive drillet i et omfang, så de bliver kede af det, hvilket er 

dårligere end i resten af landet.  

 

 

 

Kan du koncentrere dig i timerne? 
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Det er bemærkelsesværdigt, at én af skolerne både har flest elever, der ikke kan koncentrere 

sig i timerne og flest elever, der næsten altid kan. 

 

 

Lærer du noget spændende i skolen? 

 
 

Her er ganske markante forskelle mellem skolerne. Bemærk, at én af skolerne rummer yder-

punkterne: Mange der er meget tilfredse og forholdsvis mange der ikke er.  

 

 

 

 

 

 

 

Er du med til at bestemme, hvad I skal lave i timerne? 
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Oplevelsen af medbestemmelse er et af de få steder, hvor Allerøds indskolingselever gen-

nemsnitligt set udtrykker mindre tilfredshed end i resten af landet. 

 

Er lærerne gode til at hjælpe dig i skolen? 

 
 

Generelt er det positivt at 98 % af eleverne oplever at lærerne er meget gode eller lidt gode 

til at hjælpe dem. Der er afvigelser mellem skolerne, men gennemsnitligt set er svarene tæt 

på landsgennemsnittet. 
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Er Toiletterne på skolen rene? 

 
 

Her er ét af de områder, hvor Allerød-børnene er ligesom elever i resten af landet er temme-

lig utilfredse. Bemærk forskellene mellem skolerne i Allerød. 

 

 

Trivselsundersøgelse 4.-9.kl 

Er du glad for din skole? 

 
 

Bemærkelsesværdig forskel mellem skolerne, men husk forbeholdene omkring svarprocent 

og omstændigheder omkring besvarelserne. Generelt er eleverne i Allerød mere glade for 

skolen end gennemsnitligt i resten af landet. 



 

51 

 

 

 

Er du glad for din klasse?  

 
 

Det er påfaldende, hvor ofte eleverne i de ældste klasser er klart mere tilfredse med deres 

egen klasse end med skolen som helhed.  

 

 

Andre elever accepterer mig, som jeg er 

 
 

Følelsen af accept blandt de ældste elever er noget stærkere i Allerød end i landet som hel-

hed. Størst oplevelse af accept blandt kammeraterne ses på Lillerød Skole. 
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Er du bange for at blive til grin i skolen? 

 
 

Angsten for at blive til grin i skolen er ikke forbeholdt de yngste elever. Også de ældste ele-

ver kender til dette, men det er ganske markant, at tallene bliver klart mindre med alderen. 

Hvor 8% af de yngste i Allerød tit har denne angst, er tallet faldet til 4% hos de ældste. 

 

Er du blevet mobbet dette skoleår?

  
 

At 93 % af eleverne i Allerød sjældent eller aldrig oplever at blive mobbet er bedre end 

landsgennemsnittet, men ikke desto mindre alvorligt for alle, som oplever det. De 4 % som 

tit eller meget tit oplever mobning er 4% for mange og bør være mål for en forstærket ind-

sats. Der er ikke de store forskelle mellem skolerne her. Bemærk, at hvor 8 % af de yngste 

ofte oplever at de drilles, ser det ud til at tallet halveres med alderen.  
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Jeg klarer mig godt fagligt i skolen 

 
 

Antallet af elever, som klart mener, at de klarer sig godt i skolen er højere end landsgen-

nemsnittet, hvilket stemmer meget godt overens med deres faktiske resultater. Én af sko-

lerne har påfaldende mange hverken/eller-svar. 

 

Kan du koncentrere dig i timerne? 

 
 

På spørgsmålet om man kan koncentrere sig i timerne ligger Allerød i den positive ende i 

forhold til landet som gennemsnit. Det ser i øvrigt ikke ud til at være megen forskel i for-

hold de yngste elevers svar. 
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Er undervisningen spændende? 

 
 

Der er ikke nogen meget markant forskel mellem svarene her, hverken i forhold til resten af 

landet eller imellem skolerne, dog oplever Blovstrød-eleverne skoledagen som mest spæn-

dende. 

 

Er du og dine klassekammerater med til at bestemme, hvad I skal arbejde med?
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Kun omkring 80 % af eleverne oplever, at de er med til at bestemme, hvad der skal arbej-

des med i klassen. En forklaring kan være de senere års øgede fokusering på de faglige 

mål, heraf følgende tidspres og mindre elevinddragelse. Bemærk, at eleverne i de yngste 

klasser oplevede mere medbestemmelse. 

 

 

 

 

Lærerne er gode til at støtte mig og hjælpe mig i skolen, når jeg har brug for det. 

 
 

Allerød-eleverne oplever i højere grad at man kan få støtte af sin lærer end i resten af lan-

det. Det virker som om det for eleverne her har forekommet lidt uklart, om man skulle er-

klære sig ”enig” eller ”helt enig” i dette udsagn, hvilket måske afspejles i svarforskellene. 

 

 

Hvis der er larm i klassen, kan lærerne hurtigt få skabt ro. 
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Uro og larm i klasserne har været et omdiskuteret emne i skoledebatten i mange år. Tabel-

len her viser, at eleverne i Allerød i meget højere grad end resten af landet oplever, at læ-

rerne hurtigt kan skabe ro. Kun 13% af eleverne på landsplan oplever, at dette sker ”tit” 

eller ”meget tit” overfor 45% i Allerød. Et godt resultat, selvom det selvfølgelig stadig er 

tankevækkende, at over halvdelen af eleverne oplever at lærerne ikke er gode til at skabe 

ro. Tabellen udtrykker hverken hvor ofte eller hvor slemt, uroen finder sted. 

 

Jeg er god til at arbejde sammen med andre. 

 
Der er ikke meget markante udsving her, dog bemærkes det, at eleverne på Ravnsholtsko-

len udtrykker størst tilfredshed. 

Jeg siger min mening, når jeg synes, at noget er uretfærdigt 

Jeg siger min mening, når jeg synes, at noget er uretfærdigt. 
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Eleverne i Allerød er tilsyneladende noget modigere til at udtrykke egne meninger, når no-

get er uretfærdigt end landsgennemsnittet. 

 

 

 

 

 

 

 

Hvor tit har du ondt i maven? 

 

 

Her er der ikke markante forskelle, men det er værd at have opmærksomhed på det for-

holdsvis mange, som tit eller meget tit har mavepine. I øvrigt er tallene næsten de samme 

på spørgsmålet om hvor ofte eleverne har hovedpine (ikke medbragt). 
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58 

 

Har du selv mobbet nogen i dette skoleår? 

 
 

For landet som sådan ser det værre ud end i Allerød, hvilket ikke er så underligt, idet den 

samme forskel kunne ses i tabellen over, hvor mange som selv oplevede at blive mobbet. 

Det skal bemærkes, at lave tal i princippet godt kan dække over få elever, som mobber 

meget. Desuden kan svarene afspejle mod eller manglende mod til at indrømme egne 

svage sider. 

 

 

Jeg synes toiletterne på skolen er pæne og rene. 

 
 

Utilfredsheden med skoletoiletternes standard er markant både i Allerød og i landet som 

helhed. Kun hver femte er godt tilfreds og hver fjerde mener ikke noget om dette. Langt 
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over halvdelen af eleverne er utilfredse. I Allerød er forskellene markante – og de yngste og 

de ældste elever er nogenlunde enige i vurderingen. 

 

Maglebjergskolens trivselsmåling 

I forbindelse med Maglebjergskolens trivselsundersøgelse skal det understreges at grundla-

get for tolkninger er betydelig usikkert, både fordi svarprocenten er meget lav og fordi 

mange af skolens elever har svært ved at forstå spørgsmålenes dybere betydning. Forvalt-

ningen vil kontakte UVM med henblik på dette problem. Næste år påtænkes det, at fra-

vælge de spørgsmål, som er uforståelige og ikke-relevante for denne gruppe elever. 

 

 

 
 

 
 

Tabel 1+2: Med forbehold for den lave svarprocent, bemærkes det alligevel, at mange ele-

ver, sjældent eller aldrig er glade for skolen eller for klassen. Ikke alle elever har helt for-

stået spørgsmålets betydning. 

 

 
 

Tabel 3: De adspurgte elever på skolen oplever 100 % accept fra kammeraterne – ganske 

imponerende. Lidt paradoksalt, at hver femte samtidig er bange for at blive til grin på skolen.  

 

 
Tabel 4: Vi er blevet gjort opmærksom på, at flere af skolens elever forstår begrebet ”at 

blive til grin” i en modsat, positiv betydning. 

 

 
Tabel 5: 18 % af de adspurgte føler sig tit /meget tit mobbet – er et meget højt tal, men for 

mange af skolens elever er begrebet mobning et aldeles uklart begreb. 
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Tabel 6: Lidt over 80 % af de adspurgte oplever selv, at de klarer sig godt fagligt, hvilket er 

positivt og svarer nogenlunde overens med Allerøds gennemsnit. 

 
 

Tabel 7: Kun hver fjerde oplever tit/meget tit, at det er let at koncentrere sig. På Magle-

bjergskolen kan det have noget at gøre med netop de særlige udfordringer eleverne har med 

hensyn til koncentrationsevnen. 

 

 
 

 

 
Tabel 9: Samme forklaring som ovenfor: Genkendelig/forudsigelig undervisning kan være 

nødvendig, men rummer ikke nødvendigvis store muligheder for medindflydelse.  

 

 
Tabel 10: Her scorer Maglebjerg virkelig højt. Over 90 % føler sig godt hjulpet og støttet af 

deres lærere. 

 
Tabel 11: Hver tredje elev oplever, at læreren ikke hurtigt kan få ro i klassen (gruppen), 

hvilket er væsentligt flere end på de øvrige skoler og måske knyttet til elevernes særlige ud-

fordringer.  
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Kongevejsskolens trivselsmåling 

Også på Kongevejsskolen bør der tages forbehold for, at ikke alle de begreber som undersø-

gelsen spørger ind til, er helt forstået af eleverne – og samtidig er antallet af elever på skolen 

så lavt, at der kun skal ganske få besvarelser til at ændre ret voldsomt på procent-fordelingen. 

 

 

 
 

Tabel 12: Ganske fin statistik (på niveau med Allerødskolernes gennemsnit), især når man 

tænker på, at mange elever med vanskeligheder inden for autisme-spektret, netop ofte har 

svært ved at samarbejde med andre. 

 

 
Tabel 13: At sige fra over for uretfærdigheder er ikke den egenskab, som de fleste adspurgte 

elever genkender hos sig selv på Maglebjerg.  Hver femte gør det sjældent eller aldrig, hvil-

ket igen kan falde sammen med den særlige type udfordringer den enkelte elev på skolen 

har. 

 
Tabel 14: Selv om knap hver femte elev på skolen engang imellem har mavepine, er det sta-

dig væsentligt bedre tal end på Allerød-skolerne som sådan, hvor hver tredje har det enten 

en gang imellem eller oftere. 

 

 
Tabel 15: Igen må der tages forbehold for, at mobbe-begrebet hverken kendes eller forstås 

af mange af skolens elever. 
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Tabel 1+2:  

Det er interessant - og lidt atypisk - at så mange elever her er mere glade for deres skole end 

for deres klasse. Nu er klasse-begrebet også noget særligt på Kongevejsskolen, hvis man 

havde spurgt til ”gruppen”, havde svaret måske været anderledes. 

 

 

 
Tabel 3: Nogenlunde ligeså mange elever oplever sig for det meste accepteret af de andre ele-

ver. Dog er der temmelig mange flere elever her end på de øvrige skoler, der slet ikke føler sig 

accepteret – hvilket kan have noget at gøre med elevernes særlige udfordringer. 

 

 

 

 
Tabel 4: Næste 20 % flere elever på Kongevejsskolen føler sig bange for at blive til grin i for-

hold til Allerød-skolernes gennemsnit. Til gengæld er der slet ikke nogle her, som altid har 

denne frygt. 

 

 
Tabel 5: Med hensyn til mobning, adskiller besvarelserne på Kongevejsskolen ikke afgørende 

fra de øvrige skoler – dog er der lidt færre her, som aldrig oplever mobning. Til gengæld er der 

slet ingen, som oplever dette tit. 

 

 
Tabel 6: Her adskiller Kongevejsskolen sig markant: Kun få elever erklærer sig enige i, at de 

klarer sig fagligt godt, hvilket med stor sandsynlighed har at gøre med disse elevers særlige 

udfordringer og forhistorie  
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Tabel 7: Her er der tydelig forskel ift. de øvrige skoler, hvilket kan skyldes at en del af skolens 

elever netop er på specialskole, fordi de kan have koncentrationsvanskeligheder. 

 

 
Tabel 8: Eleverne her oplever ikke særlig tit, at undervisningen er spændende, mens rigtig 

mange synes dette en gang imellem. 

 

 
Tabel 9: Med hensyn til medbestemmelse ligger Kongevejsskolen rigtigt højt ift. de øvrige sko-

ler – næsten dobbelt så mange oplever, at de har medbestemmelse. 

 

 
Tabel 10: 90% oplever at lærerne er gode til at støtte og hjælpe. 

 

 

 
Tabel 11:  Svarer nogenlunde til de øvrige Allerød-skoler. Og altså ligesom disse væsentligt 

bedre end landsgennemsnittet. 

 

 

 
Tabel 12:  Selvtilliden på dette område svarer ganske til de øvrige skoler. 
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Tabel 13:  Når det handler om at sige fra over for uretfærdighed, oplever Kongevejsskole-

eleverne sig ligeså handlekraftige som eleverne på de øvrige skoler. 

 

 

 
Tabel 14:  Her er ingen markant afvigelse, men mavepine opleves noget oftere her, end på 

de øvrige skoler. 

 

 

  
Tabel 15:  På spørgsmålet om man selv har mobbet nogen, er der ret mange flere elever på 

Kongevejsskolen, som indrømmer dette end på de øvrige skoler.  

 

 
Tabel 16:  På Kongevejsskolen er eleverne ganske enkelt tilfredse med hygiejnen på toilet-

terne – ingen er utilfredse, hvilket placerer skolen på en klar førsteplads. At de 

heller ikke er så mange om at dele toiletterne hører selvfølgelig med til billedet. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

65 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



Bilag: 9.4. Bilag 4. Forvaltningens notat om høringssvar

Udvalg: Allerød Byråd 2014 - 2017
Mødedato: 25. februar 2016 - Kl. 18:30

Adgang: Åben
Bilagsnr: 2243/16



 

 

 
 

 

 

Allerød Kommune 
 
Skole- og Dagtilbud 
 

NOTAT 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Notat om høringssvar til kvalitetsrapporten for skoleåret 2014-

2015 

 

Udkastet til kvalitetsrapporten har været sendt i høring til kommunens 

skolebestyrelserne og skoleledere. Høringsperioden har varet fra den 21. 

december 2015 til den 9. januar 2016 

Der er indkommet høringssvar fra alle skoler. 

I det efterfølgende redegøres der for, hvilke ændringer i 

kvalitetsrapporten høringssvarene har afstedkommet og hvilke forslag 

som ikke er indarbejdet.  

 

Ændringer, som er foretaget. 

Maglebjergskolens ledelse og skolebestyrelse har påpeget, at 

spørgsmålene i trivselsundersøgelsen ikke er tilpasset elevernes 

kognitive udviklingstrin, og at undersøgelsen derfor fremstår tilfældig og 

uden bund i virkeligheden. Der er ændret i kommentarerne, hvor der er 

tilføjet et stykke tekst, der gør læseren opmærksom på dette. 

Engholmskolens ledelse har ønsket at justere deres bidrag til afsnittet 

om skolerne udvikling idet, Forvaltningens bearbejdning af teksten ikke 

var præcis nok. 

Da oversigten over bundne prøvefag i forhold til socioøkonomisk 

reference er kommet, er den skrevet ind i rapporten (graf 8).  

Ud over dette er der gennemført mindre rettelser af korreturmæssig 

karakter.  

 

Ønsker til ændringer, som ikke er imødekommet: 

 Sammenligninger af skolernes økonomi 

o Skolernes økonomi er resultatet af 

ressourcetildelingsmodellen, som er bilag til 

styrelsesvedtægten og økonomi har hidtil kun i 

sammenligning med andre kommuner været en del at 

kvalitetsrapporten. Denne sammenligning er udeladt, 

den ikke længere er en del af den skabelon fra 

undervisningsministeriet, som danner udgangspunkt for 

rapporten.  

 Sygefravær 

o Indgår ikke i talmaterialet 

 Medarbejderomsætning 

o Indgår ikke i talmaterialet 

 Gennemsnitsancienitet 

o Indgår ikke i talmaterialet 

 Spørgsmålstegn ved ”skolerne præsterer endog meget 

tilfredsstillende” 

Dato: 11. januar 2016 
 
 
Sagsnr. 16/191 
 
Sagsbehandler: 
fijo 
 
 

Allerød Rådhus 
Bjarkesvej 2 
3450 Allerød 
Tlf: 48 100 100 
kommunen@alleroed.dk 
www.alleroed.dk 
 



 

Side 2 

 

o Kan underbygges med at ordvalget var det samme 

sidste år og resultaterne er på samme niveau eller 

svagt stigende. 

 Definitionen på kompetencedækning 

o Dette har været et kritikpunkt i alle de 

kvalitetsrapporter hvori begrebet er nævnt. Det er et 

skønsmæssigt begreb og kun ved at skærpe de centrale 

kriterier kan det ændres. 

 Næste store IT skridt 

o Visionen omkring 1:1 er primært tænkt som et 

afklaringspunkt i forbindelse med udskiftningen af 

udstyr når det nuværende er udslidt. Spørgsmålet er 

om man vil kunne indkøbe og understøtte udstyr til alle 

for samme eller lavere udgift i forhold til i dag 

 Forvaltningen sikrer via dialog med skolerne, at der sker en 

fremadrettet proces på den enkelte skole 

 

o Det er muligt at arbejde med handleplaner på de 

enkelte skoler. Forvaltning hjælper gerne med at 

udpege områder, der kan undersøges nærmere og hvor 

der kan ske udvikling og forbedringer. Handleplaner er 

også en mulig del af kvalitetsrapporten. Forvaltningen 

har skønnet, at der ikke er behov for at udarbejde 

handleplaner for skolerne, men anser 

kvalitetsrapporten og de tilgængelige talmaterialer som 

et vigtigt arbejdsværktøj i forhold til skolernes 

udvikling. Den ny politik på området vil kunne 

indeholde målsætninger, som skolerne kan arbejde 

med. 

 Inklusion 

o Flere skolebestyrelser angiver, at de ikke er enig i den 

officielle indikator for inklusion. I kvalitetsrapporten 

ville vi gerne kunne medtage en anden indikator, men 

har vanskeligt ved at identificere en sådan. Nogle 

kommuner har forsøgt at udpege spørgsmål fra 

trivselsundersøgelsen som indikator for inklusion, men 

det er et udviklingsarbejde. 

 

 Gennemsnitskarakterer 

o Lynge Skoles skolebestyrelse anfører, at 

gennemsnitskarakterer ikke alene kan være indikator 

for resultaterne på en skole, idet spredningen mellem 

karaktererne har stor betydning. I tallene fra LIS er det 

ikke muligt at se spredningen ud over en indikator af de 

laveste karakterer. Det er muligt for alle skoler at hente 

relevante data fra eget elevsystem og undersøge 

spredningen i karakterne også. På kommunalt niveau er 

det sket i tidligere rapporter. Det er ikke medtaget på 

grund af tidsmangel i denne rapport, men vil indgå i 

skolerne tal ved besøget på skolerne. 

 

 Større tydelighed i tolkning af tal og grafer 



 

Side 3 

 

o I forbindelse med tolkningen af nationale test og andre 

dele af talmaterialet er det vanskeligt at udtale sig i 

generelle og samtidigt præcise vendinger.  Der er 

forbehold i forhold til en del af tallene i de nationale 

test, idet nogle spørgsmål er taget ud og tallene er 

genberegnet.  Da man ikke må offentliggøre tallene er 

det nødvendigt at skrive generelt og overordnet.  

Skolebestyrelsernes anbefalinger 

 

Skolebestyrelserne er optaget af at der skal udarbejdes en ny 

skolepolitik og at den skal indeholde målsætninger på en række 

områder, f.eks. dreng/pige-forskelle i resultater og trivsel, løftet af de 

dygtigste elever, specialområdet, indikatorer for inklusion m.m. 

Der ønskes målsætning af flere områder og mere konkrete mål f.eks. på 

trivselsområdet 

Desuden angiver flere bestyrelser, at ikke alle udviklingstiltag kan 

måles, men f.eks. innovation og fysiske rammer har stor betydning for 

skolens virke og udvikling. 

Endelig udtrykkes bekymringen for at besparelserne på skoleområdet vil 

påvirke skolernes mulighed for at levere god kvalitet. 
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Bilag: 11.1. Skabelon. Mungo Parks forslag markeret med grøn

Udvalg: Allerød Byråd 2014 - 2017
Mødedato: 25. februar 2016 - Kl. 18:30

Adgang: Åben
Bilagsnr: 4235/16



Kommentar [KS]:  Navn, funktion 
og kort cv (maks. 5 linjer pr. 
person)

Kommentar [KS]:  Lokaler, arealer, 
scenetekniske faciliteter m.m. 
som teatret råder over (maks. 3 
sider)

Kommentar [KS]:  

Skabelon til ny egnsteateraftale 

Kulturstyrelsen anbefaler, at udkast til nye egnsteateraftaler udformes 
efter Kulturstyrelsens skabelon. Dette bidrager til at sikre, at 
aftaleudkastet lever op til alle krav om indhold, oplysninger, 
bilagsmateriale m.m.

Ikke-kursiveret tekst er obligatorisk tekst indeholdt i aftalen. Kursiveret 
tekst er forslag.

Kulturstyrelsens kommentarer i højre margen er indsat med henblik på 
vejledning og oplysning om egnsteaterordningen. Kommentarerne slettes 
inden aftaleudkastet fremsendes til Kulturstyrelsen.     

Skabelonen er udarbejdet med udgangspunkt i bekendtgørelse om 
egnsteater som trådte i kraft 1. juli 2014 (BEK 759 af 24/06/2014). 
Bekendtgørelsen kan hentes på 
https://www.retsinformation.dk/Forms/R0710.aspx?id=164018
  
Materiale vedlagt aftaleudkast
Kommunen skal sammen med udkastet til ny egnsteateraftale for den 
kommende aftaleperiode vedlægge følgende materiale til brug for 
Kulturstyrelsens og Statens Kunstfonds behandling:

1. Teatrets driftsbudget i aftaleperioden 
2. Teatrets strategiplan i aftaleperioden
3. Teatrets plan for kunstneriske aktiviteter i aftaleperioden 
4. Teatrets organisationsplan
5. Oplysninger om bestyrelse, ledelse, administration og 
medarbejdere
6. Teatrets gældende vedtægter
7. Beskrivelse af teatrets fysiske rammer
8. Huslejekontrakt
9. Evt. anmodning om dispensationer 

Hvis der i perioden frem til den forventede ikrafttræden af 
egnsteateraftalen forventes væsentlige ændringer i ovenstående 
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Kommentar [KS]:  For nye 4-årige 
egnsteateraftaler, der kommer til 
at gælde for perioden 2017-2020, 
vil Kulturstyrelsen 1. maj 2016 
kunne udmelde den forventede 
minimums refusionsprocent for 
hele den firårige aftaleperiode 
(dog med forbehold for 
finanslovens vedtagelse).

dokumenter eller forhold der beskrives i dokumenterne, skal det oplyses 
ved fremsendelsen.

Råd og vejledning
Kulturstyrelsen yder generelt råd og vejledning i perioden frem til en ny 
egnsteateraftale skal indsendes til styrelsen (deadline senest den 1. april 
året før en ny egnsteateraftale forventes at træde i kraft).  

Proces efter indsendelse
Efter modtagelse af aftaleudkastet foretager Kulturstyrelsen en teknisk 
gennemgang for at sikre, at materialet indeholder alle nødvendige 
oplysninger inden det forelægges for Statens Kunstfond. I tilfælde af behov 
for præciseringer, yderligere oplysninger eller mangler retter 
Kulturstyrelsen henvendelse til kommunen.

Forudsætningen for at der kan ydes statsrefusion af kommunernes 
driftsudgifter er, at Statens Kunstfond kan godkende egnsteatret som et 
professionelt producerende teater, og at egnsteateraftalen i øvrigt opfylder 
de krav der er fastlagt i egnsteaterbekendtgørelsen. Statens Kunstfonds 
afgørelse meddeles til kommunen senest 1. september.

Den midlertidige refusionsprocent 
Den 1. maj udmelder Kulturstyrelsen minimumsprocenten for statens 
refusion af kommunernes driftstilskud til egnsteatre det efterfølgende år. 
Kulturstyrelsen udmelder den endelige refusionsprocent i januar det år den 
gælder. 

Yderligere information findes på Kulturstyrelsens hjemmeside 
http://www.kulturstyrelsen.dk/institutioner/oevrige-
institutioner/scenekunst/egnsteatre/
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Egnsteateraftale vedr. Teater Mungo Park

___________________________________________________

1. Aftaleparter
Teater Mungo Park (herefter kaldt teatret) og Allerød Kommune/Gladsaxe 
Kommune (herefter kaldt kommunerne). Allerød Kommune er 
hovedtilskudsyder og primært hjemsted for teatret. Teatret spiller hvert år 
fast i Gladsaxe Kommune.

2. Aftaleperiode
01.01.2017 – 31.12.2020

3. Lovgrundlag
Egnsteateraftalen er indgået i henhold til lov om scenekunst (jf. LBK nr. 30 
af 14/01/2014) med tilhørende bekendtgørelse om egnsteatre (jf. BEK nr. 
759 af 24/06/2014).

4. Aftalens formål og status
Formålet med egnsteateraftalen er at fastlægge rammerne for styring af 
egnsteatervirksomheden og for dialogen mellem aftaleparterne om den 
fortsatte udvikling af teatrets virksomhed.

Aftalen skal tilvejebringe et langsigtet og aftalt grundlag for teatrets 
strategi og økonomi som hviler på lovgrundlaget og de politiske og 
økonomiske forudsætninger, der eksisterer på tidspunktet for aftalens 
indgåelse.

Aftalen er en gensidig tilkendegivelse om den ønskede fremtidige udvikling 
i teatrets aktiviteter og de vilkår, der politisk og økonomisk gives herfor.

Væsentlige ændringer af strategi, aktiviteter eller institutionens 
bevillingsmæssige grundlag kan give anledning til en genforhandling af 
aftalen mellem aftaleparterne. En eventuel genforhandling af aftalen giver 
ikke mulighed for en ændring af det årlige refusionsgrundlag fra staten i 
aftaleperioden.

Gældende lovgivning og hjemmelskrav, budget- og bevillingsregler m.v. 
skal følges med mindre, der er tilvejebragt hjemmel til fravigelse.

Egnsteateraftalen er ikke en aftale i almindelig juridisk forstand.

4. Egnsteatrets formål
Teater Mungo Park er en selvejende institution, hvis opgave som 
kulturformidler er at virke til forøgelse af kvaliteten i det offentlige rum. 
Dette gøres bl.a. gennem at producere og præsentere teaterforestillinger af 
høj kvalitet.
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Teater Mungo Park producerer årligt mindst 2 nye teaterforestillinger og 
udbyder forestillinger hen over teatersæsonen. 

Teater Mungo Parks virksomhed er primært stationær i kommunerne. 
Turnevirksomhed kan indgå i egnsteatrets virksomhed, men en del af 
virksomheden skal være stationær. Teatret kan endvidere indgå i 
samproduktioner med andre teatre.

Teater Mungo Park kan bidrage til at udvikle scenekunsten i lokalområde 
med aktiviteter der ligger i umiddelbar tilknytning til teatrets primære 
opgave. 
Parterne forudsætter, at teatret gennemfører mindst 100 opførelser om året i 
Allerød Kommune og mindst 16 opførelser i Gladsaxe Kommune. Begge kommuner 
forpligter sig til at understøtte teatrets bestræbelse på at afvikle flere forestillinger 
end aftalens minimumskrav.

Teatrets faglige og kunstneriske niveau skal leve op til det generelle niveau 
hos landets øvrige egnsteatre. 

5. Strategi og delmål 
Teatret har som overordnet strategi for aftaleperioden 01.01.2017 – 
31.12.2020 at konsolidere og udvikle teatret som institution i kommunerne 
i forlængelse af teatrets interne organisation og teatrets placering i feltet af 
professionelle egnsteatre i Danmark.

Konkret aftalte delmål: 

I aftaleperioden vil teatret desuden prioritere arbejdet med følgende:
- Forbedring af teatrets fysiske rammer og muligheder i Allerød.
- Etablering af permanente fysiske rammer i Gladsaxe.
- Afklaring om hvorvidt flere kommuner kan og bør indgå i et udvidet 

egnsteatersamarbejde efter 2021.
- Strategisk ledelse; med det formål at skabe og udnytte nye 

forretningsmæssige muligheder.
- Strategisk innovation; med det formål at skabe nye udviklingsformer.
- Strategisk publikumsudvikling; med det formål at skabe nye 

publikumsgrupper.
- Strategiske samarbejder; med det formål at skabe nye kunstneriske og 

forretningsmæssige alliancer.
- Internationalt teaterarbejde; med det formål at skabe udsyn, dialog og nye 

kunstneriske muligheder.

6. Lokaler og husleje
Teatret har hjemsted Fritz Hansens Vej 23, 3450 Allerød, hvilket også er 
teatrets faste spillested. 

Lejemålet omfatter lokaler til administration, værksteder, depoter, foyer, 
teatersal mv. For hele lejemålet svarer teatret en årlig leje på XXXXXXX. 

4



Kommentar [KS]:  Det årlige 
kommunale driftstilskud til teatret 
skal udgøre et minimumsbeløb, 
som fastsættes på de årlige 
finanslove. I 2015 var 
minimumsbeløbet 2.777.787 kr.

Kommentar [KS]:  Dette afsnit vedr. 
udelukkende 19 konkrete 
egnsteatre som før 
strukturreformen i 2007 modtog 
tilskud fra amter. En liste over de 
konkrete teatre samt bevillinger 
(i 2006-niveau) kan ses på 
www.kulturstyrelsen.dk 

Kommentar [KS]:  Ved 
Kulturstyrelsens beregning af 
grundlaget for den statslige 
refusion af kommunale 
driftsudgifter tages der i 
afgørelsen af, om driftstilskuddet 
overstiger det 
refusionsberettigede 
maksimumbeløb udgangspunkt i 
summen af det særlige statslige 
driftstilskud og det kommunale 
driftstilskud (7, stk. 2.).
Maksimum beløbet fastsættes på 
de årlige finanslove. I 2015 var 
maksimumbeløbet 9.525.894 kr.  

I Gladsaxe spiller teatret vederlagsfrit på spillested stillet til rådighed af 
Gladsaxe Kommune, som lever op til de overordnede standarder, som 
teatrets forestillinger kræver (dette involverer bl.a. areal, 
publikumsfaciliteter, opvarmning, strøm, adgangsforhold, akustik).

7. Økonomi Driften finansieres af teatrets egne indtægter og af 
driftstilskud fra kommunerne. 

Eventuelle kommunale tilskud ud over det aftalte tilskud kan ikke udløse 
statsrefusion.

Det kommunale tilskud udbetales halvårligt (eller kvartalsvist) forud ved 
overførsel til teatrets pengeinstitut. 

Teatrets kommunale driftstilskud til hvert af tilskudsårene udgør i årets tal 
følgende beløb:

20xx 20xx 20xx 20xx
Kr. Kr. Kr. Kr.

Kommune 1 x x x x
Evt. kommune 2 x x x x
Evt. kommune 3 x x x x
I alt x x x x

[**Teater XX modtager endvidere et særligt statsligt tilskud fra Kulturstyrelsen. 
Kulturstyrelsens beregning af det årlige særlige statslige tilskud til Teater XX tager 
udgangspunkt i amtsbevillingen fra 2006. Amtets bevilling til xx-teater udgjorde i 
2006 yy kr. Det årlige statslige tilskud til teatret fremkommer ved en forholdsvis 
fordeling af rammen afsat på de årlige finanslove. Det faktiske tilskud udmeldes, 
når den årlige finanslov er vedtaget. Tilskuddet udbetales til teateret i kvartalsvise 
rater forud.]

8. Vedtægter 
Teatret er organiseret som en selvejende institution i henhold til 
vedtægterne. Vedtægterne skal godkendes af teatrets bestyrelse og af 
kommunen/-erne.

9.  Ledelse og organisation
Teatrets bestyrelse ansætter og afskediger teaterledelsen.  

Kommunernes kontakt til teatret er (indsæt: forvaltning el. lign.)

Der må ikke uden Kulturministerens godkendelse gøres indskrænkninger i 
teaterledelsens ret til frit og uafhængigt at træffe bestemmelser om 
repertoire, engagement og øvrige kunstneriske gøremål, jf. § 31, stk. 2 i 
lov om scenekunst. 

10. Budget, aktivitetsplan, årsregnskab, årsberetning og tilsyn
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Kommentar [KS]:   I de tilfælde 
hvor staten er offentlig 
hovedtilskudsyder er Teater XX 
underlagt tilsyn af staten. Statens 
tilsyn varetages af 
Kulturstyrelsen men kan efter 
aftale mellem Kulturstyrelsen og 
de(n) tilskudsydende 
kommune(er) varetages af en 
kommune. 

Teatrets budget- og regnskabsår går fra 01.07 – 30.06 

Teatret udarbejder årligt et budget og en aktivitetsplan.

Budget og aktivitetsplan skal tjene som informationsmateriale og 
styringsgrundlag såvel internt som i forhold til kommunerne og andre 
tilskudsgivere og samarbejdspartnere.

Budget og aktivitetsplan for den kommende teatersæson fremsendes hvert 
år til orientering til kommunerne efter godkendelse i bestyrelsen senest 
den 01.05.

Budgettet skal på en overskuelig måde redegøre for forventede indtægter 
og udgifter, antal forestillinger, publikumsforventninger, ansættelser mv.

Aktivitetsplanen skal understøtte teatrets formål og udmønte teatrets 
virksomhed i operationelle, kvalitative og kvantitative mål, herunder med 
beskrivelse af aktuelle aktiviteter, planer, perspektiver og visioner.

Revideret regnskab, revisionsprotokollat og ledelsesberetning for det 
afsluttede regnskabsår fremsendes senest den dd.mm. til godkendelse i 
kommunen/-erne efter godkendelse i bestyrelsen. Kommunen/-erne 
indsender det af kommunen/-erne skriftligt godkendte regnskab til 
Kulturstyrelsen senest fem måneder efter regnskabsårets afslutning.

Årsregnskabet skal:
 følge den til enhver tid gældende kommunale regnskabsinstruks,
 revideres af en registreret eller statsautoriseret revisor,
 på en overskuelig og retvisende måde belyse teatrets drift og 

status,
 udarbejdes i overensstemmelse med god offentlig revisionsskik, og
 opstilles således, at der er direkte sammenlignelighed mellem 

budget og regnskab,

I forbindelse med revisionen af årsregnskabet skal revisor påse, at teatrets 
udgifter til husleje overholder bestemmelserne i den til enhver tid 
gældende egnsteaterbekendtgørelse – samt indhente en redegøre fra 
teatret om hvordan huslejen er finansieret, hvis den overstiger 15 % af det 
samlede offentlige tilskud.

Ledelsesberetningen skal indeholde en beskrivelse af årets aktiviteter med 
udgangspunkt i aktivitetsplanen for samme periode. Det skal af 
beretningen fremgå, på hvilken måde og i hvilket omfang de opstillede mål 
er opfyldt. Beretningen skal tillige indeholde økonomiske nøgletal samt 
opgørelse over antal forestillinger, arrangementer, besøgende mv. 
Opstillingen skal følge skabelon udarbejdet af Kulturstyrelsen (skabelonen 
hentes på www.kulturstyrelsen.dk).

Teater Mungo Park er underlagt tilsyn fra Allerød Kommune, som er den 
offentlige hovedtilskudsyder. 

11. Åbenhed og gennemsigtighed
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Teater Mungo Park kommunikerer åbent om sin virksomhed som 
egnsteater. Det sker blandt andet ved at egnsteateraftale, vedtægter, 
årsrapporter, aktivitetsplan, oplysninger om bestyrelse og daglig ledelse, 
evt. evaluering m.v. er tilgængeligt på teatrets hjemmeside. 

12. Aftaleændring, genforhandling og ophør
Denne aftale gælder for hele aftaleperioden, dog med forbehold for 
konkrete forhold, som aftaleparterne ikke har indflydelse på, herunder 
f.eks. ændringer i lovgivningen eller påbud fra andre offentlige 
myndigheder.

Egnsteateraftalen udløber den 31.12.2020, hvorefter aftaleparterne er frit 
stillet. Det er dog aftalt, at der i (indsæt dato eller foråret/efteråret åå) 
optages forhandling mellem parterne om en eventuel forlængelse af aftalen 
med henblik på, at forhandlingerne herom skal afsluttes senest dd.mm.åå. 
Kulturstyrelsen skal have udkast til forlængelse af aftalen i hænde senest 
den 1. april 2019. SKAL UDFYLDES MED RELEVANTE DATOER

I tilfælde af aftalens ophør skal evt. overskud anvendes i henhold til 
vedtægterne.  

13. Evaluering
I tilfælde af at Statens Kunstfond, jf. § 19 i bekendtgørelse om egnsteatre, 
beslutter at iværksætte en evaluering af Teater Mungo Park, skal teatret og 
kommunen indgå i dialog med den eksterne evaluator udpeget af Statens 
Kunstfond. Evalueringen finansieres af Statens Kunstfond.

Dato og underskrift

For Teater XX                                         for kommunen/-erne

xx                                                             yy 

7



Bilag: 11.2. Notat: Fornyelse af egnsteateraftalen 2017-2020

Udvalg: Allerød Byråd 2014 - 2017
Mødedato: 25. februar 2016 - Kl. 18:30

Adgang: Åben
Bilagsnr: 4483/16



Allerød Kommune

Sekretariatet

NOTAT

Egnsteateraftale 2017 - 2020

Synkronisering af egnsteateraftalerne
I foråret 2014vedtog Folketinget en ændring af lov om scenekunst. Ændringen 
havde bl.a. til formål at skabe større sikkerhed om de budgetter, der er til rådighed 
for egnsteatrene og størrelsen af den refusion som kommunerne modtager fra 
staten. Dette skal opnås ved at alle egnsteateraftaler i fremtiden indgås samtidig.
I bekendtgørelsen om egnsteatre findes en overgangsbestemmelse som sikre, at 
så mange egnsteateraftaler som muligt løber i en fireårig periode, der begynder 
den 1. januar 2017. 
Egnsteateraftalen mellem Mungo Park og Allerød Kommune er en af de aftaler, der 
først udløber efter 1. januar 2017 – nemlig først den 30. juni 2017. Men 
bekendtgørelsen giver hjemmel til at de kommuner, hvis nuværende aftaler udløber 
efter den 17. januar, har mulighed for at komme med i synkroniseringen fra 1. 
januar. Kulturstyrelsen opfordrer de egnsteatre og kommuner, hvis aftale gælder 
længere til at genforhandle egnsteateraftalen, således at der kan træde en ny 
egnsteateraftale i kraft pr. 1. januar 2012.
Synkroniseringen af alle egnsteateraftalers løbetid skal jf. bekendtgørelsen være 
fuldt implementeret fra 1. januar 2021.

Egnsteateraftalen - lovgrundlag
Ifølge ’Bekendtgørelse om egnsteatre’ skal et egnsteater være et professionelt 
producerende teater, med minimum 2 nye produktioner årligt, lokal forankring og 
finansieret helt eller delvist af en eller flere kommuner.
En egnsteateraftale er firårig og indgås typisk mellem tre parter – et teater, 
Kulturstyrelsen og en eller flere kommuner.

Flere kommuner praktiserer ideen om, at flere kommuner går sammen om at yde 
tilskud til et egnsteater. Eksempelvis drives Limfjordsteateret i samarbejde med 
Skive og Morsø kommune, og Vendsyssel Teater drives af Hjørring Kommune og 
Frederikshavn Kommune.

Den nuværende egnsteateraftale
Pt. er der 33 godkendte egnsteatre i Danmark. 19 af de 33 teatre modtager et 
særligt statsligt driftstilskud. Det er de teatre, der før nedlæggelsen af amterne i 
2007 modtog et amtsligt tilskud. Mungo Park er et af de 19 teatre.
I 2015 udgjorde det særlige statstilskud 3.163.203 kr.

Dato: 6. januar 2016

Sagsbehandler:
soju

Bjarkesvej 2
3450 Allerød
Tlf: 48 100 100
E-mail: 



Side 2

Den firårige egnsteateraftale mellem Allerød Kommune, Teater Mungo Park og 
Kulturstyrelsen har fastlagt de offentlige tilskud til teatret i årets tal således:

Tabel 1: Tilskud til Mungo Park 2013-2017 (brutto – uden refusion)
I kr.     2013 1) 2014 2015 2016 2017 2) 
Allerød Kommune 3.362.067 5.115.200 5.219.000 5.325.000 1.787.000
Statstilskud 3) 3.332.009 3.382.039 3.211.937 3.211.937 1.605.968
I alt 6.694.076 8.497.239 8.430.937 8.536.937 3.392.968

1) I 2013 udbetales der iht. egnsteateraftalen 1.juli 2009 – 30. juni 2013 et kommunalt tilskud på 
1.651.333 kr., svarende til 1/3 af tilskuddet for sæson 2012/2013. Det kommunale tilskud for 2013 udgør 
således i alt 5.013.400 kr.
    
2) Pr. 1. januar 2017 udbetales 1/3 af det kommunale tilskud for sæson 2016/2017. Udbetaling af 
statstilskud for 2. halvår 2017 forudsætter at der indgås en ny egnsteateraftale. 

3) De angivne statstilskud er baseret på Kulturstyrelsens oplysninger, og indeholder ikke p/l-regulering. 
Statstilskuddet fastsættes med udgangspunkt i den seneste vedtagne finanslov og det faktiske tilskud 
udmeldes når den årlige finanslov er vedtaget.

Kommende egnsteateraftale 1. januar 2017 - 31. december 2020.

Refusion fra staten til kommunen
Staten yder refusion til kommunernes driftstilskud til egnsteatre, hvis der er indgået 
en 4-årig egnsteateraftale. Refusionsprocenten kan ændre sig fra år til år, men den 
kan maksimalt udgøre 50 procent af det kommunale driftstilskud. 

Refusionen af driftstilskuddet til de enkelte egnsteatre gives inden for en 
beløbsramme, der bliver fastlagt hvert år på finansloven. 
Refusion har de sidste 5 år set således ud:
2012: 41%
2013: 41,5%
2014: 40%
2015: 38,50%
2016: 37,7%
Det er disse udsving i refusionsprocenten, man vil gøre op med ved at 
synkronisere egnsteateraftalerne.

Maksimumbeløb
På finansloven fastsættes også et maksimumbeløb, som er den øvre grænse for 
størrelsen af det driftstilskud som staten yder refusion af. Der kan altså ikke opnås 
refusion for den del af driftstilskuddet, der overstiger maksimumbeløbet.
Maksimumbeløbet er på finansloven fastsat til 9.525.894 kr.

Hvis flere kommuner yder driftstilskud til et egnsteater i fællesskab forhøjes det 
fastsatte maksimum med antallet af kommuner. Det vil eksempelvis sige 2 
kommuner = 2 x maksimum (2 x 9,5 mio. kr. = 19 mio.kr.).

Hvis flere kommuner går sammen om at drive et egnsteater, vil den statslige 
refusion blive fordelt i forhold til den enkelte kommunes andel af kommunernes 
samlede driftstilskud.

Samarbejde med andre kommuner
Mungo Park har i de senere år gennemgået en stor positiv udvikling. Salgstallene 
har været stigende både hvad angår billetsalg og salg af turnéforestillinger. 
Gennem længere tid har der således været en dialog mellem Allerød Kommune, 
Mungo Park og potentielle andre kommuner omkring en fremtid, hvor Mungo Park 
drives i et samarbejde mellem flere kommuner. Der er ikke planer om at flytte 



Side 3

Mungo Parks centrum væk fra Allerød. Men Mungo Park har i dag en stor 
turnévirksomhed, og det kan derfor være idé, at konstituere dette faktum i 
egnsteateraftalen. 

Med et fast driftstilskud fra både Allerød Kommune og en anden kommune vil 
Mungo Park afvikle forestillinger i begge kommuner. Antallet af de afviklede 
forestillinger vil være afhængigt af størrelsen på driftstilskuddet fra den enkelte 
kommune. Allerød Kommune vil fortsat bidrage med mest, hvorfor Allerød også 
modtager flest afviklede teaterforestillinger.

Mungo Park vil til gengæld opnå større sikkerhed og ”bund” under sin økonomi for 
en periode på fire år. Det giver Mungo Park bedre muligheder for at planlægge og 
investere langsigtet – og det er således også ånden i lovgivningen.
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1 INDLEDNING

På vegne af Topdanmark Forsikring og Oliebranchens Miljøpulje (OM) har NIRAS

gennemført en supplerende undersøgelse /1/ på Kirkeltevej 55 i Allerød. På bag-

grund af resultaterne af undersøgelsen, blev det besluttet på et møde mellem 

Allerød Kommune og NIRAS i efteråret 2015, at opdatere økonomien på løsnings-

forslagene, som tidligere er beskrevet i /2-3/.

Der er i den forbindelse indhentet nye priser på entreprenørydelser på både den 

termiske løsning og på graveløsningen. For den termiske løsning blev der indhen-

tet priser fra to entreprenører (ARKIL A/S og Krüger A/S).

I det følgende gennemgås den opdaterede økonomi.

2 OPDATERING AF ØKONOMIEN PÅ AFVÆRGELØSNINGER

Der blev i notat vedr. revurdering af afværgescenarier i 2014 /3/ opstillet prisover-

slag for følgende løsningsforslag:

! Løsningsforslag 1: Total oprensning ved opgravning

! Løsningsforslag 2: Total oprensning ved GTR (termisk oprensning)

! Løsningsforslag 3: Opsamling af fri fase olie og monitering i 3 år.

I nedenstående tabel er vist et opdateret prisoverslag. Desuden er prisoverslaget 

(november 2015) vedlagt i bilag 1 sammen med prisoverslag fra maj 2014 /3/. 

Topdanmark Forsikring/Oliebranchens Miljøpulje

OM-SAG 3450-80-1660: KIRKELTEVEJ 55, ALLERØD

Opdatering af økonomi på afværgeløsninger
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Tabel 1: Prisoverslag for løsningsforslag 1-3, november 2015. Alle priser er ekskl. moms. 

I det følgende gennemgås de enkelte poster.

! Hidtil afholdte omkostninger: I denne post er indeholdt undersøgelser til 

detailafgrænsning, indhentning af priser fra entreprenører, mæglervurde-

ringer samt økonomiopdatering. Desuden indeholder denne post afskim-

ning af fri fase (300 liter siden maj 2014).

! Nedrivning af beboelsesbygningen, byggeplads, jordarbejder og ud-

ledningsafgift (løsningsforslag 1). Prisen for disse tre poster er uæn-

dret.

! Kompensation til grundejer: Ved tidligere skøn over kompensationens 

størrelse er anvendt den offentlige vurdering. For at fastlægge kompensa-

tionen ud fra den aktuelle dagspris/salgspris er der indhentet 3 uafhængi-

ge ejendomsvurderinger fra følgende mæglere:

! Estate Flemming Elsborg, Frederiksborgvej 10, 3450 Allerød

! Danbolig Jan Persson, Allerød Stationsvej 2E, 3450 Allerød

! Home Lars Busk, Kollerødvej 23, 3450 Allerød.

Ejendomsmæglernes værdiansættelser er vedlagt i bilag 2. Ejendommes 

værdiansættelse og beregnet handelsværdi af bygningerne fremgår desu-

Prisoverslag november 2015
   Løsningsforslag 1: Løsningsforslag 2: Løsningsforslag 3:

Total oprensning ved 
opgravning

Total oprensning 
ved  GTR

 Opsamling af fri fase olie 
og monitering i 3 år

Hidtil afholdte omkostninger (nov 2015) 1.800.000 1.800.000 1.800.000

Nedrivning af beboelsesbygning, fjernelse af belægninger, 

mv.
230.000  -  - 

Kompensation til grundejer 470.000 - -

Byggeplads 130.000 - -

Jordarbejde (opgravning af jord med roll-box) 1.300.000 - -

Udledningsafgift 50.000 - -

Termisk oprensning  - 5.100.000 -

Jordrens, 3000 tons 846.000 - -

Retablering 200.000 200.000 -

Analyser 30.000 30.000 60.000

Rådgiverhonorar 400.000 250.000 -

Rådgiverhonorar (lænsning, prøvetagning, vurdering af 

nedbrydningspotentiale, risikovurdering, rapportering)
- - 600.000

Total, ekskl. usikkerhed 5.456.000 7.380.000 2.460.000

Usikkerhed 25%

(afholdte omkostninger ikke medtaget)

Total inkl. usikkerhed 6.370.000 8.775.000 2.625.000

914.000 1.395.000 165.000
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den af tabel 2. Bygningens handelsværdi er beregnet som forskellen mel-

lem ejendommes værdi (bygning og grund) og grundens værdi.

Værdiansættelse Estate Danbolig Home Gennemsnit

Ejendommens værdi, oktober 2015 (byg-
ning og grund)

2.500.000 1.900.000 1.900.000 2.100.000

Grundens værdi, oktober 2015 (grund 
uden bygning)

1.800.000 1.500.000 1.600.000 1.630.000

Bygningens værdi (beregnet) 700.000 400.000 300.000 470.000

Tabel 2: Værdiansættelse af ejendommen Kirkeltevej 55, 3450 Allerød. Priserne er indhentet af 3 

uafhængige ejendomsmæglere i Allerød. Beløbene er ikke momsbelagt.  

Det ses af tabel 2, at den gennemsnitlige beregnede handelsværdi af 

bygningen er 470.000 kr. 

! Jordrens, 3.000 tons. Mængden af jord som skal opgaves (løsningsfor-

slag 1) er med baggrund i resultaterne fra /1/ og entreprenørens nye til-

bud, blevet ændret fra 2.200 til 3.000 tons. Mængden af forurenet jord er 

uændret, men der er en større mængde ren jord, der skal håndteres i for-

bindelse med opgravningen, som følge af et mere inhomogent spred-

ningsmønster /1/.                                         

! Termisk oprensning. I prisoverslaget fra 2014 /3/ var udgiften til en ter-

misk oprensning sat til 2,5 mio. kr. Resultatet af den supplerende under-

søgelse /1/ viser, at mængden af forurenet jord er den samme som tidlige-

re vurderet (1.700-1.900 tons). Forureningen har spredt sig yderligere fle-

re steder, både horisontalt og vertikalt og fremtræder med et mere inho-

mogent spredningsmønster. Dette har medført et større jordvolumen som 

skal varmes op for at fjerne hele jordforureningen. Med baggrund i resulta-

terne fra /1/ har ARKIL skønnet den samlede mængde af jord, som skal 

opvarmes steget til 3.000 tons mod tidligere 1.700-1.900 tons. Prisen på

en termisk oprensning steget fra 2,5 mio. kr. til 5,1 mio. kr.

Krüger’s tilbud på en termisk oprensning er på 7,3 mio. kr.

! Retablering: Udgiften til retablering ved løsningsforslag 1-2 er uændret

! Analyser: Udgiften til analyser ved løsningforslag 1-3 er uændret.

! Rådgivningshonorar: Udgiften til honorar ved løsningsforslag 1-3 er 

uændret.
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! Usikkerhed: Med baggrund i resultaterne af detailundersøgelsen /1/, er

usikkerheden på løsningsforslagene sat til 25 %, hvor der tidligere er reg-

net med 30-50 %. 

3 SAMMENFATNING AF ØKONOMIOPDATERING

Udgiften til løsningsforslag 1, hvor jordforureningen opgraves, er reduceret fra ca. 

6,5 mio. kr. til ca. 6,4 mio. kr. (inkl. usikkerhed), se bilag 1. Dette skyldes hoved-

sageligt at udgiften til kompensation til grundejer er reduceret med 400.000 kr. og 

at usikkerheden på økonomien er blevet reduceret fra 30 til 25 %.

Udgiften til løsningsforslag 2, hvor der gennemføres en termisk oprensning, er 

steget fra ca. 5,6 mio. kr. til ca. 8,8 mio. kr. (inkl. usikkerhed). Dette skyldes at 

entreprenør ARKIL A/S, på baggrund af resultaterne fra /1/ (ændret sprednings-

mønster) har vurderet at mængden af jord, som skal opvarmes for at fjerne hele 

forureningen, er steget til 3.000 tons jord.

Udgiften til løsningsforslag 3 er steget marginalt fra 2.4 mio. kr. til 2.6 mio. kr.  

Hvis Allerød kommune påbyder gennemførelse af løsningsforslag 1, anbefales det 

at der indhentes tilbud fra mindst to entreprenører, da der p.t. kun er indhentet

overslagpriser fra én entreprenør.   

4 REFERENCER

/1/ Topdanmark Forsikring/Oliebranchens Miljøpulje: Kirkeltevej 55, 

Allerød: Supplerende undersøgelse til vurdering af termisk oprens-

ning. 31. august 2015, NIRAS A/S.

/2/ Topdanmark Forsikring/Oliebranchens Miljøpulje: Kirkeltevej 55, 

Allerød: Supplerende undersøgelse og oprensningsscenarier. Marts 

2013, NIRAS A/S.

/3/ Topdanmark Forsikring/Oliebranchens Miljøpulje: Kirkeltevej 55, 

Allerød: Revurdering af afværgescenarier. 26. maj 2014, NIRAS 

A/S.
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Bilag 2 Vurderinger fra ejendomsmæglere.
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Prisoverslag maj 2014. 
   Løsningsforslag 1: Løsningsforslag 2: Løsningsforslag 3:

Total oprensning ved 

opgravning

Total oprensning ved  

GTR

 Opsamling af fri fase olie og 

monitering i 3 år

Hidtil afholdte omkostninger (april 2014) 1.160.000 1.160.000 1.160.000

Detailafgrænsning, herunder afgrænsning i dybden, samt 

dokumentation for oprensningsniveau (løsning 1 og 2)  
300.000 400.000 200.000

Nedrivning af beboelsesbygning, fjernelse af belægninger, 

mv.
230.000  -  - 

Kompensation til grundejer, skønnet 870.000 - -

Byggeplads 130.000 - -

Jordarbejde (opgravning af jord med roll-box) 1.300.000 - -

Udledningsafgift 50.000 - -

Termisk oprensning  - 2.500.000 -

Jordrens, 2200 tons 600.000 - -

Retablering 200.000 200.000 -

Analyser 30.000 30.000 60.000

Rådgiverhonorar 400.000 250.000 -

Rådgiverhonorar (lænsning, prøvetagning, vurdering af 

nedbrydningspotentiale, risikovurdering, rapportering)
- - 600.000

Total, ekskl. usikkerhed 5.270.000 4.540.000 2.020.000

Usikkerhed 30%, løsning 1 og 2

(afholdte omkostninger ikke medtaget)

Usikkerhed 50%, løsning 3

(afholdte omkostninger ikke medtaget)

Total inkl. usikkerhed 6.503.000 5.554.000 2.450.000

Prisoverslag november 2015
   Løsningsforslag 1: Løsningsforslag 2: Løsningsforslag 3:

Total oprensning ved 

opgravning

Total oprensning ved  

GTR

 Opsamling af fri fase olie og 

monitering i 3 år

Hidtil afholdte omkostninger (nov 2015) 1.800.000 1.800.000 1.800.000

Nedrivning af beboelsesbygning, fjernelse af belægninger, 

mv.
230.000  -  - 

Kompensation til grundejer 470.000 - -

Byggeplads 130.000 - -

Jordarbejde (opgravning af jord med roll-box) 1.300.000 - -

Udledningsafgift 50.000 - -

Termisk oprensning  - 5.100.000 -

Jordrens, 3000 tons 846.000 - -

Retablering 200.000 200.000 -

Analyser 30.000 30.000 60.000

Rådgiverhonorar 400.000 250.000 -

Rådgiverhonorar (lænsning, prøvetagning, vurdering af 

nedbrydningspotentiale, risikovurdering, rapportering)
- - 600.000

Total, ekskl. usikkerhed 5.456.000 7.380.000 2.460.000

Usikkerhed 25%

(afholdte omkostninger ikke medtaget)

Total inkl. usikkerhed 6.370.000 8.775.000 2.625.000

914.000 1.395.000 165.000

1.233.000 1.014.000

430.000
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Lokalplan 2-314, Boligområde ved  Enhøjsvej

FORORD

Hvad er en lokalplan?
Byrådet kan efter Lov om Planlægning beslutte at udarbejde en 
lokalplan for at sikre en bestemt udvikling. Byrådet har desuden 
pligt til at udarbejde en lokalplan, før der gennemføres større 
udstykninger eller bygge- eller anlægsarbejder, herunder 
nedrivning af bebyggelse.

En lokalplan fastlægger, hvordan udviklingen skal være i et 
bestemt område. Det kan være et større område eller en 
enkelt ejendom. Lokalplanen kan bestemme:

- hvad området og bygningerne skal bruges til,
- hvor og hvordan, der skal bygges nyt,
- hvilke bygninger, der skal bevares,
- hvordan de ubebyggede arealer skal indrettes.

Lokalplanen gælder kun fremtidige forhold, og der er ikke 
handlepligt efter en lokalplan. Den er altså ikke til hinder for,   
at eksisterende bebyggelse kan blive liggende. Den hindrer 
heller ikke, at den hidtidige anvendelse af bygninger og 
ubebyggede arealer kan fortsætte, hvis det er lovlige forhold.

Lokalplanen består af en række paragraffer og kortbilag. 
Herudover en redegørelse for planens indhold og forhold 
til anden planlægning. Bagerst i hæftet er der en 
miljøvurderingsscreening af planen.

Hvordan er fremgangsmåden?
Når byrådet har vedtaget et lokalplanforslag, fremlægges 
det offentligt i mindst 8 uger. Ved offentliggørelsen træder 
lokalplanens midlertidige retsvirkninger i kraft.

I de 8 uger kan enhver fremsende bemærkninger og indsigelser, 
som behandles ved byrådets vurdering af lokalplanforslaget. 
Herefter kan byrådet vedtage lokalplanen.

Ved offentliggørelsen af den endelige lokalplan træder 
lokalplanens retsvirkninger i kraft, se § 13 i lokalplan-
bestemmelserne.
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Orientering om denne lokalplan er udsendt til ejere og lejere i 
området, som er vist på nedenstående kort.

Forslagets midlertidige retsvirkninger
Indtil forslaget er endeligt vedtaget af byrådet, må de 
ejendomme, der er omfattet af forslaget, ikke udnyttes på en 
måde, der kan foregribe indholdet af den endelige plan.

Der gælder efter planlovens § 17, stk. 1 et midlertidigt forbud 
mod udstykning, bebyggelse og ændring af anvendelsen. Den 
eksisterende lovlige anvendelse af ejendomme kan fortsætte
som hidtil.

Ly
ng

ev
ej

Enhøjsvej

Høveltsvangsvej

Høringsområde

Lokalplanafgrænsning

 Høring 
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Lokalplanens offentlige fremlæggelse
Lokalplanen kan ses på Allerød Kommunes hjemmeside, www. 
alleroed.dk og kort.plansystem.dk.

Forslaget kan også ses i den normale åbningstid på følgende 
steder:
• Rådhuset i Borgerportalen,
• Allerød Bibliotek og Lynge Bibliotek.

Lokalplanforslaget kan tilsendes ved henvendelse på tlf. 48100100. 
Spørgsmål om forslagets indhold rettes til Forvaltningens Plan og 
Byg på tlf. 48100100.

Byrådet ønsker med offentliggørelsen af lokalplanforslaget at 
give borgerne indsigt i områdets planlægning. Lokalplanforslaget 
er fremlagt i 8 uger fra tirsdag den. 20. oktober 2015 til 
tirsdag den 15. december 2015.

Indsigelsesfrist
Hvis du har bemærkninger til lokalplanforslaget, eller hvis du har 
ændringsforslag, kan du skrive eller maile til Allerød Kommune 
senest tirsdag den 15. december 2015.

Allerød Kommune
Bjarkesvej 2
3450 Allerød

kommunen@alleroed.dk
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BESTEMMELSER

I henhold til Lov om Planlægning (Lovbekendtgørelse nr. 587 
af 27. maj 2013) fastsættes følgende bestemmelser for det i § 
2 nævnte område.

§ 1 LOKALPLANENS FORMÅL

Lokalplanen har til formål at sikre:
 
• at der udlægges areal til helårsboligformål i form af tæt lav 

boligbebyggelse beliggende omkring et fælles areal,

• at det udlagte fælles areal i midten af bebyggelserne 
anvendes til leg og opholdsarealer o.l.,

• at  de  to eksisterende vejadgange til området bevares. 

§ 2 AFGRÆNSNING OG ZONESTATUS

2.1 
Lokalplanen afgrænses som vist på kortbilag 1 og omfatter 
matr.nr. 13ba, Lynge By, Lynge, samt alle matrikler, der efter 
den 1. december 2015 udstykkes fra de nævnte ejendomme.

2.2
Lokalplanområdet er beliggende i byzone. Lokalplanområdets 
areal udgør ca. 2.563 m2.

2.3 
Lokalplanområdet opdeles i 3 delområder. Se kortbilag 3.

Delområde I: ca. 1.100 m2

Delområde II: ca. 1153 m2

Delområde III: ca. 310 m2
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§ 3 OMRÅDETS ANVENDELSE

3.1
Delområde I  må kun anvendes til tæt lav helårsboligformål.

3.2
På ejendommene må der drives en sådan virksomhed, som 
almindeligvis udføres i beboelsesområder under forudsætning 
af:

• at der bibeholdes en bolig på den pågældende ejendom.
• at ejendommens karakter af beboelsesejendom ikke 

forandres (herunder ved skiltning eller lignende), og 
områdets karakter af boligområde ikke brydes.

• at virksomheden ikke medfører ulempe for de 
omkringboende med hensyn til støj, lugt og trafik.

• at virksomheden ikke medfører behov for ekstra 
parkeringspladser.

 
3.3
Delområde II må kun anvendes som fælles friareal. Området 
skal henligge som et fælles areal med mindre træer, buske  og 
græsplæner. På området må der anlægges mindre boldbaner, 
legepladser, opholdsområder, cykelparkering og vej- og 
stiadgange o.l..

Delområde III må kun anvendes til parkering og renovation.

§ 4 UDSTYKNING

4.1
Udstykning må kun foretages i overensstemmelse med den 
retningsgivende udstykningsplan på kortbilag 3. 

§ 5 VEJ-, STI- OG PARKERINGSFORHOLD

5.1
Vejadgang til lokalplanområdet skal ske ad to eksisterende 
vejadgange fra Enhøjsvej,  som vist på kortbilag 2 og 3.

5.2
Der udlægges areal til stiadgange, parkering og cykelparkering 
med en beliggenhed og udformning i princippet som vist på 
kortbilag 4.

Note til § 5.2:
Den endelige udformning 
af vejadgang, stier og 
parkering fastlægges i 
projekteringsfasen.
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5.3
Der skal som  minimum anlægges 1 1/2 parkeringsplads til hver 
bolig. Derudover skal der anlægges 1 handicap parkeringsplads 
til en almindelig bil til fælles brug i lokalplanområdet.

§ 6 TEKNISKE ANLÆG OG MILJØ

6.1 
Lednings- og forsyningsanlæg må ikke fremføres som 
luftledninger, men skal alene udføres som jordkabler.

6.2
Eksisterende ledningsanlæg (kloak- el-, telefon- og 
antennekabler, naturgasledning m.v.) skal respekteres eller 
omlægges efter ledningsejernes anvisninger.

6.3
Udendørs belysning på bygning eller i haver skal udføres med 
afskærmet armatur, således at det ikke vil være til gene for 
øvrige beboere. 

6.4
Udendørs belysning på parkeringsarealer skal udføres som 
parkbelysning med en maksimal lyspunktshøjde på 3,5 m. 

6.5
Individuelle antenner og paraboler må ikke opsættes på 
facader, der vender mod veje , og må ikke være hævet mere 
end 1,80 m over terræn til overkanten af parabolen eller 
antennen. 

Note til § 5:
Veje, stier og parkerings- og 
vendepladser mv. etableres 
i henhold til Vejdirektoratets 
vejledninger om byernes 
trafikarealer.

Veje og parkering indrettes 
i overensstemmelse med 
retningslinjerne i “Udearealer 
for alle - Anvisning for 
planlægning og indretning af 
udendørsarealer
med henblik på handicappedes 
færden” - DS-håndbog 105, 
april 1995.

Der tages forbehold for 
ændringer af ovenstående 
vejledninger og anvisniger, 
derfor etableres veje, stier, 
parkering og vendepladser  
efter enhver tids gældende 
vejledninger, anvisninger og 
lovgivning.

Note:
Regnvandshåndtering 
reguleres efter gældende 
miljøbeskyttelseslov og 
byggelov.
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§ 7 BEBYGGELSENS OMFANG OG PLACERING

Delområde I
7.1
Boligbebyggelsen i lokalplanområdet skal placeres inden for 
de angivne byggefelter på kortbilag 3, og skal i princippet 
placeres som vist på illustrationsplanen på kortbilag 4 s. 35.
Den samlede boligbebyggelse må maks. udgøre 1100 m2.

7.2
Ved ny bebyggelse eller ombygning må intet punkt af en 
beboelsesbygnings ydervæg eller tagflade gives en højde, 
der overstiger 7,5 m over terræn (niveauplan) målt efter 
reglerne herom i bygningsreglementet. Udover den maksimale 
bygningshøjde på 7,5 m kan der opsættes solenergianlæg 
oven på tagfladen.

7.3
Garager, carporte, udhuse og lignende mindre bygninger må 
gives en maksimal højde på 3,5 m.

Inden for en afstand af 2,5 m fra skel må ingen del af en 
bygnings ydervæg eller tag være højere end 2,5 m.

7.4
Bebyggelserne må opføres i op til to etager.

7.5
Taghældningen på bebyggelserne skal udformes med en 
hældning på maximum 5 grader.

§ 8 BEBYGGELSENS YDRE FREMTRÆDEN

8.1
Facader skal fremstå i træ eller i blank mur af grundmuret 
lyse teglsten, som må pudses, vandskures, sækkeskures, 
berappes eller filtses. Ved pudsning må facaden opføres af 
porrebeton eller lign. blokke.

Træfacader skal fremstå med sit naturlige udseende (plejet 
uden pigmenteret farve) eller males. 

Behandlede eller malede facader skal fremstå i nuancerne 
sort, grå, brun, sandfarvet eller hvid.

Note til § 8.1:
Ved blank mur forstås en 
teglstensmur uden overflade-
behandling som f.eks. 
filtsning, pudsning, berapning, 
vandskuring, sækkeskuring, 
maling o.l..
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Mindre delpartier må udføres i andre materialer og farver, når  
brugen af materialet underordner sig bebyggelsens helhed.

Døre og vinduer skal fremstå i matrialerne træ eller alu.

Tagfladen skal bestå af Built up med tagpap.

8.2
Reflekterende og blanke tag- og facadematerialer må kun 
anvendes i forbindelse med anlæg til udnyttelse af vedvarende 
energi.

8.3
Solenergianlæg skal ved flade tage opstilles på et stativ 
i tagfladen. Opsætning af solenergianlæg må ikke medføre 
blændingsgener for naboer, genboer og forbipasserende. 
Panelerne må ikke monteres tættere på tagets kant end 1 m. 

8.4
Skiltning og reklamering må have en maksimal størrelse på 
30 x 30 cm i højden og skal fastgøres direkte på facaden. 
Skiltene kan være belyste, men må ikke være lysende.

§ 9 UBEBYGGEDE AREALER

9.1
Delområde II udlægges som fælles areal, som angivet på 
kortbilag 2.

Området skal henligge som et fælles areal med mindre træer, 
buske og græsplæner. På området må der anlægges mindre 
boldbaner,  legepladser, opholdsområder, cykelplarkering og 
stiadgange o.l..

Delområde III må kun anvendes til parkering og renovation.

9.2
Hegn i skel skal etableres enten som levende hegn eller med 
træbeklædning med en maks. højde af 180 cm. Mod vej og 
stier skal det levende hegn placeres 0,4 m bag skel.

Eventuelle trådhegn skal etableres på den side af hækken, der 
vender ind mod egen bolig/ejendom eller midt i hæk.

Note:
Bygningsreglementets 
bygningsklasse 2015 skal 
anvendes.

Note:
Eksempler på hjemmehørende 
arter:

Store træer (15-45 m):
Ahorn, Ask, Avnbøg, Bævreasp, 
Bøg, Dun-birk, Elm (storbladet, 
småbladet, skærmblomstret), 
Fuglekirsebær, Hæg, Hvid-pil, 
Lind (småbladet), Naur, Pære 
(vild), Rødel, Skov-fyr, Stilkeg, 
Spidsløn, Selje-pil, Vinter-eg, 
Vorte-birk.

Mindre træer (op til 15 m):
Benved, Hassel, Hyld, Hvid-
tjørn, Kristtjørn, Kræge, Mi-
rabel, Røn (alm.), Skov-æble, 
Taks, Tørst, Vrietorn,

Buske:
Dunet gedeblad, Hunderose, 
Kvalkved, Mosebølle, Pebertræ, 
Rød kornel, Slåen, Æble-rose.

Klatre- / slyngplanter:
Humle, Kaprifolie, Vedbend
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9.3
I forbindelse med byggemodningen af området  kan der 
foretages de nødvendige terrænreguleringer i forhold til 
etablering af bebyggelse, veje og kloakker. Eksisterende 
terræn skal så vidt muligt bevares, hvorfor der kun må 
terrænreguleres med +/- 0,5 m i forhold til det eksisterende 
terræn. 

9.4
Fællesarealer og ubebyggede arealer på de enkelte grunde 
må ikke anvendes til oplag eller til placering af både, 
uindregistrerede biler, campingvogne og lignende.

Oplagring af affald og andet materiale må kun ske i bygninger 
eller i dertil indrettede tæt hegnede arealer.

9.5
Ubebyggede fællesarealer, der ikke befæstes eller beplantes, 
skal tilsåes med græs.

§ 10 FORUDSÆTNING FOR IBRUGTAGNING AF NY 
BEBYGGELSE

10.1
Ny bebyggelse må ikke tages i brug, før der er anlagt veje, stier 
og parkering som anført efter bestemmelserne i lokalplanens 
§ 5.1 - 5.4.

10.2
Opførelse og ibrugtagning af ny boligbebyggelse kan tillades  
efter at en række  vilkår er blevet overholdt, bl.a. jordflytning 
fra lokalplanområdet af forurenet jord, som erstattes med ren 
jord.

§ 11 GRUNDEJERFORENING 

11.1
Der skal oprettes en grundejerforening med medlemspligt for 
nye parceller, der udstykkes inden for området.

11.2
Grundejerforeningen skal oprettes senest når Allerød Byråd 
kræver det.

Note til § 10.2:
Der er registreret et forurenet 
areal på grunden, som der tid-
ligere har været drevet erhverv 
på. I forbindelse med ændrin-
gen af det forurenede areal, er 
der givet en § 8 tilladelse i hen-
hold til jordforureningsloven, 
der giver tilladelse til at opføre 
boligbebyggelse på området. 
Tilladelsen er givet under for-
udsætning af, at en række vil-
kår bliver overholdt, bl.a. jord-
flytning fra lokalplanområdet af  
forurenet jord, som erstattes 
med ren jord, hvilket vil være 
en forbedring for området.

Note:
Ny bebyggelse må ikke tages 
i brug, før bebyggelsen er til-
sluttet offentligt kloakanlæg, 
og der er sikret afledning af 
regnvand til eksisterende regn-
vandsledning.
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11.3
Grundejerforeningen skal stå for drift og vedligeholdelse 
af fælles friarealer, beplantning, belysning, veje, grøfter, 
oversvømmelsesområder og stier, såfremt driften af disse 
ikke overtages af anden ansvarlig myndighed. 

11.4
Grundejerforeningen skal i øvrigt udføre de opgaver, der efter 
lovgivningen henlægges til foreningen.

11.5
Grundejerforeningens vedtægter og ændringer heraf skal 
godkendes af Allerød Kommune.

11.6
Grundejerforeningen har ret til, ved opkrævning hos 
medlemmerne og/eller ved optagelse af lån, at fremskaffe 
de økonomiske midler, der er nødvendige for udførelse og 
administration af foreningens opgaver, samt til at kræve 
fornøden sikkerhed herfor. 

11.7
Grundejerforeningen er pligtig til at tage skøde på de 
i lokalplanen udlagte og anlagte vejadgange, stier og 
fællesarealer.

§ 12 OPHÆVELSE AF LOKALPLAN OG BYPLANVEDTÆGT

12.1
Ved den endelige vedtagelse og offentlige bekendtgørelse af 
lokalplan 2-314 Boligområde ved Enhøjsvej ophæves følgende 
lokalplan 257 Erhvervsområde ved Enhøjsvej, offentlig 
bekendtgjort den 21. december 1993.

§ 13 LOKALPLANENS RETSVIRKNINGER

13.1
Når lokalplanen er endeligt vedtaget og offentligt bekendtgjort, 
må ejendomme, der er omfattet af planen, ifølge planlovens § 18 
kun udstykkes, bebygges eller anvendes i overensstemmelse
med planens bestemmelser.

Den eksisterende, lovlige anvendelse af en ejendom kan 
fortsætte som hidtil. Lokalplanen medfører heller ikke i sig 
selv pligt til at udføre de anlæg, der er indeholdt i planen.
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13.2
Byrådet kan meddele dispensation fra lokalplanens 
bestemmelser, hvis dispensationen ikke er i strid med 
principperne i planen. Videregående afvigelser fra lokalplanen 
kan kun gennemføres ved en ny lokalplan.

Dispensation kan kun ske efter en skriftlig orientering af 
naboer m.fl., medmindre Byrådet skønner, at dispensationen 
er af uvæsentlig betydning for de pågældende (planlovens §§ 
19 og 20).

13.3
Private byggeservitutter og andre tilstandsservitutter, der er 
uforenelige med lokalplanen, fortrænges af denne.

Andre private servitutter kan eksproprieres, når det vil være 
af væsentlig betydning for virkeliggørelsen af planen.

Note:
Såfremt forhold ikke er re-
guleret i lokalplanen, gælder 
de almindelige bebyggelses-
regulerende bestemmelser i 
bygge- og planlovgivningen.
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VEDTAGELSESPÅTEGNING

Vedtaget som forslag af Allerød Byråd, den 8. oktober 2015.

Jørgen Johansen  Morten Knudsen
borgmester   kommunaldirektør 

Vedtaget endeligt af Allerød Byråd, den xx. xx 201x.

Jørgen Johansen  Morten Knudsen
borgmester    kommunaldirektør

Offentlig bekendtgjort den xx. xx 201x.
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REDEGØRELSE

Baggrund for og formål med lokalplanen 
Økonomiudvalget vedtog den 9. december 2014 at igangsætte 
udarbejdelse af lokalplan for 4 dobbelthuse for Enhøjsvej 16-20, 
på baggrund af en henvendelse fra Real Capital. Nærværende 
lokalplan har til formål at sikre, at området udlægges til 
helårsboligformål i form af tæt lav boligbebyggelse.

Lokalplanen giver mulighed for at opføre 4 dobbelthuse med 8 
boliger i op til 2 plan. I området friholdes et fællesareal i midten 
af bebyggelserne, som kan andendes til leg og opholdsarealer 
o.l. for områdets beboere. 

Der er adgang til lokalplanområdet ad to eksisterende 
overkørsler fra Enhøjsvej.

Der har tidligere været drevet erhverv på ejendommen, og 
der er registreret et forurenet areal på grunden. I forbindelse 
med ændringen af det forurenede areal, er der givet en § 8 
tilladelse i henhold til jordforureningsloven, der giver tilladelse 
til at opføre boligbebyggelse på området. En realisering af 
boligbebyggelse på arealet indebærer at en række vilkår 
bliver overholdt, bl. a. jordflytning fra lokalplanområdet af 
forurenet jord, som erstattes med ren jord, hvilket vil være 
en forbedring for området.

Der er adgang til lokalplan-
området ad to eksisterende 
overkørsler. 

Det er en forbedring for 
området at den tidligere 
erhvervsejendom nedrives og 
der opføres boligbebyggelse 
i lokalplanområdet, både 
med hensyn til fjernelse 
af jordforurening og til 
forskønnelse af området  .

Lokalplanområdet med den 
tidligere erhvervsejendom 
ligger i et område med åben 
lave enfamilieshuse.
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Lyngevej

Søparken

Hillerød Motorvej

Nymøllevej

Ravnsholt skov

Lokalplanområdets beliggenhed

Lokalplanområdet er beliggende ved Enhøjsvej i den sydlige 
del af Lillerød bysamfund tæt på Lyngevej ca. 700 m fra 
Hillerødmotorvejen og ca. 650 m fra Nymøllevej og Ravnsholt 
skov. Hillerødmotorvejen ligger syd vest for lokalplanområdet og 
Nymøllevej og Ravnsholt skov ligger øst for lokalplanområdet. 

Lokalplanområdet udgør ca. 2563 m2.

Lokalplanområdet er beliggende i byzone.

Enhøjsvej

Lyngevej

Enhøjsvej

Musikhuset

Søparken

Ravnsholt skov

Stiforløb 

Ravnsholtskolen

Lokalplanområde

Lokalplanområde
Høveltsvangsvej

Høveltsvangsvej

I lokalplanområdet er der 
stiforløb der bl.a. forbinder 
henholdvis Ravnsholtskolen, 
Ravnsholtskov og Musikhuset. 



17

Allerød Kommune

Lokalplan 2-314, Boligområde ved  Enhøjsvej

Lokalplanområdet ligger i bydelen Ravnsholt ca. 2 km syd for 
Lillerød Bymidte og Allerød station.

Lokalplanområdet ligger i et område med fritliggende 
enfamilieshuse, hvoraf hovedparten er opført i 60érne og 
70érne. 

Nærmeste indkøbsmuligheder er en kiosk beliggende på hjørnet 
af Enhøjsvej og Lyngevej ca. 150 m fra lokalplanområdet og 
Vestcentret beliggende ca. 1,5 km fra lokalplanområdet. 

Engholmskolen ligger ca.  med 1,3 km afstand til 
lokalplanområdet, mens  Ravnsholtskolen med daginstitutioner 
ligger som de nærmeste daginstitutioner i en afstand af ca. 
300 m. 

Derudover ligger Børnehuset Søageren ca. 600 m væk.

Lokalplanområdet er belig-
gende ved Enhøjsvej i et 
område med enfamilieshuse, 
som hovedsageligt er opført i 
60érne og 70érne.

Ravnsholtskolen

Lillerød bymidte
Allerød station

Engholmskolen

Musikskolen

Vestcentret

Børnehuset 
 Søageren

Engholm Kirke
H
illerød M

otorvej

Lokalplanområdet er 
beliggende tæt på skoler, 
daginstitutioner og dagligvare-
butikker.

Ravnsholt skov

Søparken

Ly
ng

ev
ej

Nym
øl

lev
ej

Daginstitutioner

EnhøjsvejLokalplan-
område
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Eksisterende forhold

Områdets anvendelse
lokalplanområdet har tidligere været anvendt til erhvervs 
formål. Den eksisterende fabriksbygning og mindre bygninger 
på grunden vil blive nedrevet, hvis der opføres boligbebyggelse 
på grunden. 

Infrastruktur
Lidt nord for lokalplanområdet  løber en sti, som er forbundet 
til et størrere stinet i området, bestående af offentlige gang- 
og cykelstier. Fortove og stinettet i området giver en sikker 
adgang til lokalplanområdet for bløde trafikanter.

Nærmeste buslinjer til lokalplanområdet ligger på henholdsvis 
Lyngevej og Høveltsvangsvej med ca. 150 m til nærmeste 
stoppested.

Lokalplanens indhold

Områdets anvendelse
Lokalplanområdet opdeles i 3 delområder. 

Lokalplanen giver mulighed for, at delområde I anvendes til tæt 
lav helårsboligformål. I tilknytningen til boligbebyggelserne 
kan der etableres erhvervsformål, som almindeligvis udføres 
i beboelsesområder. Delområde II består af et fælles friareal 
som omgiver bebyggelserne med mindre træer, buske og 
græsplæner, hvorpå der må anlægges mindre boldbaner, 
legepladser, opholdsarealer. Endvidere må der anlægges 
cykelparkering og vej- og stiadgange o.l.. Det udlagte areal i 
midten af bebyggelserne friholdes til leg og opholdsarealer o.l. 
for områdets beboere.

Delområde III må kun anvendes til parkering og renovation.
Se kortbilag 2. 

Bebyggelsens udformning og placering
Indenfor delområde I gives mulighed for opførelse af 4 
dobbelthuse med 8 boliger der hver er ca. 137 m2 i op til 
2 etager. Facader skal fremstå i træ eller i blank mur af 
grundmuret lyse teglsten, som må pudses, vandskures, 
sækkeskures, berappes, filtses eller kalkes.
Træfacader skal fremstå med sit naturlige udseende (plejet  
uden pigmenteret farve) eller males. Behandlede eller malede 
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facader skal fremstå i farvenuancerne sort, grå, brun, 
sandfarvet eller hvid. 

Mindre delpartier må udføres i andre materialer og farver, når  
brugen af materialet underordner sig bebyggelsens helhed.

Døre og vinduer skal fremstå i træ eller alu. Tagfladen skal 
bestå af Built up med tagpap.

Bygninger må opføres i op til to etager. Bygningerne må 
opføres  med en maksimal højde på 7,5 m over terræn 
(niveauplan). Udover den maksimale bygningshøjde på 7,5 m 
kan der opsættes solenergianlæg oven på tagfladen.
Boligbebyggelsen i lokalplanområdet skal placeres inden for 
de angivne byggefelter på kortbilag 3, og skal i princippet 
placeres som vist på Illustrationsplan på kortbilag 4 s. 35.
Taghældningen på bebyggelserne skal udformes med en 
hældning på maximum 5 grader.

Solenergianlæg skal opstilles på et stativ i tagfladen på 
flade tage. Opsætning af solenergianlæg må ikke medføre 
blændingsgener for naboer, genboer og forbipasserende. 
Panelerne må ikke monteres tættere på tagets kant end 1 m. 

Adgangsforhold og parkering
Vejadgangen til lokalplanområdet sker fra  Enhøjsvej ad to 
eksisterende indkørsler som bevares. 

Der skal som minimum anlægges 1 1/2 parkeringsplads til hver 
bolig. Derudover skal der anlægges 1 handicap parkeringsplads 
til en almindelig bil til fælles brug i lokalplanområdet.

Der skal udlægges areal til parkering i delområde I, som det 
er markeret med ”parkering” på kortbilag 2. 

Fodgængere og cyklister har derudover mulighed for, at 
komme ind i området via stisystemer i området, som blandt 
andet forbinder området til Ravnsholtskolen, daginstitutioner, 
Ravnsholtskov og Musikhuset.

Ny bebyggelse må ikke tages i brug, før der er anlagt veje, stier 
og parkering som anført efter bestemmelserne i lokalplanens 
§ 5.1 - 5.4.

Opførelse af ny boligbebyggelsen kan tillades  efter at en 
række  vilkår er blevet overholdt, bl.a. jordflytning fra 
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lokalplanområdet af forurenet jord, som erstattes med ren 
jord.

Veje, stier og parkering indrettes i overensstemmelse 
med forslagene i DS-Håndbog 105 ”Udearealer for alle - 
anvisning for planlægning og indretning af udendørsarealer 
med henblik på handicappedes færden”, april 1995 og DS-
Håndbog ”Tilgængelighed for alle”. Derudover skal veje, stier 
og parkerings- og vendepladser mv. etableres i henhold til 
Vejdirektoratets vejledninger om byernes trafikarealer.

Ubebyggede arealer
Lokalplanens delområde II udlægges til fælles friareal for 
områdets beboere. Området skal henligge  med mindre 
træer , buske og enkelte størrere træer og græsplæner. På 
området må der anlægges mindre boldbaner, legepladser, 
opholdsarealer, cykelparkering og stiadgange o.l.. Det er bl.a. 
lokalplanens formål at sikre, at det udlagte areal i midten 
af bebyggelsene anvendes til leg og opholdsarealer o.l. for 
områdets beboere.

Delområde III må kun anvendes til parkering og renovation.
Se kortbilag 2.

Forsyning
Vand
Lokalplanområdet ligger inden for kildepladszonen til Lynge 
Overdrevs Vandværk. 

Spildevand
Lokalplanområdet ligger inden for kloakeret opland, hvorfor der 
ikke skal udarbejdes tillæg til spildevandsplanen. Spildevand og 
regnvand skal afledes i henhold til den til enhver tid gældende 
spildevandsplan. Derudover reguleres regnvand og spildevand 
efter gældende miljøbeskyttelseslov og byggelov. I følge 
Allerød Kommunes nedsivningsparadigme kan der ikke gives 
tilladelse til nedsivning af vejvand, eftersom lokalplanområdet 
ligger inden for kildepladszone og sårbart område. 
Tagvand skal nedsives ved hjælp af faskiner eller regnbede, 
men det er betinget af at kommunen vurderer at forureningen 
er fjernet, således at nedsivning kan ske uden risiko for 
forurening af grundvand

Affald
Bestemmelser for affald er reguleret af gældende 
affaldsregulativer.

Der tages forbehold 
for ændringer af 
vejledninger og 
anvisniger vedrørende 
veje, stier, parkering 
og vendepladser, som 
derfor etableres  efter 
enhver tids gældende 
vejledninger, anvisninger 
og lovgivning.



21

Allerød Kommune

Lokalplan 2-314, Boligområde ved  Enhøjsvej

FORHOLD TIL ANDEN 

PLANLÆGNING OG LOVGIVNING

Fingerplan 2013 (landsplandirektiv)
Fingerplan 2013 opdeler hovedstadsområdet i fire geografiske 
delområder: 1. det indre storbyområde (”håndfladen”), 2. det 
ydre storbyområde (”byfingrene”), 3. de grønne kiler og 4. det 
øvrige hovedstadsområde, bestående af både byområder og 
landområder. 

Lillerød er beliggende i det ydre storbyområde, nærmere be-
stemt Hillerød-fingeren, som er defineret ved en principiel 2 
km zone på hver side af S-togbanen mellem København og 
Hillerød. Lokalplanområdet er beliggende i det ydre storbyom-
råde, i byfingeren. 

Lokalplanområdet er beliggende i eksisterende byzone inden 
for byfingeren. Områdets anvendelse til tæt lav boligbebyg-
gelse er i overensstemmelse med fingerplanen.

Allerød Kommuneplan
I Allerød Kommuneplan 2013-2025 indgår lokalplanområdet 
i eksisterende boligområde (villabebyggelse, rækkehuse o.l.)

I henhold til kommuneplanens retningslinjer skal det gene-
relt tilstræbes at udnytte den eksisterende boligrummelighed 
i byområderne bedst muligt. Ved fortætning og byomdannelse 
skal det tilstræbes at forøge boligrummeligheden. I alle typer 
af boligområder skal fælles udearealer prioriteres højt, f.eks. 
ved gennemførelse af trafikforanstaltninger, således at en 
større del af vejarealer kan udnyttes til fælles opholdsformål. 

Rammer for lokalplaner
Lokalplanområdet er omfattet af kommuneplanens ramme-
område RA.B.01 Boligområde i Ravnsholt.
I henhold til rammebestemmelserne må området kun anven-
des til helårsboligformål med mulighed for mindre butikker 
op til 250 m2 til fx salg af egen produktion og erhverv samt 
offentlige institutioner, som kan indpasses uden væsentlige 
genevirkninger i forhold til omgivelserne. Det maksimale brut-
toetageareal for ovennævnte butikker fastsættes til 1000 m2 
indenfor det enkelte rammeområde.  

Fingerplan 2013. 
Lokalplanområdet er 
beliggende i eksisterende 
byzone.
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Lokalplanområdet ligger i byzone.

I kommuneplanens lokalplanrammer må bebyggelsesprocen-
ten højst være 30  for den enkelte ejendom for fritliggende 
huse på grunde på min. 700 m2 eller 40 for sammenbyggede 
huse på grunde på min. 350 m2 og den maksimale bygnings-
højde 8,5 m.

Det skal endvidere sikres, at området ikke belastes med et 
støjniveau over de til enhver tid gældende vejledende græn-
seværdier fra Miljøstyrelsen.

Eksisterende lokalplan
Lokalplanområdet er omfattet af eksisterende lokalplan 257 
Erhvervsområde ved Enhøjsvej offentlig bekendtgjort den 21. 
december 1993. 

Ved den endelige vedtagelse og offentlige bekendtgørel-
se af lokalplan 2-314 ophæves ovennævnte lokalplan 257 
Erhvervsområde ved Enhøjsvej.

Allerød Spildevandsplan
Lokalplanområdet ligger inden for kloakeret opland, hvorfor  
der ikke skal udarbejdes tillæg til spildevandsplanen. 
Spildevand og regnvand skal afledes i henhold til den til enhver 
tid gældende spildevandsplan. I følge Allerød Kommunes 
nedsivningsparadigme kan der ikke gives tilladelse til 
nedsivning af vejvand, eftersom lokalplanområdet ligger inden 
for kildepladszone og sårbart område. Tagvand skal nedsives 
ved hjælp af faskiner eller regnbede, men det er betinget af 
at kommunen vurderer at forureningen er fjernet, således at 
nedsivning kan ske uden risiko for forurening af grundvand

Naturbeskyttelse
Der er i området og dets nærhed ikke observeret arter, som 
er listet på EU-habitatdirektivets bilag IV. Nærmeste Natura 
2000-område er Kattehale Mose, beliggende ca. 2 km vest for 
lokalplanområdet. Det vurderes, at lokalplanen ikke vil påvirke 
dette naturbeskyttede område.

Jordforureningsloven
Der er registreret et forurenet areal i den vestlige del af ma-
triklen. Arealet er kortlagt som forurenet på vidensniveau 2. 

Kommuneplan 2013.
Lokalplanområdet er 
beliggende i Ravnsholt bydel. 
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Lokalplanområdet er omfattet af områdeklassificeringen, idet  
jorden på baggrund af tdiligere arealanvendelse vurderes at 
være lettere forurenet.

Jordflytninger fra lokalplanområdet er omfattet af anmelde-
pligt. Flytning af jord bort fra matriklen skal anmeldes til kom-
munen.

Ved opførelse af nye boliger i lokalplanområdet, hvor arealan-
vendelsen ændres fra erhverv til bolig, skal ejeren sikre, at 
det øverste 50 cm ś jordlag ikke er forurenet. Alternativt skal 
ejeren eller brugeren sikre, at der etableres en varig fast be-
lægning. Kravet fremgår af jordforureningslovens § 72b. 

Såfremt der i forbindelse med bygge- og anlægsarbejdet kon-
stateres tegn på forurening skal gravearbejdet standses og 
kommunens miljømyndighed kontaktes, jf. jordforureningslo-
vens § 71.

Allerød Kommune har givet tilladelse i henhold til jordforure-
ningslovens § 8, stk. 1. og 2. til at opføre boligbebyggelse 
på området. Tilladelsen er givet under forudsætning af, at en 
række vilkår bliver overholdt, (se ovenstående). 

Grundvandsbeskyttelse
Lokalplanområdet ligger i et område med særlige drikkevands-
interesser, og er særligt sårbart for nedsivning af forurenende 
stoffer til grundvandet.

Lokalplanområdet ligger inden for kildepladszonen til Lynge 
Overdrevs Vandværk.

Sårbarheden for det primære grundvandsmagasin karakteri-
seres som mest sårbart.

Inden for lokalplanområdet kan der ikke gives tilladelse til 
nedsivning af vand fra veje og p-plads. 

Museumsloven
Der må ikke påbegyndes grave- eller anlægsarbejder før ud-
løbet af den frist, som Nordsjællands Folkemuseum i Hillerød 
har for evt. at meddele interesse i at foretage arkæologiske 
undersøgelser på ejendommen.
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Eventuelle spor vil være at anse for skjulte fortidsminder i 
lovens forstand og er beskyttede af Museumslovens kap. 8, 
§ 27.

Skulle der under anlægsarbejdet i lokalplanområdet forekom-
me fortidsminder, historiske fund el. lign., skal arbejdet stand-
ses og Nordsjællands Folkemuseum tilkaldes for besigtigelse, 
jf. Museumsloven. 

Miljøbeskyttelse (støj)
Ved planlægning af nye boligområder og anden støjfølsom 
anvendelse op til eksisterende vejanlæg skal støjgener så 
vidt muligt undgås.

Miljøstyrelsen har opstillet vejledende grænseværdier for 
vejtrafikstøj i forskellige typer områder. De vejledende 
grænseværdier udtrykker en støjbelastning, der efter 
Miljøstyrelsens vurdering er miljømæssigt og sundheds- 
mæssigt acceptabel. Hvis støjen er lavere end den vejledende 
grænseværdi, vil kun en mindre del af befolkningen opleve 
støjen som generende, og støjen forventes ikke at have 
helbredseffekter.

Støjgrænserne er angivet som Lden, der er støjens døgnvægtede 
middelværdi. Støjen fra aftenperioden (kl. 19 – 22) tillægges 
et genetillæg på 5 dB, og støjen i natperioden (kl. 22 – 07) får 
et genetillæg på 10 dB, inden middelværdien
regnes ud.

De vejledende grænseværdier for vejtrafikstøj er:

• Rekreative områder i det åbne land (sommerhusområder, 
grønne områder, campingpladser): 53 dB

• Rekreative områder i eller nær byområder (parker, 
kolonihaver, nyttehaver, turistcampingpladser): 58 dB

• Boligområder (boligbebyggelse, daginstitutioner m.v., 
udendørs opholdsarealer): 58 dB

• Offentlige formål (hospitaler, uddannelsesinstitutioner, 
skoler): 58 dB

• Liberale erhverv m.v. (hoteller, kontorer m.v.): 63 dB.



Allerød Kommune

Screening for miljøvurdering
- Forslag til lokalplan 2-314 Boligområde ved Enhøjsvej

Økonomiudvalget vedtog den 9. december 2014 at igangsætte udarbejdelse af lokalplan for Boligområde 
ved Enhøjsvej. 

Lokalplan 2-314 Boligområde ved Enhøjsvej har til formål at sikre, at der udlægges areal til tæt lav 
helårsboligbebyggelse, samt erhvervsformål som almindeligvis udføres i beboelsesområder.

Lokalplanområdet udgør ca. 2.545 m2 og omfatter matr. nr. 13ba, Lynge By, Lynge.

Lokalplan 2-314 Boligområde ved Enshøjvej giver mulighed for opførelse af 4 dobbelthuse indeholdende 
8 boliger i 2 plan med en maksimal højde på 7,5 m. Udover den maksimale bygningshøjde på 7,5 m 
kan der opsættes solenergianlæg oven på tagfladen.

Der er vejadgang til lokalplanområdet fra Enhøjsvej med to eksisterende overkørsler. Området er 
placeret i et beboelsesområde uden større veje, og der er derfor ingen støjproblemer fra trafik i 
området.

Der er registreret et forurenet areal på grunden, som der tidligere har været drevet erhverv på. 
I forbindelse med ændringen af det forurenede areal, er der er givet en § 8 tilladelse i henhold til 
jordforureningsloven, der giver tilladelse til at opføre boligbebyggelse på området. Tilladelsen er givet 
under forudsætning af, at en række vilkår bliver overholdt, bl.a. jordflytning fra lokalplanområdet af 
forurenet jord, som erstattes med ren jord, hvilket vil være en forbedring for området. 

Miljøvurderingsscreening
Allerød Kommune har som indledning til udarbejdelsen af lokalplan 2-313 foretaget en screening 
i henhold til ”Lov om miljøvurdering af planer og programmer” (lov nr. 939 af 3. juli 2013). Se 
screeningsskema på efterfølgende sider. 

Planen vurderes at være omfattet af lovens § 3 stk. 1, nr. 3, idet den fastlægger rammer for fremtidige 
anlægstilladelser. 

Planen er derfor screenet i henhold til lovens bilag 2, pkt. 1 og 2. På basis af denne screening er 
det kommunens vurdering, at gennemførelsen af lokalplanen ikke vil have en væsentlig indvirkning 
på miljøet, men at det vil være en forbedring for området, og at der derfor ikke skal udarbejdes en 
miljøvurdering.
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Ja Nej Bemærkninger

Er planen omfattet af lovens 
bilag 3 eller 4?

X

Planen vurderes omfattet af undtagelsesbestemmelserne 
i lovens § 3 stk. 2, idet lokalplanen rummer begrænsede 
ændringer i forhold til det eksisterende plangrundlag, 
Lokalplan 257 erhvervsområde ved Enhøjsvej. Planen er 
screenet i henhold til lovens bilag 2, pkt. 1 og 2 (se følgende 
sider).

Påvirker planen  et 
internationalt 
beskyttelsesområde?

X
Lokalplanen vurderes ikke at ville påvirke internationale 
naturbeskyttelsesområder. Nærmeste Natura 2000-område 
er Kattehale Mose, beliggende ca. 2 km sydøst for 
lokalplanområdet.

Sætter planen rammer for 
fremtidige anlægstilladelser?
(jf. § 3, stk. 1, pkt. 3)

X Planen er screenet i henhold til lovens bilag 2, pkt. 1 og 2 
(se følgende sider).

Screening efter miljøvurdering af planer og programmer
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Bemærkninger

Omfang af afledte projekter 
og aktiviteter
Overordnet beskrivelse af 
de projekter og aktiviteter, 
planen danner grundlag for kan 
realiseres.

x

Lokalplanen giver mulighed for opførelse af 4 dobbelthuse 
i to etager med uudnyttet tagetage. Lokalplanområdet 
ligger i et boligområde omgivet af et størrere stisystem som 
forbinder boligerne med grønne nærområder. Adgangen til 
lokalplanområdet sker fra Enhøjsvej med to eksisterende 
overkørsler. 

Indflydelse på andre planer
Forholdet til landsplandirektiver, 
kommuneplan, lokalplaner, 
sektorplaner m.v.

x

Området er beliggende i byzone og er omfattet af rammeområde 
RA.B.01  Boligområde i Ravnsholt i Kommuneplan 2013 - 2025. 
I henhold til rammebestemmelserne må området kun anvendes 
til helårsboligformål med mulighed for mindre butikker op til 250 
m2 til fx. salg af egen produktion og erhverv samt offentlige 
institutioner, som kan indpasses uden væsentlige genevirkninger 
i forhold til omgivelserne. Det maksimale bruttoetageareal 
for ovennævnte butikker fastsættes til 1000 m2 indenfor det 
enkelte rammeområde. Bebyggelsesprocenten må højst være 
30 for den enkelte ejendom for fritliggende huse på grunde på 
min. 700 m2 eller 40 for sammenbyggede huse på min. 350 
m2. Den maksimale bygningshøjde er 7,5 m. Derudover må der 
opstilles solenergianlæg på et stativ i tagfladen. Lokalplanens 
mulighed for at udstykke området til 4 matrikler med 4 tæt lave 
dobbelthuse er i overensstemmelse med kommuneplanen. 

Lokalplan 257 Erhvervsområde ved Enhøjsvej, som udlægger 
arealet til erhvervsformål, ophæves med vedtagelsen af 
nærværende lokalplan. Lokalplanområdet er udlagt til byområde 
jævnfør fingerplanen.  Lokalplanområdet er beliggende sydvest 
for Lillerød bymidte, nærmere bestemt Hillerød-fingeren, som er 
defineret ved en principiel 2 km zone på hver side af S-togbanen 
mellem København og Hilerød. 

Relevans for fremme af 
bæredygtighed
De overordnede overvejelser 
i forhold til miljø og 
bæredygtighed.

x

Lokalplanen muliggør en fortætning af eksisterende byområde.

Lokalplanen fastsætter bestemmelser om, at området udformes, 
så energiforbruget minimeres, og bebyggelserne placeres bedst 
muligt for udnyttelse af passiv solvarme og opsætning af anlæg 
til vedvarende energi.

Miljøproblemer af relevans 
for planen                                                   
Eks. kendskab til forurening, 
risiko for oversvømmelse.

x

En del af ejendommen er kortlagt , idet der er konstateret 
forurening i den vestlige del af matriklen. Der har tidligere 
været drevet erhverv på ejendommen med metalstøberi 
og sprøjtelakering. Allerød Kommune har givet tilladelse 
i henhold til jordforureningslovens § 8, stk. 1. og 2. til at 
opføre boligbebyggelse på området. Tilladelsen er givet under 
forudsætning af, at en række vilkår bliver overholdt, bl.a. 
jordflyning fra lokalplanområdet af forurenet jord, som erstattes 
med ren jord, hvilket vil være en væsentlig positiv forbedring for 
området. 

Planenes karakteristika (jf. lovens bilag 2 pkt. 1)
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Bemærkninger

Landskab, by- og kulturmiljø

Byarkitektonisk værdi
f.eks. bystruktur, byprofil, 
byafgrænsning, visuel 
påvirkning, særlige hensyn, 
sammenhænge mv.

x

Lokalplanen ligger i et eksisterende boligområde, omgivet af 
parcelhuse. Opførelsen af 4 tæt lave dobbelthuse i 2 etager 
med uudnyttet tagetage passer fint ind i den eksisterende 
bystruktur. Desuden vil det have væsentlig positiv indvirkning 
for den byarkitektoniske værdi i området at den eksisterende 
fabriksbygning med garage nedrives og erstattes med tæt lav 
boligbebyggelse.

Landskabsarkitektonisk værdi
f.eks. værdifulde og uforstyrrede 
landskaber, bygge- og 
beskyttelseslinjer, geologiske 
interesser, terrænformer, 
fredninger, visuel påvirkning 

x
Området er beliggende i bymæssig kontekst. 

Kulturarv og arkæologiske 
forhold
f.eks. værdifulde 
kulturmiljøer, fortidsminder, 
kirker og kirkebyggelinjer, 
bygningskulturel arv, 
bevaringsværdige bygninger, 
almen bevaringsinteresse

x

Lokalplanområdet er beliggende ca. 1 km syd for Engholm 
Kirke, og uden for kirkebyggelinjen. Lokalplanen er dermed 
ikke omfattet af naturbeskyttelseslovens § 19, hvor der ikke 
må opføres bebyggelse med en højde over 8,5 m, inden for en 
afstand af 300 m fra kirken.

Opholdsarealer og grønne 
områder
f.eks. byrum, pladser, parker, 
landskabskiler og adgang til 
disse områder. Skaber planen 
mulighed for udendørs ophold / 
rekreative interesser?

x

Området har et fælles privat opholdsareal, hvor der er adgang 
til den enkelte bolig, og hvor cykelparkering og legeområde også 
placeres. 

Lokalplanområdet ligger i et boligområde omgivet af et størrere 
stisystem som forbinder boligerne med grønne nærområder bl.a. 
Ravnsholt Overdrev og Ravnsholt skov. 

Kendetegn ved indvirkningen og det berørte område, jf. lovens bilag 2, pkt. 2 

Relevans for gennemførelse 
af anden miljølovgivning                               
F.eks. planer i forbindelse 
med affaldshåndtering eller 
vandbeskyttelse.

x
Gennemførelsen af lokalplanen skal ske i overensstemmelse 
med kommunens miljømål indenfor bl.a. håndtering af regn- og 
spildevand, som beskrevet i kommunens spildevandsplan.



Trafik og transport

Tilgængelighed
f.eks. tilgængelighed med bil, 
adgang til offentlig transport, 
forhold for gående, cyklister 
og svage grupper (ældre, 
handicappede m.fl.)

x

Lokalplanområdet er beliggende i et eksisterende boligområde. 
Området har god tilgængelighed for både bilister, cyklister og 
gående. 

Lokalplanområdet betjenes med busser fra Lyngevej  med ca. 50 
m til nærmeste stoppested.

Adgangen til lokalplanområdet sker fra Enhøjsvej med to 
eksisterende overkørsler.

Trafikafvikling / -kapacitet x
Opførelsen af 4 tæt lave dobbelthuse vurderes ikke at have 
indflydelse på trafikafviklingen ved Enhøjsvej. De to eksisterende 
overkørsler ind til lokalplanområdet fra Enhøjsvej bliver bevaret. 

Trafiksikkerhed x
Adgangen til lokalplanområdet fra Enhøjsvej med to eksisterende 
overkørsler giver en sikker adgang til og i lokalplanområdet for 
bløde trafikanter.

Naturbeskyttelse

Beskyttede plante- og 
dyrearter samt biologisk 
mangfoldighed
f.eks. forstyrrelse af art 
eller bestand, forringelse af 
yngle- eller rasteområder, 
ændringer i kvalitet og omfang 
af levesteder for planter og 
dyr, spredningskorridorer og 
biologiske kerneområder

x

Der er i området og dets nærhed ikke observeret arter listet på 
EU-habitatdirektivets bilag IV. 

Nærmeste Natura 2000-område er Kattehale Mose, beliggende 
ca. 2 km sydøst for lokalplanområdet. Det vurderes, at 
lokalplanen ikke vil påvirke dette naturbeskyttede område. 



Beskyttede naturtyper, § 
3-områder
f.eks. søer, vandløb, heder, 
moser, enge, overdrev

x Der er ikke registreret beskyttet natur i eller i nærheden af 
lokalplanområdet. 

Skov
f.eks. nyplantning af skov, 
ophævelse af fredskov

x -

Vand- og jordforhold

Grundvand
f.eks. sårbarhed, potentiel risiko 
for forurening af grundvandet, 
afstand til vandforyningsanlæg, 
vandboringer

x

Lokalplanområdet ligger i et område med særlige 
drikkevandsinteresser, og er særligt sårbart for nedsivning af 
forurenende stoffer til grundvandet.
Lokalplanområdet ligger inden for kildepladszonen til Lynge 
Overdrevs Vandværk I/S og er omfattet af indsatsplan for 
grundvandsbeskyttelse for Allerød Nord. 
Sårbarheden for det primære grundvandsmagasin karakteriseres 
som mest sårbart.

Regn- og spildevand
f.eks. håndtering af spildevand, 
herunder kapacitet (kloak 
og renseanlæg), håndtering 
af overfladevand, herunder 
udledning til sø/vandløb, risiko 
for oversvømmelse (bluespots)

x

Lokalplanområdet ligger inden for kloakeret opland, hvorfor der 
ikke skal udarbejdes tillæg til spildevandsplanen. Spildevand og 
regnvand skal afledes i henhold til den til enhver tid gældende 
spildevandsplan. I følge Allerød Kommunes nedsivningsparadigme 
kan der ikke gives tilladelse til nedsivning af vejvand, eftersom 
lokalplanområdet ligger inden for kildepladszone og sårbart 
område. Tagvand skal nedsives ved hjælp af faskiner eller 
regnbede, men det er betinget af at kommunen vurderer at 
forureningen er fjernet, således at nedsivning kan ske uden risiko 
for forurening af grundvand

Jordbund
f.eks. kortlagt jordforurening, 
risiko for forurening af jord, 
flytning og deponering af jord, 
råstoffer

x

Der er registreret et forurenet areal i den vestlige del af 
matriklen. Arealet er kortlagt som forurenet på vidensniveau 2. 
Lokalplanområdet er omfattet af områdeklassificering, idet jorden 
på baggrund af tidligere arealanvendelse vurderes at være lettere 
forurenet.

Jordflytninger fra lokalplanområdet er omfattet af anmeldepligt. 
Flytning af jord bort fra matriklen skal anmeldes til kommunen.

Ved opførelse af nye boliger i lokalplanområdet, hvor 
arealanvendelsen ændres fra erhverv til bolig, skal ejeren sikre, 
at det øverste 50 cm´s jordlag ikke er forurenet. Alternativt 
skal ejeren eller brugeren sikre, at der etableres en varig fast 
belægning. Kravet fremgår af jordforureningslovens § 72b.

Såfremt der i forbindelse med bygge- og anlægsarbejdet 
konstateres tegn på forurening skal gravearbejdet standses og 
kommunens miljømyndighed kontaktes, jf. jordforureningslovens 
§ 71.

Allerød Kommune har givet tilladelse i henhold til 
jordforureningslovens § 8, stk. 1. og 2. til at opføre 
boligbebyggelse på området. Tilladelsen er givet under 
forudsætning af, at en række vilkår bliver overholdt, (se 
ovenstående), hvilket set i sammenhæng med at der opføres tæt 
lav boliger, vil være en væsentlig positiv forbedring for området. 

Forurening og sundhed

Støj og vibrationer
f.eks. støjfølsom anvendelse, 
støjpåvirkning af omgivelserne, 
trafikstøj, maskinstøj, 
ventilationsstøj

x
De 4 tæt lave dobbelthuse i lokalplanområdet er karakteriseret 
som ikke-støjsom anvendelse, og trafikstøjen fra Enhøjsvej 
vurderes ikke at udgøre et problem i forhold til områdets 
fremtidige anvendelse som åben lav boliger.

Lysindfald, skyggeeffekter og 
refleksioner
f.eks. skygge fra bygning/anlæg, 
påvirkning fra belysning, skilte, 
blanke overflader, trafiklys, lys 
fra køretøjer

x
Lokalplanen bør fastsætte bestemmelser om, at udendørs 
belysning på bygninger og adgangs- og parkeringsarealer skal 
udføres med afskærmet armatur, således at de ikke medfører 
blændingsgener for fodgængere, trafikanter eller naboer.



Lugt 
f.eks. udledning af stoffer, der 
giver lugtgener

x

Fabriksejendommen på grunden har tidligere været anvendt 
som metalstøberi og sprøjtelakering, hvilket bl.a. tidligere har 
givet lugtgener. Det har en væsentlig positiv indvirkning og er en 
væsentlig forbedring for lokalplanområdet og dets nærmiljø, at 
fabrikken nedlægges og at der opføres tæt lav boliger.

Luftforurening
f.eks. emissioner af partikler/
luftarter, CO2, trafikos, støv,

x

I henhold til § 8 tilladelsen, som Allerød Kommune har givet, 
udføres der indeklima- og udeklimaluftsmålinger, inden for 
det kortlagte areal, til sikring af at der ikke er risiko for ude- 
og indeklimaet i de fremtidige boliger. Der udarbejdes evt. 
risikovurdering overfor indeklimaet i boligerne og som følge heraf 
evt. indeklimasikring. Det har, ligeledes som ovenstående, en 
væsentlig positiv indvirkning og er en væsentlig forbedring for 
lokalplanområdet og dets nærmiljø, at fabrikken nedlægges og at 
der opføres tæt lav boliger.

Fare ved brand, eksplosion, 
giftudslip mv.
jf. Risikobekendtgørelsen

x

Hovedparten af den påviste forurening vil blive fjernet i 
forbindelse med projektet. § 8 tilladelsen som Allerød Kommune 
har givet i forbindelse med opførelsen af tæt lave boliger er givet 
under forudsætning af at en række vilkår bliver overholdt til bl.a. 
sikring af ude- og indeklimaet i de fremtidige boliger. Ændringen 
medfører at der ikke kan forkomme brand, eksplosion, giftudslip 
e.l., på trods af lokalplanområdets tidligere anvendelse som 
erhverv. I den forbindelse er det en væsentlig forbedring for 
lokalplanområdet og dets nærmiljø, at fabrikken nedlægges og at 
der opføres tæt lav boliger.

Ressourceanvendelse
Hvordan tager planen hensyn til 
forbruget af følgende ressourcer, 
herunder undgåelse af spild 
og overforbrug: areal-, energi- 
og vandforbrug, produkter, 
materialer og råstoffer, 
håndtering af affald

x

Lokalplanen fastsætter krav om, at ny bebyggelse skal udformes, 
så energiforbruget minimeres, og bebyggelserne placeres bedst 
muligt for udnyttelse af passiv solvarme og opsætning af anlæg 
til vedvarende energi. Bygningsreglementets bygningsklasse 2015 
skal anvendes.

Levevilkår og materielle goder

Socioøkonomiske effekter
f.eks. påvirkning af sociale 
forhold, boligforhold, 
arbejdsmarkedsforhold, 
erhvervs- og butiksliv

x -

Bymiljø
f.eks. sociale forhold, byliv, 
tryghed, rekreative interesser

x

I området er der planlagt et fælles opholdsområde, der vil 
fungere som legeplads og opholdsareal, og hvor cykelparkering vil 
placeres. Desuden vil der også være adgang til den enkelte bolig 
fra det fælles område. Dette område vil være med til at skabe et 
socialt liv i området. 

Afstand til privat / offentlig 
service
f.eks. indkøb, uddannelse, 
arbejde

x

Lokalplanområdet hører til Ravnholt skoledistrikt med en afstand 
på ca. 400 m til Ravnsholt skole. Tæt ved Ravnsholt skole ligger 
en daginstitution. Nærmeste indkøbsmuligheder er en kiosk 
som ligger på hjørnet af Lynge og Enhøjsvej ca. 200 m fra 
lokalplanområdet og Vestcentret på Kollerødvej som ligger 1,5 km 
fra lokalplanområdet. Allerød station og lillerød Bymidte ligger ca. 
2 km fra lokalplanområdet.
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Allerød Kommune 
 
Forvaltningen 
Plan og Byg 
 

NOTAT 
 
 
 
 
 
 
 
 
Indsigelser til lokalplanforslag nr. 2-314 Boligområde ved Enhøjsvej 
 
Dette notat indeholder oversigt, resumé og forvaltningens kommentarer til de to 
indsigelser, der er indkommet i forbindelse med offentliggørelsen af 
naboorienteringen d. 14.1 – 28.1 2016 til lokalplanforslag 2-314 Boligområde ved 
Enhøjsvej. 
 
 
Oversigt og resumé 
 
Ingelise og Hans Nielsen gør indsigelse mod det nye forslag som er sendt i 
nabohøring, da de mener det nye forslag er værre end det forrige forslag. De er 
imod at husene bliver trukket ud mod vejen, og at der stadig er tale om 2 etagers 
bygninger, som vil tage lyset fra deres køkken. De mener, at renovationsbilen får 
problemer, legearealet forsvinder til fordel for en vej og at gæsteparkeringen ikke 
er løst. De henviser til deres første indsigelse, hvor de bl.a. foreslår et 55 m langt 
plankeværk i mindst 2 m højde mod deres grund.  
 
Bente og Erik Therkildsen har ingen indvendinger mod ændringsforslaget, men 
anmoder om, at der bliver opsat et tæt, højt hegn mod deres grund på grund af 
stien med cykelstativer. 
 
Forvaltningens kommentarer:  
Forvaltningen foreslår at grundejerne indbyrdes drøfter opsætning af hegn, således 
at § 9.2 ændres til, at der kan etableres hegn med en højde på 2 m. Vedrørende 
etablering af parkeringspladser foreslår forvaltningen, at der som minimum 
anlægges 2 parkeringspladser til hver bolig. 
 
Forvaltningen foreslår, at man fastholder ændringsforslagene, som beskrevet i 
dagsordenspunkt fra d. 12.1 2016 i forbindelse med første høring. 
 
 
Konklusion 
 
Forvaltningen anbefaler, at lokalplanforslag nr. 2-314 vedtages endeligt med 
følgende ændringer: 
 
2.  
”§ 9.2 Hegn i skel skal etableres enten som levende hegn eller fast hegn med 
træbeklædning med en maks. højde af 2 m……………….” 
 
3. 
”I forbindelse med byggemodningen af området kan der foretages de nødvendige 
terrænreguleringer i forhold til etablering af bebyggelse, veje og kloakker. Eksisterende 
terræn skal så vidt muligt bevares, hvorfor der kun må terrænreguleres med +0,1/-0,5 m i 
forhold til det eksisterende terræn.” 
 
5.  
”§ 5.3. Der skal som minimum anlægges 2 parkeringspladser til hver bolig.”  
 

Bjarkesvej 2 
3450 Allerød 
Tlf: 48 100 100 
kommunen@alleroed.dk 
www.alleroed.dk 
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Allerød Kommune 
 
Forvaltningen 
Plan og Byg 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Naboorientering vedrørende lokalplanforslag 2-314 Boligområde 
ved Enhøjsvej 
 
Teknik- og planudvalget har d. 12. januar 2016 besluttet, at placeringen 
af byggefeltet ændres, således at byggefeltet trækkes ud mod 
Enhøjsvej, og at der gennemføres en høring af de berørte naboer. 
 
Ændringsforslaget er vist på vedhæftede skitse. 
 
Naboorienteringen er fra torsdag d. 14.januar – torsdag d. 28. januar 
2016, og sagen forventes genoptaget den 2. februar 2016.  
 
 
Yderligere oplysninger om det ansøgte kan fås ved henvendelse på 
rådhuset og eventuelle bemærkninger skal sendes til Allerød Kommune 
senest torsdag den 28. januar 2016. 
 
 
 
 
 
 
 
Venlig hilsen 
 
Karen Meelsen 
byplanlægger 
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Karen Meelsen  
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27. januar 2016 

 

Lokalplan 2-314 vedr. boligområdet på Enhøjsvej 16 til 20. 

 

Vi har modtaget et nyt forslag til bebyggelse af den 3-dobbelte grund på Enhøjsvej 16-20. 

Det bliver da værre og værre. 

Hvordan kan nogen finde på at trække boligerne ud mod vejen.  

At trække husene ud mod vejen vil da kun være til gavn for Ekkodalen 13. For vores 
vedkommende vil det bevirke at vi får en ”grædemur” at kigge ind i og det vil tage al lys i 
vores køkken, da der jo desværre stadig er tale om 2-etages bygninger. 

Mon ikke også skrællebilen må får problemer.  

Legearealet forvinder til fordel for en vej.  

Gæsteparkeringspladser er ikke løst. 

Herudover henviser vi vores 1. indsigelse. 

Men skulle lokalplanen, mod vores vilje, blive vedtaget, må det 1. forslag være at 
foretrække, dog med de ændringer som nævnt i vores første indsigelse. 

Det kan godt være at det i bund og grund handler om at få flere indbygger til Allerød 
kommune, men så må der kunne findes mere velegnede arealer til sådan et projekt i 
stedet for at proppe 8 boliger ind på 3 almindelige parcelhusgrunde og en ellers fredelig 
villavej. 

 

Med venlig hilsen 
 
Ingelise og Hans Nielsen 
Enhøjsvej 22 
3450 Allerød. 
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ALLERØD KOMMUNE

REGNSKAB FOR ANLÆGSBEVILLING

Forvaltningen
Indstiller nedenstående regnskab til godkendelse

ANLÆGSARBEJDE:
Indretning af arbejdspladser på skolerne

HOVEDKONTO HOVEDFUNKTION FUNKTION STED NR: FAGUDVALG:
03 22 1 7130 Børn- og Skoleudvalget

MEDDELTE ANLÆGSBEVILLINGER BELØB

NUMMER: DATO: UDGIFT INDTÆGT
BY 270314 3.000.000
BY 200514 2.000.000

SAMLET ANLÆGSBEVILLING: 5.000.000

AFHOLDTE UDGIFTER / INDTÆGTER BELØB

REGNSKABSÅR: UDGIFT INDTÆGT
2014 3.846.827,00
2015 904.685,00

SAMLET ANLÆGSUDGIFT/INDTÆGT: 4.751.512,00

MERUDGIFT / MINDREINDTÆGT:

MINDREUDGIFT / MERINDTÆGT: 248.488,00

AFVIGELSE I PROCENT: 5,0

den

Projektansvarlig godkender, at anlægsarbejdet er afsluttet, og at
alle udgifter og indtægter vedrørende anlægsarbejdet indgår i det
aflagte regnskab. Jesper Holdflod Pallesen

underskrift

Økonomi godkender, at de anførte bevilligstal og regnskabstal er i
overensstemmelse for økonomisystemets budget- og regnskabstal. Mette Moldenæs

underskrift

Godkendt i den punkt (vedlagt)
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SPECIFIKATION OG BEMÆRKNINGER TIL ANLÆGSREGNSKABET:

Der er afholdt følgende udgifter:
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Allerød Kommune udbyder et areal på 20.000 
m2til opførelse af cirka 100 almene boliger 
 

 
 
 
Lokalplan 1-135 sætter rammerne for nyt boligområde i unikt 
landskab i Nordsjælland med nærhed til natur, by og infrastruktur – 
kun 30 minutter med tog fra København. 
 
300-400 boliger skal der bygges i det nye boligområde i Teglværkskvarteret 
mellem Lillerød og Blovstrød. 
 
Boligerne skal fremstå som moderne, bæredygtige og blandede boformer med tæt 

udnyttelse af de landskabelige kvaliteter.  

 

Arealet er beliggende i Allerød Kommune som ligger centralt i Nordsjælland med 
gode forbindelser til Hillerød, Hørsholm, Holte og Farum. 
 

Området omfattet af lokalplanen ejes af kommunen.  

 

Allerød Kommune udbyder areal til ca. 100 almene boliger og tilhørende 

grundkapitalindskud til en boligorganisation, som ønsker at varetage opgaven at 

opføre og drive en almen boligafdeling på arealet. Byrådet ønsker, at opførelse af 

bebyggelsen igangsættes så hurtigt som muligt efter udarbejdelse og godkendelse 

af detaljeret lokalplan for bebyggelsen. 

Det udbudte område er i lokalplanen benævnt område B.2. En del af B.2. er i privat 

eje. 

 

Flere børnefamilier 

Kommunen ønsker at tiltrække børnefamilier, der kan nyde godt af områdets 

meget unikke landskabelige kvaliteter, både i fritiden og til hverdag.  Allerød 

Kommunes strategi er at kombinere kernevelfærd og befolkningsudvikling.  

Det er også vigtigt, at der etableres en antal mindre boliger til enlige og små 

familier. 

 

Dato: 01. februar 2016  
 
 
 
 
 
 

 
 

Allerød Kommune 
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Natur, by og infrastruktur – lige i nærheden 

I Teglværkskvarteret bor man med naturen lige i baghaven og samtidig kun en kort 

cykeltur fra Lillerød Bymidte med s-togforbindelse til København. Også skoler, 

daginstitutioner, idrætsfaciliteter og lokalbutikker ligger i gå- og cykelafstand. 

 

Udbygningen af stisystemer til de bløde trafikanter er en del af planerne for 

området – blandt andet også en ny supercykelsti, Allerødruten, som forbinder 

København med Allerød. I Allerød Kommune løber strækningen langs Kongevejen 

og Sortemosevej til Allerød station. 

 

Kongevejen er en central del af infrastrukturen i området, og her kan både Hillerød 

og motorvejssammenfletninger til København og andre områder på Sjælland nås 

ganske nemt. Det nye boligområde tilsluttes Sortemosevej, som løber mellem 

Kongevejen og Nymøllevej. 

 
Det samlede område forventes udbygget i løbet af en årrække. 
 
 
Den udbudte ejendom 
Det udbudte areal, som udgør ca. 20.000 m2 er del af matr.nr. 6a Blovstrød, 
Blovstrød – hidtil anvendt som landbrugsareal. Arealet er ved lokalplan 1-135 
overført til byzone. Arealet/ejendommen vil blive særskilt udstykket i forbindelse 
med salg. Allerød Kommune afholder udgifter til landinspektør m.m. Som bilag 04 
vedlægges udstykningsrids.  
 
 
Bygherrens forpligtigelser1 
Det påhviler bygherren 
 

• at medvirke til udarbejdelse af detaljeret lokalplan for område B.2.  

• at gennemføre byggemodning af område B.2. i henhold til krav beskrevet i 
nærværende udbudsmateriale. 

• at boligforeningen indgå i en overordnet grundejerforening for hele 
området, der i fælleskab skal forestå vedligehold af område A.1.  

 
 
Kommunen foranlediger og afholder udgift til  
Allerød Kommune anlægger og bekoster vejforbindelse fra område B.2. og 
vejtilslutning til Sortemosevej. 
 
__________________________________ 
 
 
I det følgende beskrives planforhold, krav til byggeriet, krav til byggemodning samt 
øvrige salgsbetingelser. 
 
 

Planforhold 
 
Lokalplanens formål 
Rammelokalplan 1-135 har til formål, at fastlægge de overordnede principper for 
infrastruktur og byggeri i Teglværkskvarteret syd for Sortemosevej. Lokalplanen er 
grundlag for etablering af byggemodning, forsyning, regn- og spildevandsafledning 
samt beplantning. Bebyggelsen i området kan fastlægges i supplerende 
lokalplaner /deklarationer for byggeriet. 
 



 

Side  

 

3

Planen skal sikre: 
 

• At der skabes en attraktiv og bæredygtig boligbebyggelse, beliggende i et 
landskab af rekreative, fælles arealer. 

 

• At de overordnede principper for infrastruktur, bebyggelsesstruktur og 
landskabets udformning fastlægges med afsæt i områdets særlige 
landskabelige værdier og kvaliteter. 

 

• At bebyggelsen placeres og udformes så terrænformerne understreges, 
værdifulde landskabelige kig bevares, og så der skabes en klar bygrænse 
mod det åbne land. 

 

• At lokalplanområdets biologiske mangfoldighed øges, og de grønne 
friarealer udformes med en varieret og egnskarakteristisk biodiversitet 
samt en varieret anvendelse. 
 

• Lokalplanområdets bebyggelse udlægges omkring en grøn rekreativ kile, 
som udformes med naturpræg, og som giver mulighed for en varieret 
anvendelse og øget biodiversitet, 

 

• At andelen af befæstede arealer minimeres, og at lokal håndtering af 
overfladevandet bidrager til at øge mulighederne for biodiversitet og 
rekreative oplevelser 

 

• At færdsel for bløde trafikanter prioriteres højt med etablering af 
stisystemer, som forbinder boligbebyggelsen med blandt andet Allerød 
Station,  

 
 

Krav til byggeriet 
 
Bebyggelsen 
Bebyggelser i området ønskes opført af traditionelle og gedigne materialer, som 
henviser til områdets historiske karakter med teglværk og skov. Bebyggelserne 
skal gives et nutidigt udtryk og have arkitektonisk kvalitet såvel funktionelt som i 
udformning og proportionering. Bebyggelser og anlæg skal tilpasse og underordne 
sig det eksisterende terræn. 
 
Lokalplan 1-135 sætter rammerne for den fremtidige bebyggelse på arealet. Ved 
fuld udnyttelse af bebyggelsesprocenten kan der opføres cirka 100 boliger. I den 
nye bydel som helhed ca. 300 – 400 boliger. 
 
Byggeri på arealet må have en maksimal bygningshøjde på 8,5 meter målt efter 
reglerne i BR15. Facader skal være træ eller blank mur af blødstrøgne teglsten i 
mørke farver. Tag skal være tegl eller tagpap. Tilbudsgiver anmodes om, at 
fremkomme med forslag til varmeforsyning som opfylder kravene i BR15.  
  
 

Krav til byggemodning 
 
Adgangsvej ved byggeri – byggeplads 
Vejadgang til byggeri sker fra overkørsel ved Sortemosevej. Vejen etableres af 
sælger. Som bilag 08 vedlægges skitse for det forventede vejprojekt. 
Byggeplads og oplag af materialer skal ske inden for område B.2. - det udbudte 
areal. 
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Veje og stier i området 
Veje og pladser i boligbebyggelsen skal anlægges med henblik på langsom kørsel 
med fælles færdselsarealer for fodgængere, cyklister og bilister, materialer skal 
være asfalt, brosten og/eller chaussésten. Stier anlægges i 3 meter med asfalt og 
kant af brosten. 
 
 
 
Belysning 
Belysning i området sker ved parklamper og pullerter. Typer efter aftale med 
Allerød Kommune. 
 
 
Beplantning 
I boligbebyggelsen hvidtjørn, glansbladet tjørn, hæg eller paradisæble. 
 
 
Håndtering af regnvand 
Håndtering af regnvand skal så vidt muligt foregå på overflade og ved nedsivning i 
faskiner, regnbede eller lignende. 
  
 
Forsyningsleverandører - tilslutningsafgifter 
Køber afholder alle udgifter til tilslutningsafgifter til private og offentlige 
forsyningsleverandører – herunder tilslutningsafgift til offentlig kloak. 
 
Vandforsyning sker ved det fælles private vandværk, Blovstrød Vandværk I/S 
http://www.blvv.dk/ 
 
 
Forsyningsledninger - kloak 
Kloakering på arealet disponeres efter aftale med kommunens myndighed på 
spildevandsområdet og forsyningsselskabet Forsyningen Allerød Rudersdal. 
 
Ifølge Allerød Kommunes Spildevandsplan 2013 skal kloakering af større 
udstykninger inden for et kloakeret opland ske på udstykkerens foranledning og 
regning. De etablerede kloakanlæg får status af fælles privat kloak. 
 
Der er mulighed for - efter forudgående aftale med Forsyningen Allerød Rudersdal 
- at spildevandsanlæg efter færdiggørelsen kan overgå til offentlige kloakker. 
Denne aftale skal være på plads inden anlægget påbegyndes. 
 
Indgås der ikke aftale om overtagelse som offentlig kloak, forbliver anlægget privat 
og der skal betales normalt tilslutningsbidrag efter reglerne i 
kloakbetalingsvedtægten ved anlæg hvor tagvand nedsives på grunden. 
 
Som bilag vedlægges spildevandselskabets retningslinjer og procedure for 
eventuel overtagelse af kloakker som offentlige kloakker. 
 
Takstblad for tilslutningsafgifter kan findes på selskabets hjemmeside. 
 
Forsyningsselskabet etablerer spildevandsledning i areal A1/vejudlæg i forbindelse 
med tilbudsgivers start af byggeri på arealet. Der etableres skelbrønd på arealet 
B2. Spildevandsledningen forventes at være etableret i marts/april 2017. 
 
Tilslutning til kloak for byggeplads sker efter aftale med Forsyningsselskabet. 
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Håndtering af vejvand 
Ifølge gældende spildevandsplan ledes vejvand fra fordelingsvej og interne veje i 
bebyggelsen via bassin til recipient. Tagvand ledes til nedsivning i faskiner, 
regnbede eller lignende. Renseanlæg er Lillerød Renseanlæg. 
 
Vejvand fra interne veje i bebyggelsen kan eventuelt nedsives under forudsætning 
af, at der ikke saltes og at nedsivning foregår gennem filtermuld. 
 
Nærmere oplysning om Forsyningens ledninger kan rettes til, 
 
 

 
 
Forsyningen Allerød Rudersdal A/S  
Skovlytoften 27 
2840 Holte   
Telefon 45 47 00 70 
www.forsyningen.com 

 
 
 

Øvrige salgsbetingelser 
 
 
Servitutter 
Der henvises til ejendommens blad i tingbogen. 
 
Vurdering og skatter 
Ejendommen er ikke særskilt vurderet. 
Jfr. Oplysning om ejendomsvurdering er der givet § 7 fritagelse i henhold til den 
kommunale ejendomsskattelov. Det betyder at der ikke betales ejendomsskatter.  
 
I forbindelse med salg overgår ejendommen til privat eje og vil blive pålagt 
ejendomsskatter. Der kan i den forbindelse ikke gøres krav gældende over for 
sælger. 
 
Råjord 
Arealet sælges som råjord – bortset fra forhold nævnt afsnittet ”Kommunen 
foranlediger og afholder udgifter til”. 
 
Miljøforhold og geoteknik 
Arealet har indtil vedtagelse af lokalplan 1-135 været beliggende i landzone og er 
drevet som landbrugsareal. Den udbudte ejendom er omfattet af 
områdeklassificering.   
 
Der gennemføres geoteknisk og miljømæssig undersøgelse på arealet i marts 
måned 2016. Geoteknisk og miljømæssig rapport forventes at foreligge primo april 
2016 og vil blive tilført udbudsmaterialet til nærværende udbud primo april 2016. 
Rapporten vil i udbudsmaterialet være benævnt bilag 03. 
 
Med hensyn til jordbundsforholdene og grundens bæreevne og miljømæssige 
forhold bemærkes, at arealet sælges uden ansvar for sælger.  
 
Køber gives mulighed for at foretage egne geotekniske og miljømæssige 
undersøgelser forud for afgivelse af tilbud. Undersøgelser kan ske efter aftale med 
Allerød kommune. 
 
Arkæologiske forundersøgelser  
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På opfordring fra Museum Nordsjælland i Hillerød har Allerød Kommune 
iværksat forundersøgelser for eventuel tilstedeværelse af fortidsminder på det 
udbudte areal. Forundersøgelsen betales af sælger, men sælger er uden 
ansvar for eventuel forsinkelse af byggeri på ejendommen foranlediget af 
hidtil ukendte jordfaste fund af fortidsminder. Søgegrøfter efterlades tildækket. 
 
Såfremt der skal foretages regulære udgravninger påhviler det 
bygherren/køber at afholde udgiften. 
 
Forundersøgelserne forventes udført i marts måned 2016. Rapport fra 
Museum Nordsjælland vil blive tilføjet som bilag til nærværende udbud inden 
udgangen af april måned 2016 og udgøre bilag 06. 
  
Forundersøgelserne friholder ikke køber for ved realisering af byggeri på 
ejendommen at indstille anlægsarbejdet i det omfang det berører eventuelle 
fund samt øjeblikkelig indberette eventuelle fund eller anlæg som vil være 
omfattet i henhold til Museumslovens § 8. 
 
Grundejerforening 
Der skal oprettes en fælles grundejerforening med medlemspligt for samtlige 
beboere og ejere af ejendomme inden for lokalplanområdet 1-135. 
 
Efterhånden som området udvikles, skal der etableres grundejerforeninger for de 
enkelte delområder som underafdelinger til den fælles grundejerforening. 
 
Den fælles grundejerforening for området er pligtig at tage skøde på de i 
lokalplanen udlagte og anlagte veje, stier og fællesarealer. Der udarbejdes 
plejeplan i forbindelse med overdragelse af arealerne.   
 
Anvisningsret 
Kommunen ønsker at indgå aftale om 25% af anvisningsretten til boligerne i 
bebyggelsen, jfr. de generelle regler om anvisning - ligesom det forventes, at der 
eventuelt kan indgås aftale om yderligere anvisningsret.  
 
Momsregler 
Købesummen vil blive tillagt moms, jfr. gældende reglerne om salg af ubebyggede 
byggegrunde. 
 
Lokalplan for område B.2. 
I forbindelse med salg og udvikling af det udbudte areal vil der blive udformet 
detaljeret lokalplan i samarbejde med køber. 
 
 
Følgende vilkår vil være gældende for handel: 
  

• At byggeri på arealet opføres i overensstemmelse med bestemmelserne i 
lokalplan 1-135. 

• At der forud for byggeri på arealet udarbejdes lokalplan for område B.2. i 
samarbejde mellem køber og Allerød Kommune 

• At der til handlen knyttes skitseprojekt med beskrivelse af 
facadematerialer, højde og anvendelse. 

• At byggeri på ejendommene gennemføres med hensyn til form, materialer 
m.m. som præsenteret i det fremlagte skitseprojekt. 

• At arealet overtages af køber som det er og forefindes og med de på 
ejendommene værende bygninger, ledninger og installationer, hegn, træer, 
buskvækster, beplantning og alt ejendommenes øvrige tilliggende og 
tilhørende. 
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• At arealet overtages af køber med de samme rettigheder, byrder, 
servitutter og forpligtelser, hvormed den har tilhørt sælger og tidligere 
ejere. 

• At der på del af det udbudte areal er foretaget orienterende boreprøver for 
orienterende afklaring af arealets bæreevne. Geoteknisk og miljømæssig 
rapport dateret april 2016 indgår som bilag i nærværende 
udbudsmateriale.  

• At køber forud for afgivelse af tilbud har haft mulighed for at foretage egne 
geotekniske og miljømæssige undersøgelser. 

• At arealet sælges uden ansvar for sælgerne for så vidt angår arealets 
bæreevne/geotekniske forhold og eventuel forurening. 

• At køber afholder alle udgifter til evt. tilslutningsbidrag til 
forsyningsleverandører. 

• At køber ved byggeri på ejendommene skal iagttage Museumslovens 
regler. Køber kan ikke fremsætte krav mod sælger som følge heraf, 
herunder i tilfælde af forsinkelse som følge af arkæologiske undersøgelser. 

• At udgifter til yderligere arkæologiske udgravninger på arealet afholdes af 
køber. 

• At sælger afholder alle udgifter til den matrikulære sag ved arealets 
udstykning 

• At købers advokat berigtiger handlen. 

• At købesummen tillægges moms efter gældende regler. 

• At handlen i sin helhed godkendes af Allerød Byråd 

• At udbud og salg af Allerød Kommunes arealer sker i overensstemmelse 
med bekendtgørelse nr. 799 af 24. juni 2011 om offentligt udbud ved salg 
af kommunens henholdsvis regionen faste ejendomme og vejledning nr. 60 
af 28. juni 2004 om offentligt udbud ved salg af kommunens faste 
ejendomme. 

 
Bud afgives med udgangspunkt i følgende: 
Der bydes på areal B.2. til udnyttelse i overensstemmelse med lokalplanen 1-135 
som beskrevet ovenfor. Arealet er angivet på kortskitse nedenfor. Tilbud afgives på 
Tilbudsplanket. 
 
 
(fortsættes side 8) 
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Spørgsmål og yderligere oplysninger 
Spørgsmål vedrørende udbuddet kan rettes til Pia Oddershede på e-mail 
pia.oddershede@alleroed.dk 
 
Købstilbud 
Købstilbud afgives på Tilbudsblanket bilagt relevant projektmateriale. Bilag 09. 
 
Købstilbud skal som minimum indeholde følgende: 
 

• Situationsplan, mål 1:500 

• Plan, snit af facader, mål 1:200 

• Materialebeskrivelse 



 

Side  

 

9

 
Grundprisen angives i beløb ekskl. moms. 
 
Materialet fremsendes til Allerød Rådhus, Bjarkesvej 2, 3450 Allerød således, at 
materialet er kommunen i hænde senest 31.maj 2016 kl. 12.00. Beslutning om 
modtagelse af tilbud forventes at blive truffet på byrådets møde den 22. juni 2016.  
 
Sælger forbeholder sig ret til frit at vælge mellem de indkomne tilbud eller til at 
forkaste alle tilbud, eller til at optage forhandlinger med tilbudsgiverne, jf. 
bekendtgørelse nr. 799 af 24. juni 2011 om offentligt udbud ved salg af 
kommunens henholdsvis regionens faste ejendomme. 
 
 
Tildelingskriterier 

• Grundpris 

• Bebyggelsesplanens udformning 

• Arkitektur – herunder materialer m.v. 

• Bebyggelsens bæredygtighed  
 
De modtagne tilbud vil blive vurderet efter ovennævnte tildelingskriterier som 
vægtes ligeligt. Vurdering efter tildelingskriterierne vil blive foretaget af 
Forvaltningen og ekstern konsulent. 
 
Grundprisen skal som minimum udgøre grundkapitalindskuddet. 
 
 
Bilagsliste 
01 Servitutredegørelse  
02 Tingbogsattest matr.nr.6a Blovstrød, Blovstrød 
03 Geoteknisk/Miljørapport – foreligger uge 14 
04 Udstykningsrids  
05 Situationsplan med nivellement  
06 Rapport forundersøgelser Museum Nordsjælland – foreligger uge 19 
07 Spildevandselskabets retningslinjer for overtagelse af kloakker 
08 Skitse for projekt vejtilslutning mod Sortemosevej 
09 Tilbudsblanket  
 
Link til lokalplan 1-135 
 
(Link indsættes) 
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Allerød Kommune

SekretariatNOTAT

Udbud af 11 parceller på Lyngsvinget i Allerød – betingelser ved salg

Allerød Byråd har den 26. november 2015 truffet beslutning om at udbyde 
kommunens 11 boligparceller på Lyngsvinget. 

Byrådet besluttede samtidig, at arealet byggemodnes forinden salg og at 
parcellerne sælges enkeltvis. Byggemodningen forventes at stå færdig ultimo 
september 2016.

Parceller udbydes på vilkår som i standard købsaftale fra Dansk Ejendomsmægler 
Forening samt i øvrigt på følgende vilkår:

Byggemodning og tilslutningsbidrag
Parcellerne sælges inkl. byggemodning hvilket betyder, at der for sælgers regning 
etableres veje, stier og belysning i henhold til lokalplan 2-313. Færdselsarealer 
etableres som private fællesveje.

Herudover betaler sælger tilslutning til fællesprivat vandværk og til el

Tilslutningsbidrag til kloak betales af sælger med den afgift som Forsyningen 
Allerød Rudersdal A/S beregner sig for boligejendomme hvorfra tag- og 
overfladevand nedsives. 

Tagvand skal nedsives på egen grund ved hjælp af faskine eller regn bede.

Forsyningen Allerød Rudersdal A/S har forud for byggemodningsarbejdet godkendt 
regn- og spildevandsprojektet, hvilket betyder, at anlægget efter færdiggørelse og 
godkendelse af tv-inspektion kan overtages af selskabet. 

Belysning udføres så det kan samdriftes med øvrig vejbelysning. Driftsudgifter til 
vejbelysning afholdes for nuværende af Allerød Kommune.

Køber er bekendt med, at området er under udstykning. Køber accepterer, at 
grundens areal i forbindelse med endelig opmåling og udstykning kan divergere 
med indtil 3 %, uden at dette medfører nogen regulering af købesummen. Såfremt 
grundens areal afviger mere end 3 %, er køber berettiget til at træde tilbage fra 
handlen.

Jordbundsforhold og miljø
Allerød Kommune har til forberedelse af salget foretaget orienterende geotekniske 
og miljømæssige undersøgelser.

Evt. tekst: Af den geotekniske rapport fremgår det, at der ved byggeri på enkelte 
parceller skal påregnes udgifter til ekstrafundering - (tilpasses når rapporterne 
foreligger)

Geoteknisk rapport udarbejdet af xx, dateret xx 2016 og Miljørapport dateret xx 
2016 vedlægges som bilag til udbudsmateriale og købsaftale.

Dato: 26. januar 
2016

Sagsnr.

Sagsbehandler:
piod

Allerød Rådhus
Bjarkesvej 2
3450 Allerød
Tlf: 48 100 100
kommunen@aller
oed.dk
www.alleroed.dk
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Køber er orienteret om, at der på dele af parcellerne tidligere har været opført 
bygninger anvendt til daginstitutionsformål. Sælger har forud for salg nedrevet 
bygningerne i overensstemmelse med gældende regler på området. På kortbilag 
bilagt købsaftale fremgår de tidligere byggefelter.

Allerød Kommune er uden ansvar for jordbundens beskaffenhed. Eventuelle 
udgifter til særlige foranstaltninger er Allerød Kommune uvedkommende.

Hvis der for det planlagte byggeri kræves pilotering/ekstrafundering betales 
samtlige udgifter inkl. moms til nævnte pilotering/ekstrafundering af køber.

Køber opfordres derfor til, forud for afgivelse af bud at foretage egne geotekniske 
og miljømæssige undersøgelser af parcellen. 

Alternativt meddeles køber en frist på 20 dage fra købsaftale til at foretage egne 
geotekniske og miljømæssige undersøgelser, og ved konstatering af forurening 
eller behov for ekstrafundering/oprensning, at forhandle evt. prisnedslag alternativt 
hæve handlen i sin helhed.

Køber har ret til for egen regning at lade jordbunden undersøge. Køber kan træde 
tilbage fra handlen, såfremt køber senest 20 dage efter at købsaftalen er 
underskrevet af både køber og sælger, gennem en af køber bestilt og betalt 
jordbunds og/eller forureningsundersøgelse, dokumenterer, at det påtænkte 
byggeri kræver udgifter til ekstrafundering og/eller oprensning, for et samlet beløb 
på kr. 50.000,00 inkl. moms eller derover inkl. moms. I så fald har køber krav på 
tilbagebetaling af den deponerede købesum med tillæg af deponeringsrenter, men 
kan ikke herudover rette krav mod sælger. 

Såfremt køber træder tilbage fra handlen, forbliver den geotekniske rapport og/eller 
miljørapporten sælgers ejendom uden omkostninger for sælger. Køber kan dog 
ikke træde tilbage fra handlen, såfremt sælger, senest 14 dage efter at have 
modtaget fornøden dokumentation for udgifterne til ekstrafundering og/eller 
oprensning, erklærer at ville betale disse udgifter i det omgang disse overstiger kr. 
50.000,00 inkl. moms. Jordbundsudskiftning på indtil 1,2 meter under terræn for 
etplanshuse og på 3 meter under terræn for hus med kælder betragtes ikke som 
ekstrafundering. Sælger er herudover uden ansvar for grundens bæredygtighed og 
generelle jordbundsforhold, hvilket indebærer, at køber ikke kan rejse krav som 
sælger som følge af forhold ved jordbunden, hverken i form af afslag i 
købssummen, erstatning eller ophævelse af handlen.

Der er ved prisfastsættelse af parcellerne taget højde for ovenstående.

Kloakforsyning
På hver parcel indlægges brønd til tilkobling af spildevandsafledning.

Overkørsel
Som led i byggemodningen etableres overkørsel til parcellerne. Overkørslens 
placering kan ikke ændres. 

Terræn
Som led i byggemodningen kan der ske terrænregulering af enkelte parceller. 
Udgifter til eventuel nødvendig terrænregulering efter købers overtagelse er sælger 
uvedkommende.
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Varmeforsyning
Varmeforsyning skal etableres i overensstemmelse med bestemmelserne i 
lokalplan 2-313 §6.1. Ny bebyggelse skal etableres som lavenergibyggeri i henhold 
til det til enhver tid gældende bygningsreglement.
Aktuel vil det være bestemmelserne i BR15 som er gældende.
Køber afholder evt. udgift ved tilslutning til naturgas.

Oplysninger om vurdering ved ny udstykning 
Køber er gjort bekendt med, at ejendommen er ny udstykket /: under udstykning, 
og at der som følge heraf ikke foreligger en særskilt offentlig vurdering på denne. I 
den udarbejdede salgsopstilling er ejendomsskatterne sat til en andel af de 
ejendomsskatter, som er pålagt hele den ejendom, hvorfra nærværende ejendom 
er frastykket. Køber er gjort bekendt med, at den endelige andel af 
ejendomsskatterne kan afvige fra det anførte, hvilket vil få indflydelse på købers 
brutto-/nettoydelse for beregningsåret. Desuden er køber gjort bekendt med, at 
ejendomsskatterne i årene fremover bliver beregnet ud fra den offentlige vurdering 
af nærværende ejendom, som finder sted pr. 1/1 i det pågældende skatteår. 
Fremtidige ejendomsskatter kan som følge heraf afvige ikke uvæsentligt fra de i 
salgsopstillingen anførte. Køber kan ikke gøre krav gældende som følge heraf, 
hverken mod sælger eller mod medvirkende ejendomsmægler.

Byggeri på parcellen
Byggeri på den købte grund kan ske i overensstemmelse med bestemmelser i 
lokalplan 2-313 samt reglerne i det til enhver tid gældende byggereglement.

Køber har fået udleveret foreløbig servituterklæring og accepterer hermed denne 
og eventuelle andre servitutter der er nødvendigt at indføje for at regulere 
udstykningen mv. 
Køber er bekendt med og accepterer, at der tinglyses vedtægter på ejendommen 
forud for al pantegæld til sikkerhed for Grundejerforeningen (navngives) 
Vedtægterne tinglyses pantstiftende for kr. 10.000. Udgifterne til tinglysning 
afholdes af sælger.

Sker der som følge af bygherre eller bygherres entreprenør skader på veje, stier 
eller overkørsler, er bygherre erstatningsansvarlig for udbedring og bekostning af 
de konstaterede skader.

Sælger giver med sin underskrift køber ret til at søge om byggetilladelse på grunden straks 
efter handlen er endelig og alle forhold i aftalen er opfyldt.

Betingelser for handel
Parcellerne er under udstykning. Handel vil være betinget af endelig registrering i 
GeoData styrelsen og købesummens berigtigelse.

Udbud
Parcellerne udbydes til salg i henhold til reglerne i Indenrigsministeriets 
bekendtgørelse nr. 799 af 24. juni 2011 om offentligt udbud ved salg af 
kommunens henholdsvis regionens faste ejendomme samt Vejledning nr. 60 af 28. 
juni 2004 om offentligt udbud ved salg af kommunens faste ejendomme.

Betinget af købers pengeinstitut økonomiske godkendelse af handlen
Nærværende handel er fra købers side betinget af, at dennes pengeinstitut, jf. 
købsaftalens afsnit 12, godkender handlen for så vidt angår det økonomiske 
indhold. Indsigelser skal være sælgers ejendomsmægler skriftligt i hænde senest 
kl. 14 6 hverdage efter købsaftalen er underskrevet af begge parter. Såfremt 
indsigelser ikke er fremkommet inden fristens udløb, er handlen bindende for 
køber, bortset fra evt. fortrydelsesret efter lov om forbrugerbeskyttelse ved 
erhvervelse af fast ejendom. Der skal for god ordens skyld gøres opmærksom på, 
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at fortrydelsesfristen efter loven løber sideløbende med indsigelsesfristen efter 
nærværende bestemmelse.

Betinget af købers rådgivers godkendelse af handlen
Nærværende handel er fra købers side betinget af, at dennes rådgiver, jf. 
købsaftalens afsnit 10, godkender handlen i sin helhed. Indsigelser skal være 
sælgers ejendomsmægler skriftligt i hænde senest kl. 14 6 hverdage efter 
købsaftalen er underskrevet af begge parter Såfremt indsigelser ikke er 
fremkommet inden fristens udløb, er handlen bindende for køber, bortset fra evt. 
fortrydelsesret efter lov om forbrugerbeskyttelse ved erhvervelse af fast ejendom. 
Der skal for god ordens skyld gøres opmærksom på, at fortrydelsesfristen efter 
loven løber sideløbende med indsigelsesfristen efter nærværende bestemmelse.

Politisk behandling af købstilbud
Købstilbud kan som udgangspunkt godkendes af Forvaltningen. Det forudsætter 
dog, at der som minimum modtages købstilbud svarende til de forventninger der er 
medtaget i den politisk meddelte anlægsbevilling. 
Prisnedslag for ekstraudgifter til ekstrafundering skal som udgangspunkt politisk 
behandles i økonomiudvalget.

I 2016 er der planlagt økonomiudvalg

19.04 – frist 06.04
17.05 – frist 29.04
14.06 – frist 30.05 
16.08 – frist 03.08
13.09 – frist 30.08
04.10 – frist 20.09
15.11 – frist 01.11
06.12 – frist 22.11

Møderne for 2017 er endnu ikke fastlagt.
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